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[LD 17 ian.2007.Ar trebui să dau undeva o explicaţie privind împărţirea guvernărilor pe tronsoane 
de legislaturi parlamentare , nu pe an calendaristic.
Este o constatare categorică :"anul politic" dintr-o guvernare începe odată cu debutul legislaturii 
(care poate să se fi produs în oricare lună din an ), iar la guvernările cu durată normală( 4 
ani ) ,odată cu toamna ( deschiderea sesiunii ordinare )

1.) Deschiderea sesiunii .Mesajul Regal ,15 nov.'34 
(DAD, MO nr.1, şed. de joi, 15 noiembrie 1934, p. 1-3   ) 
( rev."Parlamentul românesc" , 18 nov.'34 , p. 2-3 ) 
[ LD :  Ceremonialul obişnuit . Există, totuşi , ceva nou : Mesajul Regal este citit şi prezentat 
 de MSR , fără a mai fi contrasemnat şi de şeful guvernului. 
Nu pare a mai fi programul de guvernare ci, cu adevărat, mesaj regal. 
Poate mi se pare , şi este o simplă  defecţiune în stenogramă ?! 
 Oricum , la primă vedere : nimic despre cultură, nimic despre minorităţi ! 
[LD: Colorările , supratitlurile şi parantezele drepte îmi aparţin ] 

¤Parlamentul Românesc"

În palatul Camerei , aleşii Ţării, comandanţi ai oştirii, capii bisericii, membrii guvernului ,   
corp diplomatic, invitaţi, ziarişti , public.
 Majoritarii - grup masiv ;  Mareşalul Prezan-  surâzător ; prof. Iorga  ; Nicolae Titulescu 
( spunea lui Angelescu că, la Ankara, Gaziul i-a spus că seamănă cu Tamerlan ) 
Vine opoziţia : Mihalache, Madgearu, Lupu, Ghelmegeanu …. 
Apare premierul Gh.Tătărăscu care-l caută pe Dinu Brătianu , care-l întâmpină cu mâna întinsă. 
Miniştrii …Miniştrii… 
Nu apar … dnii Iuliu Maniu şi mareşal Averescu …Nici Gh.Brătianu şi Gr.Iunian …
Se aud trompeţii .   Guvernul şi preşedinţii Camerei şi Senatului întâmpină pe Rege …
Brătescu -Voineşti (preşed. de vârstă )  anunţă :  " Maiestatea Sa regele ! " 
- La ora 12, M.S.Regele Carol al II- lea, însoţit de MSMihai , Mare Voevod de Alba Iulia, 
şi urmat de întregul guvern, păşeşte în sala Adunării Deputaţilor , unde se află întruniţi d-nii 
senatori şi d-nii deputaţi.Ceremonia durează 30 de minute .
MSRegele este întâmpinat cu aplauze prelungite, ovaţiuni furtunoase, urale şi aclamaţiuni , 
care durează câteva minute.MSRegele dă citire următorului 



¤Mesajul Regal :
Domnilor Senatori,
Domnilor Deputaţi,

/Omagiul dispăruţilor 

" Sunt fericit să mă aflu iarăşi în mijlocul reprezentanţilor ţării ,întruniţi astăzi în a doua Sesiune 
Ordinară a legislaturii actuale a Corpurilor Legiuitoare . 
" În ceasul acesta solemn, când sunteţi chemaţi să vă reluaţi activitatea,socotesc că cel dintâi 
gând al Nostru se cuvine a fi închinat memoriei Regelui Alexandru al Jugoslaviei , Unificatorul, 
căzut victima unui atentat care a deslănţuit revolta întregii lumi. 
" Poporul român, împărtăşind cu adâncă emoţiune imensa durere a poporului jugoslav, 
care prin moartea năprasnică a Suveranului Său a suferit una din cele mai grele pierderi 
ce poate îndolia sufletul şi istoria unui popor, va păstra deapururi Regelui prieten şi aliat 
al României o amintire pioasă şi recunoscătoare ,şi închină Reginei Maria a Jugoslaviei , 
întotdeauna prezentă în sufletele noastre , gândul respectuos şi adânc îndurerat . 
[LD : cuvinte pline de sensibilitate ; lângă MSR nu se afla , însă Regina Mamă -Maria 
 şi regina Elena ,de care eu nu ştiu exact când şi cum s-a despărţit ] ] 
   " Aceeaşi vie parte am luat la pierderea ce a suferit Franţa, prin moartea strălucitului ei fiu, 
Louis Barthou.  România nu va uita nici o dată  dragostea ce i-a  arătat , şi marile servicii ce i 
le-a adus, cetăţeanul ei de onoare Louis Barthou,a cărui ultimă trecere printre noi lăsase 
amintiri ce nu se vor şterge. " 
Domnilor Senatori,
Domnilor Deputaţi,

/Solidaritate , linişte şi pace

"Evenimentele la care am asistat  şi problemele grele ce se pun în faţa tuturor Statelor ,
reclamă astăzi, imperios, solidaritatea trează a tuturor conştiinţelor şi a tuturor energiilor ţării " 
( aplauze prelungite )  Pentru atingerea acestui ţel este nevoie , în primul rând,de menţinerea 
unei atmosfere de linişte şi pace ,în care patimile să amuţească,pentru ca astfel toate forţele 
naţiunii să poată fi închinate marilor interese naţionale ,pe care avem datoria să le slujim şi să 
le apărăm. " ( aplauze furtunoase,îndelung prelungite ) 
Domnilor Senatori,
Domnilor Deputaţi,

/Organizare şi înviorare  economică-financiară 

" Opera pe care Guvernul Meu şi-a propus să o înfăptuiască este în plină desfăşurare .
În toate domeniile vieţii Statului, acţiunea de construcţie şi de refacere a fost dusă cu hotărâre 
şi cu tenacitate , obţinându-se în timp scurt , rezultate şi ameliorări simţitoare   ( aplauze ) 
"Situaţiunea generală continuă a fi dominată de problemele cu caracter economic şi financiar 
Măsurile luate până acum pentru stăpânirea acestei situaţii  şi în special măsurile pentru 
valorificarea produselor agricole şi adoptarea unui nou regim de comerţ exterior  , 
împreună cu aplicarea legii lichidărilor agricole  ( aplauze prelungite )  au creat condiţiunile 
prielnice pentru restabilirea creditului public şi privat şi pentru reluarea unei activităţi 
din ce în ce mai accentuate în toate domeniile economiei naţionale. ( aplauze ) 
" Această activitate se va intensifica prin noi măsuri , menite să stimuleze toţi factorii de 
producţiune , şi în special agricultura ,şi să adapteze organizarea întregii vieţi economice la 
nevoile create de criza generală ,păstrând credinţa că , din înviorarea economică a ţării , 
vor trebui să izvorască fără întârziere şi înviorarea ei financiară " ( aplauze ) 

/Împrumutul intern al înzestrării armatei 

" Rezultatul subscrierilor la împrumutul înzestrării , constituie nu numai o strălucită 
manifestaţiune strălucită de solidaritate , dar şi o dovadă a posibilităţilor materiale
 pe care ne putem sprijini în opera de redresare economică şi tehnică a ţării. " 
( Aplauze furtunoase , prelungite; strigăte Trăiască regele , trăiască Voevodul Mihai !  ) 



Domnilor Senatori,
Domnilor Deputaţi, 

¤Legiferarea viitoare 

" Situaţiunea generală şi nevoile actuale ale ţării , reclamă o acţiune constructivă , 
desfăşurată în toate ramurile muncii naţionale şi  realizată nu numai prin măsuri legislative ,
dar mai ales prin soluţiuni şi măsuri administrative , a căror eficacitate atârnă de hotărârea şi 
rapiditatea cu care se iau şi se aplică . ( aplauze ) 

-Unificarea codurilor-[Victor Antonescu   ] 

   " Astfel , în cursul acestei sesiuni, activitatea legislativă va fi redusă exclusiv la
 făurirea legilor ce vor avea drept scop să rezolve numai problemele de organizare dominând 
viaţa Statului şi la realizarea operei de unificare a codurilor   .   ( aplauze ) 
" Proiectele de legi ce vi se vor prezenta de Guvernul Meu corespund realizării acestui scop.

-Legea administrativă - I.Inculeţ  ] 

" Proiectul de lege pentru organizarea administrativă va da ţării o mai bună şi mai 
economică gospodărire a intereselor locale, creând , în acelaşi timp , condiţiile trebuitoare 
pentru a asigura continuitatea necesară în viaţa administrativă a Statului, 
judeţelor şi comunelor " ( aplauze ) 

-Legea Camerele profesionale - Ion Nistor 

-Consiliul Economic Superior ] 

  " Proiectul de lege   pentru reorganizare definitivă a   Camerelor profesionale , 
va face din aceste Camere , organe de iniţiativă şi de activitate practică , corespunzând astfel 
scopului urmărit prin crearea lor , iar organizarea unui Consiliu Economic Superior  , 
cu structura reclamată şi cu rolul determinat de împrejurările şi nevoile actuale,va constitui un 
îndreptar indispensabil economiei noastre naţionale .

-Legea învăţământului profesional- dr.Angelescu 

" Proiectul de lege pentru reorganizarea învăţământului profesional , 
va complecta opera de organizare a învăţământului , deschizând posibilităţi de îndrumare 
a noilor generaţii spre îndeletniciri practice care corespund mai bine 
condiţiunilor economice de azi "  ( aplauze ) 

-Legea responsabilităţii ministeriale-Victor Antonescu 

-Lege anticorupţie - Vict.Antonescu  ] 

" Proiectul de lege al responsabilităţii ministeriale  ( aplauze furtunoase, prelungite ) 
şi un proiect de lege cuprinzând măsurile necesare pentru o cât mai grabnică 
urmărire şi pedepsire a prevaricatorilor banului public ( aplauze furtunoase  ) 
vor crea garanţii mai puternice pentru înfrânarea exceselor şi a abuzurilor de autoritate şi pentru 
o mai bună gospodărire aintereselor obşteşti "  ( aplauze ) 

-Legea Cooperaţiei -Mihai Negură 

" Proiectul de lege pentru organizarea cooperaţiei , va fi adus în dezbaterea Camerei 
Deputaţilor , pentru a putea crea, cu un ceas mai curând, mijloacele şi condiţiunile trebuitoare 
pentru o cât mai temeinică şi rodnică îndrumare a acestei mişcări economice şi sociale "  
( aplauze prelungite ) 
Domnilor Senatori,
Domnilor Deputaţi, 



-Legea ptr înzestrarea oştirii -Gh.Tătărăsc

   " Grija de căpetenie a Guvernului Meu se va îndrepta , azi, mai mult ca oricând , 
spre nevoile şi întărirea armatei noastre , chezăşie permanentă a existenţei Statutului .
 ( ovaţiuni şi aclamaţiuni îndelung prelungite ) 
" Politica de pace şi de concordie internaţională , practicată constant de toate Guvernele Mele, 
nu poate şi  nu trebuie să ne abată  de la datoria ce avem de a veghea ca armata 
să poată să-şi îndeplinească , în orice ceas, datoria  ( aplauze prelungite ) 
 " Guvernul Meu vă va prezenta în această sesiune proiectele de legi pentru înzestrarea şi 
organizarea oştiri "  ( aplauze ) 
Domnilor Senatori,
Domnilor Deputaţi, 

¤Politica externă - N.Titulescu

 [ LD : un capitol prezentat la superlativul absolut , poate prea  la superlativ ! De altfel, ocupă 
aproape 1/3 din Mesaj  . Multă laudă şi multe iluzii .Titulescu în triumf , dar ţara … nu ştiu cât 
de sigură pe securitatea sa . Nu numai pentru că în 1940 s-a întâmplat , ceea ce s-a întâmplat , ci 
şi pentru că , chiar atunci ,existau destule motive de îngrijorare .Nu-mi plac intervenţiile lui în 
politica internă, mofturile lui, cu consecinţe foarte grave : forţarea dizolvării  Gărzii de Fier, 
nearestarea lui Seletzki , insistenţa de formare a unui guvern de " Uniune Naţională " …  ] 

/Înţelegerea  Balcanică 

    " Politica externă a României a continuat să urmeze , cu hotărâre şi claritate , drumul ei firesc 
, croit de nevoile permanente ale neamului , drum de la care ea nu se va abate nici o dată , 
pentru că numai călcându-.l cu credinţă , putem deapururea îmbina 
interesul naţional cu necesitatea imperioasă a menţinerii păcii . ( aplauze prelungite ) 
   " Astfel, la 9 februarie 1934, s-a semnat la Atena , între România,Grecia , Turcia şi Jugoslavia , 
Pactul Înţelegerii Balcanice , bazat pe menţinerea definitivă a ordinei teritoriale actuale şi 
apărarea securităţii balcanice " ( aplauze prelungite )
   " Raporturile de strânsă prietenie , cari domnesc între România şi Bulgaria , 
ca şi relaţiunile de încredere existând între toate ţările balcanice , fără deosebire, 
fac ca pacea să fi fost aşezată pe temelii solide 
tocmai în acea regiune în care odinioară ea era mai ameninţată."  ( aplauze prelungite )

/Raporturi diplomatice cu URSS 

" Ca o urmare a Convenţiunii pentru definiţiunea Agresorului , încheiată anul trecut la 
Londra, şi care pune  tot teritoriul aflat azi sub stăpânire românească 
la adăpost de război, de violenţă sau de orice fel de act de forţă , 
la 9 iunie anul acesta , printr-un schimb de note care ocrotesc interesele vitale ale ţării, 
România şi Uniunea Republicilor Sovietice Socialiste , reiau raporturile diplomatice . 
  ( aplauze prelungite ) România vede în normaliizarea relaţiunilor , întrerupte timp de 17 ani, 
cea mai sigură chezăşie a păcii existente azi între cele două ţări .
    " De altfel, acceptarea de către URSS, în septembrie 1934, a invitaţiunii de a deveni 
membru al Societăţii Naţiunilor , cu un loc permanent în Consiliu, 
dovedeşte că Marea Noastră Vecină  de la Răsărit [ LD :Sic! cu literă îngroşată ]
 înţelege să-şi reia locul în sânul comunităţii naţiunilor şi că primeşte 
, ca baza a raporturilor internaţionale,  însăşi legea pe care şi-au dat-o Popoarele 
iubitoare de Pace şi care este Pactul Societăţii Naţiunilor " 
( aplauze furtunoase, îndelung repetate  ) 
" Pentru atracţiunea pe care instituţiunea de la Geneva , cu toate vicisitudinile prin care a 
trecut , o exercită ca factor mondial     pentru menţinerea păcii  ,   
ea merită toată recunoştinţa noastră. România ţine, o dată mai mult, să-şi afirme încerederea 
în destinele ei. ( aplauze furtunoase, îndelung repetate  )

#Semne de nelinişte 



" Cu toate semnele îmbucurătoare cari ne vin din atâtea părţi , situaţiunea internaţională 
prezintă şi simptome cari impun o veghe continuă şi neobosită. 
România, în ce o priveşte , va împlini în întregime datoria ei de Stat Naţional şi de factor 
european.    ( aplauze prelungite )
    " Prin executarea scrupuloasă a tuturor obligaţiunilor din Tractate   ,  prin credinţa neştirbită 
faţă de alianţele ei , prin stabilirea de legături de prietenie cu toate popoarele , fără deosebire, 
prin paralelismul desăvârşit de acţiune stabilit între Înţelegerea Balcanică şi Mica Înţelegere , 
România a arătat că nu va cruţa nici o sforţare pentru a-şi atinge ţinta : 
pace pretutindeni, dar mai ales pace la hotarele noastre , pace desăvârşită cu toţi, dar ,
 mai presus de toate , pace care să respecte integral poruncile conştiinţei noastre Naţionale. 
( ovaţiuni furtunoase, îndelung repetate  )

¤Îndemnuri regale 

Domnilor Senatori,
Domnilor Deputaţi  ,   

/Nu discordie şi agitaţii  ]

[ LD : nimic despre regimul excepţional  ! Nimic despre starea de asediu şi cenzură ! ] 
" Greutăţile vremurilor pe care le străbatem , impun factorilor de răspundere îndatorirea de a 
se ţine departe de drumul agitaţiilor şi discuţiilor sterile ,şi de a se concentra numai în 
acţiunea de creare şi de reconstrucţie ,singura care poate consolida definitiv Statul Nostru. " ( 
aplauze prelungite ) 
" Încredinţaţi că sunteţi toţi pătrunşi de acest comandament şi că veţi duce astfel la sfârşit 
opera mare ce aţi început ,EU vă urez spor la muncă şi rog pe CEL ATOTPUTERNIC să 
binecuvânteze lucrările Domniilor -Voastre"   ( ovaţiuni furtunoase, îndelung repetate  )
-------------------------------------
-Gh.Tătărăscu : Sesiunea ordinară prorogată a Corpurilor legiuitoare este deschisă. 
( Adunarea aclamă şi ovaţionează îndelung pe Suveran şi pe Marele Voevod  ) 
Mesajul regal /  15 nov.'34 
_________________________________________________________________

2.)Consfătuirea majorităţii parlamentare , 15 nov.'34 
( " Universul " , an 51, nr. 315, 17 nov.'34  )  Doc.integral la fişier PNL 
a)Const.I.C.Brătianu ( preşed.PNL ) 
b )Gh.Tătărăscu ( prim.ministru ) 
c )Leonte Moldovanu  ( preşed. Senat ) 
d.) NNSăveanu ( Preşed. Camerei ) 
"Universul " / 
Ora 17 , p.m.
Este prima consfătuire , după atâtea luni de vacanţă.  Sălile Senatului sunt pline de deputaţi 
şi senatori.Apariţia d-lui Dinu Brătianu este salutată cu aplauze ; aplaudă guvernul întreg. 
Şeful partidului conduce şedinţa şi ţine o cuvântare prudentă şi protocolară. 
Tătărăscu vorbeşte frumos, insistând asupra durabilităţii guvernării.
 Face o impresie deosebită faptul că a vorbit despre deplina linişte şi ordine ce domneşte în 
ţară, declaraţie ce a fost socotită ca o promisiune că cenzura şi starea de asediu - devenite 
inutile -şi că vor fi desfiinţate. 
Elogiile şi profesiunea de credinţă la adresa lui Dinu Brătianu ,sunt subliniate cu aplauze 
îndelungate.  Este o consfătuire reconfortantă pentru cadrele guvernamentale. 
Optimism şi acord general .

a )C.I.C.Brătianu / 15 nov.'34 

¤Un an de guvernare:PNL de la IGDuca la Gh.Tătărăscu 

[LD: şeful PNL acordă girul său lui Tătărăscu printr-o "mărturisire " ( după părerea mea),care 



marchează ,şi în cazul lui,despărţirea de Duca: programul a fost redactat de Tătărăscu ] 
   " Se împlineşte un an de când partidul nostru a fost chemat la cârma ţării. 
Prima noastră gândire trebuie să fie pentru cel care nu mai este astăzi în fruntea noastră 
( adunarea se ridică în picioare ) , pentru Ion Duca , care cu atâta însufleţire şi cu atâta curaj , 
a primit greaua sarcină ca să restabilească situaţia morală şi materială a ţării.     [....] 
   " S-a făcut apel astăzi, în Mesajul Regal, la unirea partidelor pentru interesul general 
al ţării româneşti. Eu fac apel , în special ,la unirea majorităţilor ,într-un singur gând şi o 
singură voinţă pentru realizarea unui program   ,   care ne este scump , folositor ţării, 
dar care s-a făcut sub preşedinţia lui Ion Ducaşi care a fost redactat de primul ministru de 
astăzi , d.Tătărăscu."[-------] 

b )Gh.Tătărăscu / 15 nov.'34 

¤Bilanţul primului an 

[ LD : în linii mari, merge pe firul discursului de la Tg.Jiu (23 august) .
Accentul pus pe activitatea economică.Lipsesc din palmares :dizolvările de partid ,problemele 
culturii,legile de educaţie a tineretului (OERT şi premilităria) minorităţile.
Starea de asediu şi cenzura sunt sublimate prin efecte :disciplină,linişte, ordine,
fermitate,destindere,stabilitate.] 
" Înainte de a scruta viitorul, crede necesar să facem o privire spre trecut. Am împlinit ieri un an 
de când am luat frânele guvernului,şi cred că putem privi cu satisfacţie şi cu mândrie acest an 
de guvernare. " Am venit la guvernare în ziua de 14 noiembrie a anului trecut, 
şi , după ce am săvârşit alegerile generale, după ce am făcut un lung şi dureros popas
 provocat de moartea tragică a lui Ion Duca,după ce am trecut peste interminabilele discuţii 
asupra validărilor  - neprovocate de noi ci de alţii  -am început să legiferăm în ziua de 15 
martie. De atunci şi până azi, în mai puţin de 8 luni,am atăcat în activitatea noastră de 
legiferare şi de guvernare ,mai toate problemele pe care eram obligaţi să le deslegăm.

-Degrevări fiscale 

" Am început prin a făuri legile de degrevări fiscale   ,  graţie cărora am descătuşat factorii de 
producţie şi am despovărat în bună parte ,umerii claselor producătoare şi a tuturor claselor 
de contribuabili , în genere .

-Conversiunea 

" Am soluţionat apoi , curajos, cea mai grea problemă financiară , economică şi socială  ,
care s-a pus tuturor guvernelor noastre de la Unire şi până astăzi,cea mai complicată problemă 
de la expropriere şi până astăzi, am soluţionat acea problemă faţă de caretoate guvernele 
precedente nu manifestaseră decât incapacitate şi neputinţă ,am soluţionat şi bărbăteşte , 
dar şi fericit , problema conversiunii datoriilor. 
 De o săptămână , pe toate cărările , pe toate drumurile ţării, aleargă debitorii pentru a-şi plăti 
datoriile. Iar din rapoartele pe care le-am primit astăzi,  rezultă că a fost o adevărată năvală a 
debitorilor în faţa ghişeelor Băncii Naţionale şi ale băncilor particulare , şi putem spune astăzi 
cu mândrie şi cu orgoliu, că cea mai grea problemă a vremurilor noastre a fost soluţionată 
prin opera dvs !  De nu ar fi fost decât acest act, şi încă ar fi fost suficient ca să putem privi cu 
mândrie   la trecutul şi la înfăptuirile   noastre. 

-Reducerea cuponului datoriei externe 

-Înlăturarea controlului extern 

" O dată această problemă rezolvată, am atăcat o alta , tot aşa de importantă ca aceasta :
reducerea cuponului datoriei externe ; şi prin munca neobosită a d-lui ministru de finanţe , 
şi prin prestigiul şi autoritatea guvernului , am soluţionat fericit şi această problemă , 
faţă de care alte guverne au dovedit cel puţin neputinţă.
  " Am redus datoria externă a ţării şi am înlăturat şi un control incompatibil cu demnitatea  



ţării şi cu politica tradiţională de independenţă financiară a partidului naţional-liberal. "

-Camerele profesionale 

."Am redus numărul Camerelor profesionale , am făcut reducerea numărului membrilor  
adunărilor administrative , şi am început să îndrumăm acţiunea adminisrativă pe un drum de 
continuitate  şi de stabilitate .

-Organizarea învăţământului 

" Am procedat la organizarea învăţământului nostru pe bazele cerute de necesităţile 
 vremurilor noastre , şi este aceasta opera inimosului nostru colaborator ,
dr. Angelescu, ministrul Instrucţiunii 

-Legea protecţiei muncii naţionale 

" Am făurit legea cea nouă , ale cărei urmări vor fi în scurt timp evidente,a protecţiunii muncii 
naţionale  şi am ridicat la rangul pe care-l reclamă în Statul nostru naţional , elementul 
muncitoresc românesc."

-Organizarea sanitară 

" Am pornit o ofensivă fără precedent pe tărâmul sanitar      şi am organizat campania cu urmări 
rodnice împotriva boalelor sociale; 
  am creat noi dispensare , noi spitale şi am coordonat într-o sforţare unică
   toate activităţile dispersate ale serviciilor sanitare ale ţării.

-Valorificarea cerealelor 

" Pe primul nostru plan de preocupare a fost şi valorificarea preţurilor la cereale. 
Şi acest punct a primit o însemnată realizare , căci este prima oară de la izbucnirea
 crizei agricole când cultivatorul de grâu în ţara românească a avut preţul producţiei sale 
 , în raport cu jertfele pe care le-a făcut . Am deschis perspective noi pentru 
 valorificarea celorlalte produse ale agriculturii nostre .

-Refacerea şoselelor 

" Am făcut o sforţare unică pentru refacerea şoselelor noastre .
"Am început greaua soluţionare a complicatei probleme a simplificării aparatului de Stat ." 

-Politica externă 

[ Titulescu este singurul ministru nominalizat, superlăudat , aplaudat şi ovaţionat .]
" În politica externă , cu contribuţiunea şi cu concursul neprecupeţit , devotat şi patriotic 
al d-lui Niculae Titulescu .( aplauze prelungite. Adunarea , în picioare, aclamă pe ministrul de 
externe ) am făcut aceeaşi tradiţională politică de pace şi de concordie internaţională ; 
am sporit alianţele şi prieteniile ţării şi cred că am întărit prestigiul şi autoritatea Statului 
nostru dincolo de graniţale lui."  ( aplauze prelungite ) 
Iată opera noastră !   Pretutindeni , spiritul de încredere creşte,   creditul începe să fie 
înviorat , banul începe să circule -  o simsiţi cu toţii şi o simte orice om de bună credinţă ! 
O înviorare economică stăpâneşte astăzi Statul ; şi sunt convins că din această 
  înviorare economică, va izvorâ şi înviorarea financiară pe care o aşteptăm cu toţii ." 
Gh.Tătărăscu / 15 nov.'34 

¤Încrederea deci recunoştinţă Suveranului 

" Dacă am putut să săvârşim această operă, este fiindcă , în primul rând,am avut în tot timpul 
aceastui an, încrederea desăvârşită a Suveranului nostru.
Graţie acestei încrederi permanente şi din ce în ce crescânde, am putut să săvârşim această 
operă , am putut să ne realizăm programul nostru în complectă libertate şi fără de nici o 
stânjenire. Mă slujesc de acest prilej , pentru a exprima M.Sale Regelui recunoştinţă 



respectuoasă , pentru toată această încredere de care am fost privilegiat."

¤Încrederea deci recunoştinţă lui Dinu Brătianu 

" Şi apoi, am avut în tot timpul acestui an de guvernare ,încrederea deplină şi desăvârşită a 
şefului partidului naţional-liberal,care ne-a acordat continuu şi guvernului ,şi mie , sprijin , 
ocrotire , asistenţă.De aceea , socotesc , pentru mine şi pentru dvs toţi, o datorie de inimă , 
în a-i exprima sentimentele noastre recunoscătoare .
" În ceea ce mă priveşte pe mine personal, sunt fericit să mi se dea din nou prilejul să 
mărturisesc şi să afirm şefului partidului nostru şi marelui meu prieten,d-lui Dinu Brătianu, 
un devotament care nu va cunoaşte şovăire ,şi o credinţă ce nu va cunoaşte deviere. " 
Gh.Tătărăscu / 15 nov.'34 

¤Încrederea deci recunoştinţă Parlamentului 

  " Şi am mai avut în decursul acestui an, încrederea dvs. 
cari aţi alergat la fiecare chemare, şi ne-aţi executat îndrumările ,
cu o însufleţire pentru care sunt fericit să vă exprim întreaga noastră recunoştinţă . 
Prin încrederea dvs, am putut avea constant încrederea ţării pe care o reprezentaţi şi 
am putut guverna şi face faţă tuturor dificultăţilor" 
Tătărăscu / 15 nov.'34 

¤Opera de viitor. 
    " Opera noastră este începută , însă această operă nu este terminată. 
Pentru ca să desăvârşim această operă , vă chemăm astăzi din nou, să ne acordaţi sprijinul.
Să nu ne-o  ascundem : situaţia generală este determinată de necunoscute ; 
  situaţia internaţională este serioasă . 

...Veghe asupra oştirii 

O privim cu calm şi ,desigur, cu încredere , în ceea ce priveşte evoluţia ei.dar , datoria noastră 
de primul ceas este astăzi ca să veghem cu toţii asupra armatei noastre , să o dotăm cu un 
ceas mai devreme,pentru ca astfel să-şi poate îndeplini , în orice ceas, datoria. 

...Linişte şi ordine 

[LD: numele adevărat este starea de asediu şi cenzura ?] 
Pentru a îndeplini această operă , ne trebuie răgaz şi linişte .Cred că avem răgaz şi sunt 
convins că vom avea şi linişte .Avem răgazul trebuitor. Suntem o guvernare de lungă 
durată .Suntem stăpâni pe timpul nostru .Dacă aşi fi crezut ,  dacă aşi crede şi astăzi o singură 
clipă ,  că nu ne-ar sta în faţă timpul necesar ca să ne desăvârşim programul - aş fi abandonat 
de mult frânele puterii 
" Dar avem nevoie de linişte şi cred că o vom avea ; nici o dată , de la Unire şi până astăzi, 
ţara n-a fost mai liniştită şi mai calmă decât astăzi,şi nici o dată n-a domnit mai multă 
linişte şi ordine decât în acest ceas.
Ah ! ştiu că în umbră şi în întuneric se agită încă viermii permanentei agitaţiuni. ! 
N-am timp să mă ocup de mişcările lor ! 

...Destindere 

[LD:numele adevărat este compromisul şi târguiala, muşamalizarea  ] 
   " Când am luat frânele guvernului , am întins tuturor partidelor ramura de destindere , 
fiindcă am crezut , ceea ce cred şi astăzi, 
că vremurile sunt prea grele , vremurile sunt prea turburi , 
şi necunoscutul din faţa noastră este prea primejdios ,
pentru ca să ne putem îngădui acte de provocare sau acte de agresiune. 
Stăm pe aceeaşi poziţie. 

...Fermitate 



[LD:ameninţare şi provocare ] 
"Dar , dacă, totuşi, unii din adversarii noştri nu vor înţelege această atitudine şi vor căuta să 
neliniştească guvernarea noastră , atunci împotriva neînţelegătorilor , voi reacţiona şi vom 
reacţiona cu toţii , aşa cum se reacţionează împotriva turburătorilor de rând. 

   Stabilitate 

" Am intrat în ciclul guvernărilor de stabilitate şi de continuitate , şi nu vom lăsa ca     ambiţiile   
unora  şi patimile altora ,să întroneze un regim de nelinişte şi de instabilitate ,
care constituie cel mai primejdios obstacol în calea consolidării statului. 

...Disciplină şi solidaritate

[LD:astfel mi-am perfecţionat discernământul în materie de sinceritatea cuvintelor ] 
" Ne vom face datoria. Conştiinţa acestei datorii să însufleţească şi acţiunea dvs.
Şi de aceea, în această zi, ca şi şeful nostru, d.Dinu Brătianu ,eu fac apel la aceste două 
forţe prin care a vieţuit partidul naţional-liberal :  disciplina şi solidaritatea  !   
Disciplina tradiţională a PNL , graţie căreia am străbătut şi am învins toate adversităţile  ! Şi 
apoi , solidaritatea ! PNL nu a fost nici o dată , nu este şi nu poate fi nicicând , âmp deschis 
pentru lupte personale.În partidul acesta nimeni n-a luptat pentru triumful unui singur om, 
sau pentru triumful unui singur grup de oameni.
În partidul acesta s-a luptat numai pentru triumful idealului , al programul partidului ,
şi pentru gloria şi strălucirea drapelului lui. 
  " Încrezător în această izbândă, în loc de bun venit, eu vă spun în ceasul aceasta : 
la datorie , pentru ţară !" 
Tătărăscu /  15 nov.'34 -

c)Leonte Moldovanu (Senat ) 
[-------] şi am resimţit acelaşi suflu că bate astăzi în partidul naţional-liberal,pentru ţara 
noastră, pe care l-am simţit şi atunci când era în fruntea noastră Ion Brătianu, Ionel Brătianu, 
Vintilă Brătianu şi Ion Duca,şi sunt fericit că pot să exprim aici , înaintea domniilor voastre 
aceste sentimente. 
" D.le preşedinte şi iubite d.le şef al partidului, cred că nu este nimeni în acest Senat , nimeni 
din majorităţile parlamentare ale Camerei, care să nu fie de acord că o singură datorie avem : 
aceea de a îngriji de interesele permanente ale ţării." 

d )NNSăveanu (Cameră) 
   " În numele Camerei, exprim adânca noastră mulţumire sufletească că într-un aşa scurt 
timp, am putut să desfăşurăm , graţie puterii de lucru a guvernului, 
o activitate aşa de rodnică pentru ţară. 
    " Mesagiul de astăzi, ne promite unele proiecte de legi pe care vom fi chemaţi să le 
examinăm. Le vom studia, le vom vota cu toţii, cu toată însufleţirea. 
Mai cu seamă că sunt sunt unele din ele care stau foarte aproape de inima noastră. 
" Ne-aţi anunţat legea administrativă.  Este opera în care partidul liberal a scris cele mai 
frumoase pagini. 
 " Sunt fericit să constat şi opera de unificare pe care a făcut-o dl. ministru al Instrucţiei 
publice [ dr. Angelescu ] , în materie de învăţământ, unificare foarte necesară , 
care a adunat la un loc toate şcolile. 
" Şi pentru că am în faţă şi pe un ministru [ dr.Costinescu ]  care este adânc cunoscător 
al problemelor departamentului pe care-l conduce , ministrul Sănătăţii, 
i-aşi dori să realizeze şi la ministerul său această unificare pentru ca să fie 
o singură directivă la îndrumarea intereselor sănătăţii publice." 
" Să dăm cu toţii un sprijin desăvârşit şi şefului partidului şi şefului guvernului .
Vă rog ca alături de cărţile de vizită să fie şi fiinţele noastre cu trupul şi cu sufletul. 
Vor fi momente grele şi nu putem , noi, majoritatea, să rămânem în minoritate în Cameră. 
Nu putem să repetăm voturi declarate nule , din pricina neântrunirii numărului cerut de 



regulament .Trebuie să fim solidari ,să sacrificăm interesele noastre proprii pentru 
interesele superioare ale ţării. " 
Consfătuirea majorităţii / 15 nov.'34 
__________________________________

3.)Rapoartele parlamentare privind Afacerea Skoda ,17 nov.'34
Aurelian Bentoiu ( PNL ) Raportul general,
Armand Călinescu  ( PNŢ ) , Raportul PNŢ
 ( " Universul" , an 51, nr. 316,317,  18 şi 19  nov.'34  . ) 
[ LD : Comisia Parlamentară a fost constituită la 28 apr.'34. Eu am urmărit acest scandal de la 
debut. Concluziile le- am scris pe parcurs.
Mi-ar fi plăcut să-l pot prezenta  pe două coloane :varianta PNL  varinata PNŢ 
Neputând aşa, voi încerca să le aranjez intercalat la fişier Etică sau Sistem de partid.
Titluri, supratirluri, sublinieri, colorări, îmi aparţin.
 Forma integrală a rapoartelor : Plic,ziarede epocă 
Forma rezumată completă  :fişier Etică, " Skoda " 
Bentoiu                                                            Călinescu 
/ Comisia parlamentară .Sarcini /                  / PNŢ şi ancheta parlamentară / 
/ Contractul Skoda , 17 mart.'30 /                  /  Guv.Maniu ; planul de înzestrare  ; 
/  Contract oneros                                          /  Contracte anterioare / Contractul Skoda / 
/  Preţuri ilicite /comisioane dubuioase /      /  Uzinele Europei / Pregătirea contractului /
/  Omisiuni / neglijenţe/ neconsultare /         /  Rigurozitate / consultări / studii / 
/ Desconsiderarea industr.naţionale  /          / Incapacitatea industr.naţionale  / 
                                                                         / Politizarea şi ranchiuna politică  /
                                                                         / Patimă , minciună , micime  / 
/  Dispariţia probelor / descinderea  /           /  Descinderea la Skoda  /
/Răspunderea ministr.Popovici  /                /  Calomnierea lui M.Popovici  / 
                                                                         /  Tradiţia scandalurilor publice / 
                                                                         /  Concepţia PNŢ : controlul actelor publice / 
                                                                         /  PNŢ : concepţia moral-politică a PNŢ  / 
/  Cazul Boilă   / Averea lui Boilă  /                /  PNŢ : legea controlul averilor… / 
/  Averea lui Maniu 
/  Pretinsul fals , cu vizarea lui Maniu            /  Calomnierea lui Maniu  / falsul din doc. / 
/  Scrisoarea lui Mihalache : 
/controlul averilor ; judecarea vinovaţilor    / Comisia parlamentară şi ancheta / 
/Necesitatea pedepsirii vinovaţilor /             / PNŢ- nevinovat /
Universul / 18 nov.'34 
 La două zile de la deschiderea sesiunii parlamentare , se întruneşte Comisia ,sub preşedinţia lui 
C.Dimitriu (revenit) ,deoarece Valer Pop ( vicepreşed. ) devenise ministru ,Este ales 
vicepreşedinte Demetrescu -Brăila ( ex-ministru ) .
Presa s-a grăbit să publice Rapoartle ,renunţând la alte rubrici şi ştiri. 

a)Aurelian Bentoiu -Raport general 

/Sarcina Comisiei 

Conform  deciziei parlamentului, s-au fixat următoarele obiective de cercetare :
1) Dacă Contractul încheiat cu uzinele Skoda , la 17 mart.1930, a fost sau nu oneros ? 
2) În caz afirmativ, a cui este răspunderea ? 
3). Sunt sau nu persoane care au traficat , au fost mituite, pe seama contractului  ?[-----] 

¤Concluziile raportorului general 

"La cea dintâi chestiune cuprinsă în ordinea de zi a Camerei, aceea de a şti dacă Contractul 



încheiat cu Uzinele Skoda la 17 martie 1930 este sau nu oneros,analiza meticuloasă a 
probelor administrate ne îndreptăţeşte a da următorul răspuns precis :

#1.Contract oneros 

Contractul supus cercetărilor comisiunii este un contract oneros.Statutul român a fost în mod 
injust şi grav păgubit Prejudiciul este întreit :
1.Cel puţin o treime din obiectul comenzii , în valoare de cca 1.700.000.000 lei  ,
putea şi trebuia să fie executat în ţară. 
2.Examinând preţurile din contract , ajungem la convingerea fermă că ele au fost în mod 
ilicit majorate în prejudiciul statului român, majorarea însumează la valoarea totală a 
contractului, 1.500.000.000 lei.
3.Contractul încheiat în taină  , fără consultarea organelor competente a se pronunţa, 
încheiat neisprăvit, lipsit de caietul de sarcini, a născut un viciu grav al nedeterminării 
obiectului , producând neânţelegeri, întârzieri, sistare.[--------] 
Bentoiu / 17 nov.'34 

#2.Răspunderile 

La cea de-a doua chestiune cuprinsă în ordinea de zi a Camerei , aceea de a şti 
cine este responsabil de toate aceste neajunsuri, există două răspunderi : 

I. Skoda 

Cercetând probele administrate - mai ales actele ridicate de la reprezentanţa din Bucureşti  - 
am ajuns la convingerea nesdruncinată , că reprezentantul acestor uzine, Seletzki, 
s-a dedat la practici şi mijloace ilicite , având ca rezultat vicierea atmosferei în care s-a tratat
 şi încheiat contractul.Procurarea prin mijloace de corupţie a tuturor informaţiilor în legătură 
cu problema înarmării ţării, interceptarea demersurilor făcute de statul român,substituirea de 
piese la concurs, infiltrarea că alte uzine sunt în cartel, tranzacţia asupra licitaţiilor în vederea 
suprimării concurenţei , prezentarea unor tablouri cu preţuri inexacte , toate au fost ilicite  .  
Statul român are posibilitatea de a înlătura , prin mijloace legale,prejudiciul injust 
rezultând din contract 

II.Reprezentantul statului român 

În examinarea probelor, rezultă următoarele culpe :
1.Omisiunea de a procura date comparative din contractatul iugoslav ,care se puteau cere pe 
cale oficială, şi nu ne-ar fi refuzat ;
2.Neglijenţa de a cere oferte de la toate uzinele de armament , pentru a compara preţurile ; 
3.Dispariţia tabelelor pretinse ca existente, în momentul închierii contractului ; 
4.Înlăturarea nejustificată şi inexplicabilă a tuturor organelor ministerului Apărării , 
   în atribuţiunile legale ce le aveau 
5.Semnarea contractului şi plata unui avans însemnat , fără alcătuirea caietelor de sarcini ; 
6.Preferinţa pentru Skoda, în detrimentul firmei Schneider , cu pretinsa minciună că ele ar fi în 
cartel ; 
7.Călcarea obligaţiei de a consulta Comitetul materialelor ( de la Consil. Superior al Apărării )
8.Urmată de simulacrul consultării ( 5 mart.'30  ) 
9.Inducerii sale în eroare, nesocotirea recomandărilor 
10.Aprobarea tardivă şi inutilă a recomandărilor, după încheierea contractului  (  17 mart.'30 )
11.Contractarea pe un preţ exagerat superior , chiar faţă de preţurile cerute de Skoda  ; 
12.Desconsiderarea potenţialului  industriei naţionale ( cca 1.700.000.000 ) 

#3.Persoanele vinovate

A treia chestiune  -dacă sunt sau nu persoane care au traficat pe seama contractului ,
pe baza registrelor ,  corespondenţei , cifrului , de la Reprezentanţa Skodei,a arătat în Raport 
cum a folosit Seletzki banul ca mijloc de corupţie .
Cuvântul "palaelibus" care abundă în aceste registre , nu îngăduie îndoială .



Prin prisma rezultatelor anchetei ,Comisiunea   nu crede,  însă ,că ar putea rosti nume   
precise ale vinovaţilor.Dificultatea a fost creiată prin dispariţia probelor hotărâtoare aflate la 
arhiva Skodei ,cu prilejul întreruperii descinderii din 10 martie 1933 .

...Mihai Popovici 

Vinovat de această dispariţie este ministrul de Justiţie din acea vreme,care ,călcând limitele 
competenţei sale , invocând neautorizat numele primului ministru [ Vaida ] şi primejdia unui 
conflict diplomatic, intimidând organele autorităţii ,dl Mihai Popovici calcă textele exprese 
privitoare la competinţă ,ceea ce constituie delictul prevăzut şi pedepsit de art. 3 din Legea 
răspunderii ministeriale 
[.....mărturii, amănunte, care dovedesc imixtiunea lui Mihai Popovici ........-] 
Motivele acestei imixtiuni sunt nu numai nevalabile, dar chiar suspecte  .[.....]   
Rămâne deci stabilit că dispoziţiile d-lui Mihai Popovici,  calcă textele exprese ale legilor   .    
Credem deci că d-sa urmează să fie trimis în judecata Înaltei Curţi ,pentru delictul de 
ilegalitate în exerciţiul funcţiunii de ministru, în baza art. 3 din legea răspunderii 
ministeriale ,şi totodată înaintea Comisiunii pentru controlul averilor. "[---] 
Bentoiu / 17 nov.'34 

....Seletzki 

[ Sunt acele pasaje în care Seleţzki declarase că a fost deseori la Maniu  ]
Deşi nu se află între obiectivele cerute de Cameră ,Comisia a dat toată atenţia pretinsului fals 
săvârşit la proces.Concluzia este că nu s-a făcut dovada acestui pretins fals . 
Dimpotrivă, totul pare a se reduce la o diversiune socotită necesară în apărarea celui ce
 - din probele ulterior descoperite  - apare cu puterea evidenţei ,imposibil de a mai fi apărat : 
Seletzki .Osânda acestuia a fost dreaptă, iar justiţia militară pe nedrept ponegrită.     
[-fraze din declaraţii, citate din anchetă  care să dovedească că  nu s-a făcut nici un fals 

b.)Armand Călinescu-Raport PNŢ

Imediat după citirea Raportului general  de către Bentoiu,Armand Călinescu a depus pe biroul 
Comisiunii un alt Raportul PNŢ ,elaborat de deputaţii naţional-ţărănişti din Comisie , 
redactat de Armand Călinescu .
C.Dimitriu ( preşed. Comisiei  ) a obiectat că un alt   Raport   nu-şi are rostul,   întrucât numai 
Bentoiu a avut mandat din partea Comisiei. Raportul PNŢ a fost  reţiunut de Comisie , 
ca o simplă întâmpinare .

-Patimă,minciună, micime de suflet .

" În asemenea condiţiuni, socotim că este bine să discutăm desbrăcaţi de orice patimă 
politică. Pot exista chestiuni mărunte în jurul cărora să dezlănţuim resentimentele noastre . 
Pot să fie momente când un asemenea sport să fie tolerat.Se poate ! Credem hotărât însă că nu 
este astăzi nici momentul şi nici problema de  natură a îngădui preocupări pătimaşe.
De altminteri , nu ştim ca societatea să fi înregistrat cândva vre-un folos de pe urma oamenilor 
pătimaşi.Oricât s-ar agita asemenea oameni , oricât ar pune ei şi inteligenţă şi talent, 
este incontestabil că eforturile lor rămân sterile, timpul le acoperă cu uitarea. 
Cel mult dacă sunt reţinute ca curioase ilustrări ale micimii de suflet omenesc. "[-----] 

-Contractul Skoda -=pretext de răfuială politică 

" Dar, domnilor deputaţi, asupra acestei chestiuni s-au făcut ample discuţii politice , 
atât în Corpurile legiuitoare , cât şi în presă, în anii din urmă.Unii oameni s-au declarat 
împotriva actelor încheiate de guvernul naţional-ţărănesc din 1929-1930.Au privit situaţiunea 
din acea epocă sub un alt unghi decât acel în care   văzuse lucrurile guvernul responsabil  .   
Au considerat altfel utilitatea furniturii de armament şi au ridicat obiecţiuni asupra ei. 
 Într-un cuvânt, s-a pus în discuţiune întreaga politică a guvernului naţional-ţărănesc
în această importantă problemă a apărării ţării. [------] 
" Ce este drept, ne-a fost dat să asistăm la un procedeu foarte straniu şi anume am văzut că 



în această chestiune mai întâi s-au format acuzaţiunile şi numai în al doilea rând s-a căutat 
existenţa însăşi sau temeinicia lor  .   Pe când normal ar fi fost , dimpotrivă, ca mai întâi să se 
facă cercetarea şi apoi să se pună concluziunile. 
Fiindcă astfel, s-ar fi evitat  afirmaţiuni complectamente false sau exagerări izbitoare 
" Dar în sfârşit, se vede că aşa este de esenţa luptelor de partid ! Să se înceapă cu 
acuzaţiunile , fiindcă prin acest procedeu ,chiar dacă ulterior acuzaţiunile cad, rămâne totuşi 
atmosfera ,  şi acesta este   scopul luptelor politice. "     [---] 
Armand Călinescu / 17 nov.'34 

#Calomnierea lui Iuliu Maniu .

[  Introducerea în iţele chestiunii,  la recomandarea g-ralului Amza, a col.Georgescu, pensionar, 
care preia el legătura între minister şi Seletzki ; amănunte, citate ,  privind acţiunile dubioase ale 
acestuia , pe baza dosarelor, scrisorilor,  declaraţiilor,  din cursul procesului Seletzki şi a 
declaraţiilor acestora în faţa Comisiei parlamentare .
Faţă-n faţă declaraţiile lui Seletzki  şi declaraţiile  lui Maniu ! 
Şi s-a cordat credit lui Seketzki !  ]
"Este chestiunea falsului.Am analizat noi pe larg aici. Desigur , noi nu am putut lua nici o 
măsură ,pentru că, în definitiv, nu eram instanţă de judecată, ci o simplă comisie parlamentară .
Dar noi am văzut aici pe un fost preşedinte de Consiliu [ Maniu  ] aducând o acuzaţiune 
foarte gravă şi foarte precisă.D-sa a spus foarte clar :< S-a comis un fals pentru a fi eu 
implicat în această chestiune . > Şi fostul prim-ministru a prezentat documente originale în 
sprijinul acuzaţiunii sale.[--------] 
"Şi atunci , dacă noi am construi concluziuni numai pe bază de prezumţiuni arbitrare , 
când s-ar putea constata că am dat ample desvoltări acestor prezumţiuni ,dar că s-au 
neglijat documente scrise foarte precise ,când acestea se pun în legătură şi cu tentativa de 
implicare [ Maniu ] despre care s-a vorbit şi cu chestiunea falsului , atunci noi ne vom afla 
într-o situaţie foarte dificilă.  Lucrarea noastră va fi suspectată de parţialitate şi se va putea 
spune în opinia publică un lucru foarte neplăcut , că aici s-a urmărit altceva decât adevărul. "
Armand Călinescu / 17 nov.'34 

#Calomnierea lui Mihai Popovici 

[ Reconstituie  succesiunea descinderii fiscale de la Skoda ( 10 mart.'33 )  şi implicarea 
ministrului Justiţiei,în diverse momente ( la sesizarea lui Seletzki ) , prin recomandările date 
comisarului regal col.Pomponiu  şi prim.procurorul Procop Dumitrescu ]
" Or, şi aici întrebăm : ce fel de logică este aceasta ?Dl col .Pomponiu , din a cărui faptă au 
dispărut documentele nu are nici o responsabilitate .Dar responsabilitate ar avea ministrul 
care a vorbit cu el la telefon şi i-a recomandat tact.Responsabilitate ministerială a d-lui 
Popovici ?Dar în ce chip ? Ne găsim în stare de asediu. Măsurile de ordine şi siguranţă 
depindeau exclusiv de organele militare .Autorităţile civile nu aveau nici un amestec. [--------------] 
" Legenda dispariţiei actelor poate lăsa impresiunea sau că se încearcă să se justifice 
eşecul cercetărilor, sau să se creeze o nouă atmosferă. "[------] 
S-a agitat în opinia publică versiunea că se intenţionează specularea chestiunii Skoda
 în scopuri de adversitate politică de partid.Mărturisim că nu ne interesează . [----] 
Presa a semnalat în repetate rânduri ştirea că Raportul biroului era gata mai de mult, 
dar că s-au făcut anume presiuni , care au schimbat mereu concluziile.
Pentru ca forurile competente să poată avea la îndemână o expunere şi un comentariu viguros, 
ca minoritari în Comisiune, a socotit indispensabil de a înainta un Raport , 
care să fie alăturat celuilalt , şi înaintat Adunării deputaţilor . 
Armd.Călinescu /  Raport Skoda  /   17 nov.'34 
__________________________________

4.)Consfătuiri PNŢ,17,18 nov.'34 
( "Facla " , 18 nov.'34   ) 



¤Campanie de răsturnare a guvernului 

[LD : În "Adevărul" , Scrutator considera că Iuliu Maniu şi Dinu Brătianu şi-au antrenat 
partidele lor în distrugere reciprocă ! Vezi la fişier   Sistem de partide    ] 
Aseară a avut loc , la clubul PNŢ, o importantă consfătuire , sub preşedinţia lui Ion Mihalache. 
Au luat parte : Iuliu Maniu, Virgil Madgearu, M.Ghelmegeanu, Armand Călinescu ş.a.,ş.a.
S-a decis ca în contra guvernului   să se ducă o campanie excesivă de răsturnare .  
Raportul d-lui Călinescu constituie doar un preludiu al acţiunii ce se va duce. 
Astăzi va avea loc o şedinţă a sfatului parlamentar , pentru a se fixa atitudinea în Parlament. 
Se aşteaptă sosirea d-lui Vaida în Capitală. D-sa va colabora cu partidul în această chestiune. 
Din Cluj, ni se comunică că cunoaşterea concluziilor Raportului Bentoiu a provocat o 
dezaprobare unanimă .[------------]

¤Ruperea raporturilor PNŢ-PNL 

Ultima oră./ 18 nov.'34 
Depunerea celor două Rapoarte din Afacerea Skoda, a  provocat o mare frământare în lumea 
politică şi a înăsprit raporturile dintre PNŢ şi guvernamentali , în chip excesiv. 
De unde până mai ieri relaţiunile dintre cele două mari partide erau aproape bune, 
astăzi ele pot fi considerate ca rupte. 
Ca o consecinţă a Raportului -Bentoiu,   făcut cu patimă şi răutate ,  PNŢ va începe campania   
de răsturnare a guvernului .
...A.Bentoiu a urmărit un scop bine definit :compromiterea PNŢ şi împroşcarea cu noroiul 
calomniei a unor fruntaşi ardeleni. 
Guvernul Tătărăscu va fi atăcat în Parlament pe cale de interpelări şi în întruniri publice  .   
Lupta promite a fi foarte interesantă şi pasionată .
Seria interpelărilor o va deschide  - probabil - Iuliu Maniu.[------]

#Guvernul, PNL:aventura periculoasă

Guvernul are alături de sine ,grupările prezidate de Iorga, Goga, Argetoianu şi Iunian. 
Sentimentele acestor grupări politice faţă de PNŢ , sunt cunoscute.Numai că atitudinea lor 
nu prea conta , nici pentru guvern, nici pentru PNŢ.Singura grupare care va avea o atitudine 
rezervată , va fi gruparea georgistă.[-------]
Astăzi, când se simte mai mult ca oricând, nevoie de o unire a forţelor vii ale naţiei, 
guvernul s-a lăsat antrenat într-o aventură periculoasă     de către membrii Comisiei de 
anchetă parlamentară ,şi a provocat o mare tensiune politică, cu consecinţe greu de prevăzut 
Azi, la ora 11 au fost convocaţi în Capitală toţi şefii organizaţiilor judeţene PNL

*Notă:Rolul lui Dinu Brătianu şi Iuliu Maniu  în sfâşierea dintre partide

("Adevărul" , an 48, ne. 15.608, 28 nov.'34  ) 
[LD : în epocă,unii gazetari erau taxaţi de " analişti politici " .Printre ei, Scrutator - Blumenfeld 
Iau comentariul cu toate rezervele, ca o mărturie de epocă.Dar ori contemporanii nu au sesizat la 
vreme cine anume lupta împotriva sistemului democrat pluralist, ori ,orbiţi de partizanate politice 
sau interese (unele cointeresate, altele dubioase , altele mioape şi incompetente ),au contribuit 
din plin cu scrisul lor la înveninarea atmosferei, la lansarea de ţinte false, la hrănirea zvonurilor 
şi diversiunilor.Asta nu înseamnă că , Maniu şi Brătianu nu au avut contribuţia lor ! ]]
"Prin forţa împrejurărilor -asta nu înseamnă şi justeţea lor - aceşti doi oameni politici , 
de primă mână, au o situaţie precară.Primul, ajuns şef de partid, n-a putut , însă, să fie şi şef 
de guvern.Cel de-al doilea , fost şef de guvern şi de partid, a trebuit să constate , cu durere 
desigur, în special de la Gib [ banchetul -ptotest ] încoace , că nu mai poate dispune de partid,
nici să-şi impună concepţiile şi programul. 
" Aşa dar, doi oameni , fatal nemulţumiţi de ceea ce se petrece azi,şi cari totuşi ocupă locurile 
prime ,în marea bătălie ce se pregăteşte cu afacerea Skoda,  tind să imprime caracterul luptei ce 
se porneşte . Cum se poate explica acest lucru ? [-----] 
 Maniu şi Brătianu împing la încăerare partidele lor.  Se constată că există incitaţiuni ca liberalii 
să ducă o luptă de distrugere a PNŢ   ;    Incitaţiuni identice pornesc spre naţionali-ţărănişti , că 
să ducă o luptă de distrugere a PNL.Vaidiştii , sunt şi ei mai porniţi decât maniştii … pentru o 



luptă violentă.Iată două partide , care pretindeau că stau pe poziţia apărării partidismului, 
ca pivot al regimului în fiinţă,  fiecare din ele fac tot ce este cu putinţă pentru a da apă la moară 
acelora care nu visează decât la distrugerea partidelor.   "  Vezi la fişier   Sistem de partide    ] 
Reacţie la Raport Skoda /17-18 nov.'34 
__________________________________

-----------------------

Scurtă vacanţă parlamentară 

-----------------------

5.)C.A. Tătăranu ( raportor ) ,Răspunsul la Mesajul Regal, 26 nov.'34 
(DAD, MO nr.4, şed. din 26 nov.'34 , p. 17 - 18 ) 
[ LD : cam  neinteresantă această tradiţie de a răspunde exact pe schema mesajului. 
Câteva "floricele stilistice" , adăugarea unui cuvânt sau a unei propoziţii,inversarea 
adresantului… cam atât. Altfel o parafrazare a Mesajului regal.
Şi asigurări că Parlamentul aprobă. 
Formal, formal !   Sublinierile şi parantezele îmi aparţin  ] 
Sire ,

[ Parlamentarismul  ] 

  " Adunarea deputaţilor este fericită să constate că, paralel cu preocuparea ei de a elabora 
legi cât mai potrivite cu nevoile actuale , aceea a aplicării lor este dârză şi eficace .
  " În cadrul vieţii constituţionale , conlucrarea într-un angrenaj cât mai perfect 
a marilor puteri din Stat fiind chezăşia unei constante ameliorări a democraţiei româneşti , 
Adunarea Deputaţilor     nu va cruţa nici o strădanie   în urmărirea acestui scop. 
" În învolburarea omenirei , Parlamentarismul , extract din zăcămintelor adânci ale înţelepciunii 
populare , rămâne principală garanţie a Dreptului şi a disciplinii interstatice " 
( apaluze prelungite ) [-----------] 
Sire ,

[ Asigurări … ] 

" Cu o politică internă bazată pe democraţie şi ţinând seama de realitatea evoluţiei normale
 a poporului, cu o politică externă bazată pe bună-credinţă şi exclusivă încredere în binefacerile 
păcii, cu nădejde în Guvernul Maiestăţii Voastre şi cu deplină solidaritate naţională în jurul 
Coroanei,România poate privi cu încredere în zarea vremii  "  (aplauze ) 
Răspunsul la Mesaj / 16 nov.'34 
___________________________________________________________________

6)Valeriu Pop ,preluarea Ministerului Comunicaţiilor ,26 nov.'34 
"Aminiri politice", op. cit ...] 
[ LD : este evident faptul că Regele era cultivat de toţi şi în toate ;Se face o mică rocadă de 
portofolii.Pentru aceasta ,Franasovici nu vorbeşte cu Tătărăscu , cu Brătianu ,ci cu Regele !  ] 
Şi Valeriu Pop devine ministru ! ]

¤Aranjament cu Regele şi Franasovici 

4 nov.'34 .Seara îl vede pe Franasovici la minister .Îl pune la curent cu chestiunile mai  
importante .Îi comunică , în cea mai strictă confidenţă , că e grav bolnav de cord,că pleacă la 
Paris , va absenta multă vreme şi că, probabil , se va retrage din fruntea ministerului. 
Nu i-a spus lui Tătărăscu, dar s-a înţeles cu Regele   ,  ca el , Pop, să ia conducerea 
ministerului , iar el, Franasovici , să rămână ministru fără portofoliu, în locul lui. 



Îi spune că poate să-şi ţină interimatul, fără să fie nevoie să se retragă. 
Îi dă mână liberă în conducerea ministerului.  [-----------------------------] 
25 nov. '34 " Preiau Ministerul Comunicaţiilor. " 
Valeriu Pop / 27 nov.'34 
__________________________________________________________

7)C.Leancă (PRŢ ), discurs la mesaj, 29 nov.'34 
(DAD, MO 5 , şed. din 29 nov.'34 , p. 49-50 ) Doc.integral - fişier PŢR 
[ LD :discurs radical ţărănist , frustrant ,a unui basarabean ,poate , de bună credinţă ,dar cu o 
mentalitate narodnic -steristă.Un ţărănist -marxist , fără s-o ştie şi să o spună .
Pentru el ,toate partidele româneşti sunt străine de interesele " neamului " , 
nu sunt legitimate să conducă ţara , nu urmăresc decât puterea şi interesele. 
Leancă / 29 nov.'34 

¤ Partidele " mari" - de " rotativă "

/Asociaţii de cointeresaţi 

"Aş avea unele obiecţiuni nu numai în ceea ce priveşte felul cum s-a practicat la noi regimul 
democrat şi parlamentar. Aş avea unele obiecţiuni şi în ceea ce priveşte ideologia sau 
felul de construire şi concepţiile care prezidează la viaţa şi la activitatea partidelor noastre 
politice.
" Am impresia că la noi , partidele politice se deosebesc de partidele politice din Occident  .   
Acolo ,partidele politice sunt instrumente reale ale unor categorii sociale ,reale şi ele, cu 
anumite interese distincte.La noi, aparenţa unor asociaţii de cointeresaţi. Nu vreau să arunc 
cuvinte tari ca cele aruncate pe vremuri de Partidul Ţărănesc :< Săriţi , hoţii !  > Nu aceasta am 
în vedere când vorbesc de cointeresaţi.De altfel, aceste cuvinte tari au fost svârlite pe urmă, nu 
ştiu cu câtă dreptate ,şi împotriva PNŢ 
" În orice caz, mă gândesc la altceva : că în toată viaţa noastră publică , în toată îngrijirea 
noastră de stat, în administraţia judeţeană, ca şi în cea actuală, în cooperaţie astăzi , 
asistăm la acelaşi spectacol.
Putem să spunem că nu avem cooperaţie ,cu toate că ne aflăm în faţa unor permanete 
schimbări a legilor. Acelaşi lucru se  întâmplă şi cu legea administrativă. 
 Tot astfel se întâmplă şi cu recrutarea organelor  de control din învăţământ.

/Profitori de pe urma guvernării 

"Când în toate domeniile vieţii noastre , situaţia este aceea pe care am arătat-o , 
am impresia că aceste asociaţii [ partidele ] ridică anumiţi oameni     care cred că pot profita de   
pe urma guvernării,  tind către cele două partide de guvernământ , spre rotativă, 
fiindcă aceasta le dă perspectiva unei permanente guvernări , prin rotaţia aceloraşi partide, 
încât atracţia pentru partidele mari este cu atât mai mare . 
" Dacă aceasta este situaţia, care ne-a adus în starea economică , financiară şi morală 
în care ne găsim, atunci, după mine, nu partidele acestea mari şi de guvernământ , 
care au condus Statul exclusiv de la război încoace , şi care au , deci ,
 o parte mare a răspunderii , fiindcă nu au putut rezolva problemele şi vindeca relele , 
nu ele sunt acelea care vor găsi soluţiile de îndreptare de azi înainte ."[-------] 

¤Rolul partidelor mici,cu idealuri şi program 

Dar ne găsim într-un moment de descurajare  când sentimentul de încredere a scăzut. 
"Dar tocmai aici vine rolul nostru, şi de aceea am spus că noi ne deosebim de alte partide
 şi prin scopurile pe care le urmărim : pe când pentru alte partide , scopul este puterea, 
pentru noi puterea nu este decât un mijloc de a ne realiza programul. 
Şi aici vine şi rolul şi datoria noastră să împrăştiem atmosfera gravă care apasă astăzi ţara 
noastră şi să facem să renască sentimentul de înceredere a masselor     populare   , 
în puterea lor .De vom reuşi să facem lucrul acesta , ne-am făcut datoria . 



" Acestea fiind observaţiile mele, acestea fiind deosebirile dintre partidul nostru şi celelalte 
partide, veţi înţelege şi dvs pentru ce 
noi nu putem să votăm Adresa de Răspuns la Mesaj " 
C.Leanca / 29 nov.'34 
______________________________________________________________

8.) C.Petrescu -Ercea ( PNL ) discurs la mesaj , 30 noiembrie '34 
( DAD, MO 6 , şed. din 30 nov.'34 , p. 61 ) 
[ LD : un liberal pătruns de necesitatea, importanţa şi rolul pe care trebuie să-l aibă 
Parlamentul ca putere în Stat :putere legislativă şi  putere de control .
 Simplu, clar ,  motivat , convingător.Vezi pe larg fişier PNLsau Legislaţie,Parlament ]
C.Petrescu-Ercea / 30 nov.'34 

#Scăderile Parlamentului 

"O altă critică care se aduce Parlamentului , se referă la cel de-al doilea rol important , 
la rolul său de control.
Trebuie să recunoaştem ,iarăşi,că în ultimii ani, n-a existat control parlamentar .
Aşa se explică slăbirea disciplinei aparatului nostru de stat.În schimb, o parte din puterea 
legiuitoare , o parte din deputaţi, ignorând atribuţiile lor,s-au amestecat în resortul puterii 
executive.Aici au provocat discuţiuni pentru interese personale şi pentru interese de partid, 
în contra legilor şi regulamentelor, dispoziţiuni care au defectat în mod grav   mersul 
aparatului nostru de stat . [-----].

#Criticile la adresa Parlamentului

"D-lor deputaţi, faţă de această stare de lucruri , natural,s-au formulat critici contra 
instituţiunii.Au fost personalităţi care au preconizat suprimarea Parlamentului, ca instituţie 
inutilă.Fără a intra în examinarea aprofundată şi detaliată a acestei grave probleme, 
să vă expun anumite consideraţiuni pe care eu le cred concludente.
D-lor deputaţi, forma de guvernare a popoarelor nu este o chestiune care depinde de voinţa 
unor persoane,oricât de capabile, oricât de ambiţioase ar fi aceste persoane. 
Forma de guvernământ a popoarelor depinde de cauze mult mai profunde     decât de anumite 
dorinţe izolate la dictatură.Forma de guvernământ a popoarelor depinde de evoluţia lor 
politică,depinde de starea lor culturală, de starea lor economică. [----] 
" Şi atunci, se pune întrebarea : este timpul acum, în împrejurările în care ne găsim noi,
 să încercăm aceste experienţe ? Se pot preconiza schimbări de sistem ,când trebuie să ne 
unim cu toţii , pentru consolidarea României !? 
Este timpul acum ca să încercăm experienţe , când însăşi în trecutul nostru , avem probe 
care ne arată  că sistemul parlamentar în ţara noastră a dat rezultate excelente ?!  

¤Instituţia Parlamentului în România modernă 

" Este banal să vă reamintesc că sistemul parlamentar a făcut România Mică ,a pregătit 
România Mică ca să realizeze România Mare ,că acest sistem a prezidat unirea tuturor 
românilor.  "   
" Dlor deputaţi, în urma acestor consideraţiuni , chestiunea ce se pune ,singura chestiune ce se 
poate pune,este aceea de a vedea cum se poate redresa sistemul parlamentar   ,   
cum se poate face din legiferare   o adevărată operă legislativă,   
cum se poate ajunge la un control parlamentar serios. "[-----] 
C.Petrescu-Ercea / 30 nov.'34 

¤ Parlamentarismul=raţiunea existenţei partidelor

" Aceasta depinde numai de patriotismul partidelor politice.Partidele politice trebuie să-şi 
spună  că existenţa lor se justifică numai în măsura în care ele sunt folositoare ţării.     
Partidele politice care sunt presupusul parlamentarismului şi al democraţiei ,ele dând 
unitatea , coeziunea, directivele lucrărilor noastre ; 



partidele politice care au rolul de a activa de jos în sus,în sensul de a face cunoscut 
conducătorilor care sunt doleanţele şi necesităţile masselor ; 
partidele politice care au rolul de a activa de sus în jos , în sensul de a imprima păturilor 
celor mai îndepărtate ale poporului ideea de solidaritate , ideea de unitate, ideea naţională ;
partidele politice care pot şi trebuie să activeze în diferite moduri ,fiind multe căile care duc 
la înflorirea patriei ;
partidele politice , însă , trebuie să cadă de acord , în mod hotărât , asupra unui punct : 
acela de a face din legiferare şi din control parlamentar , o realitate. " 
" Atunci când puterea legiuitoare , putere majoră faţă de celelate puteri în stat , 
va funcţiona în aceste condiţiuni , va putea împrima întregului aparat de Stat ,
simţământul de dreptate, simţământul de legalitate, simţământul de moralitate, 
şi astfel să putem să înfruntăm cu succes nu numai crizele pasagere interne, 
dar toate ameninţările de afară "  ( aplauze prelungite pe băncile majorităţii ) 
C.Petrescu -Ercea /  30 nov.'34 
________________________________________________________________

9.)Victor Motogna ( PNŢ ) ,discurs la mesaj, 30 nov.'34 
 (DAD, MO. 6 , şed.din 30 nov.'34 , p. 60 ) 
[ LD :Spune  lucruri interesante , este  critic şi ironic la adresa dr.Angelescu. 
Nu spune însă nimic despre politica şcolară a PNŢ , cât a stat la guvernare. 
 Îşi propune să analizeze activitatea guvernului în primul an, în direcţia culturii 
şi a învăţământului.  Din păcate, nu am decât o parte din discurs.  ] 
Vezi fişier PNŢ sau Învăţământ 

¤Starea învăţământului românesc 

#Critica politicii PNL ( dr. Angelescu ) 

 " Partidul Naţional Liberal , prin reprezentanţii săi autorizaţi,se mândreşte în multe prilejuri, 
cu activitatea desfăşurată de Ministerul Instrucţiunii. Însăşi dl dr. Angelescu a spus o dată 
că , revenind în fruntea Ministerului Instrucţiunii Publice, după 5 ani de absenţă,a găsit 
învăţământul, în general, şi mai ales şcoala primară, într-o stare dezolantă şi că ,  în loc să se 
întărească şi să progreseze,se găseşte astăzi într-o dezorientare complectă.

#Relele învăţământului în România 

Care sunt relele de care suferă învăţământul ?
După părerea sa , două : şcoala primară şi şcoala secundară de gradul II .
Dl ministru Angelescu a spus o dată în Senat că prin Legea din 1924,a dat ţării instrumentul 
cel mai perfect pentru combaterea întunericului  în care zac satele şi că, dacă acest scop nu 
a putut fi atins, nu este de vină legea d-sale, ci faptul că dispoziţiunile legii nu sunt aplicate. 
D-sa consideră că plaga întunericului poate fi înlăturată prin două mijloace :sporirea şcolilor şi a 
învăţătorilor şi realizarea unui control sever a obligaţiunilor şcolare .
"Faţă de legea din 1924 , dl ministru are mai mult decât slăbiciunea unui părinte . 
[------------------------------------] 
Vict.Motogna / 30 nov.'34 
___________________________________________________________________

10.)Sărbătorirea zilei de 1 decembrie 1918.Ateneu,1 dec.'34 
( " Universul " , Adevărul " , " Facla " ş.a. , 3 dec.'34  )
 [ LD : atât în intenţiile guvernului, cât şi a Ligii Antirevizioniste Române, s-a urmărit  , în deosebi , 
un prilej de solidaritate naţională , şi de răspuns la revizionismul care se manifesta pe plan 
internaţional. Dorita solidaritate naţională, a avut câteva episoade penibile,  din cauza 
tensiunilor politice interne.



Printre cele mai grave, absenţa conducătorilor PNŢ( Mihalache , Madgearu, Călinescu 
ş.a ),boicotarea sărbătoririi de către fruntaşii ardelenilor( Maniu, Vaida ) 
Cât despre argumentele antirevizioniste...fiecare după capul lui !   ] 
Vezi pe larg fişier Etică X  ]

a)GH.Tătărăscu:

[ LD : Tătărăscu rostind cuvintele potrivite unui asemenea moment .Nu se poate spune că nu 
devenise un  bărbat de stat ,omul  cu cea mai mare răspundere , şi nu se poate spune că nu se 
ţinea de cuvânt în intenţia destinderii .Nu a uitat pe nimeni .Nu a nedreptăţit pe nimeni 
De la dorinţă la realizare , însă, drumul era lung …] 
" În ziua acestei comemorări  se cuvine să ne desfacem de tot ce este trecător,pentru a ne 
identifica numai     cu ce este etern   în rosturile neamului nostru .
În îndeplinirea acestei porunci, să aducem prinosul nostru de recunoştinţă tuturor acelor 
luptători şi cărturari ai Ardealului,care au pătimit şi s-au jertfit de-a lungul vremii pentru gândul 
Unirii.  Să aducem apoi prinosul nostru de laudă marilor români cari în 1 decembrie 1918 , 
biruind toate lovirile şi toate piedicile ,au ştiut să împlinească voinţa generaţiilor apuse. 
" Să-i aşezăm în slava acelei zile pe toţi cei ce au pregătit şi au desăvârşit acest mare fapt: 
pe Gh.Pop de Băseşti, pe Branişte, pe Mihaly, şi pe Lucaci, şi pe Vasile Goldiş, şi pe Ştefan 
Cicio-Pop , pe toţi cei morţi şi pe toţi cei vii .[ LD : aici trebuiau să se simtă Vaida şi Maniu ] 
"Să-i aşezăm alături de cetele de mii de plugari şi de păstori , care ca la un apel al istoriei, au 
alergat din cele patru unghiuri ale ţării în cetatea sfântă : < noi vrem să ne unim cu ţara ! >  
;să-i aşezăm alături pe soldaţii sfărâmători de hoatre cari, purtând steagurile eliberării , 
au pecetluit cu sângele regatului reânvierea Ardealului .
"Pe toţi - dar pe toţi să-i aşezăm în slava acelei zile ,care apostrofează România lui 
Ferdinand , întâiul Rege al tuturor românilor şi încununează sforţările şi muncile lui Ion 
I.C.Brătianu şi ale sfetnicilor săi. 
" Şi apoi, slăvind această zi, să proclamăm din nou cu mâini împreunate ,
hotărârea de a păstra neatins regatul ,pe care ni l-au încredinţat jerfele martirilor şi eroilor 
noştri,şi să ne întărească în această hotărâre ,zarva crescândă a celor cari , învinşi de 
dreptatea istorică,nu vor să uite privilegiile   silniciei " [-----------] 
" În slujba idealurilor de muncă, de pace şi de concordie,sub înţeleapta ocârmuire a lui Carol II 
consolidatorul ,neamul nostru va continua să-şi îndeplinească , în acest colţ de lume, 
misiunea istorică ."
---------------------------------------------

b.)  I.Mihalache  :  de ce nu a vorbit PNŢ în Parlament 

  În şedinţa Camerei , consacrată unirii cu Ardealul,n-a luat cuvântul nici un reprezentant al 
PNŢ . După terminarea şedinţei, Ion Mihalache a făcut această declaraţie presei : 
" N-am luat azi cuvântul din două motive .Pentru că, cum am declarat şi în alte împrejurări, 
Partidul liberal, prin atitudinea lui , a făcut cu neputinţă alte raporturi cu partidul naţional-
ţărănesc, decât cele de război permanent. 
Nu s-ar fi dat , prin urmare, justa interpretare declaraţiilor noastre de deplină solidaritate 
naţională pentru apărarea patrimoniului comun obţinut 
prin voinţa unanimă a întregii suflări româneşti. 
-------------------------------------------------------------

c.)Pamfil Şeicaru (erou de război,ziarist " Curentul " )

[ LD : nu mă surprinde acest Şeicaru cu acuitatea sa uneori profetică.Ceea ce mă surprinde … 
sunt urechile astupate la astfel de avertismente  ] 
" Nu aşi fi luat cuvântul , vă mărturisesc ; dar tot timpul şedinţei parcă m-am simţit şi eu părtaş 
la o vină a noastră comună,că nu avem sărbătoreasca haină care se cuvine în ceasul 
acesta ,când gândurile noastre trebuie să treacă chiar dincolo de 1 decembrie 1918, 
ca să depăşească chiar data de 14 august 1916 ;când gândurile noastre trebuiau să urce în 
cursul vremei până la depărtaţii ani când am început să ne găsim şi noi rosturile noastre , 
să ne căutăm originile noastre , să ne găsim chemările noastre .[---]



" În depărtare nu sunt semne de linişte.[--------] Şi dacă     nici în preajma neliniştilor   nu putem 
să tresărim , să ne amintim cât costă această Unire, ca să ştim cât ne va costa să o 
păstrăm     ,atunci slabă nădejde   de puterile ce vor fi mobilizate mâine şi de hotărârea lor de 
apărare a dreptului. "
--------------------------------------------------------------------

d)Ion Nistor, (bucovineanul, ministr.Muncii )

" Iată de ce credem că , în faţa hotărârii noastre bărbăteşti , de a păstra neştirbite aceste 
hotare ,visurile revizioniste ale unora vor trebui să dispară ,  cum dispar şi se sting la soare 
negurile otrăvitoare . 
 Iar dacă ele ar continua să persiste, atunci nu ne vom sfii de a împrospăta , acolo unde 
trebuie , amintiri vechi şi prea curând uitate , că vadurile Tisei n-au fost aşa de greu de 
trecut precum se credea. 
Este bine să se ştie că poporul român, unit politiceşte într-o singură ţară şi contopit sufleteşte 
într-un singur gând, este astăzi, mai mult ca oricând, în stare de a-şi apăra hotarele. 
De aceea ,putem privi cu deplină linişte şi încredere în viitor ,câtă vreme ne simţim una cu 
dorul nostru de muncă , în spiritul nostru de jertfă şi în dragostea şi încrederea noastră 
faţă de augustul nostru Suveran, Majestatea Sa Regele Carol al II-lea, în care naţiunea 
română întreagă , vede pe vajnicul şi aprigul apărător al hotarelor ţării .
 La glasul sinistru de revizuire al unora, noi răspundem cu încredere şi hotărâre : 
<Trăiască armata română biruitoare ! > <Trăiască Regele, apărător de hotare ! >" 
1 dec. 1934 

*Notă, Valer Pop:1 dec.'34 

1 dec.'34  ( se omagiază 1 dec. în Cameră şi  Senat : la Cameră vorbeşte Maniu , la Senat … 
Iorga  ) 
ora 8,30 : Tillea vine direct de la gară (  de la Cluj ) .Vaida face apel pentru scoaterea din cauză 
a lui Popovici , din motive tactico-politice şi familiale .
ora 11,30 : în ce priveşte comunicarea lui Tillea, să-l întrebe imediat pe Rege. 
ora 12,30. : audienţă la Rege. Regele dă deplină libertate guvernului în ce-l priveşte pe Popovici. 
Seara : Comunică lui Tătărăscu răspunsul Regelui. Tătărăscu îi spune că chestiunea s-a 
complicat deoarece Dinu Brătianu este intratabil pe chestia Popovici. [-------] 
22 dec.'34 .Tillea îmi comunică hotărârea lui Vaida de a clarifica situaţia în PNŢ , 
până la eliminarea lui Maniu din partid.[-----] 
__________________________

11.)Leon Scridon ( PNA ) , discurs la Mesaj,4 dec.'34 
(DAD, MO 8, şed. din 4 dec.'34 , p. 82-83  ) 

¤PNA:Stat naţional, autoritar, moral 

[ LD : Goga lipseşte din parlament, deşi este în ţară.Mesajul său este transmis de Leon Scridon 
Fără echivocuri. Motivat prin starea internaţională ( germenul conflagraţiei mondiale )   şi 
internă ( anarhie, conspiraţii , demagogii )  :antidemocraţie , autoritate , ordine ,guvern de 
mână forte.Altfel, spre deosebire de tonul discursurilor electorale, şi a acţiunilor propagandistice 
din ţară - de care ziarele nu încetau să alarmeze opinia publică  -Scridon  recunoaşte guvernului 
oarecari realizări, şi nu este deosebit de agresiv în limbaj.
Dar , pe un ton ultimativ, respinge  Răspunsul la Mesaj,  cerând revizuirea Constituţiei, 
şi instaurarea regimului preconizat de PNA .Vezi pe larg la fişier PNA sau Doctrine     VI   ] 
[----------------------------------------------------] 
¤ Ideologia şi programul PNA
"Suntem ameninţaţi în propria noastră existenţă , dacă nu luăm măsuri de apărare . 
Noi apărăm aici , convingerea noastră fermă , repetată ca un avertisment în atâtea rânduri ,
că numai întărirea ideii de autoritate , care să ţină în frâu tendinţele anarhice 
şi  numai înstăpânirea unei guvernări   de mână tare   , care să stârpească pentru totdeauna 



cuiburile conspiratorilor ,sunt în stare să asigure consolidarea Statului în cadrul unui regim 
de ordine,     fără de care nu se poate închipui o epocă de înfiripare şi de consolidare 
naţională ."[--------------] 
Scridon /  4 dec.'34 

#Carenţele aşa-zisei democraţii…

"Prefacerea pe care o dorim şi o căutăm nu se va realiza nici o dată , cu mijloacele prea 
cunoscute şi atât de repede învechite ale aşa - zisei democraţii      de la noi. 
Aici nu se mai cere o schimbare de regim, ci o radicală transformare de ideologie. 
Nici o îmbunătăţire nu va fi posibilă , fără înlăturarea definitivă a demagogiei     care a zăpăcit 
atâtea capete ,şi fără înmormântarea deplină a acelui cult al electoralului care pune necurmate 
obstacole de-a- curmezişul unei guvernări active. 

/Trepiedul vital al românilor 

/deea naţională /ideea de autoritate /Ideea de morală 

" Partidul Liberal de la 1918 încoace , prin întreaga   lui activitate , a alimentat la rândul său 
această demagogie, practicând deopotrivă cultul electoralului ,cu teama nemărturisită ca nu 
cumva să se dea bătut în această luptă de concurenţă pe frontul votului universal." 
" Noi , în ceea ce ne priveşte , suntem în largul nostru să tragem concluzii din păcatele pe care 
le vedem desfăşurându-se înaintea noastră ,căci pe deasupra tuturor fluctuaţiilor  de 
popularitate ,înfruntând toate  riscurile risipite în jurul urnelor,ne-am propovăduit credinţa 
noastră în cele trei mari principii mântuitoarepe care nădăjduim să le ducem la biruinţă : 
ideea naţională, ideea de autoritate şi ideea morală ." Iată trepiedul vital al existenţei 
noastre româneşti ,înaintea căruia vor trebui să se subordoneze toate celelate concepţii 
doctrinare şi vor trebui să se închine toate celelate interese particulare , oricât ar fi de 
respectabile " [-------------]

/Schimbarea Constituţiei ! 

" Pe drumul pe care am orbecăit până acum, nu se mai poate merge.
La o viaţă nouă, se cere o haină nouă. 
Noi nu vedem putinţa de renaştere a României de astăzi fără o schimbare temeinică a 
aşezărilor noastre constituţionale.

/PNA respinge R la Mesaj 

   " De aceea, în aşteptarea marilor prefaceri, care să consacre faptul istoric al învierii 
noastre naţionale , mărturisim deschis că nu mai aşteptăm nimic de la metodele folosite 
până acum. 
"Partidul Naţional Agrar declară, prin urmare , că nu poate vota Răspunsul la Mesaj " 
                           Leon Scridon  /  4 mart.'34 
_____________________________________________________________

12.)Ştefan Mihăescu (PNŢ ) ,discurs la mesaj , 5 şi 8 dec.'34 
 Victor Iamandi  - intervenţii polemice. 
( DAD, MO nr.9 , din 5 dec, p. 112- 116 ; MO nr. 10 , din 8 dec., p. 139-142 ) 
[LD: Şt.Mihăescu face rare  referiri  la guvernare , la Mesaj, la Răspuns la mesaj.
Este inginerul şi industriaşul Mihăescu , proaspăt "naţional-ţărănist"?Prin apartenenţă politică , 
da.Dar prin tezelelui,argumentele lui , este mai dihai ca orice social-democrat ,mai degrabă 
comunist (un exaltat sau demagoig ? ),un admirator sui-generis al sistemului american,un melanj 
de lecturi diletante.Nu aceasta este important . Importantă era prezenţa lui în Parlament. ]
--------------------------------------------------------------------------------------------------
Mihăescu / 5 dec.'34 

#Guvernarea PNL



/Lipsă de autoritate,unitate, concepţie, ideal.

" Actualul guvern este lipsit şi de autoritate politică şi de concepţie economică   .  
 ( întreruperi PNL )  Guvernul actual nu are autoritate politică , pentru că PNL este lipsit de 
unitate şi pentru că este lipsit de şef ! ( întreruperi PNL ) 
" Şeful dvs nu mai este ascultat .Dvs, guvernul, sunteţi lipsiţi de autoritate politică ,
pentru că PNL nu mai are ideal .Şi fără ideal şi fără credinţă, nu se poate guverna nici în timpuri 
normale , cu atât mai puţin în timpuri aşa de grele ca cele de astăzi ! ( întreruperi PNL ) 
" Guvernul este lipsit şi de o concepţie economică precisă şi clară.

/Politică economică haotică şi tiranică 

Guvernul şi PNL pretind că fac o politică liberală ! În realitate , politica care o face este 
o politică intervenţionistă , haotică şi tiranică.
Este destul să mă refer că de două  luni Consiliul de Miniştri şi delegaţia economică caută un 
regim al comerţului exterior , şi nu reuşesc !S-au luat măsuri ,  s-a revenit asupra lor şi nimeni 
nu mai ştie care este … 
 -Vict.Iamandi : Mâine dimineaţa veţi fi satisfăcut 
 -Mihăescu : Aş fi fericit , ca unul care sufăr…să aveţi mâine o astfel de concepţie….
" Acest intervenţionism economic, steril şi tiranic,nu a putut să dea rezultat nici în trecut , 
când era aplicat de oameni ca Ionel Brătianu , Vintilă Brătianu şi Alexandru Constantinescu .
Credeţi dvs că va putea să dea rezultate astăzi, când este aplicat de pigmei ?

()Vict.Iamandi: intervenţionismul (polemică)
[LD:7 ian.2007.În urma unor reflecţii despre trecut şi prezent .
De 17 ani m-am străduit ( direct sau prin interpuşi ) să ajungă la o ureche liberală 
contemporană această precizare doctrinară neoliberală a PNL( Câmpeanu, Emil 
Constantinescu, Zamfirescu, Mona Muscă,Patriciu ,Orban,Tăriceanu, Antonescu )apoi 
alăturătorilor de la PAC şi alte rămurele (Manolescu, Vosganian, ş.a,ş.a) Mi-au zâmbit toţi cu 
dispreţ de parcă vorbeam de pe altă lume ! 
De 17 ani,renăscutul PNL de după revoluţie,se lasă intimidat ( se blochează, se bâlbâie ) 
de "stânga cripto-comunistă", atunci când este vorba de solidarismul social care a animat 
liberalismul românesc în politicile sociale .
Acum , de când cu integrarea României în Uniunea Europeană,liberalii şi analiştii bântuie să-şi 
găsească motivaţii prin legislaţia Comunităţii Europene ,care pretinde...care recomandă ...etc etc. 
Jalnică poveste despre memoria românească, despre maimuţăreala românească.... ] 
-Vict.Iamandi :Dvs vă plângeţi, d-le Mihăescu , că vă întrerupe Camera.Dar dvs sunteţi vinovat 
că prin atacurile dvs glumeţe , pe care eu vreau să le iau în serios, şi pe care ni le aduceţi 
personal nouă, când ne faceţi pigmei, provocaţi Camera. 
Eu accept, la urma urmelor, să ne ironizaţi.Dar noi avem un trecut cu care ne putem 
compara.Dvs nu aveţi nimic, trecutul dvs este inexistent.[----]
Dvs sunteţi contra intevenţionismului de Stat ? 
-Mihăescu :Eu sunt pentru intervenţionism eficace .Altul decât acel practicat de dvs .
-Serdici : Doctrina liberală nu admite intervenţionismul de Stat …
-Iamandi :Vechiul liberalism din Ardeal, pe care-l cunoaşteţi dvs,acela nu a fost aplicat nici o 
dată ! ----] Dvs aduceţi aici procesul care a făcut motivul acţiunii socialiste  de acum 70-80 
de ani , şi-l plasaţi în ultimii 5 ani !
Daţi-mi voie să vă atrag atenţia că , la noi, acest    liberalism economic   nu a fost aplicat nici o   
dată. Noi am făcut intervenţionism de stat ,de la început ,pentru că Statul a întemeiat toate 
instituţiile , aşa zise burgheze ,începând de la 1881 ,când s-a întemeiat şi Banca Naţională , şi 
mergând până la Constituţia din 1923 , care ,prin ea însăşi , este definiţia intervenţionismului 
de Stat     Ea iese din cadrul concepţiunii clasice ,  de care vorbiţi dvs.El s-a aplicat în Anglia, 
unde era o societate industrială Acolo şi-a făcut teoria Karl Marx ,înspăimântat de 
desechilibrul dintre muncă şi capital ; Acolo a apărut " Capitalul" lui Marx şi critica 
societăţii capitaliste... 
-Şt.Mihăescu: Aş vrea să vorbesc de guvernarea actuală , dar nu mă lăsaţi, pentru că atunci 
când am vorbit de situaţia din ţară, toţi aţi sărit la mine…[-----] 



Şt.Mihăescu / 5 dec.'34 

¤Progresul prin maşinism

...Scăderea orelor de muncă : 12, 8, 4 , 2 ore/ zi 

-Iamandi : Dvs , ca inginer, nu vă daţi seama că cu cât progresul maşinismului este mai mare 
cu atât numărul şomerilor creşte ?! Eu nu pot înţelege teoria dvs ,care aţi spus că, încet , 
încet, omenirea va fi foarte satisfăcută şi cu numai cu 2-3 ceasuri pe zi de muncă , omenirea 
va fi satisfăcută,şi aţi dat ex Americii. Dar ştiţi câţi şomeri sunt azi în Germania, în Anglia ? 
-Mihăescu :Este lupta tragică care se dă în America.Lumea nu-şi dă seama că nu este o criză 
conjuncturală, ci structurală. În America [ vorbeşte despre maşinism  ] 
-Iamandi : Eu te întreb pe d-ta atât : cum ai să aduci această fericire de care vorbeşti d-ta ? 
În numele cărei doctrini şi ideologii vorbeşti d-ta ? 
-VSRadu : Dta vorbeşti de organizarea producţiei şi susţii că producţia organizată într-un 
anumit mod, va rezolva problema fericirii omeneşti.Dar cum se va face repartizarea acestor 
bunuri ?
-Mihăescu : Dvs sunteţi îngrijoraţi de asta ? A reuşit omul să le producă ,şi nu va reuşi să le 
împartă şi să le consume ? [-----] 

...Repartiţia venitului naţional.

" În domeniul producţiei naţionale , actualul sistem este ineficace   ,  deoarece deşi România 
este una dintre cele mai înzestrate din Europa ,totuşi venitul nostru naţional este de 5-15 
ori mai mic     decât venitul naţional al ţărilor civilizate din Europa. 
" În domeniul distribuirii bunurilor,   rezultatele actualului sistem sunt de asemenea   
nesatisfăcătoare ,     pentrucă, dacă venitul naţional este aşa de mic,totuşi el nu este cel puţin 
just repartizat .O mână de oameni au reuşit să acapareze cea mai mare parte din acest venit 
naţional; câţiva financiari , mari industriaşi şi înalţi funcţionari au reuşit să acapareze cea 
mai mare parte a venitului naţional ,iar 17 milioane de suflete , restul populaţiunii , trăesc în 
stare cu totul mizeră !   "  [---] 
Şt.Mihăescu / 8 dec.'34 

...Industria naţională

[LD: în acest domeniu, Mihăescu îşi însuşeşte mai degrabă concepţiiile cuziste sau naţionaliste la 
ordinea zilei Clar , fără echivocuri, fără false dedesubturi,Mihăescu  exprimă p.d.v. al industriei 
mici, a celei în care - credea el !- era  interesat PNŢ !  ]] 
-Statul are datoria să se ocupe de educaţia economică a populaţiei  : şcoli cu caracter 
practic , expoziţii, popularizarea metodelor de randament, institute de cercetări, oficii de informaţii 
-Statul are datoria să intervină pentru naţionalizarea unor industrii parazitare , sustrase 
complet regimului concurenţei, care au ca unic client Statul şi instituţiile publice . 
Ex :industriile de armament , industriile pentru repararea şi materialului rulant CFR.
Aceste industrii trăesc din exploatarea statului .Ele trebuesc etatizate, preluate de stat . 
-Statul are datoria de a etatiza industriile cartelate .
   Ex.: industria zahărului ,a hârtiei, a cimentului ,  trebuie naţionalizate ,pentru că nu este de 
admismonopol în mâna particularilor [----] Guvernul actual nu numai că nu încurajează 
cooperativele şi industriile ţărăneşti,dar , prin măsurile luate , face imposibilă înfiinţarea lor. 
Prea multe formalităţi pentru importarea maşinilor şi instalaţiilor, a materiilor prime ;
prea greu se aprobă devizele..[---] 
Şt.Mihăescu / 8 dec.'34 

...Egalitatea socială 

Statul nostru trebuie să tindă la o mai mare implicare socială,pentru a asigura egalitatea 
socială.Nu este posibil să mai dureze actuala inegalitate, ca un număr infim de cetăţeni
 să trăiască în lux, iar marea majoriotate să trăiască în mizerie.Statul trebuie să intervină şi 
să micşoreze această inegalitate[-----------] 



Şt.Mihăescu / 8 dec.'34 

¤Statul Ţărănesc Naţional 

/Economia social-organizată 

"D-lor deputaţi, economia social-organizată , pe care am avut onoarea să v-o expun,
o opunem nu numai actualului sistem intervenţionist , tiranic şi steril ,dar 
o opunem şi liberalismului cointeresărilor , după care oftează aripa bătrână   din partidul   
liberal ;
o opunem şi neo-liberalismului sonor dar gol , pecare îl propagă d. Iamandi , în numele 
aripei tinere a partidului liberal 
o opunem şi economiei bolşevice , a suferinţelor inutile; 
o opunem, în fine, şi oricărei dictaturi , fie că ar veni cu decret,fie că ar veni prin lovitură de 
stat ,fie că ar veni de la dreapta, fie că ar veni de la stânga. " 
  " Dlor deputaţi, îmi dau seama că realizarea  economiei  social-organizate  ,   
în Statul Ţărănesc Naţional, este o operă foarte grea. 
Sunt însă sigur că Partidul Naţional Ţărănesc va reuşi să o realizeze ,
Şt.Mihăescu / 5, 8 dec.'34 
_______________________________________________________________

13.)I.N.Drăghici ( PNL- Tulcea ) , discurs la mesaj , 8 dec.'34 

 Victor Iamandi ( subsecretar de Stat ) - replică 
 (DAD, MO 11, şed. din 8 dec.'34 , p. 143 - 152 )Doc.integral- fişier PNL IX
 [ LD :  Bănuesc - fără dovezi - că el poate fi considerat ca făcând parte  din gruparea " 
bătrânilor" ,loial lui Dinu Brătianu.Sau pur şi simplu este un nemulţumit , un acrit , un "fost" …
În spatele câtorva propoziţii ironice  şi a câtorva  reprize de ilaritate ,se întrevede însă   
situaţia dificilă şi confuză  în care se afla partidul liberal la un an de la preluarea  guvernării  
şi de la asasinarea lui Duca :împărţit în tabere , pe grupări, pe ranguri, pe generaţii … 
Culmea este că acest Drăghici , care cândva  făcuse parte dintr-o " bisericuţă de stânga"
a PNL  ,acum contesta dreptul tinerilor  de a forma grupări ,ceea ce indică , realitatea obiectivă 
a conflictului dintre  generaţii.
...Eu, ca istoric, ştiu că nu a fost doar atât.Din   pepiniera elitelor tinere de la " Păreri Libere" 
şi " Grupul H"  ,treptat -treptat , Tătărăscu  - şi prin el Carol II  -  va selecta o "garnitură de 
încredere   " , un "stat major" ,  un "rezervor"  de cadre devotate . 
În momentul 1934, se consuma începutul acestui proces, care va culmina , în 1938, 
cu părăsirea PNL … şi sprijinirea dictaturii regale . 
Fără a acorda "certificate de dreptate" eu trebuie să consemnez realitatea clipei .
Ori, explicaţiile date de Iamandi au fost convingătoare .După explicaţiile lui 
şi intervenţiile  altor colegi … când Drăghici a perseverat cu îndoiala , parlamentarii majoritari 
au părăsit incinta în număr mare   - ceea ce nu s-a mai întâmplat !  -
şi Drăghici  a fost înfrânt şi  descumpănit.] 
Drăghici / 8 dec.'34 

¤Grupări în PNL

" Dle preşedinte, d-lor deputaţi,aplauzele cu care am fost primit la tribună ,invederază că dvs nu 
mă consideraţi aici ca pe un vorbitor prezumţios ,ci mă consideraţi ca pe un om de treabă , 
care nu are nici veleitatea unui tânăr care vrea să se producă şi nici a unui bătrân care se 
simte obligat să vorbească .
" N-am râvnit niciodată şi nici nu râvnesc la demnitatea de a fi ministru şi nici chiar 
subsecretar de Stat , cu atât mai mult cu cât sunt partizanul desfiinţării acestor 
subsecretariate ."( ilaritate )
"Nu fac parte , d-lor deputaţi, nici din < grupul H > şi nici din grupul < Păreri Libere > 
( ilaritate ) Sunt pur şi simplu un liberal sadea , cum sunt cei mai mulţi  dintre dvs, 
a căror păreri poate le reperezint  la această tribună, considerându-mă un fel de procurator al 



dvs , bine-nţeles rămânând să se vadă la sfârşit dacă v-am falşificat sau nu semnătura "
Ca vârstă ,de asemenea, nu sunt interesant , fiindcă nu mă aliniez nici în rândul energiilor 
mari , la care ar face apel dl Tătărăscu,nici în rândul celor mai bătrâni , la înţelepciunea 
cărora ar face apel dl Dinu Brătianu. "( ilaritate  ) [------------] 
Drăghici / 8 dec.'34 

/Gir ptr Titulescu 

" Sunt de acord şi cu pasajul întreg care priveşte politica noastră externă ,numai pentru că 
este o chestiune în care nu mă prea pricep,şi atunci o votez , ca să zic aşa, cum se votează 
multe lucruri care îţi par bune ; dar personalitatea gigantică a d-lui Titulescu este o 
prezumţie că putem să-i  dăm un gir în alb, fără nici un fel de ţărmurire.[-----] 
Drăghici / 8 dec.'34 

/Tinerii liberali : " Păreri Libere "  "Grupul H " 

" De la trecuta sesiune şi până acum, au apărut evenimente noi pe firmamentul politic al ţării , 
atât în PNL cât şi în opoziţie.În Partidul Liberal s-au închegat anumite grupări politice .
Una dintre ele se cheamă " Păreri libere" …
-Hurmuz Aznavorian : Dle Drăghici, este o organizaţie literară şi politică,veche de 6 ani, nu 
este o improvizaţie de moment. 
-Drăghici : Va să zică nu este cu un caracter  politic, este cu un caracter  literar.Atunci n-am să-
mi permit să fac decât niţică literatură  ( ilaritate ) Nu prea pricep şi aş fi doritor şi de un 
răspuns :ce înseamnă aceste   " Păreri libere "?   Este cineva care să împiedice vreo părere ? 
-Constantinescu -Bordeni ( PNL-g ) : Cenzura ! 
-Drăghici : Dar acum 6 ani nu era cenzură.Este necesară o grupare care să descătuşeze vreo 
părere ?Iar în partidul nostru liberal, este vreo forţă sau vreo prostie care să împiedice părerea 
cuiva ?Greutatea nu este să ai păreri libere, ci să ai păreri  ( ilaritate ) 
Şi cred că noi, liberalii, toţi avem păreri : sunt cel puţin părerile înscrise în Programul 
partidului nostru, Naţional Liberal, şi care se chiamă păreri liberale ! 
"Trebuie să menţionez că am luat cunoştinţă de persoanele   care alcătuesc această grupare ,   
şi, fără să pronunţ nume proprii , recunosc că sunt membri foarte distinşi care o alcătuesc. 
Însă vă mărturisesc că eu unul nu  înţeleg nici sensul şi nici rostul .
"Un alt eveniment politic recent în partidul nostru liberal, este apariţia grupului H . 
Aici sunt şi mai nedumerit .  [------] 
-M.Macovescu : dvs faceţi o confuzie .Nu este vorba de o grupare politică.Este gruparea 
parlamentară H , d-le Drăghici .Este un grup de parlamentari din majoritate .
-Şt.Mihăescu ( PNŢ ) :Care se iubesc între ei în mod deosebit !  ( ilaritate ) 
-Drăghici : Acesta dă un caracter mai select grupării ,  dar nu dă, pentru mine, o explicaţie 
semnului.[-----] 

()Victor Iamandi :Păreri libere, Grupul H (intervenţie )

¤"Stânga"PNL

[ LD :Iamandi , pe tipic parlamentar, a motivat intervenţia cu punerea lui în cauză.În realitate , 
Iamandi era " de serviciu" pe banca ministerială din Parlament, şi, ca fost parlamentar, îi 
plăcea să intervină cu explicaţii, replici, polemici.
Nu cred  să  fi fost cu desăvârşire sincer ( invocarea lui Duca, a lui  Dinu Brătianu ) 
După cum etichetele politice vor corespunde doar parţial şi relativ   tendinţelor pe care încerca 
să le definească şi să le reprezinte.Dar convingător este .Talent oratoric are .]
..."D-le Drăghici , fiindcă m-aţi pus în discuţiune direct , deşi nu aveam nici un moment 
intenţiunea de a vă întrerupe din interesanta dvs expunere, daţi-mi voie să precizez două lucruri .
"Că în Partidul Liberal pot exista, ca în orice organism viu, diferite curente. 
Nu există , însă, decât o singură discplină şi o singură unitate de acţiune.
Ceea ce numiţi dvs grupări, nu au înaintea lor nici un fel de scop personal şi  nici o năzuinţă 
cu caracter arivist .



/"Păreri libere" 

Gruparea "Păreri libere " la care v-aţi referit dvs şi care a fost prezidată de regretatul şi în 
veci neuitatul nostru şef Duca, nu a fost şi nu este decât o grupare din care fac parte 
toţi acei care voiesc să militeze pe tărâm intelectual , pe tărâmul ideilor şi pe tărâmul     
stimulaţiunii în această direcţie , cu evident răsunet în acţiunea politică. 

/"Gruparea H" 

"Ceea ce numiţi dvs gruparea H , nu sunt eu chemat să dau o explicaţie asupra ei. Ştiu însă atât, 
că acel mănunchi de parlamentari, care au ajuns să se numească, la un moment dat , 
gruparea H ,au dat acestui Parlamenat , în sesiunea trecută,una din contribuţiile cele mai 
reale, şi pentru înfăptuirea Programului partidului,     şi pentru menţinerea disciplinei şi 
unităţii majorităţilor parlamentare în această incintă. 
Dacă dvs credeţi că o acţiune de întrecere între elementele partidului,pentru atingerea unui 
scop superior care să se răsfrângă asupra întregii organizaţii politice din care facem parte , 
constituie o slăbiciune, daţi-mi voie să nu fiu de acord cu dvs ." 
-Voci de pe băncile majorităţii : Nici noi !
-  Victor Iamandi :" Totdeauna în Partidul Liberal au existat curente de idei.
Evident , nici nu poţi să ceri unui partid să fie rigid , să aibă o omogenitate de gândire ,
 de simţire şi de acţiune , fixată într-un calapod de viaţă.

/IGDuca-"stânga" PNL

Însuşi şeful nostru de astăzi , dl Dinu Brătianu , la Ateneu, în cuvântarea pe care a ţinut-o 
definind poziţiunea pe care Ion Duca a avut-o în Partidul Liberal,a spus că Duca a stat 
totdeauna la stânga Partidului Liberal.
Dacă dvs vă amintiţi ce a însemnat gruparea " generoşilor" , foştii socialişti care au intrat în 
1900 în Partidul Liberal ,ştiţi că acea grupare a devenit suportul ideologic şi politic al 
partidului ,acea pe care s-a sprijinit Ion Brătianu ,ca să ducă partidul la realizarea 
   marilor reforme , exproprierea şi votul obştesc   .( aplauze la majorităţi  ) 
"Astăzi, pentru că şi-a găsit cineva din opoziţie [ Ştefan Mihăescu  , PNŢ ], care să spună că 
eu reprezint o anumită grupare pe această bancă ,cred că nu este nevoie să fac nici o 
desminţire în această privinţă ,pentru că cei 20 de ani de activitate în rândurile PNL , mă 
dispensează de orice explicaţiune ,în ce priveşte atitudinea pe care am avut-o faţă de 
programul şi doctrina acestui partid.      ( aplauze unanime pe băncile majorităţii ) [--] 
Victor Iamandi /  8 dec.'34 

#Dezavuarea criticilor lui Drăghici 

[ LD :Drăghici este zdrobit .Majorităţile îl dezavuiază Disciplină de partid ? Democraţie 
parlamentară ? Unde este graniţa ?Eu,însă ,m-am lămurit cât de cât ce a fost cu aceste grupări . 
Şi va fi greu să schimb eticheta de "stânga" cu cea de "dreapta" când acest grup va alcătui 
structura de reayem a lui Carol II Asta este ... istoria ! ] 
 " Şi eu cred că faceţi un rău serviciu partidului când veniţi , cu ocazia unei cuvântări
  la Mesaj, să discutaţi o chestiune care nici nu există de fapt, când prin acţiunea care s-a 
desfăşurat de pomenitele grupări, partidul n-a avut decât de folosit     - pentru că dvs trebuie 
să ştiţi că cea dintâi dovadă de tărie a unui partid stă în dinamismul său , în acţiunea pe care 
o desfăşoară ;fără acţiune, un partid  este sortit să piară.Şi când într-un partid sunt oameni care 
înţeleg să-i dea viaţă , să amplifice acţiunea de guvernământ a partidului  ,   
dvs să veniţi să faceţi critici , dublate de un sentiment de ironie.Nu cred că această discuţie 
îşi avea rostul , mai ales la o discuţie aşa de importantă , ca cea de la Mesaj ." ( Vii aplauze pe 
băncile majorităţii  ) 
-N.C.Popescu : Dle Drăghici, dacă ai fi ştiut d-ta că la această grupare H ,compusă din 120 
deputaţi şi 80 de senatori , şeful nostru, d-l Dinu Brătianu,  a venit ,când s-a închis sesiunea 
parlamentară trecută, ca să-şi exprime mulţumirile sale şi să ceară să fie înscris în acest 
curent de stânga al Partidului Liberal ,atunci n-aţi mai fi vorbit aşa cum aţi vorbit." 
( Vii aplauze pe băncile majorităţii  )
-INDrăghici : Dle Poescu , îmi pare bine că ai intervenit d-ta ca  să-l susţii pe dl ministru  



Iamandi ( întreruperi, protestări , la majorităţi ) 
-Hurmuz Aznavorian :Dle Drăghici, prelungiţi ironia peste limita cuvenită .Vi s-au dat explicaţii .
-Drăghici :Eu mă mulţumesc cu declaraţia d-lui ministru Iamandi şi iau act că este o simplă 
coincidenţă între Intrarea în Biserică şi unele intrări în guvern." ( întreruperi, protestări , la 
majorităţi )
-Victor Iamandi : Dle Drăghici, nimeni n-a servit Biserica PNL cu mai multă dragoste 
    şi cu mai multă credinţă , decât cei de la Iaşi ." ( Vii aplauze pe băncile majorităţii  ) 
Eu vă rog foarte mult să renunţaţi la latura aceasta a cuvântării , fiindcă nu are nici un rost.
Aceasta este o chestiune pe care , dacă vă interesează atât, puteţi să o discutaţi la club" 
( o parte din deputaţii majorităţii părăsesc incinta   ) 
-Şt.Mihăescu ( PNŢ )  :Grupul H se mişcă ( sgomot mare … ) 
-Drăghici : Dle ministru, mă rugaţi să închei acest capitol .Este inutil ;dvs mi-aţi răspuns după ce 
eu îl încheiasem. "[---] 

Drăghici-continuă 

#Contra stării de asediu şi cenzurii 

 Recunosc ceea ce spune dl deputat naţional-ţărănist [ Serdici  ] că nu sunt un majoritar 
prea disciplinat , şi de aceea chiar veţi vedea că nu sunt de acord nici cu unele măsuri 
pe care le-a luat guvernul : de exemplu , nu sunt pentru prelungirea stării de asediu.     
-dr.M.Macavescu : Posezi d-ta suficiente informaţiuni , ca să ştii dacă mai este nevoie 
sau nu de starea de asediu ? 
-Drăghici : Eu posed altceva : eu posed impresia că atunci când o măsură excepţională 
se prelungeşte prea mult , atunci trebuie făcut altceva în loc , ceva legislativ : 
n-aveţi decât să reorganizaţi de exemplu poliţia de siguranţă sau n-aveţi decât 
să luaţi alte măsuri potrivite. Noi însă nu putem să trăim la infinit în anormal ,căci atunci 
anormalul devine normal şi acest normal trebuie să fie legiferat . 
Este adevărat că starea de asediu a fost totdeauna comodă pentru toţi guvernanţii. 
Nu o socot însă suficient de eficace. S-a mai spus doar că dacă 3 nebuni şi-ar pune pielea în joc 
hotărât să te omoare , orice protecţiune şi orice măsură de siguranţă este absolut superfluă.
-Gr.Iunian : Dl Titeanu tot aşa crede ? 
-INDrăghici : Este evident că situaţiunea aceasta de ministru poate să însemne pentru 
orişicine un pericol pe care nu-l doreşte nimeni, căci acum dacă ne-am fript o dată cu supa, 
suflăm cu toţii şi în iaurt , ca nu cumva să se mai întâmple , Doamne fereşte , ceea ce s-a mai 
întâmplat .Dar orice s-ar spune,  dacă prin ea însăşi situaţiunea aceasta de ministru 
cuprinde şi ceea ce aş numi un " risc profesional" , nu este mai puţin adevărat , însă, că 
pentru sensibilităţi şi pentru suprasensibilităţi ,noi nu putem să ţinem o ţară întreagă în 
dispreţul unui regim democratic şi al unor principii fundamentale ale democraţiei pe care 
noi ne bazăm.Tot aşa cred şi despre cenzură ;că nici ea nu trebuie prelungită şi înăsprită
 prea mult. Eu , din contra aş fi pentru desfiinţarea ei…
-N.Rizescu -Brăneşti : Suflaţi vă rog în ceai ( ilaritate ) 
-Drăghici : Sunt pentru desfiinţarea cenzurii pentru că am credinţa că din cauza cenzurii mai 
mult se şopteşte , mai mult se comentează, mai mult se colportează şi mai mult se 
exagerează , decât într-un regim de libertate desăvârşită a presei şi a informaţiunii de tot 
felul. 
Drăghici / 8 dec.'34 

#Desfiinţarea subsecretariatelor de stat ! 

" Dlor, în altă ordine de idei, dar în care reprezint părerea unei considerabile din partid, 
şi, în orice caz, a unei mari părţi din opinia publică - declar că sunt pentru desfiinţarea 
imediată şi totală a subsecretariatelor de stat .
 Recunosc că printre subsecretarii de stat se găsesc unele valori necontestate 
- nu fac personalităţi, dar am şi eu prieteni pe banca ministerială , ca , spre exemplu ,
distinsul subsecretariatul de stat Mitiţă Constantinescu .Aş merge până acolo , ca pe unii 
dintrânşii i-aş face chiar miniştri , bine înţeles scoţând pe alţii  ( ilaritate ) 



Dar menţinerea subsecretarilor de stat , acum când noi cerem sacrificii ţării întregi 
şi când pe funcţionari îi suprimăm pentru vicii de formă la numire , şi când ne căsnim să 
facem economii ,cred că menţinerea subsecretariatului este cel puţin o indecenţă ! 
Mai este apoi şi o situaţiunea anormală. Sunt miniştri care au subsecretari de stat, 
şi sunt miniştri care nu au ; sunt miniştri care au câte doi subsecretari de stat .
-Gr.Iunian : Dar sunt fără leafă , aşa că nu realizează economii ?
-Drăghici : Sunt fără leafă dar cu salariu !  ( ilaritate ) [-----------------] 
Drăghici / 8 dec.'34 

¤ Adresa de Răspuns la Mesaj 

Deşi Adresa are oarecari lacune, eu declar că o votez.  ( aplauze la majorităţi ) 
De altfel, cred că nu se va găsi nimeni care să nu o voteze ,pentru că ea reprezintă în mod clar 
şi hotărât continuarea programului nostru liberal ;ea reprezintă o concepţie adâncă şi real 
democratică ,opusă concepţiilor demagogice ale adversarilor noştri. 
INDrăghici / 8 dec.'34 
________________________________

14.) Nicolae Titulescu - discurs la Societăţii Naţiunilor,Geneva,10 dec.'34
Atentatul de la Marsilia
 (BCS, Mss 16.668 ;" Universul " , 9, 10 dec.'34  ; " Facla" , 12 dec.'34 )
[ LD : un episod în care unitatea Micii Înţelegeri s-a manifestat exemplar. 
  Un episod în care încrederea în Liga Naţiunilor încă nu fusese spulberată. 
  Un episod în care Titulescu a strălucit, din nou, la Geneva, ca purtător de cuvânt 
al Micii Înţelegeri, ca apărător al intereselor româneşti. 
  Bine-nţeles că acest lucru a avut un puternic ecou în ţară  ] 
 Sublinierile, supratitlurile, colorările ,îmi aparţin. 
Doc.integral-fişier Politica externă 
/Memoriul iugoslav -atentatul de la Marsilia şi duplicitatea Ungariei  / 
/ Ieftici - p.d.v. Iugoslav  /  Eckart - p.d .v. maghiar  / Titulescu - intervenţie la Eckhardt / 
/ Tewfic Rustu - p.d.v.Turcia /  Eduard Beneş - p.d.v. Cehoslovacia / 

/ Titulescu  - p.d.v. al Micii Înlegeri, al României 

 - Solidaritatea funcţională româno -iugoslavă  : doliul Iugoslaiei = doliul României ; 
 - Solidaritatea tradiţională româno -franceză : ce atinge Franţa = atinge România ; 
 -  Atmosfera moral-politică la Societatea Naiunilor ; 
 -  Memoriul Iugoslav : Ungaria să colaboreze , să reprime pe vinovaţi ; 
 -  România -Ungaria : Comit.de dezarmare morală, Geneva, 1932, 1933 ; 
 -  Ungaria : calomnierea Micii Înţelegeri , calomnierea României ; 
 -  Vechimea şi tradiţiile României - propaganda revizionistă maghiară ; 
 -  Veleităţile revizionismului maghiar ; Pretinsa justiţie maghiară / 
 -  Legătura dintre revizionism şi terorism  ; 
 -  Răspunsul României : spiritualizarea frontierelor ; 
 -  Difernedul ungaro -iugoslav : satisfacţie Iugoslaviei !  Cooperarea Ungariei 
N.Titulescu / 10 dec.'34 
____________________________________________________________________

15.)dr. M.Isăcescu ( PŢ -fără Lupu,Constanţa ) ,discurs la Mesaj, 10 dec.'34 
 ( DAD, MO 12, şed. din 10 dec.'34 , p. 164- 170 ) 
[ LD: Un discurs, într-adevăr , la Răspunsul la Mesaj .  Doc.integral -fişier PŢ 



Venit din partea unui partid mic, de curând decapitat de şef .Nu ştiu dacă trebuie  să  regret că nu 
au mers şi ei la fuziunea cu PNŢsau că … prin programul propus , continuă acel ţărănism 
generos , chiar dacă utopic,provocând la meditaţie clasa politică.
 Subtitluri, sublinieri, colorări,semne, îmi aparţin   ] 
Isăcescu / 10 dec.'34 

/Politica externă 

[  LD :  Titulescu ( şi ministerul său )  era singurul  nominalizat , aprecierile  luând,  adesea,
 forme superlative, hiperbolizate. Nu lipseau , totuşi , unele rezerve, unele insatisfacţii .  
" Operă uriaşă, de titan , pentru care cu toţii trebuie să fim adânc recunoscători autorului ei , 
 d-lui ministru al Afacerilor Externe, Nicolae Titulescu . ( aplauze la P.Ţ ) 
Aprobând fără rezerve această operă,ţinea să ceară unele precizări [-------] 
Isăcescu / 10 dec.'34 

/Programul agrar -ţărănesc al PŢ 

[ Programul agrar în 9 puncte , sistematizat de dr.Isăcescu -  fără a fi original sau inedit - 
 a avut meritul de a fi  readus în atenţia Parlamentului chestiunea ,  într-o vreme când 
celelalte partide cu titulaturi " ţărăneşti ",fie le uitaseră,fie erau preocupate de hărţuieli 
politice.]
Până ce producţia agricolă nu se va îmbunătăţi cantitativ şi calitativ, ea nu poate fi rezolvată. 
" Ori această îmbunătăţire , în situaţia de astăzi a proprietăţii rurale, a obiceiurilor adânc 
înrădăcinate şi a lipsei de credit, nu se poate realiza 
decât prin revenirea la cultura marilor întinderi de altă dată ,păstrându-se intact dreptul de 
proprietate al fiecărui plugar .[----] 
1. Înfiinţarea de " Obştii agricole" , care să cultive întreaga suprafaţă a terenului arabil 
din fiecare sat , considerând-o ca o singură moşie. [----------------------------------] 
2. Iinstituirea unui " Credit agricol " , care să acorde avansuri pe termene lungi, 
cu dobândă care să nu întreacă dobânda BNR , caresă finanţeze numai Obştiile Agricole.
3. Înfiinţarea unei " Casei de Asigurare " , obligatorii , cu 2 secţiuni [-----] 
dr. Isăcescu / 10 dec.'34 

/Sănătatea poporului 

[ LD : un alt domeniu care a preocupat lumea politică a timpului, a fost organizarea sanitară. 
Chiar dacă programul dr.Isăcescu nu era cu totul original, chiar dacă era , în mare parte, 
un program ideal, greu de înfăptuit, este remarcabil că un partid minuscul îl aduce în 
dezbaterea Parlamentului şi, prin emulaţie, contagiune şi competiţie,el va intra pe agenda 
partidelor, a guvernelor, a Ministerului Sănătăţii,şi va avea drept rezultat ceea ce noi numim " 
civilizaţia interbelică sanitară "Ca şi în alte domenii, mai ales sănătatea populaţiei de la sate 
… nu a aatins  standardele preconizate de el.
Oare de ce ? Cine era de vină ? Clasa politică ? Înapoierea ţărănească ?  ] 
" Toată ridicarea economică a satelor nu are nici o valoare dacă populaţia este lăsată pradă 
bolilor şi vitalitatea neamului este compromisă.
În zadar ţăranul are pământ şi şcoală, dacă trupul lui este minat de boală şi suferinţă. 
Sănătatea poporului trebuie să fie grija de căpetenie a oricărui om de Stat ,ori aceasta nu se 
poate apăra prin improvizaţiuni şi timide măsuri paliative  .  [-----------]
Isăcescu / 10 dec.'34 

/Despolitiacizarea administraţiei publice?!

[ LD : Mesajul anunţase  şi Tătărăscu explicase pe larg ,reforma administrativă   iniţiată de 
guvern.Punct esenţial : despoliticianizarea administraţiei.Isăcescu se pronunţă , alţii nu o 
făcuseră !  ] 
" Principiul despoliticianizării      administraţiilor publice,stă la baza programului Partidului 
Ţărănesc  ( aplauze la PŢ )Noi considerăm pe primari şi peprefecţi , ca gospodari de 
specialitate , ca magistraţi administrativi, şi înţelegem ca ei să fie scoşi cu desăvârşire 



de sub influenţele politice de partid.  "  
Raportorul la Mesaj, a emis acelaşi deziderat  , dar , având în vedere practicile PNL, 
" noi îi contestăm sinceritatea acestei dorinţe "     " Cine nu ştie că a guverna este a lua în 
exploatare resursele comunelor şi judeţelor în folosul partizanilor politici ? 
Astăzi, ca şi ieri ,primarul sau prefectul, cu rare excepţiuni, nu citesc conţinutul 
 petiţiunilor ce li se adresează, ci se uită întâi să vadă cine le semnează. 
 Dacă sunt  < de-ai noştri> , li se dă toată atenţiunea, iar dacă fac altă politică, 
 cererea este pur şi simplu respinsă , şi dacă petiţia este prezentată de chiar autorul ei,
 i se mai spune :<  ei , ce să-ţi fac, dacă faci altă politică ! > 
Consiliile comunale să fie singurele organe alese ; ele să alcătuiască şi să voteze bugetele ;
Bugetul să fie executat de primar şi prefect , cf.legilor. 
Personalul administrativ - să fie numit de primar, respectiv de prefect ;
Instanţă de contencios administrativ  - pe lângă Curţile de Apel .
"Numai în acest fel credem noi, ca administraţia locală va avea pricepere şi continuitate 
şi, pusă la adăpost de tentaţiuni şi abuzuri în folosul partizanilor partidelor,
 vremelnic la cârma ţării "  ( aplauze la PŢ ) 
Isăcescu / 10 dec.'34 

/Răspunderea ministerială?

[ LD : este foarte interesant ! Isăcescu nu atacă nici pe acest subiect PNŢ.Nici măcar pe chestia 
Skoda !  Şi este , în mare, de acord cu … programul guvernamental  ] 
"Suntem de acord a constata , împreună cu d.raportor,că relaxarea morală de după război , 
a învăluit cu o permanentă suspiciune -adesea îndreptăţită şi dovedită, adăugăm noi - 
 toată viaţa noastră de Stat . 

...Apetitul îmbogăţirii …

Era natural să fie aşa din cauze intrinseci ale războiului, 
dar şi din cauza degradării politice după război. 
" Partidele,  chiar când s-au creat în idei programatice ,de îndată ce au venit la cârma 
Statului, le-au abandonat , pentru a da frâu liber partizanilor a se  îmbogăţi , 
cu sau fără forme legale " ( aplauze la PŢ ) 

...Specularea votului universal… 

" Votul universal - dat , ca şi reforma agrară sub presiunea împrejurărilor  - 
a găsit poporul încă nepregătit pentru exercitarea sa .
 " Toate elementele care nu au fost în stare prin munca lor proprie 
să-şi facă un rost în viaţă - o profesiune rentabilă şi onorabilă - 
au încălecat pe votul universal şi, abuzând în mod criminal de buna credinţă a cetăţenilor , 
s-au suit acolo unde nu-i indica nici pregătirea , nici capacitatea şi, 
de multe ori, nici cinstea . ( aplauze la PŢ ) 

...Relaxare morală şi suspiciune… 

  " Aceşti speculanţi ai votului universal, au transfrmat politica într-o profesiune, 
speculând încrederea ce li s-a dat ., pentru a se îmbogăţi pe spinarea şi din munca 
tocmai a acelor acare i-au ales. 
   " Acestora li se datoreşte  - şi cu drept cuvânt - relaxarea morală şi suspiciunea
ce învălueşteviaţa noastră de Stat .Aceşti profitori ai politicii, ai votului universal, 
ajunşi acolo unde , înainte de război,  nici nu s-ar fi încumetat să viseze , 
au contribuit , prin măsurile luate  şi din nepricepere şi din rea credinţă , 
la discreditul chiar al instituţiilor de Stat " ( aplauze la PŢ ) 

...Corupţia  funcţionarilor ..

 " Tot practicilor nefaste de după război, pentru căpătuirea partizanilor, 
se datoreşte şi răsturnarea valorilor , ca pregătire şi moralitate .



Au avansat funcţionarii nu după nevoile serviciilor, a meritelor , a drepturilor, 
ci după cum erau devotaţi şi oameni de casă şi de club. 
" Graţie acestui sistem, s-a ajuns azi la o pletoră de directori şi directori generali , 
de inspectori şi inspectori generali, bine plătiţi din care unii nu fac nimic, 
iar serviciile efective au fost lăsate peseama micilor funcţionari cu lefuri de mizerie. " 

¤Răspundere morală ! 

  "Semnalând cauzele , suntem în deplin acord şi în linia ideologiei noastre , cerând, 
împreună cu d.raportor, legiferarea responsabilităţii ministeriale ca şi a funcţionarilor publici 
Pretinzându-le pricepere şi muncă şi făcându-i responsabili, 
suntem datori de a le acorda şi o remuneraţie care să ţină seama de pregătirea , serviciul, 
rolul social , greutăţile familiare şi standardul de viaţă . 
 Procedând altfel , ar însemna să facem o lege şi imorală şi inficace " ( aplauze la PŢ ) 
Isăcescu / 10 dec.'34 

¤Program economic. 

[ LD : în mare măsură, cel tradiţional-ţărănist , ca pe vremea lui Lupu  ] 

 Restabilizarea leului …

Una din cauzele desechilibrului economic , a fost şi stabilizarea monedei noastre 
la un curs forţat , mult mai ridicat decât valoarea sa reală. 
Această stabilizare , hotărâtă de bancherii capitalişti , a folosit acestora dar a vătămat profund 
producătorii, mai ales plugarii. 
PŢ a arătat de la început greşala care se face , a cerut şi cere şi acum, restabilizarea leului la 
valoarea sa reală . Menţinerea valorii leului la cursul forţat de azi, păgubeşte adânc statulul şi 
întreaga economie.  De aceea, PŢ cere imediata restabilizare a leului . 

...Cooperaţia … 

PŢ pune la baza relansării economice, cooperaţia. 
 La baza ei, trebuie să stea Obştea Agricolă şi Cooperativa de consum. 
Finanţarea trebuie începută de stat, până se întremează. 

    Comerţul exterior 

PŢ sprijină  libertatea absolută a comerţului ; jocul liber al ofertei şi al cererii ,
 determină şi stimulează pe producător , pe comerciant, pe consumator.
PŢ recomandă reluarea relaţiilor comerciale cu acele ţări care au nevoie de produsele 
noastre şi care pot să ne îndestuleze cu produse industriale . 
Isăcescu / 10 dec.'34 

¤România este şi stat industrial !

[ LD : o încercare de a nuanţa atitudinea antiindustrială cu care făcuse carieră ţărănismul 
  la debutul său.Om metodic ,   Isăcescu  elaborează chiar şi nişte principii şi norme pentru 
această industrie. ] 
România a devenit  şi un stat industrial .Este adevărat că agricultura ocupă 75% din 
populaţie,dar   industria  , din p.d.v. financiar şi al independenţei economice ,
 va trebui să joace un rol din ce în ce mai de seamă. 
Industria va da de lucru braţelor de muncă  excedentul  agricol. 
Tot ea va trebui să furnizeze tot ce trebuie pentru armata noastră .
Pentru aceasta,  PŢ ţine să precizeze normele care trebuie să guverneze industria naţională :
a)Să prelucreze , cu precădere, materia primă ce o avem în ţară ; 
b)  Preţul produselor industriale să fie direct proporţionale cu preţul de cost al materiilor 
prime ;
c)  Tarifele vamale protecţioniste , să nu depăşească preţul produsele similare din alte ţări , 
decât cu cel mult 20 % ; 



O industrie care nu poate rezista concurenţei, nu trebuie să trăiască 
PŢ nu poate concepe să cumpărăm scobitori din Cehoslovacia şi stofe din Londra, 
iar pentru cele fabricate la noi să plătim preţuri exporbitante ! 
De asemenea, nu putem concepe să plătim zahărul, sarea , chibritele, uneltele agricole, cu 
preţuri care depăşesc orice închipuire ! 
Suntem pentru sprijinirea industriei naţionale, nu a speculei naţionale ! 
 Isăcescu / 10 dec.'34 

¤Parlament - parlamentarism 

/Modificarea legii electorale.

PŢ  este profund ataşat parlamentarismului. 
Actuala lege electorală , prin acordarea primei majoritare 
,răstoarnă însăşi voinţa naţiunii , ridicând minoritatea deasupra majorităţii ,
iar prin fixarea procentului minimal de 2% , îndepărtează elementele cele mai capabile. 
"Abuzurile şi fasificările de care s-au făcut vinovate toate partidele, - fără excepţie !  -
 de la război încoace, au adus , pe lângă o atingere gravă prestigiului acestei instituţiuni , 
şi o profundă jignire sentimentului de libertate ." [-------------------------------------] 
De aceea, şi pentru a preveni surparea însăşi a temeliei instituţiunii Parlamentului , 
PŢ cere modificarea imediată a   legii electorale   şi adaptarea ei la practicile cinstite ale 
democraţiei .Cu acestea zise, Partidul Ţărănesc se abţine de la vot "  ( aplauze la PŢ ) 
Isăcescu / 10 dec.'34 
______________________________________________________________________

16.) Romulus Seişanu („Universul” ,Liga Antirevizionistă ) ,la mesaj, 10 dec.’34 
(  DAD, MO 12., şed. din 10 dec.’34, p. 172- 174 ) 
Seişanu / 10 dec.’34 

#Relaţiile cu URSS 

"Reamintesc că în toate conversaţiunile ce s-au angajat de la 1920 încoace, 
între delegaţii României şi delegaţii Rusiei Sovietice,guvernele noastre au avut ca bază în 
tratative angajate ,pe lângă recunoaşterea formală a reuniunii Basarabiei, următoarelor 
condiţiuni : 
1.Restituirea tezaurului de la Moscova ; 
2.Repatrierea prizonierilor noştri din Rusia; 
3.Abţinerea reciprocă de la orice amestec în afacerile interne ,  de la orice propagandă 
   şi  acţiune îndreptată împotriva ordinei şi siguranţei statelor respective.[------] 

/Tezaurul…

Tezaurul de la Moscova, are o valoare de peste 1 miliard lei aur. El a reprezentat acoperirea în 
aur a Băncii Naţionale ;lipsa lui a contribuit la deprecierea accentuată a biletelor Institutului 
nostru financiar de emisiune, şi, deci, la agravarea crizei economice şi financiare . 
România nu a renunţat nici o dată la aceste tezaur şi nici nu poate renunţa la un drept al său, 
când el a fost încredinţat onoarei Rusiei , spre păstrare, de către toţi aliaţii noştri din timpul 
războiului, fapt pe care nici conducătorii Rusiei Sovietice nu l-au contestat vreo dată.

/Prizonierii …

De asemenea, urmează să fie regulată şi chestiunea repatrierii prizonierilor români 
din Rusia Sovietică."Dezvoltarea relaţiilor cu  URSS , în viitor, este în funcţie de sinceritatea 
şi de lealitatea ambelor state , de respectarea strictă a obligaţiunile mutuale şi de lichidarea 
definitivă a chestiunilor din trecut, într-un spirit de conciliere şi de echitate , fără nici o 
rezervă şi amânare . 

/Propaganda comunistă …



Cum , în timpul din urmă , s-a constatat în ţara noastră o intensificare a  propagandei 
comuniste, guvernul nostru s-a văzut nevoit să ia  măsurile impuse de asigurare a ordinei 
publice şi a siguranţei Statului , procedând la dizolvarea unui număr oarecare de asociaţiuni 
comuniste , cu titulaturi diverse , şi oprind apariţia unor publicaţii. 
” Fireşte, după cum noi nu admitem nici un fel de acţiune organizată şi pornită, de pe 
teritoriul nostru, cu tendinţe ostile Rusiei Sovietice ,tot aşa nu putem tolera nici un fel de 
propagandă şi nici unfel de acţiune ,prin care s-ar urmări turburarea ordinei publice 
care ar fi îndreptată împotriva formei noastre de guvernământ. 
"De aceea, acţiunea de purificare şi de apărare a intereselor superioare de stat , 
 începută de guvern, trebuie urmărită cu toată energia.
”Ţara are nevoie de odine, de linişte , de stabilitate, de încredere , de solidaritatea 
tuturor forţelor sale morale, în împrejurările grele de astăzi, când,orice slăbiciune de sus, şi 
orice rătăcire de jos, poate deschide larg porţile anarhiei."[------]
Seişanu / 10 dec.’34 

¤Pericolele  externe 

 „  În ultimul timp, situaţiunea internaţională s-a agravat . Ce factori au contribuit la asta ? 
 În primul rând Germania , într-un ritm mai accelerat , se reânarmează. 

-Înarmarea Germnaiei …. 

 În ultimele şedinţe ale Camerei franceze , cu prilejul discuţiunii bugetului armatei, 
 s-a vorbit de reânarmările Germaniei . Germain Martin ( min.Finanţe ) a anunţat că 
 se vor lansa noi credite pentru nevoile armatei de peste 800 milioane de franci .
 În Camera Comunelor , de asemenea , s-a acerut întărirea forţelor britanice -.

-Revizionismul maghiar …

„ Alt factor este Ungaria care , prin politica sa revizionistă provocatoare ,
 încearcă să tulbure situaţiunea politică în Europa Centrală ; 

-Terorismul …

  iar prin protecţiunea pe care a acordat-o teroriştilor , ospitalizaţi, instruiţi şi înarmaţi 
 pe teritoriul său, a angajat responsabilitatea sa directă în asasinatele de la Marsilia .
[-------------------------------------------] 
Seişanu / 10 dec.’34 

¤ Liga Antirevizionistă Română 

Trebuie să reacţionăm . Trebuie să organizăm o contrapropagandă în străinătate. 
" Liga Antirevizionistă " întemiată de Stelian Popescu , care este preşedintele ei, 
a început această acţiune de luminare şi de informare a opiniei publice din ţară şi din 
străinătate ca şi de redeşteptare a conştiinţei naţionale ( aplauze ) . 
Dar şi statul român nu trebuie să privească cu indiferenţă efectele ce le-a produs 
propaganda revizionistă maghiară în Occidentul European şi în America. 
Sunt convins că guvernul va lua toate măsurile impuse de interesele noastre superioare , 
spre a anihila efectele acestei propagande . 
R.Seişanu / 10 dec.'34 
____________________________________________________________

17.) Vasile Lepădatu ( PNŢ ) , discurs la Mesaj, 11 dec.'34 
 ( DAD, MO 13, şed. din 11 dec.'34 , p. 198- 199 ) 
  [ LD : în aşteptarea deciziilor de la nivelul "de sus" …naţional-ţărăniştii aveau de grijă 
doar să ţină " focul aprins "  : să plece guvernul ! 
 Rev."Parlamentul românesc " nota în acele zile : "Apropierea Maniu-Vaida a fost iluzorie,
 neânţelegerile între cele două perechi de şefi au sporit ."  ] 
V. Lepădatu - Vict Iamandi / 11 dec.'34 



¤ Guvernul şi partidul naţional-liberal 

¤ Guvernarea şi partidul naţional ţărănesc 

[  LD :  În loc de confruntare de doctrină sau politici, se schimbă săgeţi şi critici reciproce …
 De la început până la sfârşit.Nici nu mai apucă să-şi spună altceva ! Printre rânduri, aluzii  ] 
 Prin Mesaj, guvernul anunţă tot felul de legi.Noi nu punem nici o speranţă în aceste legi ,  
menite să îndrepte situaţia din ţară ,deoarece partidul şi guvernul nu are unitate .
Dinu Brătianu , şeful partidului , trage de mânecă pe dl prim-ministru ,ori de câte ori acesta 
vrea să realizeze ceva. 
-Vict Iamandi : De ce vă ocupaţi de noi !? V-aş recomanda să vă duceţi în str. Corabia ,
unde se ţine marele Şanhedrin al partidului dvs.
-Lepădatu : Ce o fi la noi la opoziţie ,este o problemă internă de partid, care se va rezolva…
-Iamandi : Dvs voiţi să speculaţi o chestiune care nu există. În PNL nu au existat , nu există, 
şi nu vor exista disensiuni , ci va fi acea unitate internă …
-Lepădatu : Nu vedeţi că majoritatea dvs zâmbeşte ? …
-Iamandi :La noi pot fi mişcări de idei , dar nici o dată nu poate fi anarhizarea acţiunii 
generale,  cum se întâmplă la dvs. Eu am crezut că dvs veţi evita să aduceţi acest capitol
în discuţie,  pentru că vă dezavantajează
[ LD : să fie o aluzie la  acţiunea antimonarhică a lui Iuliu Maniu ? să fie o aluzie la presiunile 
făcute asupra lui Carol , pentru schimbarea guvernului  ? ]
Vă întreb : la cine este partidul ? la d-l Maniu , la Bădăcin ,care astăzi crede că poate 
să-şi permită luxul unei anumite acţiuni , cu un anume caracter   ,   
sau la dl Vaida , la Valea Seacă , sau la Mihalache , la Topoloveni, sau la dl Mirto,ori la dl 
Răducanu, ori aiurea ? Recunosc că dvs aveţi mase în partid, care vă sunt devotate ; 
 dar aveţi un stat -major care este în complectă anarhie .
-Lepădatu :Partidul nostru este acolo unde este şeful partidului nostru,Ion Mihalache 
(aplauze la pNŢ ) Puteam să vin şi eu cu discursul d-lui Tătărăscu din 1932.
La dvs acum într-o parte este partidul şi şeful, în ală parte guvernul şi prim-ministrul…
-Iamandi : La dvs , atunci , partidul era în jurul d-lui Maniu  şi guvernul în jurul d-lui Vaida .  
Iar în jurul unor miniştri, erau grupuleţe .Activitatea guvernării dvs de un an şi jumătate  a fost 
icoana vie a zbuciumului intern  prin care aţi trecut 
-Lepădatu : Eu vă răspund atâta : vă urez ca în guvernarea aceasta să realizaţi 
 cât am realizat noi în guvernarea noastră … Am realizat lucruri importante …
-Iamandi : Să ne ferească Dumnezeu ! [--------] Nu speculaţi, nu faceţi demagogie [ ----] Sunteţi 
creaţi din demagogie …Dvs veniţi să ne luaţi în zeflemeaÎn 5 ani dvs nu aţi făcut cât am făcut noi 
într-un an …. 
-Lepădatu : Nu aţi rezolvat nici o problemă mare singura soluţie este plecarea dvs de la 
guvern  care se va împlini cât de curând.
Lepădatu / 11 dec.'34 
____________________________________________

18.)Iosif Willer ( PNM ) , discurs la Mesaj, 11 dec.'34 
 ( DAD, MO 13, şed. din 11 dec.'34, p. 205-206 ) 
[ LD : în acele zile, la Societatea Naţiunilor, se dezbătea Memoriul iugoslav privind 
 complicitatea Ungariei în atentatul de la Marsilia. Nicolae Titulescu, în numele Micii Înţelegeri , 
ţinuse un discurs (10 dec.)virulent contra revizionismului maghiar , prilej cu care atinge şi 
problema minorităţilor. Pe de altă parte , în luna decembrie se desfăşuraseră ample acţiuni 
sub egida Ligii Antirevizioniste .Mesajul şi Răspunsul la Mesaj  nu cuprindeau nici un pasaj 
privind minorităţile  .În finalul discursului el propune concret : comisie parlamentară care să 
pregătească reglementarea problemei minoritare  ] 
Iosif Willer / 11 dec.'34 

¤ Partidele şi problema minorităţilor 

" D-le preşedinte, d-lor deputaţi, ani de ani , cu ocazia discuţiei la Mesaj, reprezentanţii tuturor 
partidelor se perindă la această tribună , pentru a-şi desvolta concepţia lor politică .



Cu acest prilej, majoritatea     foloseşte ocaziunea pentru a-şi manifesta în mod solemn 
credinţa ei în guvern, opoziţia , pentru a enumera greşelile şi omisiunile guvernării ,
făcute de majoritate , pe care o găseşte neaptă de a conduce cârma ţării. 
" Chiar şi partidele popoarelor  minoritare au luat parte totdeauna la această discuţie , 
înşirând doleanţele şi revendicările cele mai arzătoare ,redactate în forma unei declaraţii 
concise. 
   " D-lor, examinând în mod cumpătat drumul bătut până acum ,atât de majoritate cât şi de 
minorităţi, trebuie recunoscut că aceasta nu ne-a adus la nici un rezultat .
Guvernul nu s-a întărit prin glorificările partizanilor , dar nici nu s-a resimţit de atacurile 
elocvente ale adversarilor şi nici declaraţiunile noastre n-au schimbat întru nimic starea 
popoarelor minoritare . 
Un singur glas nefavorabil în presă , un singur atac intolerant ,ne-a făcut mai multe pagube , 
decât au putut folosi protestele noastre ;şi, deoarece atacurile devin tot mai dese, iar 
atmosfera politică tot mai apăsătoare ,şi soarta minorităţilor devine din ce în ce mai 
deplorabilă "     [--------] 
Iosif Willer / 11 dec.'34 

¤Situaţia maghiarimii 

" Vorbind de minoritatea maghiară, tristul adevăr este că viaţa noastră este determinată 
de împrejurări asupra cărora tocmai noi nu avem nici o influenţă. 
Fac aluzie , înainte de toate , la politica externă ale cărei oscilaţii,în primul  rând ,
le resimţim şi chiar le suferim noi. 
Soarta maghiarimei din România   a devenit o simplă anexă în fluctuaţiile politicii externe,   
cu toate că fiecare politician român obiectiv trebuie să recunoască că fruntaşii populaţiei 
maghiare de aici, nici o dată n-au ventilat iluzia unor eventualităţi , din contră, cu 
consecvenţă de fier ne menţinem pe câmpul realităţilor şi poporul însăşi dă dovada de o 
mare sobrietate ." 
Iosif Willer / 11 dec.'34 

¤ Guvernele şi problema  minorităţilor 

[ LD : Din păcate , are perfectă  dreptate . Atâta a fost amânată , tergiversată, sucită, 
ocolită, politizată, această reglementare , încât , a trebuit să treacă 20 de ani pentru ca ea să fie 
reglementată ! Şi , tot din păcate , atunci era prea târziu ! Dar , dacă se ţine seama de garanţiile 
constituţionale, de respectarea drepturilor minorităţilor Willer nu mai are dreptate şi totul 
este un şantaj … ] 
 "Marea însemnătate a problemei minoritare a fost recunoscută 
de toate partidele cărora le-a fost încredinţată guvernarea Ţării Româneşti. 

1923 .Guvern Averescu - cu Goga 

" Înainte de toate, dl mareşal Averescu, cu d-l Octavian Goga , au făcut cu Partidul Maghiar 
mult discutatul Pact de la Ciucea, din 1923 .
-   NCPopescu : O greşeală ! 
-   Willer : O greşeală după concepţia dvs, a PNL .

1927.Guvern Brătianu - cu Tătărăscu 

-Willer:" Partidul Naţional-Liberal , venit din nou la cârmă în 1927,fiind condus tot de aceleaşi 
sentimente şi de acelaşi interes naţional român, a compus o Comisiune specială pentru a studia 
problema minoritară şi colaboratorul cel mai însufleţit al acestei comisiuni este însuşi actualul 
prim-ministru, d-l Tătărăscu .

1928. Guvern Maniu  - cu Ghiţă Pop 

" Mai departe , Partidul Naţional-Ţărănesc , având intenţia de a crea legea minorităţilor , 
a trimis pe d-l Ghiţă Pop în străinătate , într-o călătorie de studii , 
să întocmească un ante-proiect pentru legea minorităţilor. 



1931.Guvern Iorga …

" Dl profesor Iorga, a accentuat întotdeauna importanţa acestei probleme şi , 
pentru administrarea chestiunilor minoritare , 
a luat colaboratori dintre politicieni şi specialişti minoritari. 

/Cauzele?:Instabilitate guvernamentală…. 

" Dacă aceste proiecte n-au avut rezultatul dorit , se explică în primul rând , 
prin lipsa de continuitate în guvernarea ţării ."Guvernele se schimbă an de an ; timp de 8 ani 
, de la 1926 încoace , am avut 6 alegeri generale, 10 prim-miniştri, iar schimbările survenite în 
jurul diferitelor portofolii ,nici nu se poate ţine evidenţa ! [....] 
  "Se creează prin acest sistem primejdios o nesiguranţă generală ,dar paguba cea mai mare o 
suportăm noi, minoritarii şi instituţiile noastre .
"Protestele pentru apărarea drepturilor  noastre , sunt greşit interpretate ,chiar şi factorii 
guvernamentali cu un orizont mai larg şi intenţiuni frumoase,se simt intimidaţi prin intoleranţa 
opiniei publice .

/Carteluri electorale oportuniste 

" Alte partide minoritare  [ LD : germanii, ucrainenii , bulgari, polonezi, evrei ş.a.  ] 
au încercat atenuarea situaţiunii lor precare , prin carteluri electorale. 
Nu ne vine să credem că au găsit prea mulţumitoare rezultatele obţinute ,ne mai vorbind de 
animozitatea firească provocată de aceste colaborări electorale , în sânul alegătorilor 
opoziţioniştilor români . Dar promisiunile date atât de solemn,nu erau luate în serios nici de 
guvernele respective. 

...Amânare, amânare ….

Chiar dacă au intenţionat soluţionarea unor chestiuni ,nici un guvern n-a avut timp suficient 
pentru o muncă mai serioasă ;scurtul timp ce le-a stat la dispoziţie era preocupat de interese 
de partid, momentan mai importante şi , când s-ar fi putut preocupa de noi,
 au trebuit să cedeze deja locul altora şi zbuciumul nostru nenorocit a început din nou .
Aşa se amână an de an punerea la zi a problemelor minoritare."
Iosif Willer / 11 dec.'34 

¤Partidul Maghiar :lege pentru minoritari ! 

[ LD : trebuie să-i dau din nou dreptate .Dar este şi vina lor .Partidele minoritarilor , cu mici 
excepţii, totdeauna s-au arătat preocupate numai de interesele 
 lor specifice, fără a se manifesta preocupate de interesele generale ale ţării ] 
  " Conducătorii diferitelor fracţiuni [ partidele româneşti ]  sunt vizaţi şi consultaţi , 
chiar şi în chestiuni mici de detaliu , părerea fiecăruia este importantă , 
însă partidele minoritare , care reprezintă masa de milioane , nici o dată ,de nici un 
guvern , timp de 15 ani, nu au fost chemate la masa verde. 
Trăim în stat , fără ca cineva să fie curios , oare cum trăim ? 
Această neglijare jignitoare , ne dispensează de orice responsabilitate ,dacă frazele de 
apropiere declamate de obicei, cu ocazia festivităţilor,rămân foarte departe de trista realitate a 
vieţii zilnice. " 
" Schimbarea anuală a normelor de guvernare , întreruperile dese în funcţionarea aparatului 
de stat , reînoirea neâncetată a plângerilor ei, înrăutăţirea stării poporului, 
ne-a luat speranţa ca ,   pe lângă sistemul actual,     să putem ajunge la o îndreptare . 
   " D-lor, dacă în adevăr dorim să rezolvim această problemă, spre mulţumirea tuturor ,
trebuie să o scoatem din luptele mărunte ale vieţii politice , din jocurile funeste ale târguelilor 
electorale şi toate partidele guvernamentale trebuie să cadă de acord 
asupra principiilor unei politici minoritare umane şi unitare , 
făgăduind că , o dată ajunşi la cârmă, vor respecta cu toţii aceste principii .

/Comisie parlamentară de anchetă ! 



" Prin urmare , în numele şi din încredinţarea Partidului Maghiar, 
am onoarea a vă propune să binevoiţi a compune o   comisie de anchetă  parlamentară   cu   
concursul tuturor şefilor de partide.Această comisie să asculte propunerile preşedinţilor 
partidelor minoritare ,examinând dacă aceste propuneri concordă cu interesele Statului 
sau ale naţiunii române şi să prezinte Parlamentului ori guvernului , proiecte de legi     ori 
măsurile guvernamentale pe care le va găsi nimerite , pentru a putea asigura popoarelor 
minoritare o viaţă suportabilă şi o convieţuire armonică cu poporul majoritar al acestei 
ţări. [----------] 
" Statele pot încheia tratate internaţionale care , în aparenţă , le pun la adăpost în contra 
atacurilor din afară, totuşi suntem de părere că este o adevărată sinucidere ,
 atât din partea poporului majoritar , cât şi a minoritarilor,dacă în locul unei împăcări sincere , 
vor continua cu atitudini duşmănoase , pentru că aşa nu vom putea rezista în contra presiunii 
forţelor incomparabil mai tari. 
" În caz că onorata Cameră ar fi dispusă să primească propunerea noastră de importanţă 
istorică , cu onoare vă rugăm să binevoiţi a o menţine şi în textul la Răspunsul la Mesaj ." 
Iosif Willer / 11 dec.'34 
_______________________________________________________________________

19.)Leon Grigorescu ( PNL ), discurs la mesaj, 12 dec.
Al Radian, Armd.Călinescu - intervenţii polemice 
Vict.Iamandi - intervenţii polemice în dezbateri ;
(DAD, MO 14, şed. din 12 dec.'34, p. 223-226 ) 
[ LD : nu ştiu absolut nimic despre  acest liberal . Este primit cu vii aplauze la tribună  şi se 
gândeşte la cercetătorul de mai târziu, încât mă simt îndatorată să-l ascult.
 Va fi un prilej de meditaţie , privind posibilitatea de a face " istorie contemporană "
Din păcate ,Grigorescu  ( probabil tânăr ) nu spune prea multe ,pentru că,  din nou ,
Iamandi , apoi Radian  şi Călinescu , se intercalează  în dezbatere ,o monopolizează, căzând  
iarăşi în polemică,  săgeţi reciproce,  gâlceavă,şi Grigorescu … asistă ! 
Dar  mi se pare interesant să urmăresc  evoluţia lui Iamandi şi Călinescu - aprigi apărători, 
atunci ,ai guvernării prin partide -  deveniţi peste 4 ani … aprigi inamici ai aceluiaş sistem , 
colaboratori ai regimului lui Carol  ] Doc. integral- fişier PNL IX
Grigorescu / 12 dec.'34 

¤Guvernările(1928-1934) 

-1928-1930.Prima guvernare PNŢ

-L.Grigorescu:"În centrul evenimentelor şi în primul plan găsim prăbuşirea unei 
legende.Partidul Naţional -Ţărănesc , care în timpul opoziţiei , prinsese rădăcini adânci în 
mase şi pe care mistica populară îl înconjurase în mari nădejdi şi numeroase simpatii ,de 
îndată ce a fost încercat la guvern , a constituit o mare deziluzie  .  ( aplauze la PNL ; întreruperi 
la PNŢ ) 
" Atât de slabe rezultate a dat prima guvernare naţional-ţărănistă,încât de pe urma ei s-a 
ajuns ca , printr-o greşită generalizare ,să se compromită însuşi principiul guvernării de 
partid.Consecinţa politică s-a produs imediat, la 1931, când ne-am trezit cu un guvern în 
afară de partide, guvernul tehnicienilor."

-1931-1932.Guvernul de "tehnicieni" …

-L.Grigorescu: Interesează evoluţia ideilor     , interesează că s-a putut ajunge la un guvern în 
afară de partide , datorită felului cum aţi guvernat .Această experienţă, dinainte condamnată , 
prin viciile sale intrinsece ,cu toate bunele intenţii ale d-lui profesor Iorga , n-a putut să 
dureze.A fost scurtată însă şi cu binevoitorul concurs al unui fost om de partide, 
devenit subit tehnician de ocazie.
Trebuie să-i recunoaştem d-lui Argetoianu că,prin felul cum a guvernat , d-sa a făcut tot ce 
omeneşte a fost posibil ,atât pentru a descredita formula, cât şi pentru grabnica ei lichidare.     
-Al.Radian ( Un.Agr.-Argetoianu ) : V-a dat dvs prilej să reveniţi la viaţa politică de unde eraţi 



excluşi .Aceasta a fost marea noastră greşeală.
-Vict.Iamandi : Aceasta este de discutat.Noi am dat posibilitatea reală  d-lui Argetoianu 
să reînvie, ca pasărea Phoenix. 
-Al.Radian : Aţi primit cartelul în condiţiile fixate de noi, şi am avut satisfacţia să vă vedem 
închinând steagul marelui dvs partid , înaintea modeştilor tehnicieni. 
-Vict.Iamandi :Sunt chestiuni definitiv lămurite şi explicate .[....] Noi am intrat atunci în cartel ,
nu pentru a da o satisfacţie, poate ultima,  d-lui Argetoianu , ci pentru a salva ceva mai superior 
decât o persoană.Ceea ce ni se impută de pe băncile PNŢ , că noi am adus guvernul de 
tehnicieni ,este un neadevăr. Prin prezenţa noastră în alegerile din mai 1931, 
şi prin prezenţa celor 80 de deputaţi liberali în Parlamentul Iorga -Argetoianu, 
noi am salvat însăşi ideea de partid şi v-am dat dvs, PNŢ, posibilitatea , în 1932, să reluaţi 
locurile pe aceste bănci ,şi să stabiliţi continuitatea politică parlamentară a partidelor ! 
( aplauze prelungite la PNL )[.....] 
-Al.Radian : Ţin să precizez : guvernarea tehnică , dacă a fost necesară, a fost nu din vina 
PNŢ, care , după cum spuneţi dvs , compromisese ideea de partid,ci pentru că exista , în 
momentul acela,  o carenţă de guvernare de partid.Alte împrejurări  cu caracter istoric     
[LD:aluzie la Carol - Duca ] împiedicau venirea dvs la guvern.
Deci nu slăbiciunea PNŢ şi modul lui de a guverna , au adus tehnicienii la guvern .
Acesta este un fapt pe care nu eu trebuie să-l confirm ,e cunoscut de toată lumea şi 
istoriceşte stabilit ." [...................] 
-Armand Călinescu ( PNŢ ) :Eu nu ştiu dacă guvernul tehnicienilor a venit într-un moment
în care era sau nu era această carenţă a partidelor ;dar ştiu un lucru - şi cred că asupra 
acestui lucru vom fi cu toţii de acord - că guvernul tehnicienilor a avut şi o parte bună : 
anume, că a compromis definitiv ideea guvernului de tehnicieni   .   ( ilaritate, aplauze la PNŢ ) 
-Victor Iamandi :Nu ştiu dacă ceea ce a determinat venirea la cârmă  - la 19 aprilie 1931  - 
după ce eşuase tratativele pentru formarea unui guvern naţional - tratative  pe care le dusese 
 d-l Titulescu - nu ştiu dacă ceea ce a adus guvernul Iorga -Argetoianu la cârma Statului 
a fost determinat de ceea ce dvs numiţi o carenţă istorică a Partidului Liberal. 
Nici nu vreau să discut această chestiune. [----------------] Noi am avut toate ponoasele 
guvernării dvs. [-------] v-am dat girul [--------] apoi ne-am reluat libertatea [----------------] nu 
încercaţi să faceţi istorie , sau dacă o faceţi ,puneţi faţă în faţă , toate faptele aşa cum s-au 
produs.Căci dvs. nu aţi făcut cartelul din 1931 ,de dragul nostru.Dl Argetoianu nu are simpatie 
pentru nimeni [-------] 
Leon Grigorescu / 12 dec.'34 

¤Mişcările extremiste .

/Dizolvarea Gărzii de Fier. 

/Asasinarea lui Duca 

În acest mediu atât de prielnic curentelor de destrămare socială ,au putut prinde tot mai mult 
teren mişcările extremiste.Deja guv.Vaida s-a văzut obligat să recurgă la măsuri excepţionale 
,şi să reprime sângeros mişcarea comunistă de la Atelierele c.f.r .
Iar în ultimele zile ale regimului trecut , s-a produs o puternică recrudescenţă a mişcărilor 
extremiste de dreapta     Organizaţii înarmate cutreerau şi se instruiau în voie pe străzile 
Bucureştiului.Acele mişcări, nestăvilite la timp, au luat o dezvoltare din ce în ce mai mare , 
organizate milităreşte, înarmate şi utilizate din fonduri a căror proveninţă şi 
astăzi au rămas un semn de întrebare , speculând entuziasmul şi naivitatea adolescenţei 
întrebuinţând consemne , încredinţând misiuni secrete şi urmărind lovituri politice, 
prin mijloace violente ,constituiau un real pericol de Stat .
"  Ca atare una din primele măsuri ale noului guvern liberal a fost dizolvarea acelor 
organizaţii.Urmările se cunosc. Cutezanţa şi inconştienţa au mers atât de departe ,
 încât s-a ajuns la oroarea atentatutului de la Sinaia. [-----------------------------------------] 
Leon Grigorescu / 12 dec.'34 



/Starea de asediu, Cenzura 

" D-lor deputaţi, grozăvia uciderii lui Duca ne-a arătat că prima şi marea poruncă a vremii 
era restabilirea ordinii şi a autorităţii .Ţara are nevoie de linişte ,ţara are nevoie de disciplină. 
Împămânenirea asasinatului politic la noi ?! Ce alt semnal de alarmă trebuia să mai 
aşteptăm pentru ca să ne concentrăm toată grija şi toată stăruinţa în jurul acestei mari probleme , 
problema ordinei , de care depinde însăşi existenţa Statului ?
Era , oare, d-lor deputaţi, acesta momentul potrivit pentru a renunţa la măsurile 
excepţionale ?Care guvern , în locul nostru şi în condiţii asemănătoare , ar fi renunţat la ele ? 
Nu am renunţat nici noi , ci le-am păstrat mai departe , căutând ca, prin menţinerea lor ,
să nu se producă nici o perturbare în viaţa publică şi nici în desfăşurarea normală a vieţii de 
toate zilele. 
" Cenzurii i s-a rezervat rolul de a priveghea ca nu cumva slova tiparului să contribuie la 
otrăvirea spiritului public ,iar starea de asediu a rămas ca o sabie a lui Damocles
 pentru amatorii de pescuit în ape tulburi. 
" Pentru ce continuăm să menţinem măsurile excepţionale de astăzi , când, 
graţie vigilenţei guvernului liberal , ordinea şi autoritatea au fost restabilite ? 
" Continuăm să le menţinem pentru că pe ici , pe acolo,   jăratecul încă mai mocneşte sub   
cenuşă.Încă se mai găsesc rataţi ai vieţii publice , încă se mai găsesc aventurieri ,
pe care selecţiunea democratică nu i-a putut scoate din anonimat şi care, cu toţii laolaltă, 
erijându-se în nu ştiu ce reformatori mesianici , speră să-şi croiască drum prin violenţă 
şi surprindere "
Speranţele lor sunt în parte întreţinute de reuşita mişcărilor de dreapta în unele ţări, cum ar fi 
Italia şi Germania .Ca şi cum s-ar putea importa şi aplica la noi concepţii şi metode de 
guvernământ cu totul străine şi de realităţile noastre şi de firea poporului român. "
"Dar mai sunt întreţinute acele speranţe  de o anumită psihoză , care , de o bucată de vreme , 
împrăştie doliul printre popoare . Când din cele patru puncte cardinale ameninţă furtunile , 
când nebunii şi Don Quichoţii sunt gata să dea iar foc Europei,când revolverul , bomba şi 
pumnalul se sbat să ia locul argumentelor hotărâtoare ,când atentatele politice se ţin lanţ , 
din Sofia la Varşovia şi din Viena la Marsilia,socotiţi dvs că măsurile de prevedere sunt de 
prisos şi că ne-am putea mulţumi cu măsurile obişnuite de siguranţă ? 
Ar fi o uşurinţă condamnabilă , ceea ce nu intră în tradiţia PNL,ar fi o greşeală de neiertat , 
pe care nu şi-o poate îngădui un guvern cu simţul răspunderii .

...Dictatură camuflată ?!…

 " Cât despre anumite acuzaţiuni de dictatură camuflată , la adăpostul măsurilor excepţionale , 
d-lor deputaţi, o ştim cu toţii , ele sunt simple fraze de opoziţie ,şi cei dintâi care nu le dau 
crezare sun însuşi cei care le lansează. " 
" Ataşamentul nostru pentru libertăţile publice , ca şi democratismul nostru, 
nu sunt atitudini improvizate , pentru ca să poată fi puse măcar în discuţie. 
Fondatorii PNL , pentru apărarea libertăţilor , s-au urcat pe baricade şi au suferit surghiunul , 
pentru ca , 18 ani mai târziu , să proclame monarhia constituţională ,garantată de una din cele 
mai liberale Constituţii din câte avea Europa pe vremea aceea. 
"Tot atât de liberă ca şi prima Constituţie a lui Ion Brătianu ,Constituţia din 1923 a lui Ionel 
Brătianu vine să o completeze , îmbrăcând statul românesc în haina democratică ,iar cele 
două mari reforme democratice  - votul obştesc şi împroprietărirea  -fixează definitiv orientarea 
şi crezul politic al partidului nostru. 
" Astăzi, ca şi eri, PNL susţine că progresul şi viitorul acestei ţări nu pot fi asigurate 
decât sub un regim de libertate şi într-un cadru de democraţie sănătoasă , 
fără de care ne-am sufoca sub călcâi de tiranie şi de arbitrariu , 
dar că această democraţie trebuie să se supună disciplinată 
ideilor de ordine şi de autoritate   ,   fără de care ne-am pierde în valurile anarhiei ,
şi fără de care nu se poate concepe viaţa de Stat ." 
   " Iată, d-lor deputaţi, motivele reale, singurele motive pentru care înţelegem să menţinem 
mai departe regimul măsurilor excepţionale ,şi-l menţinem cu conştiinţa împăcată că nu ne-
am servit şi nu ne servim de el, decât numai pentru salvgardarea intereselor de Stat ." 



Leon Grigorescu / 12 dec.'34 

¤Libertatea opoziţiei 

/Presă , Parlament, congrese , întruniri

[ LD :  Grigorescu abordează aici un aspect foarte interesant al libertăţilor democratice , în 
general, şi al celui  românesc, in special :folosirea a două  "partituri"  în lupta politică : 
una în Parlament ( ca spaţiu al dialogului şi confruntării deschise  ) ,
alta în congrese, presă, întruniri ( ca scene ale  monologului , atacului şi demagogiei ).]
"Am întrebuinţa noi cenzura , pentru a opri criticile îndreptate împotriva partidului nostru ? 
Oricine ar răsfoi colecţia ziarelor Dreptatea [ PNŢ ]  , Ordinea şi  Mişcarea [PNL-g ] , Ţara 
Noastră [ PNA ] etc , ar găsi acolo un întreg arsenal de critici , de insulte şi invective 
la adresa noastră , tipărite fără ca cenzura să se fi atins de ele.
"Mai mult decât atât , partidele de opoziţie au la dispoziţie această tribună , pentru ca aici, în 
şedinţă publică, cu dezbaterile reproduse ad-literam în   Monitorul Oficial ,     să-şi formuleze în 
deplină libertate , toate criticile pe care le găsesc de cuviinţă. 
Aici , în Parlament, nu se poate pretexta nici un fel de cenzură. 
Dar care din criticile , cari ni se aduc de la tribuna parlamentului, nu se găsesc deja dezbătute , 
pe larg şi pe toate feţele, în coloanele oficioaselor de partid ? 
   " Dar noi vedem că lucrurile se petrec tocmai dimpotrivă şi că opoziţia , şi mai ales o anumită 
opoziţie ,atât de agresivă prin întruniri , prin congrese şi prin presă ,aceeaşi opoziţie este 
mult mai puţin războinică şi , adaog,mult mai prudentă înlăuntrul acestei Adunări. 

...Cenzura …

Şi dacă astfel stau lucrurile , atunci ce sens are vâlva pe care partidele de opoziţie o fac în jurul 
cenzurei ?     Un sens precis, d-lor deputaţi :   o încercare de a masca ,  printr-o pretinsă 
sugrumare a dreptului de critică ,dificultatea reală în care se găsesc de a nu avea motive 
întemeiate pentru a ne critica. 
    " Recunosc, se vor fi petrecut în aplicarea cenzurei şi unele mici abateri izolate , 
desigur cu totul regretabile, dar inerente măsurilor excepţionale.S-a întâmplat , însă, că în 
cele 2-3 cazuri existente, cea lezată să fie presa independentă ,nu presa partidelor de 
opoziţie, iar prejudiciile cauzate au fost minime. 

...Starea de asediu …

    " Cât despre înăsprirea pedepselor sub regimul stării de asediu,desfid să mi se precizeze 
un singur caz de procedare abuzivă.Există doar o singură categorie căreia acest regim nu 
poate să-i convină :sunt semănătorii de vânt  ,   cei care se ştiu cu motive speciale de a se 
teme de rigoarea sancţiunilor şi pe care astăzi această teamă îi ţine în frâu. 
Este exact ceea ce dorim şi noi, şi , cu noi , ţara întreagă. 

¤Responsabilitatea  guvernării …

" Aproape toţi cei care ne atacă pe chestiunea măsurilor excepţionale ,când au avut ocazia de 
a se găsi pe banca ministerială , le-au aplicat şi dânşii .
Le-a aplicat PNŢ ;le-au aplicat guvernele din care făcea parte şi d-l Argetoianu ,în deobşte 
cunoscut ca temut reacţionar şi partizan al politicii de mână forte ,actualmente proaspăt  - aş 
vrea să cred că şi sincer  -convertit la frumuseţea ideologiilor democratice ;
şi, dacă memoria nu mă-nşeală , protestările de azi ale d-lui Goga , nu prea concordă cu opiniile 
şi practicile sale de odinioară ,de pe vremea când se găsea d-sa înscăunat la Ministerul de 
Interne. " [----------] 
Grigorescu / 12 dec.'34 

¤ Partidul Naţional Liberal 

/Programul  - Guvernarea 



[ LD : enumeră legislaţia şi actele de guvernare din primul an , apoi respinge criticile opoziţiei ] 
  " Dlor deputaţi, în lipsa unor motive întemeiate de critică, se întrebuinţează împotriva 
partidului nostru , pe la întruniri , congrese sau presă, la colţ de stradă sau la această tribună 
, sistemul aserţiunilor vagi şi gratuite :PNL nu are program , PNL nu are soluţii , PNL nu 
are nici un rost la conducerea ţării . Dl Djuvara ( la alegerea ca vicepreşed.al 
Camerei ) ,sublinia pe bună  dreptate ,relativitatea adevărurilor politice desbătute în cadrul 
discuţiilor teoretice.[.....] 
" Nu avem program ? Dar ce se înţelege, oare , prin programul unui partid politic ? 
Se mărgineşte el la plăsmuirea unui instrument de agitaţie sterilă ? 
Este el oare doar o haină de paradă pentru timpul opoziţiei , pe care , apoi,
 găsind-o incomodă, să o lepezi ca pe o zdreanţă în pragul guvernării ? 
Dacă însă prin program se înţelege un îndreptar cinstit , izvorât din dragostea de neam şi 
ţară, şi pe care , cu convingător şi simţ de răspundere să-l fluturăm în opoziţie,cu hărnicie şi 
consecvenţă să-l aplici în opera de guvernare ,un asemenea program noi îl avem. 
Îl găsiţi în congresele şi adunările noastre profesionale din ultimii ani ; 
îl găsiţi acelaşi, în manifestul nostru de la alegerile generale ; 
îl găsiţi, acelaşi, parte deja realizate , parte în curs de realizare . " 
( Aplauze prelungite la majorităţi ) 
Leon Grigorescu / 12 dec.'34 
---------------------------------------------------------

20.) CCGiurăscu ( PNL-g ) ,discurs la mesaj, 12 dec.'34
Vict.Iamandi ,Eug.Titeanu  , G.Hogea,  - intervenţii polemice 
 (  DAD, MO 14, şed. din 12 dec.'34, p. 229- 242 
[  LD : Activitatea guvernului în lumina  " ideii naţionale", a  " statului naţional unitar " .
Atacă toate chestiunele  prin prisma acestor concepte ,dorind să demonstreze că PNL 1 s-a 
îndepărtat de ele  şi că PNL2  este adevăratul continuator. 
 Demonstaraţia se transformă într-o răfuială, condimentată cu bârfe , lovituri , reproşuri ,
 din care nu avea de pierdut decât sistemul democratic partidist .
 Sublinierile, supratitlurile, colorările , îmi aparţin]
Document integral- fişier PNL-georgist 
Giurescu / 12 dec.'34  / retro' oct '33  / 

¤ Ideea naţională în Programul PNL-1 

 Discuţia la Mesaj este prilejul cel mai nimerit de a cerceta politica generală a guvernului ,
realizările şi planurile de viitor.El vrea să facă această analiză în lumina " ideii naţionale" , 
a intereselor "statului naţional unitar ", deoarece el se găseşte înscris în Constituţie. 
Discutând  Programul de guvernare alcătuit în adunările profesionale ,ratificat de 
Comit.Executiv al partidului , în oct.1933,  un ministeriabil de azi  [ Tătărăscu ?Titeanu? ] 
sublinia  promovarea elementului românesc şi repararea nedreptăţilor istorice care i-au 
dăunat şi l-au pus în stare de inferioritate;
Alt ministeriabil de azi, caracteriza regimul vitor ca un "regim de naţionalism creator " 
iar altul promitea că noi " nu vom fi niciodată în deficit faţă de ideea naţională" 
Proiectele anunţate de guvern , trebuiau să pornească de la acest punct de vedere .[-    -] 
Giurescu / 12 dec.'34

¤Unificarea  administrativă 

 [ LD : a fost atât de  preocupat , pasionat şi pregătit în  această idee,încât o va pune  în aplicare 
când va deveni  ministru " rezident regal " sub regimul carlist. ]
"Tocmai pentru că Statul nostru s-a alcătuit din 4 fragmente   ,  ce au trăit sub regimuri de drept 
diferite , existau , în momentul întregirii Statului nostru,hotare artificiale , create de stăpâniri 
străine, care nu aveau interese favorabile nouă,ci , bine-nţeles, urmăreau interesele lor proprii. 

...până la 1918:legiuirile străine…



În felul acesta exista Prutul ca hotar artificial , pentru că vechea împărţire administrativă a 
Moldovei cuprindea ţinuturi care treceau dincolo de Prut ;judeţele Iaşi şi Fălciu se ştie că se 
întindeau şi dincolo,în Moldova dintre Prut şi Nistru. 
În Carpaţi, linia de hotar era de asemenea artificială , pentru că austriecii ,printr-un procedeu 
incalificabil, de înaintare a   pajurilor imperiale,   printr-o hoţie pur şi simplu, au împins hotarele 
Moldovei, în veacul XVIII , înspre noi, furându-ne un teritoriu care echivala cam cu două 
judeţe.
"Ce era mai firesc decât , în momentul când s-a realizat Statul naţional unitar ,să se facă să 
dispară asemenea hotare administrative artificiale ,hotare create de stăpâniri străine , 
duşmane nouă ? 

...1925.Legea administrativă liberală …

[LD:atenţie ! foarte important .Împărţirea administrativă din 1925 ,ţinuse cont de trasarea judeţelor 
de graniţă în conformitate cu existentul dinaintea anexării lor la imperiile rusesc , respectiv 
austriac.Ar trebui să studiezi acea lege şi harta judeţelor cf ei.Prutul "despărţitor de Moldove " 
şi Carpaţii "despărţitori de Moldova ardelenească"  ,la trecători ,fuseseră readuse la situaţia de 
dinaintea anexării ?
[LD:8 ian2007.Apropo de aceasta : oare acum cu înfiinţarea acelor "regiuni de dezvoltare ", s-a 
avut în vedere , situaţia din Bucovina de nord , în acest sens ?! Numai că , cu anexările ruseşti 
din 1940( oficializate în 1947 ) ,lucrurile sunt deosebit de încurcate acolo ]
Prin legea administrativă , votată de PNL în 1925, în timp când şef de guvern era Ion 
Brătianu ,se păşise pe calea îndepărtării acestei nedreptăţi istorice  - judeţele noastre treceau 
dincolo de Prut , treceau dincolo de Carpaţi  - se revenise la situaţia veche , la situaţia 
istorică a organizării noastre administrative. Se începuse începutul unui proces de unificare… 
-Vict.Iamandi : Pe chestiunea aceasta este de acord cu observaţia lui Giurescu, 
care este foarte întemeiată .

...1929.Legea administrativă ţărănistă…

-CCGiurăscu :Au urmat guvernările naţional-ţărăniste ." Mărturisesc că nici astăzi nu înţeleg 
care a fost raţiunea pentru care guvernările naţional-ţărăniste , în loc să întărească acest 
proces de unificare administrativă,au făcut din nou Prutul hotar între cele două părţi ale 
Moldovei  ,  şi au făcut   Carpaţii, nu pe linia lor naturală  , aceea de despărţire a apelor, 
a obcinei, ci pe linia artificială creată de austriaci  ,   din nou hotar administrativ între Moldova 
şi Ardeal !Ce spirit de particularism , ce interes local ,va fi stat la baza acestei împărţiri , 
 nu înţeleg. În orice caz, faptul rămâne !
O măsură fericită , pe care un om de Stat , care avea cultură istorică şi care înţelegea 
dezvoltarea istorică a neamului nostru, o luase , a fost anulată !

...1934.Trebuia revenirea la legea  liberală din 1925…

-Giurescu :Ce se impunea , d-lor deputaţi ? 
Se impunea ca , în momentul când PNL a reluat puterea , să îndrepte această eroare ,
să restabilească ce a fost înainte …
-Iamandi : În mare parte , se reia reforma din 1925.Dar acea reformă - a spus-o şi Ion 
Brătianu,era un experiment .Trebuia făcut cu mare grijă.Ministerul de Interne şi judeţele pot să ia 
măsurile ce se cuvin .Între 1925-1929,Iaşul  avea 13  comune în jud.Bălţi Neamţ şi Bacău, 
câteva comune din Ciuc .Dar trebuie să existe consimţământul amândurora , să nu fie o " 
naţionalizare" cu forţa ! Au fost numeroase proteste din Ardeal şi Bucovina. Nu trebuie 
exagerat .Se ştie, proiectul de Constituţie a lui Stere  ,preconiza un fel de federalizare a 
statului român ;PNŢ  avea o politică diametral opusă celei PNL, şi de aceea,venit la guvern, 
a desfiinţat legea liberală .
-Giurescu : Îşi va spune pe larg părerea când se va aduce legea.Nici eu nu sunt partizanul 
naţionalizării cu sila "  , cu " furca" ,  însă dacă statul se va conduce în directivele sale mari 
, numai     după ce vrea sau nu vrea un cetăţean ,nu se va mai putea face nici un pas înainte   .
Incontestabil, că sunt unele măsuri de ordin general care jenează pe unii cetăţeni ; 
dar tocmai acesta este rolul statului ca ridicându-se deasupra intereselor particulare , 



să ia măsuri de ordin şi de interes general. "
Giurescu / 12 dec.'34 

¤ Unificarea legislativă 

-Giurescu :" În ce priveşte codurile , se vorbeşte în Mesaj de opera de unificare legislativă 
şi se aminteşte  de  codul penal.Ei bine, mi se pare un fapt extraordinar că acest lucru 
lipseşte din Răspuns ! 
-C.Tătăranu ( raportor : a fost o simplă greşeală de tipar. M.O a sărit acest acest pasaj. 
S-a rectificat .
-N.Constantinescu -Bordeni ( PNL-g :în toate Mesajele se vorbeşte de unificarea 
legislativă a codurilor , fără ca vreun cod să fie adus în discuţia Parlamentului. 
-Iamandi :Dle Bordeni, dvs , ca jurist şi avocat , cunoaşteţi cum s-a făcut unificarea legislativă 
şi în alte ţări. Credeţi dvs că era  posibil să se facă această unificare legislativă ,chiar în cei 
16 ani care au trecut de la Unire până azi ? 
-N.Constantinescu -Bordeni :Dar este gata , de atâta vreme,codul comercial şi codul penal .
-Iamandi :Codul penal a fost depus la Senat şi va fi votat în sesiunea aceasta .
Rând pe rând vor fi votate şi celelalte.Opera de unificare legislativă este foarte grea,  foarte 
complexă, foarte anevoioasă.Trebuie să laşi timpului sarcina de a şterge toate urmele 
trecutului ,ca să se poată ajunge la limpezirea situaţiei. 
-N.Constantinescu -Bordeni : Nu vă facem dvs o vină.Noi facem o vină tuturor guvernelor  şi 
parlamentelor  de la Constituţie încoace. 
-Iamandi : Lucrările sunt gata toate şi se vor traduce în fapt.Există un deplin acord 
între toate partidele şi competinţele juridice.Începutul s-a făcut în timpul 
guvernării noastre ; el a fost continuat în timpul guvernării PNŢ ;Este o operă naţională, 
aparţine ţării întregi .[.....] 
-Giurescu : Dar în 16 ani nu se poate face nimic ? Foarte bine ! Să dea Dumnezeu 
atunci, să avem un răgaz de 160 de ani ca să putem face această unificare .
-Iamandi : Dacă voiţi să fiţi exact , nu sunt 16 ani, ci 11 , pentru că abia în 1923 
s-a făcut Constituţia. 
-Giurescu : În orice caz , dacă examinăm diferite aspecte importante ale 
 unificării Statului naţional,cu părere de rău , nu pot constata în activitatea 
 de până acum  , indicii în acest sens. [------------] 
CCGiurescu / 12 dec.'34 

¤Politica demografică : 

/Colonizarea românească !

Există, însă, alte soluţiuni, care trebuie neapărat puse în practică. 
Statul român trebuie să aibă o politică demografică .
Statul român trebuie   să urmărească accentuarea elementului românesc   pretutindeni,   în   
regiunile unde este ameninţat sub raport etnic,fiind că prima avuţie a Statului nostru rămâne 
populaţia .[-------] 

...Politica liberală …

  Dacă exista o asemenea politică în ultimii 7-8 ani - 
pentru că ea a existat în preocupările lui Ion Brătianu, între 1922-1926  - cu siguranţă să 
situaţia ar fi fost astăzi altfel.Statul românesc trebuia să aloce , anual, o sumă între 500 
milioane - 1 miliard -doar a dat 1.800.000.000 pentru şoselele suedeze! - avea această 
obligaţie elementară ,pentru problema demografică,     şi să facă o operă de colonizare 
intensivă şi extensivă ,în părţile ameninţate ale teritoriului naţional.  ( Aplauze la PNL-g 
După începuturile lui Ion Brătianu - care avea un plan , un sistem de cugetare naţională   ,   
un sistem din care decurgeau  consecinţe în diferite domenii a urmat guvernarea naţional- 
ţărănistă. 



...Politica naţional-ţărănistă 

  "  Sunt obligat să spun , pe dvs [ PNŢ ] nu v-a preocupat Statul naţional ci Statul electoral.
Noţiunea de democraţie , de vot, de electoralitate ,v-a fost mai scumpă decât noţiunea   naţională.   
Primatul l-a avut electoralul , nu naţionalul .PNŢ a oprit brusc procesul de colonizare cu 
elemente aromâneşti în Cadrilater ;nu a descurajat sfidarea elementelor rutene din 
Bucovina ; nu a avut grijă de compoziţia naţională a regiunilor  de graniţă ;[----------] 
CCGiurescu / 12 dec.'34 

...Realitatea demografică a oraşelor 

În statul modern, oraşele sunt centrele  motoare , centrele nervoase,care comandă viaţa 
unei naţiuni. 
Dacă satele sunt imensul rezervor de energie vitală , puterea de viaţă a naţiunii, 
impulsul , directivele ,formele de organizare , acelea le dictează oraşele , 
prin tot ce implică ele, prin puterea bancară, prin presă, prin tot angrenajul de elemente , d
e forţe, care fac din oraş citadela vieţii contemporane. 
Sub acest raport,Statul românesc este în situaţia cea mai critică ,aş îndrăzni să spun în 
situaţia cea mai critică din statele europene. Statul românesc   are oraşele străine.   
Cunoaşte obiecţiunea ministrului Iamandi, care a reproşat că se vine  cu statisticile unor 
anumite oraşe, unor anumite regiuni, nu cu media pe ţară, atunci când s-a discutat legea 
protecţiei muncii naţionale.[---------------] 

...Dobrogea, Cadrilaterul…

-  CCGiurescu : " Mă voi referi în special la un anumit ţinut, la ţinutul Dobrogei de astăzi, 
a Cadrilaterului, unde constat că s-a întrerupt o operă ce fusese preconizată 
şi neglijată parţial de Ion Brătianu. 
-G.Hogea ( PNL -Caliacra ): Dle deputat , permiteţi-mi o lămurire .Poate că sunteţi  rău 
informat .De la venirea noastră la guvern  - şi eu reprezint,alături de colegii mei,judeţul Caliacra  
-am adus cel puţin 1.000 de familii ,respectiv 3-4.000 de suflete româneşti, în judeţul 
Caliacra ; am definitivat cca 4-5.000 de suflete , care aveau situaţia nesigură acolo.
Toate aceste lucruri, le-am făcut acolo. Le-am dat în această toamnă seminţe, să-şi poată 
însămânţa lanurile lor.  Le-am făcut 15 localuri de şcoală , unde fiii coloniştilor vor putea duce 
mai departe cultura românească. 
În afară de aceşti cetăţeni români, sunt fraţi aromâni  ,   care, din imposibilitate de drept, nu 
puteau stăpâni proprietăţile rurale, de oarece nu aveau cetăţenia română[......] 
-Giurăscu:" Eu nu înţeleg ca formula aceasta , a ideii de Stat naţional,să fie vânturată numai ca 
o formulă patriotică, în împrejurări solemne .Eu înţeleg ca , din această idee , să decurgă 
consecinţe de ordin practic, aplicate stăruitor,pe termen lung, indiferent de partidele care 
se perindă la cârma ţării . ( aplauze ) " Aceasta nu este o problemă naţional-liberală, sau 
naţional-ţărănistă,sau o problemă a altor partide :este o problemă de securitate a 
elementului burghez român. "
 " Întreb : are cineva interes, în Statul naţional unitar,  să împiedice întărirea burgheziei   
româneşti ?Pentru ce nu se lasă şi nu se încurajează venirea elementelor aromâneşti ?     
Pentru ce se pun piedici , chiar în cazuri strigătoare , când este o neapărată necesitate , 
pentru anumite persoane , de a veni în ţară ? 
" Eu nu înţeleg ce interes avem noi să nu creem o burghezie românească ,cu aceste 
elemente care au dovedit ce pot în materie economică şi financiară. Nu este o improvizaţie ! 
Aceste elemente sunt verificate timp de 200 de ani !Are statul român motive să se dispenseze 
de ele ?  S-o ştim atunci ! S-o spună pe faţă ! [------] 
CC Giurescu - Eug.Titeanu / 12 dec.'34 

/Legea protecţiei muncii naţionale 

Trece la chestiunea protecţiunii muncii naţionale şi este mulţumit că pe banca ministerială 
este  ministrul Titeanu  , raportorul acelei importante legi.Citează masiv din interpelarea lui 
Titeanu  adresată guvernului,privind măsurile ce le va lua faţă de ameninţarea de 
desnaţionalizare  a oraşelor , … privind protejarea muncii naţionale ,în special a 



elementului  românesc…acţiunea legislativă preconizată… reaşezarea acţiunii guvernului 
pe linia naţională… ritmul firesc al concepţiunilor  liberale… care rămân , prioritar , 
naţionale… Îl felicită pentru frumuseţea acelor formule , care subliniau primatul ideii naţionale .
Dar aceasta este teorie  ! Legea a fost publicată în Monitorul Oficial din 16 iulie 1934. 
Au trecut 5 luni , şi Regulamentul  la lege nu este încă făcut ! [Care este raţiunea pentru care, 
în calitatea ce o are  în guvern,  nu a stăruit pentru aplicarea legii ? Cunoaşte o anumită 
campanie de presă străină , ca această lege să nu se aplice,dar , oare ,guvernul lucrează 
după indicaţiuni străine ?!

-Eugen Titeanu (intervenţie) 
-Eugen Titeanu ( subsecretar de stat la Interne ):Mulţumeşte lui Giurescu pentru citatele şi 
aprecierile date ; a ţinut acea interpelare , conexată cu cea a lui Goga, iar după câteva luni, 
 a devenit raportorul acelei legi.Camera a dezbătut-o , a votat-o Regulamentul este gata, 
Regulamentul există. Dacă a ţinut 5 luni elaborarea lui,este pentru că el a fost dificil de 
realizat [ explică dificultăţile  ] Să nu se ignore faptul că 5 ani a fost o "eclipsă de guvernare 
" ;De când PNL a venit la guvernare, a continuat politica lui Ionel Brătianu… [---------] 
Giurăscu - Iamandi  / 12 dec.'34 

¤ Politica de Stat a PNL 

/Tradiţie şi continuitate. 

[ LD :polemică  provocată de Giurăscu , este adevărat .O căuta cu lumânarea de când
a început discursul.  Titeanu nu a căzut în capcană.Iamandi , însă , nu se poate abţine şi face, 
din nou, discurs în discurs.În  polemică , se delimitează  explicit fixarea " paternităţii" 
georgiste ,la propriu şi politic,care renegă pe Vintilă Brătianu , IGDuca şi 
Gh.Tătărăscu ,cronicizând  ruptura din 1930 ,din orgoliu şi ambiţie.De asemenea, se afirmă 
fără echivocuri , vinovăţia georgiştilor în crearea atmosferei morbide care a dus la asasinarea 
lui Duca.] 
-Giurăscu : Dle preşedinte sunt mulţumit de această declaraţiune a d-lui Titeanu ,în partea ei 
finală, fiindcă îmi dovedeşte că , în adevăr, şi d-sa crede hotărât că această politică începe de 
la ICBrătianu, că , în materie de politică naţională , tot acolo trebuie să ne îndreptăm. 
Spun aceasta fiind că anumite manifestaţiuni din ultimul timp , îmi dădeau mie impresiunea 
că politica PNL nu mai începe de la Ion I.C.Brătianu , ci ceva mai dincoace.[----] 

-Vict.Iamandi (intervenţie ) 
-Iamandi : Politica noastră de Stat nu începe de la Ion ICBrătianu ,ci începe cu Ion Brătianu ,  
care a făcut războiul independenţei şi Regatul .Această politică a fost continuată  decenii 
dearândul de PNL,sub conducerea tuturor bărbaţilor politici  al căror nume  îl cunoaşteţi. 
De la 1927 şi până astăzi, să-mi daţi voie să protestez cu toată hotărârea     împotriva 
afirmaţiunii dvs că PNL s-ar fi găsit în carenţă faţă de   ideea naţională     şi că succesorul lui 
IICBrătianu, Vintilă Brătianu,şi succesorul lui Vintilă Brătianu, Ion Duca ,ar fi fost în afară de 
tradiţia naţionalistă  ,   naţionalistă, de sigur, însă, reală şi serioasă,lipsită de demagogie şi de 
accente , care să ne ducă la acţiuni nesocotite. Protestez împotriva afirmaţiunilor dvs. că, din 
acest punct de privire,noi ne-am fi găsit în afară de tradiţia istorică şi de interesele 
permanente ale acestei ţări,  pe care PNL le-a apărat întotdeauna.( aplauze prelungite la 
majorităţi )[-------] 
[CCGiurescu revine la această problemă , după lunga  polemică cu Iamandi .Se referă la 
industria legată de apărarea naţională .Dă exemple. Seamănă cu tabelele lui Goga Să se vadă 
pe mâna cui este apărarea noastră naţională !  ] 
CCGiurescu / 12 dec.'34 

¤Primatul ideii naţionale 

/Suport istoric ptr.consolidare 



[ LD : teribilă şi lucidă premoniţie la istoricul Giurescu ! Chiar dacă sub forma unor întrebări 
retorice, ele dau un răspuns la ceea ce se poate numi lipsa de voinţă , de perseverenţă, de 
eficacitate a românilor ,de a consolida ceea ce au început sub asemenea auspicii 
favorabile, nu ?  ] 
-CCGiurăscu:   s-a închegat făptura Statului Român ,  care trebuie să fie , aşa cum scrie la 
Constituţie, naţional  şi unitar  să n-o uităm.
" Ei bine, nu se ştie cât va dura acest moment optim în viaţa naţiunii noastre. 
Se poate întâmpla ca el să dureze mai mult şi atunci să avem răgazul necesar pentru a face 
în tihnă şi operaţiunea de unificare , cum se spunea,şi operaţiunea de consolidare naţională 
şi de apărare demografică şi să rezolvăm toate celelate probleme. 
Dar eu vă întreb : cine ne dă garanţia că va dura acest moment optim ? 
De unde ştim noi că mâine, pomâine , poate, nu cade iarăşi trăznetul din senin ,aşa cum a 
căzut şi altădată , în trecutul nostru ?
Cine ne garantează că acest răgaz , pe care îl avem astăzi,va dura atât de mult , încât cu ritmul 
de astăzi ,Statul Român, într-adevăr, să se consolideze şi să se unifice ? 
Vă daţi seama dvs de imensa răspundere care va apăsa asupra generaţiei de după război 
 - şi nu mă refer numai la guvernul dvs , ci la toate guvernele - dacă se va întâmpla o catastrofă 
, înainte ca noi să fim în măsură de a putea rezista materialmente şi moralmente la orice 
încercare ?Ce se întâmplă dacă, mâine, poimâine, izbucneşte războiul ?Vă daţi dvs seama 
de imensa răspundere , în faţa istoriei ,a generaţiilor care vor veni, a acestor conducători ? 
Nimic mai primejdios!Îmi este groază când mă gândesc ce s-ar putea întâmpla cu Statul 
nostru , dacă ,în felul cum suntem pregătiţi astăzi , materialmente  şi legaţi moralmente, 
mâine ar izbucni războiul."[-------]
CCGiurescu / 12 dec.'34 

/Solidaritate naţională ! 

[ LD : poate de bună şi sinceră intenţie a fost cuvântarea lui Giurescu ;dar nu-l poate absolvi …  
aversiunea  şi  intoleranţa faţă de PNL1. Omeneşte vorbind , în cazul lui , poate fi vorba de faptul 
că intrat doar de 3 ani în PNL,era conştient că numai la georgişti putea să-şi asigure o 
ascensiune notabilă. Un argument la această ipoteză, a fost şi faptul că ,numai peste alţi 4ani, 
îl va părăsi pe Gh.Brătianu şi se va pune la dispoziţia lui Carol .
În lumina ideilor avansate, însă, poate fi considerat un naţionalist luminat ,Preocupat doar de 
soarta ţării, a unităţii şi apărării ei.Pentru un istoric, acest lucru ar fi explicabil.  ]
"Vă rog să vă puneţi o singură clipă această ipoteză [ a războiului ] şi să vă daţi seama din ce 
fond adânc de îngrijorări a ieşit cuvântarea aceluia care a avut cinstea să vă vorbească. 
Ea nu a plecat, aşa cum spuneam la început , nici din consideraţiuni meschine de partid, 
nici din consideraţiuni personale; eu n-am avut în vedere , atunci când am vorbit , 
decât de interesele superioare şi permanente ale acestei ţări, ale acestui neam,
 în faţa cărora trebuie să dispară tot ce ne separă   ,   să nu rămâie decât tot ceea ce ne uneşte 
.[----------------------] 
"Am durerea să constat că, cel puţin pentru moment , nu există această integrare .
Dacă ea se va produce mâine, voi fi cel dintâi s-o recunosc. 
Dar  întrucât în momentul de faţă , nu există,declar că nu putem să ne asociem şi să votăm 
acest Răspuns la Mesaj " ( aplauze la PNL -georgist )
CCGiurescu / 12 dec.'34 
____________________________

21.)Schimbarea g-ralului I.Antonescu( şef MSt.M) 12 dec.'34 
Interpelare Popescu- Necşeşti , 14 dec.'34 
Madgearu, dr.Lupu,  G.Brătianu, CICBrătianu, Mihalache, Iamandi, Gh.Tătărăscu 
 / cenzura !  / armata !  /  demisia ! ] 
 ( "  Lupta " 16 dec.'34 , foto : Brătianu, Mihalache, Tătărăscu
[LD : în epocă, episodul a stârnit mari emoţii şi aşteptări.  PNŢ şi alte partide mici de opoziţie, 



  au sperat chiar că guvernul va fi răsturnat . Pentru istorie, reţin episodul pentru a marca 
rădăcini din care vor răsări , în viitor, animozităţile şi legăturile lui Antonescu cu personajele 
politice ale timpului. Pentru momentul propriuzis, el nu a avut nici o consecinţă.  ] 
Doc. integral la fişier Armată   .  
"Lupta" / 14 dec.'34 

¤Atmosferă parlamentară 

Incinta parlamentară populată ca niciodată .Toţi deputaţii majoritari , dornici de un spectacol 
select , au venit la şedinţă, în frunte cu CICBrătianu. 
Pe banca miniesterială,  Gh.Tătărăscu, gral Paul Angelescu, Vict.Antonescu ,Vict.Iamandi , 
Valer Pop, Eug.Titeanu D.Iuca 
Când soneriile au început să sbârnie, incinta era complect ocupată. 
Pe băncile opoziţiei :Maniu, dr Lupu, Mihalache, Madgearu  ; Octavian Goga , C.Argetoianu 
GH.Brătianu ,apariţii rare , din motive inexplicabile , în dezbaterile parlamentare.
Tribunele publice supraâncărcate ; o tăcere de mormânt , prevestitoare de furtună ,
În aplauzele nestăpânite ale opoziţiei , NNSăveanu , anunţă interpelarea lui :
Furtuna întreruperilor se deslânţuie la discursurile lui Madgearu, Lupu, George Brătianu.
Se potoleşte la intervenţia lui CICBrătianu, care evocă figura martirului Duca şi elogiază 
meritele lui Antonescu ; Iamandi explică situaţia ;Tătărăscu conchide că PNL nu va pleca de la 
guvern până ce nu-şi va îndeplini programul. 

a)Al.Popescu-Necşeşti (PNL-g ) 

Adresată exclusiv primului ministru. Fostul subsecretar de stat , svelt, elegant,într-o formă 
impecabilă, va deslănţui patimile politice ,care - speră unii  - se vor solda cu demisia 
guvernului .Pentru că subiectul propriuzis nu este schimbarea de la MSt.M ci cenzura abuzivă. 
Popescu -Necşeşti vrea să ştie pentru ce ziarele nu au avut voie să anunţe demisia
lui Ion Antonescu, şi pentru ce s-au cenzurat articolele care elogiau pe militarul distins,
 a cărui capacitate era recunoscută şi dincolo de hotarele ţării .

b)gral Paul Angelescu 

A citit scurt, milităreşte , Ordinul din 12 dec.'33 , prin care I.Antonescu a fost numit, provizoriu,  
sub-şef al MStM (  cf Legii din 1932, art 15) deoarece , ca general e Divizie , nu putea fi şef 
peste generalii de Corp de armată. După un an de funcţionare , constatându-se că disciplina
 a suferit ,a fost înlocuit . Nu a spus nimic despre cenzură . 

c)Virgil Madgearu 

Se ridică contra cenzurii, anunţând că oficiosul PNŢ nu se va mai supune.Interpelarea d-lui 
Necşeşti este o dovadă a zădărniciei cenzurii , care a provocat enervarea opiniei publice şi a 
ajuns în Parlament.Privind schimbarea lui Antonescu , protestează că de ce a mai fost 
numit ? ;de ce acum nu a fost lăsat să lucreze ?  ; de ce a mai fost schimbat g-ral 
Samsonovici  ?,
numai pentru că a fost ministru la PNŢ ? că a învinuit PNL că nu s-a ocupat de înzestrare ? 
de ce acum "executorii testamentari " ai lui Duca … încalcă ce a făcut Duca ?  
( majoritarii strigă Skoda ! Skoda !  ; opoziţia strigă : demisia ! demisia ! Vacarm, zsgomote  ]

d )dr.Lupu 

 Era nevoie ca ministrul de război, să citească acele date din Almanah ? Acesta este răspuns ? 
Antonescu a fost bun în '33 , şi nu mai este bune în ' 34 ?  Antonescu a fost în Cehia, Franţa, 
Iugoslavia , şi a tratat cu guvernele respective Pentru ce culpă militară a fost destituit acum ? De 
ce a fost trimis la Piteşti ? 

e)Gh.Brătianu 

Guvernul se joacă " cu focul" ; de ce se menţin măsurile excepţionale ? 



f )CICBrătianu 

Problemele de apărare interesează întreaga naţiune , parlamentul.Anul trecut , când a fost vorba 
de alegerea unui conducător la MSTM ,Duca , împreună cu noi toţi, a recunoscut pe g-ral 
Antonescu, din două motive :pe plan extern, avea încrederea aliaţilor noştri, şi deşi nu avea 
gradul coresponzător , era o personalitate recunoscută în străinătate ;
pe plan intern, s-a distins în război, fiind căpitan , a condus acţiunile marelui cartier general ; 
" Am lucrat cu el şi ştiu ce valoare are . Toată încrederea în el. 
De aceea, MSRegele, de acord cu Duca, i-a încredinţat conducerea M.St.M. 
Astăzi a fost desărcinat din misiunea sa. Găsesc că aceasta nu ne priveşte .Motivele trebuie 
să fie foarte grave de vreme ce se întrerupe o operă începută.Să nu ne amestecăm însă în 
atribuţiile militare ale şefului suprem al armatei [ MSR Carol ?!] 
-Mihalache : Dar la numire v-aţi amestecat  ! 
-Brătianu : Atunci m-am amestecat fiind prieten şi colaborator cu Duca.Acum face apel la 
Tătărăscu ca să ia măsurile cele mai potrivite ca apărarea ţării să fie întărită.

g)I.Mihalache 

Are admiraţie şi pentru fostul şef MSTM , Ion Antonescu, şi pentru actualul şef, Samsonovici , 
fost ministru al Armatei în guvernarea PNŢ . Regretă doar că în şedinţă nu s-au lămurit 
chestiuniele cerute . 

h )Gh.Tătărăscu 

[ Primit cu tunete de aplauze, majorităţile în picioare …  ] 
" Domnilor , în biroul meu din Ministerul Armamentului, unde lucrez de câteva zile 
pentru a repara erorile contractului Skoda, unde de câteva luni dau tot ce am mai bun din viaţa 
mea , în birourile acestea m-a atins rumoarea acestei dezbateri.Am venit aici să dau puţine 
lămuriri , pe lângă lămuriririle ministrului Apărărării. 
S-a adus în dezbatere schimbarea de comandament . 
Socotesc dezbaterea profund regretabilă , depreciabilă şi dăunătoare armatei şi ţării.
 [------] Sunt aici ca să amintesc întregii Camere că schimbările în comandamentele superioare 
nu sunt de atribuţiunea autorităţii publice ,ci sunt de competenţa autorităţilor şi forurilor 
militare ce dirijează armata noastră .
-Iuliu Maniu :Inexact ! 
-Gh.Tătărăscu :Ar fi cea mai mare eroare ca autorităţile publice să recomande şi să 
numească comandanţii. Ar fi o eroare a discuta , în această vreme, valoarea ofiţerilor 
noştri .A face biografii pătimaşe .a face fişe în trecutul lor , a vorbi de rancunile lor politice , 
nu este în interesul armatei , nici al ţării.Nu în aceste bănci se dau note calificative ofiţerilor 
armatei noastre .  Nu în aceste bănci se dau galoane . Vai de armata ai căror şefi ar fi investiţi 
cu galoane în parlament , şi vai e această ţară.Refuz să intru în dezbaterea aceasta. 
Vă rog să aveţi încredere .Nu este nici în interesul ţării a atrage pe ofiţeri în orbita patimilor şi 
combinaţiunilor politice .
"Şi acum , dlor, închei. Dacă s-a găsit cineva în această Cameră să creadă că discutând 
chestiunea schimbării ,creează o situaţie grea guvernului, îmi pare rău că trebuie să-I fac o 
surpriză declarând că se înşală. 
" Am de îndeplinit aici o mare misiune.Guvernul prezidat de mine , şi parlamentul a cărei 
expresiune suntem,nu vom părăsi locul nostru , până ce nu vom fi îndeplinit ultimul 
capitol al programului de guvernare "      ( aplauze prelungite la majoritari 

i)Popescu -Necşeşti 

Nemulţumit de răspunsul primului ministru : V a dezvolta interpelarea 
Dezbaterea înlocuirii lui Antonescu / 14 dec.'34 

*Notă :Atmosferă parlamentară. Reportaj presă ,12 dec.'34 
( "Lupta " , 14 dec.'34,Reporter  -  Radu Matei )
[ LD acest comentariu … este un eşantion-dovadă de faptul că românii,politicieni şi  ziarişti,  



nu ştiau să preţuiască regimul parlamentar,libertatea opiniilor, confruntarea de idei,  dată 
de un regim democratic !
Reporterul de atunci, lipsit de competenţă şi de probitate este un simplu pescuitor de poante , 
de nimicuri , care , desigur , nu lipseau.Se subânţelege că totul era în culise. 
( Printre altele , se semnala înlocuirea g-ral Antonescu de la şefia M.St.M ,şi plecarea la Divizia 
din Piteşti -vezi fişier Armată )
Numai că ceea ce asculta el atunci, eu citesc după stenograme.Mie , după atâta timp cât a 
trecut de atunci, dezbaterile mi se par destul de interesante,uneori fascinante, alteori 
agresive , deseori partizane , dar … totdeauna necesare,clarificatoare, pentru  guvernarea 
ţării ,pentru viaţa şi educaţia politică  a reprezentanţilor naţiunii, şi , prin ei, a 
electoratului. ]
...Succesul d-lui Titulescu la Geneva a avut un mare ecou şi în Adunarea deputaţilor. La 
propunerea lui Pamfil Şeicaru , deputaţii au hotărât să trimită o telegramă " celui mai strălucit 
purtător de cuvânt al României " , o telegramă omagială,pentru marele serviciu făcut ţării. ( 
La Senat , o iniţiativă similară Desigur, în curând, va răsuna în incintă şi glasul dlui 
Tătărăscu , ca să scoată în evidenţă rolul, mare rol ,pe care şi cu prilejul tragic al asasinării 
Regelui Alexandru , Nicolae Titulescu l-a jucat în aeropagul unde se fac sforţări uriaşe pentru 
menţinerea păcii în zbuciumata Europă.
Va fi o şedinţă înălţătoare , pe care o aşteptăm cu toţii , şi noi şi ţara . 
...Discuţiile la Mesaj ?  Aţi mâncat vreodată chewing-gum ?  Numai atunci veţi înţelege ce este , 
în realitate, discuţia Răspunsului la mesaj  .  Prilej de vorbă care se întinde , se întinde, 
ameninţând să nu se mai sfârşească nici o dată. 
Majoritarii laudă actele guvernului ; opoziţia le critică .Tinerii vor să-şi arate talentul ( când îl 
au , alteori îndrăzneala .Cele mai elementare adevăruri sunt rostite cu emfază , doctoral … 
În incintă este plictiseală ; cum încep discursurile , sala se goleşte ..
...Pe banca ministerială se sacrifică doar Victor Iamandi şi Eug.Titeanu ;
...Şefii de partide se ţin în rezervă.  De ce?  Nu putem înţelege .
În lista oratorilor la Mesaj, lipsesc : I.Mihalache, Vaida-Voevod , Iuliu Maniu, 
dr.Lupu,Octavian Goga , George Brătianu…
...Au vorbit la Mesaj, Paschievici, Căpăţâneanu, Leon Grigorescu şi Giurescu 
Echipa de sacrificiu a parlamentarilor , mereu prezentă în incintă, a ajuns la saturaţie. 
______________________________________

22.)Cenzurarea " Universului" .Partidele politice condamnă cenzura ,14 dec.'34 
( "Universul" , an 51, nr.344, duminică, 16 dec.'34
[ LD :Acelaşi episod, cu schimbareya lui Antonescu .
Scandalul a fost pentru schimabarea lui Antonescu sau pentru cenzură ? 
Pentru cenzură sau pentru ignorarea Parlamentului de către Tătărăscu ? 
Pentru ignorarea Parlamentului  sau reflecta discordia crescândă între Dinu Brătianu ( grup 
pe care,  convenţional, îl numesc " ducist" şi Gh Tătărăscu (grup  pe care , convenţional,  îl 
numesc " tătărăscian"  ?
Pentru discordiile din PNL, sau un pretext pentru răsturnarea guvernului ? 
Pentru răsturnarea guvernului , sau pentru auzul MSR Carol ? 
Cred că , într-o măsură sau alta ,  fiecare în parte a urmărit scopul său. 
Oricum, şedinţa a constituit un preludiu la  închiderea discuţiilor la Mesaj .]
Doc.integral  - fişier Cultură, Presă, Şcoală , III 
Universul"  / 16 dec.'34 

¤ Atmosferă, scandalul 

Permanetul scandal , provocat de cenzură , a dat ieri prilej Camerei să ţină una din cele mai 
de seamă şedinţe. Pulsa viaţa parlamentară , pasionantă , fierbine, în dezbaterile de eri ! 
A contribuit la această desfăşurare de forţe oratorice ,însuşi biroul Camerei , care joi a ridicat 
intempestiv şedinţa, în momentul când trebuia să se aducă la tribună chestiunea schimbării de la 
MStM şi suprimarea de către cenzură a articolului prin care dir.nostru, Stelian Popescu , 
comenta în mod obiectiv faptul.De la recepţia marelui şi regretatutului Barhou, 



Camera n-a mai văzut un public atât de numeros. 

/Al.Popescu -Necşeşti

a deschis" focul"  care a dat comunicării sale cu privire la cenzură o tărie de rechizitoriu , 
îmbrăcată într-o impecabilă formă de parlamentarism occidental.Ca fost colaborator al 
guvernului Duca, d-sa a amintit majorităţilor nespusa satisfacţie şi mulţumire sufletească pe 
care o manifesta regretatul fost prim-ministru ,când a reuşit să pună în fruntea MStM pe 
generalul Antonescu   ,  înlocuit astăzi într-un mod atât de surprinzător de guvernul care se 
intitulează continuator al operei lui IGDuca .
AlPopescu - Necşeşti a dat citire articolului cenzurat din " Universul" şi o bună parte a 
Camerei a subliniat cu aplauze justeţea punctului de vedere exprimat de d.Selian Popescu . 
Va veni o vreme , nu prea îndepărată , când foarte mulţi din zeloşii guvernamentali iubitori de 
cenzură , vor reflecta la cuvintele pline de adevăr :
 [ ----------------cenzurat -------------------- ] 

/g-ral Paul Angelescu 

a răspuns ,"veteranul ostaş întârziat în armată "care a fost atât de  lamentabil , încât inspira 
mila. Îşi adusese scris de acasă dar nu mai reuşea să-şi descifreze filele ce-i tremurau în 
mâinile vârstnic.Şi tocmai aceast militar,ce nu mai corespundea situaţiei sale de astăzi, şi-a 
luat după apusul carierei ,tot blamul de a fi deslănţuit faptele ce se discută cu aprindere. 
 [ a explicat incompatibilitatea lui Antonescu ,  ca g-ral de divizie ] 

/Dr.Lupu, I,Mihalache, Virgil Madgearu,Gh.Brătianu , col.Petrescu (iunianist )

au subliniat cu toată tăria atât surprinzătoarea schimbare , cât şi falsificarea vieţii publice , 
prin cenzura guv.Tătărăscu. 

/ Dinu Brătianu 

- cu adevărat senzaţional, a adus mari elogii g-ralului Antonescu ,recomndat de toţi factorii 
conducători ai partidului , la începutul guvernării   :  " Ştiu ce valoare are ; putem pune toată 
încrederea în el" 

/ Primul -ministru Gh.Tătărăscu 

a făcut apel la toţi să nu mai discute în Parlament   valoarea ofiţerilor superiori .
Păcat că dl prim-ministru n-a auzit nimic despre cenzură ! 
...Protestele şefilor de partid, protestele presei, ale opiniei publice,care observă că 
nemulţumirile lor nu mai văd lumina tiparului din cauza foarfecilor cenzurii - sunt inexistente 
pentru şeful unui guvern, emanaţie a unui partid liberal ! 
***********************

a Al.Popescu -Necşeşti / 15 dec.'34 

¤ Cenzura = regim intolerabil libertăţii presei 

Felul dezordonat ,incompatibil şi intolerabil, creat libertăţii presei. 
Starea de asediu şi cenzura s-au introdus la 30 decembrie '33 . 
Cenzura se face haotic şi presa nu mai ştie care sunt criteriile . 
  Audienţe la Rege, obţinute de şefi de partide ( I.Mihalache şi O.Goga , 
sau de ataşatul de presă Rosenthal la New-York 
 - eliminate din şpalturile ziarelior ! 
Miercuri , 12 decembrie, reporterii au aflat ce s-a petrecut la MSt.M. 
S-a comunicat conducătorilor de ziare că este interzis oricărei gazete să vorbească 
despre g-ral Antonescu   ,  dar au toată libertatea să vorbească despre g-ral Samsonovici ! 
[-----------------------------------------------] 
Al.Popescu -Necşeşti / 



¤ Demersuri …

….Pentru a-şi verifica această surpriză, el s-a adresat ministrului Paul Angelescu,
 care era la Cameră  ( în ziua de 12 … acesta s-a mirat … a chemat pe g-ral Prodan
( comandantul Corpului II armată , investit , după  legea stării de asediu ,să aplice cenzura 
 căruia i-a spus că măsura ştergerii cu     cerneală verde a cenzurii   
a numelui lui Antonescu nu are rost … 
 Cu toate acestea , cenzura a păstrat interdicţia !
" În această dizarmonie , în acest dezacord în care înţelege să se exercite cenzura 
dl ministru al apărării naţionale şi în felul în care se practică de fapt , 
eu am văzut şi o rătăcire gravă ,fiindcă se poartă asupra unui principiu fundamental 
de viaţă în stat : libertatea presei şi libertatea discuţiunii  [ --------cenzurat ----------------  ] 
 … Pentru a se lămuri, el s-a adresat şi lui Gh.Tătărăscu , cu care a avut o convorbire 
personală în " chiliuţa" ( biroul sa de la ministerul Apărării.. 
 Nedumeriririle sale au crescut şi mai mult ! [------------------------------------------------------] 
Al.Popescu -Necşeşti / 

¤ Comunicare : 

¤ Libertatea presei şi parlamentului ! 

Şi atunci, când  peste toate forţele morale care reprezintă rezistenţa la aceste lucruri, 
 fără ştirea şi peste capul tuturor acestor factori, 
cu privire la exercitarea cenzurii şi libertatea presei şi parlamentului,
şi -a permis această comunicare , adresată direct primului ministru :
" Este cu putinţă să se ia dreptul de discuţiune în presă a acestor chestiuni care îngrijorează 
opinia publică şi să se facă - cum s-a făcut - încercarea reuşită numai trecător , 
însă reparată astăzi, imposobilă ridicarea lor în Parlament ? [---------] 
Pentru că atunci când " Universul" a ridicat această chestiune,
 s-a întâmplat faptul asupra căruia sunt ţinut să protestez, 
s-a întâmplat faptul ca acest ziar a fost împiedicat de cenzură să publice articolul 
d-lui Stelian Popescu , a fost împiedicat de organele administrative
să răspândească ziarul care conţinea acest articol : 
[ citeşte articolul lui Stelian Popescu , pe care cenzura l-a tăiat din nou ,
 deşi el va apare în Monitorul Oficial  În ziar scrie : PE AICI A TRECUT CENZURA 
  şi pe spaţiul alb cu litere imense … versurile [------------------------------------------] 
" D-lor , un articol care vede lumina zilei , este dat în judecata opiniei publice, 
  iar nu a cenzorilor obscuri, a acelora care întâmplător ocupă puterea 
şi o confundă cu beneficiul personal , fără control 
( aplauze vii, strigăte de bravo pe băncile opoziţiei  [--------------------------------]

b Gral Paul Angelescu / 15 dec.'34 

¤ Răspuns 

[ LD : dar oare … scandalul acesta nu este şi o furtună -pretext  ?! 
Pentru că, în definitiv,  Antonescu fusese numit sub-şef , postul de şef fiind vacant !  ] 
La 12 decembrie 1933, g-ral de divizie Lăzărescu fiind numit  comandant la Corp I armată, 
în locul lui , la MStM , a fost adus ca sub-şef , gral de brigadă de la divizia a III -a, Ion 
Antonescu care şi-a păstrat şi comanda diviziei . [-----------------] 
 Începând din 1918, funcţia de şef  MStM a fost ocupată, succesiv, de generali : Cristescu, 
Lupescu, Samsonovici, Lăzărescu - generali de corp de armată, de divizii, inspectori generali ş.a. 
În Legea de organizare şi funcţionare a miniserului Apărării , din 1932, la care au colaborat 
toţi generalii din Consiliul superior al armatei, la art. 11 , se prevede gradul de g-ral corp de 
armată pentru funcţia respectivă.  Pentru aceast a trebuit să numesc , în locul vacant, 
un titular, cu avizul inspectorilor generali din Consiliul superior .
 Generalul Antonescu reântorcându-se la divizia a III-a , în locul său, ca sub-şef, a



 fost numit g-ral de divizie Florescu Gheorghe .[-------------------------------------------]

c Al.Popescu -Necşeşti / 

¤ Replică 

[ LD : transpare adevăratul scop : libertatea presei, răspunderea lui Tătărăscu pentru prelungirea 
stării de asediu şi a cenzurii, conflictul dintre Dinu Brătianu ( şi grup în jurul său şi Gh.Tătărăscu 
( şi guvernul din spatele său , pe această temă.  De fapt,  Tătărăscu a ignorat parlamentul şi 
, de la începutul sesiunii,  nu-l onorase cu prezenţa decât la debutul sesiunii.] 
Comunicarea lui depăşea capul şi atribuţiile ministrului Apărării. El nu s-a referit la regulamentele 
militare şi nici nu a vrut să pună în discuţie prerogativele pe care le are şeful oştirii … 
El a vrut doar să trezească interesul adunării privind principiile şi viaţa instituţiilor 
regimului democrat . El a prevenit pe prim-ministru privind conţinutul întrebării, dar … 
Tătărăscu a găsit de cuviinţă că nu este cazul să fie prezent la o asmenea dezbatere ! 
  " Fireşte , nu pot să bănuiesc că asemenea preocupări pot fi străine de acela care , 
în calitate de preşedinte al Consiliului , într-un regim constituţional,
 trebuie să aibă un imens dor de tot ceea ce constituie viaţa însăşi şi principiile pe care se 
bazează organizaţiunea noastră politică. 
 Lipsa de răspuns a d-lui preşedinte de Consiliu, mă face să cred că 
d-sa îşi rezervă răspunsul pentru altă dată ; iar la cazul că un asemenea răspuns 
nu poate fi dat , îmi rezerv atunci dreptul că ceea ce s-a dezvoltat sub formă de întrebare, 
conform Regulamentului Adunării, să fie transpus într-o interpelare cu acelaşi conţinut şi
 cu dezvoltările pe care le comportă o asemenea chestiune. " 

d Virgil Madgearu / 15 dec.'34

¤ Injoncţiuni în lucrările parlamentului .

¤ Şefia M.St.M 

[ Madgearu, bine înţeles, trage foc pe turta PNŢ , deşi, din acest p.d.v., se găseşte într-o situaţie 
jenantă .Pe cine să aprere ? Pe Antonescu sau pe Samsonovici ? 
Dar mai presus de toate, de ce să nu pescuiască în apele tulburi ale liberalilor, 
de ce să nu bage " fitile"între ei ? De ce  să nu comită oarecari insinuaţiuni 
şi mai sus, spre Carol chiar ?  Aceasta era "maniera" cu care  Virgil Madgearu 
voia să-i pună în dificultate pe adversari : vorba  " în doi peri" …] 
În şedinţa trecută  s-au petrecut două lucruri care izbesc în prestigiul parlamentului :
injoncţiuni ale reprezentanţilor guvernamentali în desfăşurarea lucrărilor şi 
încălcări ale preşed. de şedinţă în ordinea de zi , soldate cu sistarea şedinţei. 
Lucrurile au fost lămurite de dl Popescu -Necşeşti…
"Aţi împiedicat acest cuvânt mai mult de 24 de ore , şi aţi creat o senzaţie în plus în această 
opinie publică destul de enervată. Era normal ca chestiunea să ajungă la tribuna parlamentului 
Virgil Madgearu / 15 dec.'34

¤ PNL  -  Antonescu -  Samsonovici 

" Foarte bine ; a fost înlocuit un şef de stat major, numit provizoriu, printr-un titular. 
Dar atunci întrebarea este : aceste condiţii , care nu sunt împlinite de g-ral Antonescu ,
 nu erau cunoscute când a fost numit ? 
Noi care am fost la guvern în momentul când a fost numit la statul major distinsul ofiţer care 
este g-ral Samsonovici, noi ştim să apreciem înaltele sale însuşiri. 
Dar întrebăm : după ce d. g-ral Samsonovici a fost ministru în guvernul naţional-ţărănesc, 
pentru ce nu a fost trecut , din nou, la MSt.M ? 
Pentru ce i s-a dat o nouă comandă , pentru ca astăzi să fie rechemat la statul-major ? 
Pentru ce acest interimat al d-llui Antonescu la statul -major ? 
[---------------------------------------------------] 



Aceasta este explicaţia pentru care răposatul şef al PNL nu a vrut să-l treacă 
pe g-ral Samsonovici la MSt.M. Este o chestie politică în care nu se amestecă …
 dar …întreabă pe executorii testamentari ai testamentului poltic al răposatului , 
şi în special pe Tătărăscu,  " dacă nu cumva este adevărat că şi în această privinţă , 
ca în multe alte privinţe, d-sa nu lucrează prin voinţa sa însăşi ,
 ci lucrează prin alte inspiraţii , 
 sau dacă nu umva actele pe care le contrasemnează nu sunt acte pe care le discută 
şi le hotărăşte în Consiliul de miniştri , ci sunt acte care se discută, se prepară se hotărăsc 
[LD :  Camarila ?] şi numai se execută de dl Tătărăscu , 
pentru că d.Tătărăscu nu are autoritatea politică necesară  . " ( vociferări, zgomot 
" În aceste condiţii, noi considerăm chestia ridicată [-----] ca deschisă şi 
aşteptăm răspunsul d-lui preşedinte de Consiliu   ,   
şi declarăm că nu suntem satisfăcuţi de răspunsul d.lui ministru al Apărării Naţionale şi 
nici cu răspunsul pe care va încerca să ni-l dea d.ministru Iamandi " 
[-----------------------------------------------] 

e Dr.Lupu  / 15 dec.'34

¤ Desfiinţarea cenzurei 

Protestez şi eu , împreună cu ceilalţi [----] puteţi tolera mai departe şi la infinit 
regimul cenzurei ? Un om se poate deprinde cu orice , la urma urmei poţi să-l îndobitoceşti 
complet ; dar datoria dvs de la posturile superioare , este să reacţionaţi. 
Bine, s-a introdus cenzura în 1933, când s-a întâmplat pacostea şi nenorocirea aceea gravă 
naţională, ca şeful guvernului să fie asasinat . De atunci a trecut un an .
Ce pericole mai aveţi dvs acum ? 
Cu bolşevicii aţi făcut pace : avem pe Ostrowski chiar aici lângă mine la Athénée Palace 
( ilaritate Ce mai motivează cenzura ? Şi câtă vreme s-o ţineţi ? La infinit ? 
Această ţară , născută prin dezvoltarea libertăţilor, prin lupt care au costat sângele şi
viaţa atâtor predecesori ai dvs - Ion Brătianu bătrânul a stat în închisoare , şi alţii .
  Apoi  dvs vă faceţi acum patronii întronării la infinit a unui sistem de  cenzură 
şi sugrumării libertăţlor publice ? 
 Generalul Prodan este un militar foarte simpatic, înalt la trup, frumos, chipeş, 
dar ce are el a face cu presa ?  Taie ce crede de cuviinţă ; azi e una , mâine este alta , 
la întâmplare .Mâine poate vă taie şi pe dvs. Dvs din guvern sunteţi mai tineri , 
a rămas doar unul mai bătrân, Victor Antonescu, dar şi el făcea parte din tinerimea generoasă , 
mai este poate generos şi acum.  Vă rog luaţi cu profundă seriozitate şi la un examen 
cinstit chestiunea şi suprimaţi cenzura ; nu se poate dezvolta ţarea mai departe , 
cu asemenea sugrumare a libertăţilor publice " [---------------------------------] 

f.George Brătianu / 15 dec.'34 

¤ Declaraţie 

Are de făcut următoarea declaraţie : faptul în sine este foarte grav.
Nu se face fără motiv o schimbare atât de bruscă în conducerea MSt.M.
Ceea ce îndreptăţeşte toate bănuielile este împiedicarea sistematică a oricărui comentariu 
şi oricărei discuţiuni în presă şi Parlament. 
Mai există Constituţie mai există Parlament ? De nu, spuneţi-ne limpede să se ştie. 
Ce dedesubturi are desărciarea unui general dintr-o misiune aşa de importantă  , 
pentru ca ziarele să fie înăbuşite şi partidele împiedicate să ia cuvântul ? 
Ţara vrea să fie lămurită. Dar ea vrea să ştie o dată, precis şi limpede ,
   pentru ce se menţin măsurile excepţionale ?   
Cenzura şi starea de asediu le-aţi introdus şi în incinta Camerei ? 
Pe cine acoperă cenzura ? Cui serveşte ea ? 
La această întrebare trebuie să răspundeţi cât mai e timp, 



până ce ţara nu va veni să vă constrângă şi la răspuns şi la răspunderi " 

g Victor Iamandi ( ministru de stat 

¤ Răspuns .

Ministrul Apărării, a dat răspunsurile cuvenite.
 " Dacă v-aţi fi mărginit numai la acest caracter al chestiunii,  desigur dezbaterile s-ar fi putut 
încheia fără ca să ne dăm cu toţii în spectacol , pe una din problemele cele mai importante în 
ce priveşte apărarea naţională a ţării. 
Dvs, însă,deşi aţi declarat că din capul locului că nu consideraţiuni de ordin politic 
vă aduc la această tribună şi nu consideraţiuni de ordin particular v-au îndemnat 
să aduceţi astăzi în faţa Camerei o chestiune, care până astăzi
 n-a fost adusă nici o dată în dezbaterea parlamentului …[ LD : de ce ?!? ] 
-C.Argetoianu : Nici o dată n-am trăit vremuri ca acestea ! 
-Iamandi :deşi aţi făcut aceste declaraţii, cu toate acestea dvs aţi transformat o chestiune care 
era până acum deasupra noastră, a tuturor, în afară de orice preocupare politică, 
aţi transformat-o într-o chestiune de la partid la partid. 
  Aţi făcut un rău serviciu armatei şi ţării [-----] 
De sigur,dacă dvs aţi fi conduşi de consideraţiuni obiective , n-aţi căuta , într-un moment atât 
de greu ca acesta prin care trecem astăzi, să deschideţi una din chestiunile asupra cărora 
parlamentul n-are a se pronunţa [ LD : de ce ?!? ] 
Dl Madgearu a evocat incidentele dintre noi şi gral Samsonovici,
trăgând de aici un argument că noi am fi părăsit testamentul lui Duca ! 
revendicăm prin asta absenţa oricărui  resentiment împotriva unui militar distins .
" În ce priveşte felul cum guvernăm noi şi hotărârile pe care le luăm,
   nu avem de dat socoteala decât ţării    [ LD : cum ?!? ] şi Coroanei 
cu care suntem identificaţi până la capăt ." [---------------------------------------] 

h Dinu Brătianu 

¤ PNL şi Armata 

¤ Antonescu - Samsonovici.

[ LD : pe un ton  moderat,diplomatic aş zice, Brătianu nu spune nimic despre cenzură , 
  vorbeşte elogios  despre Antonescu , dar … declară încrederea ce trebuie avută în premierul 
Tătărăscu  privind treburile militare . În fond, Brătianu , contribuie la ceea ce se numea "sprijinul" 
majorităţii parlamentare , a partidului, dat guvernului. Ce era în sufletul lui şi în culise… 
 acest lucru nu prea răzbătea. Spre desamăgirea şi speranţele opoziţiei .]
" Chestiunile de apărare a ţării privesc nu numai Parlamentul , dar şi ţara întreagă , 
şi în aceste momente turburi şi îngrijitoare , desigur fac preocuparea tuturor românilor. 
[-------------] Evident că nu trebuie spuse aici chestiuni cari să slăbească armata noastră, 
care să facă să dispară încrederea în conducătorii armatei. 
Această încredere o avem întreagă. Anul trecut, aproape în aceeaşi perioadă , când a fost vorba 
să se numească un conducător al MStM , Duca, împreună cu toţi conducătorii partidului , 
au recomandat la acest loc pe generalul Antonescu .
L-au recomandat din două motive: unul intern şi unul extern.[-----------------------------------]
D.Tătărăscu este de aceeaşi părere cu mine că d.general Antonescu 
este un eminent ofiţer şi poate să aibă toată încrederea ţării pentru organizarea armatei
în orice post l-am pune. Dacă am luat cuvântul a fost 
ca să fac şi eu apel la d.primministru , din partea întregii Camere, 
şi cred că şi a întregii ţări, să-l rog ca preocuparea sa constantă să fie întărirea armatei şi , 
în acelaşi timp, să-l rog ca să pună pe fiecare om la locul cel drept. 
Sunt sigur că înaltul său patriotism şi cu încrederea ce o am eu în capacitatea şi 
patriotismul d-lui Tătărăscu , sunt sigur că va răspunde chemării noastre şi 



va face ca armata noastră să fie organizată şi înarmată aşa cum trebuie. " 

i Gh.Tătărăscu /  15 dec.'34 

 ¤ Competenţele politice 

   ¤ Competenţele militare   

[ LD : ce ar fi aici de discutat ? Un punct de plecare :armata unei ţări , este o castă , 
  un stat în stat , fără să depindă  de voinţa politică ? 
Era , oare ,  în România, această "independenţă" , acest  " apolitism" un fapt real , 
sau era continuarea unei cutume premoderne când armata şi politica externă
erau în competenţa exclusivă a regelui ? 
Oare, din această cutumă, se putea face abstracţie de faptul că militarii … erau oameni, 
că aveau şi ei concepţii , ambiţii şi simpatii  politice , cea mai bună dovadă fiind 
amestecul ocult  în politică  şi politica deschisă … după pensionare ? 
Şi, oare,  nu din aceste menajamente , din această sustragere , din această ipocrizie, 
nu s-a ajuns la …dictatura regală şi dictatura militară a lui  Antonescu  ?
Este doar un gând, este doar o ipoteză… la care , deocamdată, nu dau răspuns.  ]
" În biroul meu din Ministerul armamentului , unde lucrez de câteva zile 
pentru a repara erorile contractului Skoda, unde , de câteva luni dau tot ce am mai bun
 în fiinţa mea, pentru ca să pot , cu un ceas mai curând, să armez ţara,
cu concursul acestui partid şi al acestui parlament, 
  în birourile acestui departament , m-a atins adineauri rumoarea acestor dezbateri. 
Am venit aici ca să adaog câteva puţine lămuriri , la lămurirea dată
de colegul meu din fruntea departamentului  Apărării Naţionale. 
" S-a adus în dezbateri o schimbare în înaltul comandament al oştirii noastre.
 Dezbaterea o găsesc profund deplorabilă şi dăunătoare 
intereselor permanente ale ţării şi ale armatei. 
" Dacă s-ar fi discutat numai legalitatea sau ilegalitatea acestei schimbări, 
desigur că dezbaterea ar fi fost necesară şi utilă. 
Este datoria parlamentului să controleze şi să vegheze asupra legalităţii sau ilegalităţii 
tuturor actelor puterilor executive. 
Dar discuţiunea  - din informaţiile căpătate - a depăşit aceste margini. 
 S-a discutat şi încă continuă să se discute valoarea ofiţerului înlocuit şi valoarea ofiţerului 
înlocuitor . Din acest p.d.v.,   socotesc dezbaterea dăunătoare .   
Sunt aici ca să amintesc întregii Cameri că schimbările în comandamentele superioare 
ale armatei noastre nu sunt de atribuţia autorităţii politice ,
 ci sunt exclusiv de atribuţiunea şi competenţa autorităţilor şi forurilor militare   ,   
cari direajează armata noastră 
[ LD : atenţie la acest unic cuvânt al lui Maniu , care concentrează, poate, vocaţia lui militară, 
 culmea atinsă de el în primul război  - ordinea în Viena ! - nedorinţa lui de  se despărţi de acest 
 trecut , pe care l-ar fi vrut prelungit în viaţa României Mari . 
Adăugat la celelate principii la care ţinea , se întrevede "ceva" din spiritul acestui om taciturn  ] 
-Iuliu Maniu  : Inexact !
-Tătărăscu :  " Ar fi cea mai mare eroare , ca autorităţile politice să recomande şi 
să numească comandanţi de corpuri de armată , inspectori de armată şi să avizeze 
la schimbările marilor comandamente ale oştirii .
-dr.Lupu : Sunteţi în contradicţie cu dl Brătianu , care spune că 
la numirea dlui Antonescu  a fost consultat guvernul. 
-Tătărăscu : Ar fi aceeaşi eroare a discuta, mai ales în această vreme , 
valoarea ofiţerilor noştri . A face biografii pătimaşe , a vorbi de rancunele politice ale 
ofiţerilor noştri , a face fişe din trecutul lor, a comenta interesat atitudinile
 pe care fiecare din aceşti mari comandanţi au putut să le aibă în viaţa lor,
   nu este nici în interesul armatei , nu este nici în interesul ţării   .



  Nu în aceste bănci se dau note calificative ofiţerilor superiori ai ţării noastre .
 Nu în aceste bănci se dau galoane .  Vai de armata ai căror şefi ar fi investiţi cu galoane 
şi cu note calificative de Parlament, şi vai de ţara care ar avea această armată ! 
În dezbaterea aceasta refuz să intru .Ceea ce vă rog este să aveţi încredere .[---------] 
Aş face un apel dreptei ca şi stângii , să curme această desbatere .
Nu este în interesul ţării a atrage pe ofiţerii superiori în orbita patimilor şi combinaţiunilor 
politice !     Altele ar trebui să fie astăzi preocupările d-voastră. 
Gh.Tătărăscu /  15 dec.'34 

¤ Guvernul rămâne ! 

[ LD : Tătărăscu ignoră chestiunea cenzurii ; ignoră  dar stăpâneşte majorităţile ;
 ignoră semnalele de la partid . Pare a fi foarte sigur pe continuarea guvernării, 
adică pe încrederea regelui. 
 Acesta este , în fond , rezultatul primului an de guvernare tătărăsciană .  ] 
" Şi acum dacă s-a găsit cineva în această Cameră să creadă că 
discutând chestia schimbării care a avut loc în comandamentele superioare ale oştirii ,
creiază o situaţie grea guvernului nostru , îmi pare rău că trebuie să-i fac o surpriză ,
 declarând că se înşală. Am aici de îndeplinit o mare misiune .
Guvernul prezidat de mine  şi Parlamentul a cărui expresiune suntem, 
nu vom părăsi locul nostru de răspundere până ce nu vom fi îndeplinit ultimul 
punct al programului de guvernare ." [---------------------------------]

j.Popescu-  Necşeşti 

¤ Replică lui Tătărăscu 

[ LD : Poescu -Necşeşti are perfectă dreptate. Tătărăscu ignoră chestiunea cenzurii,
 ignoră , în fond, atribuţiile Parlamentului, dar pare a fi foarte sigur pe continuarea 
guvernării, adică pe încrederea regelui.  ] 
Am luat act de răspunsul pe care d- preşedinte al Consiliului 
a înţeles să-l dea întrebării mele în două puncte. 
  Dsa , ignorând prima parte a întrebării mele , care s-a  referit  la regimul cenzurii , 
şi aşa cum este instituită şi aşa cum este practicată, 
ignorând cu totul această parte a comunicării mele a cărei importanţă eu v-am invederat-o 
din punctul de vedere al desfăşurării unei vieţi publice şi parlamentare normale , 
s-a oprit numai la ceea ce eu, cu strictă prudenţă , m-am ferit să aduc în discuţie 
şi anume armata şi comandamentele superioare .
Atunci când d.preşedinte al Consiliului , ignorând partea utilă , esenţială şi constructivă , în 
spiritul unei adevărate vieţi parlamentare , 
înţelege să obţină de la dvs aplauze pentru lucruri cari sunt străine de această preocupare , 
înseamnă că d-sa nu împărtăşeşte aceste puncte de vedere , 
astfel că eu transform în interpelare comunicarea mea. " [----------------------------] 

k Mihalache / 15 dec.'34

¤ Răspunderile 

[-------------------------------------------------] 
[ LD : mi se pare stupefiant ca acest lucru să-l ridice Mihalache, PNŢ ! 
Ei cu acea afacere Skoda, în care răspunderile au fost pasate de la unul la altul ! ] 
 " În aceaste condiţii, regret dle prim-ministru că şedinţa aceasta 
nu a avut darul să lămurească ţara asupra cauzelor care au determinat schimbările de la MStM 
, şi regret că, în acest scop, s-a recurs la citirea unor articole din legile militare [ ----] 
" Ţin iarăşi să subliniez un punct de vedere , pe care l-aţi exprimat şi formulat aici, 
în mod cu totul greşit , şi care poate să fie plin de consecinţe neplăcute .



Trebuie să stabilim o dată că puterea executivă este singura responsabilă 
de toate actele ce privesc comandamentele şi armamentul ţării .
 Numai în acest chip vom putea urmări , preciza şi trage la răspundere 
pe cei vinovaţi de lipsa de înarmare a ţării .
 Altfel veţi încuraja  totdeauna fuga de răspundere şi clevetirile
 cărora trebuie să li se pună capăt în ţara aceasta .
Iar acest lucru nu se poate fără precizarea răspunderilor asupra unor oameni , 
cari pot fi traşi la răspundere " 

l dr.Lupu 

¤ Replică lui Tătărăscu

¤ Armata . 

[ LD : totdeauna Lupu cu a sa sămânţă de scandal ! Mi-l amintesc la declanşarea scandalului 
Skoda . Iată-l acum , alături de cei pe care-i atăcase, îndreptânu-şi ironiile, sarcasmul şi focul 
contra PNL  ] 
Regret că prin intervenţia noastră , am sustras pe dl prim ministru 
de la ocupaţia grea şi importantă căreia i s-a dedicat în ultimele zile ,
credeam că şi în ultimele luni, pentru înarmarea ţării. 
Dar , nu este mai puţin important decât aprovizionarea ţării cu cele mai bune arme , 
numirea persoanelor care în timp de război vor mânui acele arme. 
Poţi d-ta să aduni munţi de muniţii , dacă nu ai conducerea, ai mântuit-o şi cu ţara şi cu războiul. 
Dvs aţi răspuns cu toleranţa dvs obişnuită .Foarte frumos : numai că aţi alunecat alături de 
chestie .  Nu a fost vorba aici de faptul că Parlamentul vrea să se ocupe de acum înainte de 
numirile de comandanţi în armată, nici să discute calităţile şi defectele cutăruia şi cutăruia. 
" Aici a fost un caz precis şi special : un general dintre cei mai capabili ai ţării 
a fost numit subşef de MStM, după ce au fost consultaţi toţi factorii guvernului dvs,
 inclusiv actualul şef al partidului, Dinu Brătianu. [---- LD : repetă iat  toată povestea … ] 
[ ------------------------------- ] 
-  Lupu : Dle Tătărăscu , eu te cunosc pe d-ta de mult, avem amândoi 
o oarecare prietenie peste partide …
-  Tătărăscu : Am regretat totdeauna că nu suntem în permanenţă alături  …
-  Lupu : Nu este vina mea, este vina dvs, că m-aţi bătut la alegeri …
Dvs sunteţi un om tânăr, aţi intrat în viaţa politică urcând treptele , 
nu una două, ci câte zece… 
-  Tătărăscu : Probabil aşa a fost destinul… 
-  Lupu : Să ştii o treabă : nu este greu să ajungi, este greu să te menţii … 
Acest loc de mare onoare ocupat de ilustraţiile mari ale ţării , cei doi Brătieni, 
Kogăniceanu şi alţii , dvs aţi luat o grea răspundere . 
[-----------------------------------] 
dr.Lupu / 15 dec.'34 

¤ Cenzura .

" Şi nu se poate  intitula partid liberal acela care astăzi , după un an de la marele eveniment, 
continuă încă să guverneze cu cenzură. Cenzura l-a gâtuit pe Ion Brătianu bătrânul şi a 
gâtuit toată mişcarea liberală la începuturile ei. 
Nu are dreptul partidul liberal , prin reprezentanţii lui, şeful cel bătrân şi şeful cel tânăr , 
să continuie cu asemenea metode care  pot duce ţara la dezastru , ruină şi faliment. 
Adunaţi-vă toţi în Consiliu de miniştri, examinaţi şi constataţi că 
azi în ţară nu este nici un motiv de linişte, dar absolut nici unul, 
şi luaţi foarfeca cenzurii din mâna unui general, oricât de capabil ar fi în timp de război, 
dar absolut incapabil în administrarea publică a libertăţii presei. 
[-------] Cu cenzura , vă las să reflectaţi.



Dacă nu, voi reflecta eu de la această tribună , 
am să vă toc la cap în serie , până ne veţi scăpa de ea . " 
Dezbatere: Antonescu / cenzura  /  din 15 dec.'34 
____________________________________________________________________

23.)Iuliu Maniu, Memoriul  privind relaţiile lui cu MSR Carol II ,13 dec. '34 
(BCS, Colecţii Speciale, Mss 21.833 - Fd.  Branişte   ) 
[ LD : A circulat sub formă de manuscris, în mai multe exemplare , în culisele politice. 
Ar fi fost prezentat sub formă de expunere la o şedinţă PNŢ 
Un asemenea exemplar  a fost lansat de Stelian Neagoe la o sesiune ştiinţifică la ISISP .
Unii istorici l-au considerat apocrif.  Pe un exemplar s-ar fi găsit adnotările lui Averescu 
care-l contrazicea. Deci îl iau în consideraţie cu toate rezervele, coroborându-l cu alte 
documente. Mie mi se pare destul de credibil.
 5 ani de străduinţă pentru a-l readuce  pe Carol pe Tron,  Dumnezeu ştie cu ce gânduri  ! 
 4 ani şi jumătate , la trântă cu Carol, cu Elena Lupescu, cu camarila,  sperând să poată 
guverna şi aplica programul PNŢ ! 
10 ani , cu unica  dorinţă de a împiedica PNL să revină la putere !
Dar difuzarea acestui Memoriu în dec.'34 …. ce viza ?  ] 
Doc.integral - fişier PNŢ XI
Maniu / 13 dec.'34 
În problema Restauraţiei, circulă o serie de versiuni ,în totul sau în parte greşite .
De aceea expun succint fazele principale ale evenimentului.
Convingerile monarhice  - atât ca şef de partid de opoziţie, cât şi ca şef de guvern  - 
l-au determinat să susţină monarhia şi dinastia   ,  chiar şi atunci când acestea erau nedrepte 
cu el, cu PNŢ . 
Maniu /13 dec.'34

¤" Chestiunea Carol " retro '25 -'nov.'28 

/Acţiunea lui Maniu  pentru readucerea lui Carol 

Ideea monarhică primise o grea lovitură prin renunţarea principelui Carol la succesiunea 
Tronului  Stabilitatea , continuitatea şi  autoritatea ei au fost lovite. Ea a fost lovită şi de diversele 
atitudini din jurul Curţii Regale.Trebuia reabilitată această instituţie.[---------------] 

   dec.'25:Invitaţia la Sinaia/Audienţa la Ferdinand/Consiliul de Coroană /

Împreună cu Vaida -Voevod, a fost la Consiliul de Coroană convocat de Ferdinand la Sinaia
Era la Cluj şi nu bănuia motivul convocării.Sosit la Sinaia, a doua zi a fost invitat de Ferdinand  
în audienţă  personală .În drum spre Palat, a fost întâmpinat de un om de încredere al Reginei 
Maria ,care mi-a comunicat obiectul audienţei şi al Consiliului de Croană, rugându-mă să fac 
ceea ce va dori regele.[..........]  La audienţă, Ferdinand era foarte întristat .
 "Cu ochii plânşi" , i-a comunicat într-un ton " foarte intim şi cu vocea tremurândă" , 
că l-a ajuns o mare nenorocire : prinţul-moştenitor Carol a trimis din străinătate , 
o scrisoare de abdicare la Tron [............................] 
În Consiliu de Coroană, Ferdinand a făcut propunerea de acceptare a abdicării lui Carol.
Toţi cei ce au luat cuvântul , cu diverse comentarii, s-au declarat pentru aprobarea hotărârii 
regelui Ferdinand, în afară de Iorga, Vaida şi Maniu. El a făcut contra-propunerea anunţată. 
Ionel Brătianu s-a declarat contra propunerii lui Maniu ; Vaida şi Maniu şi-au susţinut p.d.v. 
până la sfârşit;Iorga , până la urmă, s-a supus hotărârii , după un schimb de cuvinte 
"accentuate ;Regele a fost foarte afectat de atitudinea lui Iorga, Maniu,Vaida ; 
Consiliul a adoptat părerea regelui.[..........................................] 

     1926:Maniu " lucrează"/ Misiunea lui Mihai Popovici

[ LD : Maniu nu povesteşte de ce a avut această subită dragoste pentru Carol ; 
 Un lucru este fără ecchivoc : că a " lucrat" pe toate căile pentru aducerea lui Carol,



 şi că , din acest p.d.v. , poartă întreaga răspundere în faţa istoriei . ] 
Regele s-a îmbolnăvit . Pe toate căile, Maniu a "lucrat" ca Ferdinand să-şi schimbe opiniile 
faţă de prinţul Carol .[...................] Mihai Popovici i-a fost de mare ajutor, în acest scop, 
deoarece avea mari legături cu oamenii politici , încât Ferdinand s-a învoit cu Mihai Popovici 
ca acesta să se pună în legătură cu Carol, să-i cunoască părerile ,să-l convingă să se 
reîntoarcă , cu condiţia să o părăsească pe d-na Lupescu.
Survenind o serie de " neâmpliniri" şi regele Ferdinand decedând aceste demersuri nu au 
avut rezultatul dorit …
Maniu spune că acţiunea lui nu a fost " personală" , ci că a angajat şi partidul 
în această acţiune.[.................................] 
 Pentru a preveni opinia publică , pentru a precipita evenimentele , Biroul PNŢ a luat hotărârea 
favorabilă a readucerii prinţului Carol în ţară şi a publicat un Comunicat în acest sens. 
 Guvernul marşalului Averescu a confiscat aceast   Comunicat   ,  şi când, în Parlament, Maniu 
a cerut cuvântul să protesteze pentru asta , a fost împiedicat să vorbească .
În tot acest timp, a ţinut contact cu prinţul Carol şi a susţinut în opinia publică 
o atmosferă favorabilă lui. [...........................................] 

...1927-nov. 1928  Acţiunea PNŢsub guv. IICBrătianu, Vintilă Brătianu…

În Parlamentul PNL , Maniu a luat cuvântul în acest sens şi scop, de faţă cu IICBrătianu .
La Carol a trimis diverşi emisari , printre care pe Grigore Iunian , atât pentru a-l încuraja  , cât 
şi pentru a-l convinge s-o părăsească pe Lupeasca .La rându-i, Mihai Popovici a luat cuvântul 
în Parlament, fapt ce i-a adus excludereade de la 30 de şedinţe.Maniu şi-a continuat acţiunea 
şi după decedarea lui IICBrătianu,pe vremea guv.Vintilă Brătianu. 

...1928.Timpul Regenţei 

[ LD : O schimbare de ton şi metodă , odată  cu răspunderea guvernării .Dar nu schimbare de 
gând !  Se poate presupune cum a întreţinut şi stârnit dorinţa prinţului de a se reântoarce în 
ţară ] 
După venirea PNŢ la guvern ( sfârşit '28 ) , convingându-se şi mai mult că guvernarea ţării sub 
Regenţă era dificilă , deşi nu se putea plânge de regenţi,   a continuat acţiunea dusă în 
opoziţie, cu " cuvenitele precauţiuni" pe care i le impunea calitatea " oficială" [...........]
Nerăbdarea lui Carol, între timp , creştea, fără a da de înţeles că renunţă la Lupeasca .
Toţi emisarii lui Maniu îl informau despre asta .[.......................]
Condiţia cu Lupeasca , lui Carol îi apărea ca o " ezitare" 
Pentru Maniu, două probleme erau importante : 
1. Asigurarea că Carol va  domni " constituţional" , nu cu " prieteni personali " 
2. Despărţirea de Lupeasca care avea supra lui " o nefastă influenţă" [............................] 

/Schimbare în Regenţă … 

Între timp, a murit regentul Buzdugan . Maniu s-a hotărât să pună un regent pro-carlist , 
pentru ca , la momentul potrivit , să-i predea locul şi să faciliteze restaurarea.[...........] 
Despre planul lui, Maniu     l-a informat doar pe Vaida   , care a păstrat o discreţie absolută. 
  mai 1930 .Precipitarea evenimentelor… 
 Maniu nu s-a încrezut exclusiv în Raportul lui Ciolan, deoarece celelate informaţii ce-i veneau 
vorbeau clar despre faptul că Carol nu renunţă la Lupeasca.Atunci s-a gândit să-l folosească 
pe prinţul Nicolae şi chiar el, personal, să ia contact cu Carol.[.............................]
Tot atunci a început o campanie injurioasă contra lui Carol .
Ziarul " Cuvântul" , Nae Ionescu, timid dar clar , a pornit o campanie pro-Carol 
 Maniu a hotărât confiscarea ziarelor  de ambele curente, pentru ca măsura să fie dreaptă,
ceea ce a produs  mare vâlvă … 
  mai-iul. 1930. Misiunea  mr. Precup…
La sfârşitul lui mai 1930, s-a prezentat la maniu mr.Precup, cunoscut bun al lui Maniu 
dar prieten cu Carol, care i-a spus că prinţul Carol l-a însărcinat să-l întrebe pe Maniu 
ce atitudine va avea dacă Carol va veni acasă ? 
Maniu i-a atras atenţia că Carol să stea liniştit , că va veni la el prinţul Nicolae ; 



Maniu l-a mai întrebat ce intenţiona prinţul cu Lupeasca ? 
Precup i-a răspuns că ea nu va veni în ţară.
Maniu i-a mai spus lui Precup că , dacă , totuşi, Carol va veni în ţară  … 
va găsi în Maniu nu un duşman ci un binevoitor.[...................................]
Maniu / 13 dec.'34  / retro' iul'30 / 

/Reântoarcerea lui Carol 

Noaptea următoare, pe la 12 , Nicoară i-a comunicat că Carol este " în drum" 
şi că va pleca din Munchen spre Bucureşti cu avionul , va ateriza la Cluj ( pentru benzină ) 
şi va sosi la Bucureşti pe la ora 6 dimineaţa. [..................] 
Nicoară i-a dat şi o informaţiei inexactă , care l-a derutat  ( şi din care  ulteriori s-au tras 
serioase neplăceri ) , anume : că partizanii lui Averescu au ţinut în noaptea  aceea o 
consfătuire la Mihail Manoilescu  - la care ar fi participat şi Goga şi Iunian  - la care s-au 
discutat amănuntele aducerii în ţară  a prinţului prin ei ,inclusiv a realizării restauraţiei prin 
ei .

...Maniu acţionează  singur?!

[ LD : dacă documentul este autentic, aceste declaraţii sunt năucitoare şi şocante şi-l pun pe 
Maniu într-o lumină deosebit de dubioasă . Adică toată acea regie , povestea cu venirea lui 
Carol… cu ştirea lui şi toate măsurile luate de el personal ?! ] 
[.........] De aceea nu le-am spus nimic colegilor din guvern,de aceea ulterior le-am cerut 
scuze .În preseara sosirii lui Carol a făcut următoarele demersuri :
/ L-am chemat pe col.Manolescu  ( adjutantul prinţului Nicolae ) ,
  cerându-i să-i comunice lui Nicolae că vreau să-i vorbesc ; 
/ L-am chemat pe g-ral Condeescu  ( ministr.Armatei ) căruia i-am spus că va veni Carol  la 
Bucureşti , şi să dea Corpului II Armată din Cluj şi Iaşi , instrucţiuni pentru stăpânirea situaţiei 
- dacă ungurii sau ruşii ar face vreo incursiune ;Condeescu şi Samsonovici ( şef MStM ) au luat 
toate măsurile .
/ Seara s-a întâlnit cu prinţul     Nicolae   care s-a bucurat de venirea lui Carol .Cu el a pus la punct 
un fel de " protocol" la venirea lui Carol .  Au căzut de acord la toate .
/ A doua zi, a mers la Vaida şi l-a pus la curent cu sosirea lui Carol.
/ Apoi a mers la regentul Sărăţeanu , convingându-l ca un regent să dimisioneze , cedându-i 
locul lui Carol . Sărăţeanu a fost de acord. 
/Apoi a mers la patriarhul Miron, care şi-a dat şi el învoirea ;
/Apoi le-a comunicat lui Mihalache şi miniştrilor celorlalţi … sosirea lui Carol, 
/Apoi l-a rugat pe Vaida să-l ia pe prefectul Poliţiei  ( g-ral Nicolau ) şi 100 jadarmi ,
Să meargă la aeroportul Băneasa , să-l întâmpine pe Carol şi să-l ducă la Cotroceni . 
    Spre nenorocire , Carol a fost silit să aterizeze la Vad, a sosit la Cluj târziu, 
apoi viforul din Carpaţi… şi a sosit la Bucureşti cu întârziere .Aceasta a încurcat toate 
lucrurile : Vaida şi Nicolau s-au întors în oraş, văzând că prinţul nu soseşte ; Carol a ajuns la 
Băneasa neântâmpinat ; a plecat cu câţiva ofiţeri din Regimentul Vânători - preveniţi !  - şi , de 
acolo...la palatul Cotroceni ,dând astfel sosrii lui Carol un caracter " cu totul neavenit  "   
Maniu / 13 dec.'34  / retro 8 iul.'30   / 

¤8 iul.'30 Restauraţia 

[ LD : chiar dacă totul pare un vodevil de operetă , eu cred în această variantă. Măcar totul are o 
logică , şi gesturile ulterioare ale  lui Maniu capătă o semnificaţie ;
 starea emoţională surescitată  a fiecăruia ; starea delicată a lui  ! ] 
1. Eu şi partidul nostru am militat consecvent pentru venirea lui Carol ;
2. Revenirea lui Carol nu a fost o surpriză , ci a fost îndelung pregătită .
 3. Nu a fost o surpriză , pentru guvern , ci a fost un lucru ştiut şi voit de mine. 
4. Restauraţia s-a produs ca urmare a pregătirii opiniei publice multă vreme, de el şi de PNŢ 
5. Restauraţia a fost o necesitate 
6. Dna Lupescu nu trebuia să se întoarcă în ţară. 



¤Carol- rege ! 

După sosirea lui Carol , lucrurile au început să se dezvolte nepotrivit.Influenţa anturajului său 
s-a dovedit mare     [.............................]
/Dimineaţa, la ora 6 , Mihalache şi Iunian i-au comunicat că s-a hotărât Carol să fie 
preoclamat Rege  .Maniu a fost surprins de această întorsătură care-i răsturna planul  .
El voise ca , intrat în  Regenţă,  lui Carol să i se anuleze divorţul cu principesa Elena
  şi să se lichideze problema Lupescu .[.....................................] 
Atunci Maniu a văzut că chestiunea este pe o pantă de pe care nu se mai poate reveni
şi că unele probleme  ( divorţul, Lupeasca ) nu se vor rezolva, şi vor avea consecinţe grave. 
Dar a văzut că nici nu se mai poate opune. A recurs la singura soluţie logică şi onorabilă : 
s-a supus opiniei publice , majorităţii guvernului, parlamentului. 

¤Guvernul GGMironescu /Maniu 

  .Neputând  purta povara răspunderii unei atari Restauraţii , Maniu a propus succesor la 
guvern, pe Mihalache ; acesta nu a primit şi atunci Maniu a propus pe GGMironescu , care a 
primit.Astfel Carol a fost proclamat Rege.  Deci el nu a luat domnia în urma unei
 " mişcări militare" , ci prin voinţa liberă a Naţiunii .Mironescu a stat la guvern câteva zile. 
Maniu a cerut să se formeze   un guvern de " concentrare" , în frunte cu Prezan .
Nu s-a putut   .  Carol l-a însărcinat pe Maniu cu formarea guvernului. 

#Ratarea Încoronării de  la Alba Iulia …

 [ LD : o Doamne! Maniu , care boicotase  încoronarea regelui Ferdinand  la Alba Iulia,iată-l acum 
pregătind o " încoronare" pe placul lui !  şi iată-l supărat , refugiindu-se la Sovata ,
lăsând grija guvernului pe seama celorlalţi ; şi iată-l iarăşi "tras pe sfoară"aflând de la alţii că 
Lupeasca este la Foişor ; şi , în sfârşit, demisionând dintr-un guvern pe care nu-l mai conducea 
de fapt, luând drumul Vienei.Este o variantă credibilă şi, oricum dă o explicaţie la ura neâmpăcată 
a lui Maniu privind  Restauraţia ,  Carol . Lupeasca , camarila … 
Întrebarea este : de ce spune el acest adevăr după 4 ani şi jumătate ?   ] 
Maniu a propus să se facă încoronarea ,împreună cu principesa Elena, între 15- 20 
septembrie , la Alba Iulia .
...Apoi el, Maniu,  a mers 2 luni la Sovata , fiind foarte obosit .La întoarcere , a găsit situaţia 
total schimbată :Regele nu mai voia încoronarea ! Raporturile lui Carol cu Elena se 
înrăutăţiseră ;În gazeta lui Nae Ionescu , Maniu era zilnic atăcat ;
Maniu a aflat " întâmplător" că d-na Lupescu s-a întors în ţară ;I-a întrebat pe cei de la 
Siguranţă  - Cădere şi Bianu - şi ei au negat ;  Vaida nu ştia nimic ;
Maniu a aflat că la 4 august ,Elena Lupescu a venit la Bucureşti,şi că s-a stabilit la Foişor ; 
  Obosit şi descurajat , Maniu şi-a dat demisia  ( iar GGMironescu )a plecat la Viena,
 unde , din cercuri diplomatice, i s-a confiramat că Lupeasca era în ţară .
 La scurt timp, GGMironescu şi-a dat demisia şi la putere a venit guvernul Iorga 
-Argetoianu , după aceea , guvernul Vaida … 

Maniu / 13 dec.'34  / retro '31-' 32    / 

...1931-1932 .Carol , Guvern - Partid - Camarilă 

[ LD : această fază prezintă aceleaşi culise, iţe, balansări , ezitări, compromisuri, manevre . 
 Din ele, Maniu apare ca fiind umilit, manevrat , ridicat şi doborât , dar mereu revenind … 
Se adeverea proverbul că " Nu-i pentru cine se pregăteşte , ci pentru cine se nimereşte ! "
 În ce-l priveşte pe Maniu , încă un adevăr  teribil : ura lui , peste  măsură , faţă de PNL .
 O întrecea pe toate celelate  ! ]
Partidul îi cerea să preia preşedinţia PNŢ ; Carol îi cerea acelaşi lucru ; el n-a acceptat .
După alegeri Vaida , în urma unor insistenţe, a declarat că revine , sub anumite condiţii .
După o criză îndelingată, a căzut şi al II-lea guvern Vaida .
Regele , Vaida, Titulescu l-au rugat zile întregi să revie … el nu voia…. 
 A acceptat doar atunci când alternativa ar fi însemnat   revenirea PNL   la guvernare ! ( aveau 



deja emisarii la Sinaia ! ) A acceptat cu 2 condiţii : 
 1. Libertate în guvernarea şi administrarea ţării ; 
 2. Puiu Dumitrescu şi alţii de la Curte , să fie îndepărtaţi ; 
Regele a acceptat asta , în prezenţa lui Titulescu .

...1933. Guvern Iuliu Maniu  şi camarila …. 

 La începutul guvernării, el a aplanat conflictul Carol-Elena A aplanat neânţelegerile Carol-
Regina Maria- principesa Ileana ; Regele a acceptat reforma administrativă şi programul 
economic al PNŢ      Dar pe urmă … când Maniu a cerut schimbarea lui Ştefănescu -Amza 
(dir.Poştei şi CFR )   atmosfera a devenit încărcată. 
 D-na Lupescu şi anturajul Regelui a văzut că el vrea să guverneze .
Când Mihalache  ( înţeles cu Maniu ) a cerut înlăturarea lui Marinescu şi Dumitrescu 
de la Oficiile lor, anturajul şi-a pus la bătaie toată influenţa pentru a fi păstraţi, 
şi Regele le-a dat câştig de cauză.  Maniu şi-a dat demisia o dată cu Mihalache. 
 Iuliu Maniu / 13 dec.1934 
______________________________________

24.)Iuliu Maniu , retragerea din Delegaţia Permanentă a PNŢ ,20  dec. '34 
( "Universul" , an 51, nr.350 , 22 dec.'34  )
(  "Adevărul" , H.Soreanu , Scrutator , an 48, nr. 15.629, 21 dec.'34  ) 
( " Cuvântul liber" , Tudor Teodorescu -Branişte , an 2, 29 dec.'34  )
 [  LD : titlurile, subtitlurile, sublinierile, colorările îmi aparţin.Doc.integral :  fişier PNŢ  XII 

" Universul" / 22 dec.'34 

¤ Retragere, nu demisie ! 

Dl.Iuliu Maniu a făcut următoarea declaraţie : 
< N-am demisionat din Delegaţia Permanentă , deoarece nu sunt membru ales ci de drept. 
  M-am retras, ceea ce e cu totul altceva.  Noi juriştii vorbim exact .
 Eu nu puteam demisiona de acolo unde nu e demisie.  De aceea, vă rog să precizaţi 
că n-am demisionat , ci m-am retras. Acum plec la Bădăcin.  > 

"Adevărul" , Soreanu   / 21 dec.'34 

¤ "Lovitura de teatru la naţional-ţărănişti " 

[ LD :Transpare din analiză credinţa  lui Maniu  că, pentru a a avea " mână liberă" în 
guvernare ,pentru  a scăpa de " influenţe străine" ( vizat  Carol, camarila ),trebuie să conteze  
mai mult pe  sprijinul maselor, pe presiunea acestora ,decât pe ierarhia  partidului , pe 
mecanismele politice obişnuite.Dacă acest lucru s-ar fi spus despre Mihalache , credeam mai 
degrabă .Dar la Maniu ?! ] 
Demisia d-lui Iuliu Maniu din Delegaţia Permanentă a PNŢ a făcut o puternică impresie 
în toate cercurile politice.Punctul de vedere al d-lui Maniu era cunoscut. Iar declaraţiile ce 
s-au făcut la serbarea de aniversare de la clubul naţional-ţărănesc  au învederat din nou 
deosebirile de vederi dintre d.Maniu şi direcţia partidului.
Retragerea d-lui Maniu nu trebuia să surprindă pe nimeni.Totuşi ea a provocat un sentiment de 
consternare în rândurile partidului ,deoarece membrii Delegaţiei păstraseră discreţia şi nu se 
ştia că d.Maniu a declarat în şedinţă că se va retrage. Chiar membrii Delegaţiei credeau că o 
spărtură publică va fi evitată şi că unitatea aparentă a partidului va fi salvată în faţa opiniei 
publice.D.Maniu s-a grăbit însă să facă un gest public de desolidarizare cu hotărârile 
Comitetului Executiv. 

¤3 puncte de vedere:Maniu, Mihalache, Vaida 



/Intransigenţa lui Maniu 

În şedinţa Delegaţiei permanente, Maniu şi-a exprimat clar punctul de vedere :politica pe 
care o face astăzi partidul este greşită ; tactica folosită de Mihalache nu va duce la 
rezultatele urmărite .
Mihalache nu are integral p.d.v. a lui Vaida,  privind problema constituţională ,
dar crede ,ca şi Vaida , că PNŢ nu poate porni o luptă hotărâtă ,în timp ce este în  opoziţie . 
Şeful PNŢ vrea să facă o obişnuită campanie de opoziţie împotriva guvernului ,pentru a 
cuceri puterea pe căile normale.Odată ajuns la putere, însă, Mihalache, ca şi Maniu , 
înţelege să aibă o desăvârşită libertate de mişcare, în toate actele de guvernare.
Maniu consideră , însă, că această tactică este fundamental greşită .Dacă Mihalache vrea 
libertate în guvernare, trebuie să-şi pregătească terenul din vreme, trebuie să-şi 
pregătească dinainte terenul , trebuie să-şi asigure dinainte posibilitatea 
de a nu fi stânjenit şi de a nu se influenţa     pe căi neconstituţionale   ,   
guvernarea ce ,eventual, ar prezida-o. Ori, după părerea sa, această acţiune nu se poate 
întreprinde decât în opoziţie.
La guvern ea este imposibilă , se loveşte de opoziţia cadrelor din partid.
 Odată la putere, partidul nu consimte să plece din nou în opoziţie , fiindcă şeful guvernului 
n-ar avea complectă mână liberă în acţiunea sa.
Deputaţi, prefecţi, primari şi ceilalţi demnitari ,caută să se menţină la cârmă ,prin orice 
mijloc, ignorând principiile superioare ,oricât de mult ar insista şeful guvernului în această 
direcţie.
  Nici Comitetul Executiv şi nici Delegaţia Permanentă a partidului,nu dau sprijinul într-o 
acţiune menită să descătuşeze guvernul de influenţe străine. 
Ca partid de mase, care a reuşit să realizeze adeziunea unui mare sprijin popular, 
PNŢ trebuie să rămână în slujba maselor, să se sprijine pe puterea politică ce vine de la 
aceste mase.  Având în spate aceste mase, PNŢ va putea să-şi impună  , fără tranzacţii, 
punctul său de vedere. 
Dacă face , însă , concesiuni, ele vor atrage de la sine altele , iar PNŢ nu va izbuti nici 
odată să asigure guvernelor întreaga răspundere ,aşa cum cer principiile fundamentale 
care stau la baza ideologiei şi programului său,şi cum doreşte şi Mihalache pentru cazul că i 
s-ar oferi preşedinţia  guvernului.
   Văzând că nu poate să obţină ralierea celorlalţi fruntaşi ai partidului 
la punctul său de vedere , Maniu a înţeles să lase Delegaţiei Permanente ,întreaga 
răspundere a tacticei actuale a partidului .
D-sa nu vrea să fie solidar cu această politică , fiind convins că ea nu va izbuti şi deci nu se 
va produce nici o schimbare în politica noastră de stat."[......................................] 
Mihalache a recunoscut că Maniu nu poate fi cenzurat .[...........................] 
Această formulă a d-lui Mihalache, a fost primită bine de dl Maniu .Fostul şef de partid nu va 
convoca întruniri , nu va întreprinde o acţiune personală .Dacă însă se va prezenta ocazia , 
fie în faţa unui comitet judeţean , fie într-altă împrejurare , să ia cuvântul, d.Maniu va face 
cunoscut punctul său de vedere ,[.........................]
 D-sa e convins că evenimentele îi vor da foarte curând dreptate.În ce priveşte pe partizanii 
săi, d.Maniu le lasă toată libertatea de acţiune, nu le cere nici o solidarizare cu d-sa . 
Din cele petrecute până acum , se ştie însă că maniştii nu vor face nimic care să contrazică 
pe şeful lor. "[.......................................]D- lui Maniu nu-i convine tactica fixată prin Rezoluţia 
Comit.Executiv din sept.'34 , şi menţinută în totul de către  Delegaţia Permanentă ,
 cu toate întâmplările ce au survenit din  septembrie  încoace . 
O recapitulare este necesară :
Prima constatare  : d.Maniu , care avea motive să fie nemulţumit de unele practici 
constituţionale, s-a văzut în ultimul an obiectul unor maşinaţiuni,pe care d-sa le califică 
drept o tentativă de asasinat moral. 
A doua constatare : PNŢ , fără nici o excepţie, a înţeles să lupte şi să se solidarizeze cu 
Maniu, pe această chestiune a încercărilor de a se aduce vreo atingere personalităţii d-lui 
Maniu   .  
   Dar , de aici  încolo,  drumurile s-au despărţit  .
Pe când dl Maniu, în scopul îndreptării relelor de care se plânge ,înţelege o luptă pe faţă , 



cu toate riscurile şi fără menajamente     - vezi gestul recent care, din cauza cenzurii n-a putut 
deveni public Mihalache înţelege , din contră, o tactică diferită , care să-l pună 
în măsură de a putea guverna , la momentul cuvenit , cu deplină răspundere , 
dar fără o atingere a principiilor şi instituţiilor fundamentale în stat .
Aşa dar, o divergenţă pe chestia tacticii de urmat . 
Pentru dl Maniu lupta trebuie să însemne triumful prin forţa organizată. 
Întrucât persuasiunea n-a dat rezultate, e nevoie de forţa care să impuie.  "   

" Cuvântul Liber " Tudor Teodorescu - Branişte/ 29 dec.'34 
[ LD : iată şi opinia unui ziar de stânga . Nu intru în amănunte , dar , în acelaşi număr , 
  semnau diverse articole Şerban Voinea , şi Ilie Cristea  ( despre discursul lui Ilia Ehrenburg 
la Congresul scriitorilor sovietici ) Cât despre Branişte, exemplele , analogiile lui ,
 sunt alese din istoria socialismului şi comunismului ] 

¤ Retragerea lui Maniu 

" D.Iuliu Maniu s-a retras din conducerea PNŢ. D-sa rămâne simplu "soldat" , cum se spune 
în mod obişnuit . Semnificaţia gestului e clară :d-Maniu vrea să sublinieze în mod public 
conflictul dintre d-sa şi partid. Faptul are o netăgăduită importanţă. Simpla transcriere a 
comentariului cu care a întovărăşit " Le Temps" telegrama corespondentului său la Bucureşti , 
învederează atenţia pe care opinia publică străină o acordă mişcărilot d-lui Maniu. 
 " LeTemps" spune că , în ciuda nenumăratelor sale demisii  , 
d.Iuliu Maniu rămâne o personalitate de prim plan în politica de azi " 

/Manişti -Vaidişti 

[ LD . subscriu aproape total la  "portretul geamăn" făcut de Branişte lui Maniu şi Vaida , 
privind lupta lor naţională în Ardealul înrobit. Mai mult de atât , este atât de ingenios formulat , 
încât merită citat .  Numai că … după 1918 ,  gemenii au evoluat pe direcţii diferite , 
 şi aici este mai greu de fixat a cărui evoluţie a fost mai potrivită, mai eficientă, mai lucidă,
 mai justificată, mai legitimă. 
  În puşcăria comunistă de la Sighet , cum, oare , îşi vor fi evocat amândoi aceste evoluţii .
 Oricum, pe mine , peste timp, Branişte parcă mă trage de mânecă , atunci când îi judec 
 prea   părtinitor pe ardeleni. Dar nici nu pot închide ochii peste greşeli,  grave în consecinţe, 
numai pentru că autorii , cândva, au fost pe culmea adevărului  şi sacrificiului. ] 
"Un ardelean s-a ocupat nu de mult , în paginele acestei reviste, de tragicul proces  Maniu 
-Vaida.Cele două sau trei articole , apărute aici, au dat loc la multe şi aprinse discuţii. Nu ne 
îngăduim să reluăm problema ,a cărei judecată aparţine astăzi unei provincii  - Ardealul  - 
iar mâine -istoriei.Trebuie să fie cumplit zbuciumul celor două suflete , care , după o 
înfrăţire de 4 decenii  - şi ce decenii ! - se află acum faţă în faţă , pe poziţii diferite , dacă nu 
chiar de-a -dreptul opuse.Oricine are simţul discreţiei ,  se va înclina în faţa acestei drame, 
cum te înclini în faţa destinului necruţător. 
 Vom regreta numai excesul de zel al unor manişti , excesul de zel al unor vaidişti. 
În opinia publică stărueşte  impresia  că PNŢ este preocupat exclusiv de tactică . 
[ LD : foarte bine sesizează Branişte preocuparea de tactică la ardeleni, ca o " încremenire" .
Ardelenii voiau să lupte în România Mare , ca şi în imperiu austro-ungar !   Într-adevăr, eu nu am 
găsit la Maniu … program economic , program politic-social ! Nici măcar privind " statul ţărănesc"  
Nu tot partidul.Numai ramura ardeleană.     Dacă este bună "tactica Maniu"  sau "tactica 
Vaida" Este şi o explicaţie pentru asta :luptând atâta timp , înainte de Unire, în Austro-Ungaria, 
ca partid prigonit al unei singure naţionalităţi, PNR trebuia să fie preocupat în chip 
deosebit de chestiunile tactice.În lupta eroică a acestui partid,tactica era singura 
superioritate în faţa brutalei atotputernici a stăpânitorilor.În vechiul PNR , toate conflictele 
erau de ordin tactic :pasivitate sau parlamentarism ; ponderată sau violentă ;presă moderată 
sau presă agresivă, de atac; cultivarea sau cucerirea cercurilor influente de la Pesta şi Viena  ; 
contact ascuns cu Bucureştiul sau trecerea Carpaţilor,cu luptă făţişă de la Bucureşti .
Cam acestea erau motivele de discuţie în PNR : divergenţe tactice ,numai divergenţe  tactice. 
Fără o tactică precisă şi abilă ,PNR ar fi expus ţărănimea ardeleană unei prigoane inutile  .   



Branişte / 29 dec.'34 

¤ Guvernările PNŢ 

[ LD : prea multe metafore pentru a ascunde , pe fond, o evidentă atitudine critică , de stânga. 
  Dar , prin acestă prismă, are din nou dreptate . Rămâne de stabilit întrucât programul 
  " statului ţărnesc " era o formulă viabilă.  ] 
În drumul către această ţintă , înlături în chip firesc anume obstacole , având forţa naturală. 
Tancul biruieşte toate piedicile, care-i stau în cale.Când conduci, însă, un asemenea tanc, 
este o greşeală să cauţi cu orice chip obstacolul de dragul obstacolului şi să pierzi din 
vedere scopul final. 
Guvernările nţional-ţărăniste au păcătuit tocmai prin aceasta .Nu au fost cele mai rele 
guvernări de la război încoace .Dimpotrivă Dar s-au abătut de la linia generală, din pricina unor 
piedici mărunte.[.......] Din toate aceste greşeli ale guvernului, a pătimit partidul, care 
nu avea nici o vină. " 
___________________________________________

25.)A.C.Cuza ( LANC , discurs la mesaj, 14 dec.'34 
Vict.Iamandi , Eug.Titeanu , Valeriu Pop ( subsecretari de stat ş.a. - intervenţii polemice .
(DAD, MO 16, şed. de vineri, 14 dec.'34, p. 284-296 
[ LD .Punctul cardinal : " România a românilor !" ; naţionalism  antisemit integral , 
manifestat în toate domeniile vieţii economice, sociale, politice, morale , diplomatice . 
Subordonat lui , ca un fir roşu, indiferent de problema abordată, anti-partidism ,
izvorât din neâncrederea în guvernarea prin partide , pe care le consideră  incapabile să 
rezolve  problem naţională. Politică externă anti-titulesciană  ] 
 Titlurile, sbtitlurile semenele, colărările , îmi aparţin.   Doc.integral -fişier LANC 
ACCuza / 14 dec. '34 

#Răspunsul la Mesaj 

" Când a fost vorba să se stabilească programul de guvernare al acestei sesiuni 
- program scris în acest proiect de Răspuns la Mesaj -a ţinut preşedintele Consiliului de Miniştri, 
dl Gh.Tătărăscu , împreună cu majorităţile ,o consfătuire, la 16 noiembrie , consfătuire în care 
dl prim-ministru a declarat următoarele : 
 < Situaţia internă , deşi nebănuit de mult ameliorată prin munca şi rodnica  noastră activitate, 
este încă rea.  Ea reclamă , în primul rând, din partea tuturor ,nu trăncăneli ideologice , ci 
înfăptuiri de fiecare zi şi de fiecare ceas.> 
" Prin urmare , preşedintele guvernului , când este vorba de cercetări teoretice,le numeşte <  
trăncăneli ideologice.> Dar vedeţi, totul se răzbună în lumea aceasta .Cine este lipsit de 
cercetări teoretice,de cercetări de doctrină, cine nu caută să privească interesele ţării în 
lumina acestor doctrine şi în lumina acestor teorii , este expus la sterilitate sau la cele mai 
grave erori.
"Acesta este cazul dvs cu proiectul de Răspuns la Mesaj, în care se cuprinde programul dvs 
de guvernare .Vom analiza , liniştit, pe rând, în puţine cuvinte , fiecare reformă pe care o 
propuneţi , ca să dovedim un singur lucru că, în primul rând,era nevoie de " trăncăneli 
ideologice " cum spune elegantul dvs prim-ministru. Noi, cu" trăncăneli ideologice" , vom 
reduce programul dvs la foarte puţin. "[-----] 
ACCuza / 14 dec. '34 

#Reforma administrativă 

 " Prima reformă a dvs este reforma administrativă. Se pare că dl ministru Inculeţ sau dl 
subsecretar de stat Iuca ,au conceput un proiect de lege pentru o reorganizare administrativă 
a ţării .Este vorba aici de a combina judeţele şi de a le transforma în ţinuturi. 
Se pare că nu ar fi decât proiectul d-lui Carp de prin 1880, care prevedea căpitanatele. 



-Iamandi : Guberniile. 
-ACCuza : Eu am să vă spun un lucru .Poate să fie proiectul dvs cu căpitanate, cu gubernii , 
excelent .Nu are , însă nici o valoare , pentru că este absolut teoretic. 
Dvs, prin poziţia în care vă aflaţi, sunteţi incapabili să realizaţi o reformă 
administrativă .Pentru ce ? Pentru că , partidul advers - vorbesc de PNŢ sau altul - nu vă va 
da încrederea 
ca dvs să realizaţi această reformă, adică să faceţi o reformă naţional-liberală. 
Această  reformă administrativă nu o poate face regimul dvs de partid .
 Prin urmare, tot ce veţi aduce dvs va fi inutil,  pentru că va fi numai un prilej de discuţii 
interminabile şi de violenţă în Cameră , cum aveţi obiceiul să vă manifestaţi de o bucată de 
vreme. " 
ACCuza / 14 dec. '34 

#Camerele profesionale 

" Ca legi , din p.d.v.tehnc, presupun că vor fi foarte bine alcătuite , pentru că ele depind de 
capacitatea distinsului economist, profesorul Gh.Leon, pe care îl cunoaştem , 
 Dar, încă o dată , cu aceste reforme nu veţi face nimic pozitiv,adică nu veţi corespunde 
intereselor actuale ale ţării ,interese care sunt de naţionalizare a tuturor ramurilor de 
activitate economică .Şi atunci, oricât ar fi de perfecte legile pe care le veţi face , 
ele nu vor atinge scopul pentru care ele trebuie să exise. 
ACCuza / 14 dec. '34 

#Aplicarea legii protecţiei muncii naţionale.

 Veniţi cu revizuirea învăţământului tehnic . Eu vă întreb : pentru ce ? 
Învăţământul tehnic înseamnă învăţământul elementelor româneşti.
Dar dvs nu aţi luat nici o măsură să vă asiguraţi primatul  elementului românesc în 
industrii ,încât veţi crea nişte bieţi nenorociţi ,condamnaţi să rămână şomeri şi să moară 
de foame .Prin urmare, înainte ca dvs să veniţi cu această lege cu caracter economic, 
aveaţi nevoie să curăţaţi terenul şi să deschideţi locul elementelor româneşti , 
adică să aplicaţi legea pentru protecţia industriei naţionale   ,  pe care aţi anunţat-o şi pe care 
văd că aţi oprit-o pe loc.[ evocă evoluţia legii de la 1887 , cu modificarea din 1912, cu 
modificările din 1903-1904 ,cu modificările din 1930  … şi legea din 29 iun.'34  ] 
 Sunt 6 luni de la votarea legii , şi nu se aplică .Prin urmare , şi această reformă, 
în lumina" trăncănelilor ideologice" , nu are nici o valoare . 
ACCuza / 14 dec. '34 

#Responsabilitatea  ministerială 

" Una din cele mai fantastice reforme pe care le-aţi înscris în proiectul de Răspuns la Mesaj, 
este acesta  [ citează pasajul : Relaxarea morală… suspiciunea .. răspunderea … banii publici  ] 
" D-lor , sunteţi fantastici ! Este vorba , prin urmare , de relaxare morală de după război , 
şi dvs voiţi să tămăduiţi această relaxare cu legea responsabilităţii ministeriale şi
a mânuitorilor de bani publici ! 
Dar eu vă întreb : în starea de azi , nu aveţi dvs o lege a responsabilităţii ministeriale 
- şi nu numai o lege , ci mai multe legi !  - care vă dă dreptul să urmăriţi pe prevaricatori  ? 
 De ce nu aplicaţi aceste legi , câte sunt, şi de ce nesocotiţi marea problemă a relaxării 
morale ? Vedeţi unde vă duce dispreţul pentru " trăncănelile ideologice" ? 
[ spune ce ar face el dacă ar fi în locul lui Tătărăscu ] [------] 
ACCuza / 14 dec. '34 

#Reforma cooperaţiei 

" În ce priveşte îndrumarea cooperaţiei , treceţi pe lângă cea mai importantă măsură 
prin care , pe cale legală, s-ar putea ca poporul românescsă-şi reocupe poziţiunile pierdute 
în domeniul economiei naţionale. 
" Ar fi un mijloc de cucerire , de întărire a elementului românesc,de luptă economică prin 
înfiinţarea nu numai a unor cooperative care să aibă de scop desfacerea producţiunii rurale , 



ci prin cooperative orăşeneşti susţinute de Stat ,conduse de oameni devotaţi, care să se pună 
să cucerească toate poziţiunile pe care azi noi le-am pierdut .[------] 
 " Veniţi aici cu problema cooperativelor şi pe urmă treceţi la această tribună şi transformaţi 
lupta pentru cooperative în luptă politică ,vă acuzaţi fiecare unii pe alţii şi din toată această 
discuţiune de partid,nu rezultă absolut nimic pentru cooperaţie. " [-----------------] 
"Iarăşi, d-lor, chestiunea " trăncănelilor ideologice " [...........................] 
ACCuza / 14 dec. '34 

#Armata

/"Cazul "  Antonescu… 

  " Ne închinăm cu profund respect în faţa oştirii . Oştirea este naţiunea luptătoare .
De aceea, nu admitem sub nici un cuvânt ca oştirea, de pildă,să fie pusă în discuţia acestui 
Parlament [------------------------------------] Era vorba de cenzură. Şi dacă cenzura nenorocită nu 
ar fi venit,  şi nu ar fi luat măsura absurdă  impunând să se vorbească de numirea  d-lui 
general Samsonovici ,  dar să nu se vorbească de înlocuirea d-lui gral Antonescu   ,   
discuţiunea privitoare la armată, nu ar fi avut loc. Dar ca să se ceară aşa ceva , este o 
absurdă  monstruozitate  .   [---------------------------]
ACCuza - Eug.Titeanu / 14 dec. '34

#Cenzura

[ LD : Atât plângerile cât şi răspunsurile par , şi deseori sunt , justificate. Chestiune delicată.
Ca element de prevenire , cenzura  atinge în gradul cel mai înalt principiul  libertăţii 
de gândire şi exprimare. Criteriile sunt greu de stabilit iar aplicarea lor , subiectivă categoric, 
greu de conceptualizat, greu de monitorizat , poate da naştere  la abuzuri de tot felul. 
Ca element coergitiv  cenzura apare tardivă, inutilă şi răzbunătoare . 
Poate logic şi elevat, Eugen Titeanu încearcă să explice câteva din mecanismele cenzurii. 
Nu contează ce cred eu , acum, după consumarea evenimentelor , a consecinţelor, 
şi, la urma urmei , după ce mulţi din protagoniştii acelor timpuri -  care invocau 
libertatea de gândire -şi-au pierdut libertatea şi viaţa …fie sub rigorile extremismului 
de  dreapta , fie sub dictatura comunistă .Contează ce credeau cei de atunci.
Şi cei de atunci … au vorbit fără să se audă !  ]

-Eugen Titeanu ( intervenţie ) 
-Titeanu: Daţi-mi voie să vă lămuresc. În baza legii stării de asediu , cenzura se exercită de 
autoritatea militară , deci o exercită comandamentul Corpului II armată. 
Care este rostul Ministerului de Interne şi care este atribuţia mea , extrem de limitată ? 
Atoritatea politică nu face decât să servească ca element ponderator şi de directivă .
[-----] " Dar d-lor, să fiu , pe de o parte , frână, şi să fiu element de ponderaţiune,
 iar pe de altă parte, să fiu toată ziua acuzat , asta nu se poate ! 
Şi, mai ales, nu se poate altceva : să criticaţi dvs regimul cenzurii  ,  tocmai dvs care cred     că  ,   
dacă ajungeţi la guvern,aţi face cenzura cu auto-da-feuri şi cu arderea de cărţi în piaţa 
publică ." 
-ACCuza : Noi n-am avea  nici un interes să ne servim de cenzură.Am suprima numai 
presa jidovească , aşa cum s-a făcut în Gemania .[------] 

/Cenzurarea cărţilor …

[LD: atenţie! sesisează diferenţa dintre acest fel de cenzură(interzicerea circulaţiei comerciale) 
şi interzicerile din regimurile totalitare .] 
-Eug.Titeanu : Eu nu ştiu dacă vreun cenzor a oprit vreo carte sau nu. Evident, voi cerceta şi voi 
lua sancţiuni , dacă este aşa. În ce priveşte criteriul obiectiv , care serveşte la cenzurarea  
cărţilor, este foarte simplu :orice carte, chiar interzisă, întotdeauna , când este adresată unui 
intelectual ,unui şef de grupare, sau unui abonat , care o primeşte individual, unui om politic, 
ea ajunge la destinatorul ei. 



Când este vorba , însă, de răspândirea comercială a unei cărţi interzise,înţelegeţi uşor că  
nu pot admite felul de a vedea al dvs. !Eu înţeleg curiozitatea intelectuală a d-lor de la 
LANC,în a vedea în ce consistă , de pildă, doctrina revizionistă , dar nu pot lăsa ca maldăre 
de cărţi revizioniste germane să fie aruncate pe piaţa minorităţilor germane de la noi .
Acesta este criteriul în materie de cărţi. 

/Cenzurarea ziarelor…

 În materie de articole de gazetă :Vedeţi, cenzura poate să aibă contradicţiile ei de multe ori, 
incoerenţele şi absurdităţile ei.Este chestiune de apreciere . O cenzură perfectă nu se poate 
face.Ce se întâmplă însă ? Ceea ce vi se pare dvs absurd de atâtea ori, este delimitat de criterii 
obiective ; să nu credeţi că se cenzurează fără nici o noimă, cu toptanul. 
[ Câteva cazuri de cenzurare : audienţele la MSR ; sabotare monetară ; sabotarea creditului ;
  propaganda de aţâţare naţionalistă ; asociaţiile comuniste ;rel.cu URSS  ] 
De ex. în chestiunea audienţei oamenilor politici. 
Să mă iertaţi, s-a comis o absurditate când s-a cenzurat audienţa d-lui Mihalache , 
 dar , credeţi-mă , o explicaţie există. S-a luat norma obiectivă , pe bază de cerinţă  normală şi 
legală a celor interesaţi, ca să nu se mai bată monedă  din audienţe care n-au loc. 
Sunt oameni politici care au indecenţa de acronometra şi de a face reclamă 
din audienţele lor, în loc de ale înconjura de o normală defernţă şi discreţie .
La sfârşitul zilei , se controlează ce oameni au fost primiţi , şi se dau....
De ex. chestiunea comuniştilor. Noi am socotit că nu putem îngădui propaganda de aţâţare 
între locuitorii acestei ţări.     Chestiunea asociaţiilor comuniste dizolvate şi chestiunea 
reluării raporturilor cu Rusia …
-G.A.Cuza : Nu umblaţi cu jumătăţi de măsură ….
-Titeanu : Nu există nici un fel de jumătate de măsură.Sunt chestiuni care se desfăşoară pe 
planuri cu totul deosebite.Eu nu voi face aici declaraţiuni de politică externă , dar , pot să vă 
spun atât :că dizolvarea organizaţiilor comuniste este o măsură de ordine ,care nu atinge 
întru nimic relaţiunile noastre cu statul vecin.Aceia care încearcă o abilă speculare a acestui 
lucru, nu pot să reuşească.Noi am luat o măsură de ordine , fără să ne lăudăm cu ea, fără 
să o proclamăm de la această tribună , fiindcă avem o concepţie , pe care o repet : 
politica de Stat , cu marile ei necesităţi , se practică în tăcere , organic, 
într-un sistem de gândire substanţială     şi fără declaraţiuni patetice , repetate la fiecare 
moment "  ( aplauze puternice la majorităţi )
-ACCuza : Eu am toată simpatia pentru dl ministru Titeanu ,chiar când vine să declare că 
trebuie să ia grozave măsuri împotriva aţâţătorilor dintre diferiţii locuitori ai acestui 
pământ .Apoi , dle ministru, eu n-aş avea nici o raţiune de a fi la această tribună , dacă n-aş 
apăra interesele ţării , aşa cum se cere să fie apărate ,împotriva elementelor străine care 
sunt pe pământul acestei ţări , unde  n-au dreptul să fie, şi care ne-au luat drepturile 
noastre ."
( vii aplauze pe băncile LANC )[-------------] 

ACCuza / 14 dec. '34 

¤ Politica externă 

-ACCuza:"O frază admirabilă din Mesaj , <  Politica externă a României se ţese pe urzeala 
păcii >Vă întorc fraza : < Politica externă a României se ţese pe urzeala războiului .> 
Am să vă fac dovada acestei afirmaţiuni. [-------] 
" Dar eu nu pot să confund discursul d-lui Titulescu cu politica externă a României. 
Cineva poate să facă duscursuri frumoase , dar să fie greşit în politica externă  .   
 Sunt de părere că discursurile d-lui Titulescu sunt foarte frumoase ,însă cred că politica 
externă a d-lui Titulescu , în parte , este fundamental greşită.[-----] 
  Şi iată pe dl Titulescu făcând , în numele României , politica Genevei ! 
Dar ce este politica Genevei ? Politica Genevei este - să o spunem lămurit  - 
este politica internaţionalismului jidovesc. [--------------------------------------------------] 
 Şi atunci , d-lor, ce fel de politică face dlTitulescu ?" De aceea, cu toată  admiraţia pentru 



discursurile d-lui Titulescu - d.Titulescu ţine discursuri admirabile  ,  cum a fost ultimul discurs 
cu delegaţia ungară ,pe care a sfărâmat-o de tot ( aplauze !) - eu resping politica externă a d-
lui Titulescu   .  De altfel, este încă ceva care o caracterizează : 
o curioasă unanimitate de laude la adresa d-lui Titulescu.Nu de laude, de ditirambe , parcă 
presa întreagă e apucată de năbădăi,atunci când e vorba de d.Titulescu .
Ce presă ? Evident presa jidovească.
Va să zică politica d-lui Titulescu concordă cu interesele jidanilor ; [---------] 
-Valer Pop ( ministr. secretar de stat):Cred că greşiţi . Dl Titulescu nu luptă împotriva 
nimănui,nici împotriva Germaniei .D.Titulescu luptă pentru apărarea intereselor 
Ţării Româneşti. ( aplauze la majorităţi )Poate să fie o deosebire de concepţie
între dvs şi d-sa. Văd însă că unanimitatea ţării este recunoscătoare pentru modul cum d-l 
Titulescu a apărat interesle ţării la Geneva. [-----------] 
-ACCuza : [------------] politica d-lui Titulescu nu corespunde intereselor noastre .
Concluzia mea este aceasta : o altă politică pentru apărarea intereselor României 
eu nu văd decât într-o sinceră politică de unire şi de alianţă cu Germania. 
Pentru ce ?  Să vă spun.De Germania , mai întâiu , ne leagă interesele noastre economice ca 
de nici o altă ţară din lume ; de Germania ne leagă interesle noastre de apărare împotriva 
comunismului .Germania este singurul Stat care a apărat civilizaţia lumii împotriva anarhiei 
comuniste marxiste a jidanilor. 
-I.Codreanu(PNŢ) : În timpul războiului ?! 
-Cuza : La război, merg oamenii aşa cum merg ei .  Dar este vorba că dacă   Adolf Hitler nu 
intervenea ca să reprime mişcarea comunistă din Germania ,se bolşeviza întreaga Europă. 
Prin urmare eu socotesc că nu putem avea o altă politică utilă Ţării Româneşti , 
decât o alianţă politică şi economică cu Germania.     [------------------------------]
ACCuza / 14 dec. '34 

¤ LANC: " Statul Românesc al României Românilor" 

  " Iar în ce ne priveşte pe noi, din LANC, noi luptăm pentru guvernul nostru şi pentru 
Statul nostru românesc, pentru "   Statul Românesc al României Românilor ."  
Dvs aţi adus ţara la Sfatul Românesc al României jidanilor şi noi voim să desfiinţăm Statul 
acesta al dictaturii partidelor , unite cu jidanii " 
 ( aplauze LANC )
ACCuza / 14 dec.'34 
______________________________

26.)C.Tătăranu ( PNL, raportor)discurs-concluzie la Mesaj, 17 dec.'34 
 Madgearu,  Călinescu - clarificări polemice. 
( DAD, MO 19, şed. din 17 dec.'34 , p. 375- 380 
[ LD : deputat de R.Sărat. Se strădueşte destul de onest să radiografieze situaţia ţării ,
 pe care o raportează la soluţiile avansate de partidele din opoziţie.] 
Document integral - fişier PNL 
Tătăranu / 17 dec.'34 

¤ Încrederea în guvern 

A fost criticat pentru că a folosit expresia " creditul care renaşte din propria-i cenuşă" …
Acest optimism a fost împrumutat de la ambianţa în care a trăit , de la ambianţa acestui 
popor, care , cu un optimism viguros, a ştiut să învingă greutăţile. 
...Un ţăran din satul lui, căruia i se tânguia  de greutăţi, i-a dat exemplul muşuroiului 
 de furnici , răvăşit de un copil rău , în care furnicile umblă besmetice care încotro ..
dar  , după jumătate de oră , muşuroiul este refăcut , furnicile reluându-şi viaţa lor tăcută .
" Ei bine, în optimismul meu, eu sunt convins că muşuroiul ţării mele se va reface mai repede 
decât îşi închipuie pesimiştii , deşi , poate , a fost răvăşit şi de vântul unei crize nemaipomenite 
în istoria omenirii , dar şi de picioarele ştrengare ale ultimelor guvernări " 
El crede în solidaritate  iar poporul şi-o doreşte . 
Tătăranu / 17 dec.'34 



¤ Solidaritate şi naţională. 

Prevestiri destul de negre , semne destul de rele , sunt pe orizontul ţării şi al lumii .
Un tragic destin a făcut ca această discuţie la Mesaj, să fie încadrată într-un chenar 
 de doliu. MSRegele Alexandru al Iugoslaviei a murit pe Golgota păcii ,răpus de acei care-şi 
închipuie că " pot omorâ pacea, asasinându-i slujitorii" Alături de el, a fost asasinat ilustrul 
nostru Cetăţean de onoare ,Louis Barhou, acela care , de la această tribună, afirmase cu atâta 
căldură că " nici un petic de pământ din pământul românesc nu va putea fi încălcat ,
fără ca Franţa să nu simtă în propriul ei trup această încălcare " 
  Două morţi tragice , care reprezintă două avertismente ,de care suntem obligaţi să ţinem 
seama.Suntem obligaţi să ţinem seama şi să ne revizuim credinţele noastre în destinele 
neamului nostru, pentru ca să determinăm acea solidaritate de care vă vorbeam adineauri, 
singura chezăşie a evoluţiei noastre normale .[.........................]
" Dacă în epoca imediat postbelică , când fiecare îşi căuta locul definitivei aşezări ,această 
politică de frământări sociale , pentru promovare personală , a putut fi posibilă,astăzi, când 
acest popor s-a aşezat definitiv în alveola lui geografică ,această politică devine din ce în ce mai 
perimată şi mai imposibilă.Astăzi poporul ne cere să ne priponim convingerile pe doctrine 
precise, pe doctrine pipăibile, pe care să le poată controla şi pe care să le poată selecţiona. " [--] 
Tătăranu / 17 dec.'34 

¤ Administraţia .

/Alegeri judeţene şi comunale 

[ LD : Singurul lucru interesant :  oare se poate vorbi de începutul reformei administrative 
preconizată de Tătărăscu ? de scoaterea funcţionarilor principali - primari prefecţi  - 
  de sub tutela partidelor ? ] 
S-a imputat guvernului că nu a făcut alegeri comunale şi judeţene în toată ţara .
-Madgearu : Acum de ce aţi amânat alegerile la Ilfov ? 
-Tătăranu : Într-adevăr mai sunt câteva judeţe în care nu s-au făcut alegeri. 
Motivele sunt de ordin psihologic .
Chiar în jud. Râmnicu Sărat , nu le-am făcut .Când am venit la putere , am găsit la primăria 
judeţului un deficit de 40% şi o întreagă clasă de privilegiaţi , foarte numeroasă, care nu plătea 
nici impozite,  nici lumină, nici apă - toţi din PNŢ  ( ilaritate la PNL )
 Persoana pusă la interimat , persoană nepolitică, a fost autorizată să facă  administraţie 
adevărată,  să facă ordine la acea primărie.Astăzi, electricitatea, apa … s-au normalizat ;  s-a 
făcut un abator ;totul merge spre bine … nu-i este frică de alegeri… 
-Madgearu :Ministrul de Interne să ne spună dacă alegerile trebuie să se facă 
numai cu primari  " apolitici " ? 
-D.Iuca ( ministru Interne): Dle Madgearu, nu ştiu cu cine suntem sau nu de acord , 
dar pot să afirm cu tot curajul în faţa ţării, că nici o dată prefecţii şi primarii n-au construit 
atâta cât au construit în acest an " ( aplauze la PNL)[--------] 
Tătăranu / 17 dec.'34 

¤ Răspunderile 

" În credinţa că solidaritatea socială de care azi , mai mult ca oricând, poporul are nevoie ;
că solidaritatea naţională în jurul Coroanei va fi şi azi şi mâine o realitate ;
în credinţa că vom găsi la acest neam posibilităţile de a învinge greutăţile ,convins că această 
ţară nu aparţine nici unui om, nici nouă, nici dvs,nici generaţiilor azi în viaţă  - căci noi nu 
suntem decât deţinătorii vremelnici ai destinelor ei , suntem mandatarii trecutului în slujba 
viitorului  -  şi că ne vom face pe deplin datoria,trecând acest sfânt patrimoniu , moştenire a 
trecutului ,în mâna celor ce vor veni după noi , cu aceste consideraţiuni vă rog să binevoiţi 
a vota proiectul de Răspuns la Mesajul Tronului " ( aplauze prelungite la majorităţi 
C.Tătăranu / 17 dec.'34 
_____________________ 

27.)Al.Lapedatu ( ministru)discurs final la Mesaj, Senat ,17 dec.'34 



(D.S.  MO 16, şed. din 17 dec.'34 , p. 205-207 
[ LD :din păcate, discurs parţial fişat, nexeroxat . În concluziile la mesaj, din partea guvernului, 
ministrul Lapedatu a stăruit asupra conţinutului şi sensului declaraţiei identice a P.Maghiar 
la Cameră şi Senat . El considera că deziterale şi motivarea erau prezentate ca o imputare la 
adresa factorilor politici români, care ar fi introdus problema minoritară în luptele partidiste 
şi ar fi  legat soarta minorităţilor , de raporturile cu Ungaria .
 El a respins aceastăacuzaţie,  apreciind că,  în loc ca maghiarii să-şi  recunoască propria 
răspundere în asperităţile existente ,  căutau să învinovăţească politica românească  ] 
Lapedatu / 17 dec.'34 

¤ PNL şi minorităţile 

" În Constituţia noastră , în legile noastre organice ,se găsesc principii şi dispoziţiuni  prin 
care să li se poată da satisfacţie la exigenţele şi pretenţiunile  juste şi îndreptăţite ,pentru 
salvarea fiinţei naţionale,în ceea ce priveşte cultul şi în ceea ce priveşte cultura minorităţilor 
noastre ."  [--------------------] 
În 1927, Vintilă Brătianu a constituit , prin Consiliul de Miniştri,o Comisie de oameni competenţi 
care să studieze problema minoritară.Ceruse şi minorităţilor să înainteze largi şi 
argumentate memorii , cu doleanţele şi revendicările lor .
În toamna anului 1928, lucrarea era terminată ,dar ...a căzut guvernul PNL[---] 
" Dorim ca în ţara românească minoritarii , care trăesc împreună cu noi,să se găsească la 
adăpost , într-un regim de legalitate şi ocrotire ,pe care au dreptul să-l reclame şi pe care 
nici o dată nu li l-am refuzat sau contestat " 
Lapedatu / 17 dec.'34 

/Partidul Maghiar-acţiuni interne şi externe 

Pactul de la Ciucea a fost rodul iniţiativei Partidului Maghiar , care nu s-a putut aplica 
datorită opoziţiei partidelor naţionale româneşti ( liberal şi ţărănist )
Deci supralicitarea problemei minoritare în luptele partidiste a fost opera partidelor 
minoritare , în special al celui maghiar   .   [ -----------------------] 
 În privinţa amestecului străinătăţii, vina era a Partidului Maghiar însăşi,care " s-a crezut 
îndreptăţit să ducă toate doleanţele , toate protestele sale ,nu la guvernul ţării , ci în 
străinătate şi anume , la Liga Naţiunilor , la Geneva "  [-----] 
 Partidul Maghiar a adus în România mai multe " misiuni religioase" , din America 
şi de pe aiurea, sub formă de anchetatori, care să cereceteze situaţia religioasă- culturală 
-politică a minoritarilor. Rezultatul ? Reântorşi acasă, au făcut " cea mai pătimaşă şi 
odioasă propagandă împotriva noastră, prin publicaţiile lor "
Apoi, s-au dus la Liga Naţiunilor unde, din 1924 până în 1934, au prezentat peste 20 de 
reclamaţii contra statului român. 
S-au organizat ,în străinătate, diverse congrese ale minorităţilor, la care au participat deputaţi 
şi senatori maghiari ai Parlamentului român. 
În sfârşit, au făcut o imensă propagandă împotriva statului român, bazate pe informaţii 
tendenţioase şi calomnioase ,oferite de chiar reprezentanţii minorităţii maghiare din ţară  . 
Al.Lapedatu / 17 dec.'34 
________________________________

28.)Vict.Iamandi ( PNL, subsecretar de Stat )discurs final la Mesaj,17 dec.'34 
Virgil Madgearu , Armanad Călinescu , dr.Lupu ,  - intervenţii polemice 
(  DAD, MO 19, şed. din 17 dec.'34 , p. 381- 397 
[  LD: discursul lui Iamandi este un impresionant  tur de forţă în istoria politică a perioadei 
postbelice. Dar nu este atât un bilanţ al guvernării , cât  o veritabilă reglare de conturi 
cu adversarii politici ai PNL.Tare pe poziţii  după primul an de guvernare .
 Metodic şi necruţător, Iamandi face procesul adversarilor  politici  -pune la zid  PNL-georgist ; 
critică , lăsând o şansă la rotativă, PNŢ - proces în care clarifică  toate aspectele legate de 
tradiţia, realizările, doctrina şi  programul PNL .
Punctual,  meciul este dominat şi pare câştigat  de Iamandi .



Dar …
Reuşeşte perfomanţa ca , după un discurs  amplu, presărat cu polemici şi paranteze , 
să nu pomenească decât formal  numele lui  Dinu Brătianu, ca conducător al PNL .
Sincer sau la fel de formal, Iamandi preferă să invoce spiritul tutelar al lui IGDuca .
Exceptându-l pe Tătărăscu , pe care îl apără de anume critici, Iamandi nu vorbeşte despre 
guvern, despre miniştri , încât discursul său este mai degrabă de lider de partid, deseori ca 
p.d.v. personal, nu ca  guvernamental..  ] 
 Sublinieri, problematizări, supratitluri ,colorări  ,  îmi aparţin
Doc.integral, fişier PNL IX 
Vict.Iamandi / 17 dec.'34 

¤ Consens parlamentar . 

...Monarhie…. 

[ LD : plăteşte poliţă grea lui Gh.Brătianu ; ignoră murmurul anticarlist dinspre PNŢ  ] 
" Din îndelungatele desbateri ce s-au făcut asupra Adresei de Răspuns la Mesajul Tronului, 
trebuie să constatăm , în primul rând , călduroasa manifestare de devotament faţă de 
Coroană din partea tuturor acelora care s-au perindat la această tribună. 
A lipsit doar din această generală manifestaţie de devotament şi de încredere necondiţionată 
faţă de Coroană , glasul grupării lui Gheorghe Brătianu ,ai cărui exponenţi la această tribună 
au socotit că este mai potrivit pentru atitudinea rectilinie pe care o urmează , să nu-şi 
îndeplinească această insignifiantă datorie. [--------------.] 
[LD: spre sfârşitul discursului,:Iamandi nu-şi uită "ianmicul personal",pe Gh Brătianu ! 
Micime de caracter .Faptele vor dovedi că Brătianu nu era departe de adevăr ! ] 
 " Dl George Brătianu ne acuză pe noi că suntem slugarnici faţă de Coroană. 
În ce constă slugărnicia noastră ?
În faptul că ne-am declarat şi suntem leali faţă de Coroană ? 
În faptul că slujim cu devotament şi credinţă pe Rege ? 
Că suntem apărătorii monarhiei şi că vedem în aceasta garanţia cea mai temeinică
 a consolidării şi a dezvoltării statului nostru ? 
Că de la 1930 şi până astăzi n-am ieşit un singur moment de pe linia acestor comandamente 
în atitudinea noastră faţă de Coroană ?  Este aceasta slugărnicie ?"[----] 
De altfel, întreaga ţinută a d-lui G.Brătianu în această privinţă ,criticile aduse Coroanei în 
public, ale căror ecouri au ajuns în parlament, prin reprezentanţii săi  , arată că, după ce d-sa a 
şantajat ,în 1930 , conducerea PNL ,astăzi sfârşeşte prin a şantaja Coroana " 
( aplauze la PNL )

...Politică externă …

[ LD : nu ţine seama de rezervele lui ACCuza ] 
 "Aceeaşi solidaritate şi aceeaşi unanimă manifestare de încredere din partea tuturor ,
 le desprindem din aceste dezbateri cu privire la politica externă a ţării ,ale căruia continuie 
succese , făurite , în primul rând , de strălucitul nostru ministrul de externe , d-l Nicolae 
Titulescu  ( aplauze prelungite , ovaţii ) în jurul căruia stă permanent sprijinul guvernului întreg 
,constituie o garanţie temeinică pentru asigurarea păcii şi pentru securitatea Statului ."

...Armata 

[ LD : nu ţine seama de scandalul Skoda , de schimbarea lui Antonescu şi de alte nereguli la 
armată ] 
" Pe acelaşi plan de atenţie şi de solicititudine neclintită ,din partea tuturor reprezentanţilor 
diferitelor partide şi grupări ,care au venit să-şi spună cuvântul la această discuţie , a fost 
aşezată armata ţării ,căreia i s-a mărturisit nu numai simpatie şi o încredere , explicabile în 
forţele ei ,dar şi hotărârea unanimă de a o face în stare să răspundă înaltei sale misiuni 
de salvgardare a păcii şi de păstrare intangibilă a hotarelor ţării " 

...Receptare consensuală 



" Guvernul nu poate decât să-şi arate complecta satisfacţie că cel puţin pe aceste chestiuni 
de capitală importanţă ,devotamentul neprecupeţit către Coroană , apărarea politici 
externe,sprijinirea armatei ,toate forţele politice ale ţării  sunt aliniate pe acelaşi front al 
solidarităţii şi  al hotărârii de a-şi face datoria până la capăt "  ( aplauze la majoritate 
Vict.Iamandi / 17 dec.'34 

¤Un an de guvernare liberală 

" Am ascultat timp de trei săptămâni , cu toată atenţia şi cu toată solicitudinea , 
criticile care s-au adus guvernului nostru , de la 15 noiembrie 1933 şi până azi .

-Încrederea Coroanei 

" Sunt dator să recunosc că, cel puţin sub raport strict constituţional, nu s-au ridicat nici un 
fel de obiecţiuni.Am fost scutiţi de atacurile pe care le auzeam în Parlamentele şi guvernările 
trecute ,de la această tribună, aduse pe această temă împotriva PNL .
Este desigur un câştig în moravurile noastre politice şi dorinţa mea ar fi ca acest câştig să se 
generalizeze în toate domeniile activităţii la care suntem angajaţi. 
Am venit la guvern prin încrederea ţării şi prin încrederea Coroanei  .   
După un an , putem afirma că această încredere este mai puternică ca oricând.

-Ordinea şi siguranţa …

" Am venit în împrejurări din cele mai grele ;  nu vreau să aduc nici o notă de polemică
 în constatările pe care sunt dator să le fac, şi nici măcar un subiectivism ,care nu are ce căuta 
în dezbaterea unor chestiuni care astăzi aparţin trecutului .
Dar , când am luat cârma ţării , cea dintâi condiţiune , absolut necesară pentru funcţionarea 
întregii vieţi de Stat , nu era îndeplinită. Ordinea - căci aceasta e cea dintâi condiţie care trebuie 
asigurată în viaţa unui stat  - era adânc turburată şi situaţia internă , cu toate aparenţele 
contradictorii , era de aşa natură încât     se impuneau măsuri dintre cele mai urgente   , 
pentru înlăturarea gravelor consecinţe car s-ar fi putut produce dacă mai continua.

#Mişcările teroriste 

" În această privinţă, responsabilitatea guvernelor anterioare ,responsabilitate firească , ca 
rezultat al lipsei de perspicacitate sensului pe care îl aveau mişcările extremiste cu un vădit 
caracter anarhic şi terorist, 
care existau în ţară, responsabilitatea aceasta rămâne şi astăzi întreagă "

#Asasinarea lui IGDuca …

" Am restabilit ordinea şi am pierdut în această grea acţiune ,care a salvat nu soarta unui 
guvern trecător - îmi dau seama bine de valoarea cuvintelor pe care le rostesc - dar am salvat 
însuşi regimul politic pe baza căruia există statul nostru şi pe baza căruia funcţionează toate 
instituţiile lui fundamentale ;( aplauze la PNL )am pierdut în această luptă pe cel mai bun dintre 
noi , l-am pierdut pe Ion Duca. 
 " Personalitatea lui Ion Duca va trebui să constituie , pentru întreaga ţară , pentru toate 
partidele politice , un permanent simbol al apărării libertăţilor publice ,al apărării însăşi a 
existenţei statului acestuia. În ce ne priveşte, vom şti ca din amintirea glorioasă a marelui 
nostru conducător , să ne scoatem toate puterile sufleteşti de care avem nevoie azi, şi vom 
avea nevoie mâine, pentru a ne împlini datoria şi faţă de memoria lui şi faţă de interesele 
permanente ale ţării . " ( aplauze la PNL )[--------] 
Vict.Iamandi / 17 dec.'34 

¤Activitatea economică

[Polemică cu Madgearu ] 

" Evident , ceea ce stăpâneşte încă şi astăzi , cu destulă intensitate , situaţiunea internaţională 
şi implicit şi a noastră, este criza economică şi, ca o consecinţă a ei, criza financiară. "



A ascultat cu multă atenţie interpelarea adresată de Madgearu  ministrului Industriei şi 
comerţului, cu privire la politica economică a guvernului .Cunoaşte temperamentul lui 
Madgearu care , deseori, pierde obiectivitatea necesară, dar tot a rămas consternat când 
acesta a afirmat că ţara n-a fost nici odată guvernată  de oameni mai slăbănogi şi mai 
incapabili ca noi ! 
-Madgearu : Nu am spus incapabili, ci doar slăbănogi ,iar eu sunt consternat de politica dvs 
economică…[ declanşează iar  polemica cu Madgearu  " moştenirea" şi greşelile politicilor 
economice -] 
-Iamandi :Nu am stimă pentru opera pe care aţi realizat-o,pentru că nu o văd nicăeri . 
(protestări la PNŢ)Dvs , timp de 6 ani,aţi atăcat pe toate fronturile politica noastră 
economică şi financiară. De multe ori , vehemenţa v-a umbrit calităţile pe care le aveţi ; 
iar nedreptatea şi metodele ce le întrebuinţaţi v-a transformat în cel mai antipatic om politic 
pe care îl are Ţara Românească ( aplauze la PNL)Aţi preconizat o politică economică şi 
financiară diametralmete opusă politicii noastre .Aţi ironizat formula " prin noi înşine " ; aţi 
aruncat cu noroi împotriva noastră.Şi când aţi venit la guvern , la 1928,iarăşi recunosc, cu 
verdictul unei mari popularităţi a ţării,aţi încercat câtăva vreme, să vă puneţi în practică 
programul dvs,iar către sfârşitul guvernării , când aţi văzut că rezultatele sunt 
dezastruoase ,   aţi început, încetul cu încetul, să cedaţi   şi să acceptaţi o bună parte din   
programul economic al PNL     [--------] 
-Madgearu :Nu aţi avut nici o dată un program ( protestări la PNL )Dacă ai avea un pic de 
bună credinţă, dle Iamandi, ar trebui să recunoşti că criza a răsturnat programele tuturor 
guvernelor din lumea întreagă. 
-Iamandi : Dlor deputaţi, incontestabil că dl Madgearu are dreptate atunci când spune 
că ceea ce s-a întâmplat în 1929  - criza mondială  - a răsturnat toate programele 
guvernelor din omenirea întreagă. Este foarte adevărat, recunosc acest lucru. 
Trebuie însă să recunoaşteţi d-le Magearu ,că la noi, în România, era o situaţie foarte  
deosebită, în bine.
-Madgearu : Când am venit la guvern am găsit o ruină imensă .
-Iamandi : În România era o situaţie foarte deosebită în bine , faţă de cea mai mare parte 
din ţările în cari criza economică făcuse ravagii. Pe dvs nu vă învinovăţesc că nu aţi coborât 
pe pământ raiul, pentru că nu-l aveaţi ;vă învinovăţesc că nu aţi realizat nici minimul pe care 
puteaţi să-l realizaţi, date fiind bogăţiile imense ale României şi condiţiile mult mai prielnice 
decât aiurea  pentru stăvilirea consecinţelor dezastruoase ale dezechilibrului economic mondial. 
 Dvs era greu să fiţi preocupaţi prea mult chiar de îndeplinirea programului dvs  de 
guvernământ.Ajunseserăţi la guvern după o opoziţie foarte îndelungată  şi era prima 
guvernare şi prima guvernare este , totdeauna, trebuie să fie totdeauna, 
 foarte voluptoasă. 
-Madgearu : Ajunsesem la guvern cu 16 miliarde deficit lăsat de dvs.
-Iamandi :Aţi utilizat guvernarea , după ce ne-aţi criticat pe noi timp de un deceniu , 
asupra metodelor pe care PNL le-ar fi utilizat în trecut, 
aţi utilizat guvernarea în beneficiul exclusiv al partidului dvs. " ( aplauze la PNL )
-Madgearu : Aceasta este o calomnie de ultimă speţă.[----] 
Vict.Iamandi /Virgil Madgearu / Petre Andrei /  17 dec.'34 

¤ Politici şcolare

[Polemică cu Petre Andrei ] 

-Iamandi : Dl raportor adusese în discuţiune chestiunea politicii dvs şcolare.Era pentru dvs o 
datorie elementară , partid de mase, care pretinde a reprezenta în forma cea mai completă , 
interesele şi năzuinţele ţărănimii ,ca să continuaţi măcar politica şcolară  lăsată moştenire. 
Dvs eraţi datori să faceţi asta cu atât mai mult cu cât însăşi conducătorul dvs , Ion Mihalache, 
era nu numai unul din admiratorii şi preţuitorii marelui Spiru Haret , dar era şi unul dintre 
aceia care a avut prilejul să aprecieze şi să cunoască întreaga operă şcolară pe care o făcuse 
Spiru Haret . Nu numai că nu aţi urmat această linie, care era reprezentată , în 1928, când am 
plecat  de la guvern, prin dl dr. Angelescu , dar aţi socotit că e mai nimerit să inovaţi  şi de 



aceea aţi început o acţiune care a pus şcoala de toate categoriile înt-o situaţie dintre 
 cele mai grele. [---------------------------------------] 
Dar în loc de asta dv aţi întrerupt ceea ce făcusem noi,   şi n-aţi realizat nimic pozitiv pe cont 
propriu.Aţi compromis problema obligativităţii învăţământului pimar  ( aplauze la majoritari 
 după cum aţi făcut imposibilă penetraţiunea elementelor de la sate în şcoala secundară      
( aplauze la majorităţi  ) pentru ca să avem desechilibrul numeric pe care îl avem azi în 
liceele din anumite părţi  ale ţării şi care constituie  motive de speculaţiune şi agitaţiune 
 pentru acei care caută să pescuiască în ape turbure ." [-------] 
Vict.Iamandi /  17 dec.'34 

¤Muncă şi ocrotiri sciale

[Replică lui Al Cartojan,DRIoaniţescu ] 

D-l Cartojan a adus pe lângă cunoştinţele teoretice , care îl onorează , şi pe lângă felul de 
expunere interesant,pentru care i-am exprimat toate felicitările mele,a adus şi o serie de 
învinuiri partidului nostru ,că n-ar fi având o politică pentru clasa muncitorească , 
că ar fi fost lipsit de solicitudinea necesară faţă de această însemnată clasă socială , 
că problema aceasta n-a fost rezolvată decât incidental de noi şică rezolvarea ei definitivă 
ar fi opera d-lui D.R.Ioaniţescu ,şeful său politic şi fostul ministru al muncii în ultima 
guvernare naţional-ţărănistă .
-Madgearu : Foarte exact ! 
-Iamandi : Eu cunosc problemele muncii , am apreciat strădania d-lui DRIoaniţescu , 
 însă nu pot să uit că înainte de a se produce această strădanie a d-lui DRIoaniţescu , 
a existat strădania foarte serioasă , constructivă şi pe terenul îndrumării ,şi din punctul de 
vedere al ideilor, pe care a lăsat-o   Gheorghe Mârzescu .   
Codul muncii, elaborat pe un plan de mari proporţii de Gh.Mârzescu ,constituie o dovadă 
strălucită de înţelegeri adânci a însemnătăţii pe care o reprezintă această clasă socială. 
 De altfel, toată lumea ştie că la 1922 , când Mărzescu a venit la Ministerul Muncii , acest 
departament era un simplu strapontin , pe când la 1923 ,abia după un an , în urma activităţii 
pe care acest mare bărbat de Stat o dezvoltase, Ministerul aceasta luase aşa proporţii , 
încât a fost nevoie să fie despărţit în două : de o parte Ministerul Muncii , de altă parte 
Ministerul Sănătăţii .
Continuatorul răposatului Gheorghe Mârzescu la Ministerul Muncii , d-l Chirculescu ,
a mers pe aceleaşi căi indicate de politica muncitorească făcută de Mârzescu. 
Evident, o reformă cu caracter operator în toate direcţiile , care priveşte viaţa unei clase 
sociale , nu se poate face de la o zi la alta , dar sursa de unde au pornit după aceea
toate reformele în această direcţiune , aparţine PNL . ( Vii aplauze la PNL [----] 
Vict.Iamandi / Virg.Madgearu  /  17 dec.'34 

¤ Legea administrativă 

[Polemic cu Madgearu, Călinescu ] 

 Sună bine, frumos, logic, numai că face această propunere o dată ajuns PNL  la guvern ! 
Se ridică cel puţin două probleme :  programul cărui partid devine acceptat "naţional"  ? 
Care ar mai fi rolul partidelor ( al diferenţelor şi nuanţelor  în mecanismul de guvernare  ?] 
[ LD : dacă din p.d.v. al consolidării unirii , teza liberală are deplină justificare , în ceea ce 
priveşte glorificarea , impunerea , extinderea, constrângerea, forţarea , generalizarea " 
modelului regăţean"  administrativ  , cred că  a fost nefericită .
În fond, care  era acest model ? Ce tradiţii avea ? Ce tare şi ce mentalităţi ? 
Oare să fi fost acest model " naţional" ,  forma perfecţionată ,idealul administraţiei româneşti ?
Şi oare chiar avansarea doritei despoliticianizări  administrative nu era  , pe fond, 
dorinţa liberalilor de a-şi asigura un aparat funcţionăresc fidel ? ]
 Reprezentanţii  PNŢ au adus nenumărate critici felului cum a fost recrutată administraţia. 
Au făcut reproşuri ( Armd.Călinescu )cu privire la întârzierea alegerilor din unele judeţe .
 Administraţia pe care am dat-o noi ţării este cea mai serioasă, cea mai capabilă şi cea mai 



corectă , în comparaţie cu cea din ultimii ani.  ( aplauze la PNL )
În Răspunsul la Mesaj, se prevede o nouă lege administrativă , al cărui principiu importatnt 
este de a scoate administraţia din slujba politicii şi intereselor de partid . [-------] 
Se va realiza totuşi un început de administraţie independentă , scoasă de sub influenţa 
partidelor şi de sub fluctuaţiile dăunătoare ale politicii. [----------------] 

#Regionalismele!

Unificarea administrativă nu a ajuns la stadiul dorit ; era imposibil ca , în 15 ani, 
să se înfăptuiască o transformare atât de radicală. , ca pe tot cuprinsul României Mari 
să existe o administraţie uniformă. 
PNL , înainte de votarea Constituţiei ,a preconizat necesitatea unificării administrative , 
cu înlăturarea oricărei tendinţe de a se menţine regionalismul  .  
În acest sens a căutat să elaboreze şi Constituţia din 1923. 

#Federalizarea ! 

PNL a fost împotriva acelor directive care , traduse în fapt,  ar fi dus la o adevărată 
federalizare.Proiectul de Constituţie al PNŢ , al cărui studiu introductiv a fost opera 
profesorului Stere , prevedea un sistem de federalizare ,cu păstrarea completă a 
autonomiilor provinciale,ca unităţi organice.
" Noi ne-am ridicat împotriva aceastui sistem şi am susţinut atunci ceea ce astăzi a intrat
 în conştiinţa publică, că la noi, în România, nu poate exista decât o singură tradiţie , 
în ceea ce priveşte administraţia ţării , aceea   pe care o reprezintă Vechiul Regat  .     [------]
Şi de aceea, dacă avem un început de tradiţie administrativă românească ,către care trebuie 
să ne îndreptăm toată atenţia şi care trebuie să constituie în permanenţă principiul călăuzitor, 
acea tradiţie nu este decât aceea din Vechiul Regat ."     [-------] 
Vict.Iamandi / 17 dec.'34 

"Naţionalismul exclusivist 

[Polemic cu ACCuza, Goga, Giurăscu ş.a ] 

[ LD : îl consider pe Iamandi un naţionalist competent, lucid ,  echilibrat şi optimist. 
  Argumentele lui sunt istorice , logice şi de bun simţ. 
  Pledoaria lui  pentru îmbinarea naţionalismului şi toleranţei ,  mi se pare impecabilă .
  Concluziile lui pot fi vulnerabile şi subiective , numai  privind  aplicarea metodelor 
  şi  supraestimarea calităţilor românilor, ca naţiune creatoare de istorie. 
  Viziunea lui  presupunea …timp, conjuncturăfavorabilă , coerenţă şi perseverenţă  ] 
" Trăim sub psihoza , ceva mai redusă în momentul de faţă , a unui naţionalism exclusivist ,
cu orice preţ. De doi ani şi mai bine, dar, în special, din toamna aceasta,n-am auzit în această 
incintă , n-am încetat de a vedea, într-o bună parte a presei,decât accentuându-se 
necesitatea unei urgente naţionalizări în toate direcţiile. 
" Am curajul de a spune că nu vreau să mă număr printre cei ce concurează la bursa 
exclusivismului naţionalist.Eu socot că  întreaga noastră clasă conducătoare nu s-a găsit 
un singur moment în carenţă faţă de ideea de bază a Statului nostru , faţă de ideea 
naţională . Au putut fi greşeli de metodă, au putut fi unele neglijenţe , au putut fi unele 
omisiuni ;dar problema , în întregul ei, s-a găsit în permanenţă în atenţia conducătorilor 
noştri.[-------] 
" S-a făcut în ultima vreme  - la unii din interese politice - o exagerare voită ; la alţii s-a ajuns la 
un fel de confuziune ; s-a confundat criza economică ,cu ravagiile pe care le-a făcut în toate 
direcţiile, cu criza de naţionalism  .  E adevărat că acum ne găsim pe scoborâşul pantei , în 
această direcţie, dar ,   încă ne găsim pe această linie a concurenţei în materie de 
naţionalism 
" În orice caz, partidul nostru este în largul lui să afirme ,şi prin lungile guvernări pe care le-a 
avut, şi prin operele pe care le-a realizat ,dar şi prin ţinuta sa etică faţă de toate problemele 
româneşti ,un primat al naţionalismului său , care a trecut înaintea tuturor"( aplauze la PNL 
[----] 



Vict.Iamandi / 17 dec.'34 

¤Minorităţile

[Răspuns lui Willer ] 

"S-a vorbit de minorităţi şi de politica Statului faţă de ele. Noi nu trebuie să uităm că avem în 
România peste 4 milioane de minoritari .Aceştia reprezintă o continuitate istorică în unele 
părţi ale ţării şi , din toate punctele de vedere,se găsesc pe acelaşi plan de drepturi 
cetăţeneşti cu noi. " Nu se poate preconiza o politică oficială de Stat împotriva a 4 milioane 
de oameni   ,  care , marea lor majoritate, nu pot fi bănuiţi , sub raportul fidelităţii lor faţă de 
Statul Român. Nu trebuie să confundăm interesele , uneori explicabile,ale clasei 
conducătoare a minorităţilor, de a avea o atitudine centrifugă,cu atitudinea maselor 
minoritare -  a populaţiunii rurale minoritare în primul rând-care îndeplinesc în acest Stat un 
rol şi economic şi social destul de însemnat şi care,din punct de vedere al lealităţii , faţă de 
Statul Suveran , nu lasă nimic de dorit .Minorităţile acestea   nu pot fi înglobate într-o politică   
de coerciţiune şi de forţă "     [-----]

#Naţionalizarea oraşelor?!

[Polemic cu Cuza, Giurăscu ş.a. ] 
-Iamandi : se vorbeşte cu oarecare uşurinţă despre naţionalizarea oraşelor ,atunci când 
suntem învinuiţi că nu ne-am fi îndeplinit datoria în această privinţă .
Oraşele din Ardeal, din Bucovina şi din Basarabia, dar mai ales din Ardeal ,nu ne-au 
aparţinut nici o dată ,şi nu se poate realiza în 16 ani , printr-o acţiune de Stat , 
o transforamare completă a celor 80-90 % , câţi erau la început , în ceasul unirii , 
minoritarii în aceste oraşe în populaţiune pur românească. "

¤Naţionalism realist…

  " După mine, politica naţională a Statului trebuie să fie făcută în aşa fel , încât , realizând , pe 
de o parte , o înţelegere cu toţi cetăţenii aceste ţări,o înţelegere care să ducă la realizări 
pozitive în toate direcţiile ,iar , pe de altă parte, acordând elementului băştinaş o atenţie 
serioasă şi adâncă ,să se ajungă , pe cale evolutivă   , prin   penetraţiune ,     naţiunea neamului ,  
şi prin afirmarea superiorităţii rasei noastre , în toate domeniile ,să se ajungă la acea 
naţionalizare raţională şi efectivă   ,  care este mult mai temeinică decât toate naţionalizările, 
 care ar fi rezultatul forţei şi coerciţiunii "( aplauze la PNL )[..................] 
Noi am fost şi suntem un popor de ţărani ,şi nu uitaţi că în toate provinciile alipite ,
clasa care s-a înstrăinat , în primul rând, a fost clasa dominantă.
În Ardeal,  a fost vreme suficientă pentru a se reface o clasă conducătoare,după ce încă din 
veacul al XIII.lea şi al XIV-lea ea se pierduse. 
Clasa conducătoare românească a dispărut complet în Basarabia , astfel că , în momentul 
unirii , ne-am trezit ,cel puţin în ceea ce priveşte o parte din provinciile care au revenit la patria 
-mumă, ne-am trezit cu o lipsă totală de intelectuali şi de clasă dirigentă , 
ceea ce a necesitat din partea noastră , eforturi considerabile în toate direcţiunile , 
pentru ca să putem suplini această lipsă. "
" Prin urmare, prin ridicarea ţărănimii la rangul de factor de cultură, 
prin ridicarea tuturor virtuţilor active din acest imens izvor al forţei noastre naţionale, 
printr-o politică de Stat în această direcţiune ,  fără jignirea celorlalte categorii de cetăţeni 
loiali ai acestei ţări ,se poate ajunge la crearea acelei atmosfere de real naţionalism , 
care să ne permită , din toate punctele de vedere , să spunem că noi suntem cu adevărat 
stăpâni în acestă ţară "  ( aplauze prelungite la PNL )
 Ar trebui să dezasperăm de valoarea noastră numerică şi de valoarea rasei noastre , 
dacă   nu am ajunge la acest rezultat .  
Suntem 14 milioane de români , la 4 milioane de minoritari ,care au trăit în aceeaşi 
proporţie în decursul vremurilor , sub stăpâniri străine asupritoare şi şi-au salvat unitatea lor 
etnică , şi-au salvat credinţa , şi-au salvat limba, nu pot crede că astăzi, când ne găsim într-
un stat românesc liber, stăpân pe toate destinele sale , cu dreptul de a participa la viaţa 



publică, cu egalitate socială nu numai în litera legii , dar realizată şi pe teren , nu pot crede că 
astăzi , noi ne-am găsi în aşa situaţiune ,încât să dezasperăm de viitorul nostru naţional "  
( aplauze la PNL )" Eu am convingerea adâncă că dacă inerţia singură nu poate constitui un 
mijloc de progres, dar clasa conducătoare a ţării, inspirată din trecut ,stăpână pe 
cunoştinţa exactă a tuturor situaţiunilor actuale, călăuzită de acel ideal de dreptate şi de 
armonizare a tuturor intereselor,poate să asigure o continuitate naţională, în toate domeniile, 
şi spirituale şi economice ale ţării, şi poate să afirme în toate direcţiile o superioritate a 
neamului nostru "  ( aplauze prelungite la PNL) [---------------------------------------] 
Vict.Iamandi / 17 dec.'34 

¤Situaţia PNL,a guvernării 

[LD:ciudat destin se pregătea pentru Iamandi ,Călinescu şi Madgearu , toţi trei asasinaţi în 
deplină acţiune creatoare .Acum dau o mostră de "drăgălăşenii" ce şi le aruncau reciproc.] 
PNL, în momentul de faţă , stăpâneşte complet situaţia.
Atunci când noi am putut face ce am făcut, să îndeplinim o operă de ordine în ţară, pierzând 
pe Duca, în aceată acţiune,atunci când am putut înfăptui reforme de îmbunătăţiri în toate 
direcţiunile( conversiunea ş.a.)faţă de o asemenea operă înfăptuită şi asemenea adversari ca 
dvs, noi dominăm situaţia şi vom domina-o . ( aplauze la PNL ; întreruperi la PNŢ )
-Armd.Călinescu : Dle Iamndi, românul are o vorbă : şi câinele iese din iarnă , 
dar numai pielea lui ştie cum ! ( ilaritate la PNŢ )
-Iamandi :D-le Armand Călinescu , eu nu ţi-aş dori nici o dată d-tale în viaţă - eşti un om cu 
incontestabile merite şi desigur ai înaintea d-tale un viitor politic important  -nu ţi-aş dori nici o 
dată în viaţă să fii obligat să rezolvi chestiuni din acelea ,pe care le-am rezolvat noi ,
şi să fii nevoit să faci sacrificii sângeroase pentru asigurarea liniştii interne ,fără de care 
nimic durabil nu se poate înfăptui. 
Noi am ştiut să înfruntăm vijelia şi să smulgem unui destin implacabil , o mare operă de 
construcţie internă.     De aceea astăzi vă putem spune că dominăm situaţia şi că , în momentul 
de faţă,noi nu avem înlocuitori în guvernarea acestei ţări. 
Îţi fac această urare d-tale pentru ziua de mâine. De aceea d-ta nu fă comparaţii 
de acelea cu animale care reprezintă diferite sinmboluri ( ilaritate )
Vedeţi râde şi dl Madgearu ! ( mare ilaritate )
[ LD : atenţie! sesizată bine funcţia şi rolul lui Iamandi ! ] 
-Madgearu : Eu râd , că ai bătut recordul îndrăznelii în materie politică .Dta eşti oratorul 
guvernului .Este o meserie nouă în politică .Înainte erau liderii majorităţii . Acum d-ta , pentru 
a fi lider al majorităţii ,eşti ministru fără portofoliu, dar n-ai nici un fel de activitate.
-Iamandi : Asupra activităţii pe care o desfăşor, nu trebuie să te pronunţi d-ta.Dacă te referi la 
activitatea mea, îmi pare rău că ai avut rare- ori faţă de minemomente de bună credinţă în public, 
căci în particular ai totdeauna.În particular, ai recunoscut , împreună cu prietenii d-tale , opera 
modestă ,dar grea şi primejdioasă , pe care am realizat-o la Ministerul de Interne. 
-Madgearu : N-o recunoaşte dl Inculeţ Eu recunosc activitatea d-tale, dar regret 
pentru d-ta , că la vârsta d-tale, ai primit rolul de ministru fără portofoliu. 
-Iamandi : Îmi pare foarte rău că , de 12 ani de când ne cunoaştem ,n-ai ajuns să vezi care 
este esenţa sufletului meu, ca să-ţi fi dat seama că nu pentru un portofoliu  mă găsesc 
acolo unde mă găsesc. 
-Madgearu : Nu .Sunt convins că nu pentru aceasta sunteţi ministru. "[----] 
Iamandi / Madgearu , Lupu / 17 dec.'34 

¤Cenzura , starea de asediu .

-Iamandi : Noi am reprezentat , de la întemeierea partidului nostru  şi până astăzi, în România, 
regimul democraţiei , evident, regimul unei democraţii începătoare,cu toate scăderile , dar şi 
cu toate părţile ei bune. 
-Madgearu : Cu cenzură şi stare de asediu ! 
-Iamandi : Nu vorbiţi de cenzură , fiindcă şi dvs , ultra-democraţi,aţi venit şi aţi guvernat  cu 
cenzură şi sub stare de asediu. [---------]Personal , sunt împotriva cenzurii, ca şi partidul 
meu. Însă sunt împrejurări când este nevoie de ea.



"Cu mentalităţile de la noi, cu lipsa noastră de scrupule, cu nenumăratele noastre năravuri, 
care, în anumite momente, devin primejdioase şi se transformă în sistem,de a specula toate 
chestiunile , sub toate formele, în interes exclusiv de partid,şi în interes exclusiv politic,
 pentru anumite interese de Stat , este nevoie să se vină cu măsuri , pe care le regreţi, dar 
pe care trebuie să le aplici."  ( aplauze îndelung repetate la PNL)

#Criza formală a democraţiei 

Noi am creat acest regim al democraţiei ;[.........................] 
În momentul de faţă, regimul democratic   este atăcat din toate părţile.  "Să-mi daţi voie , cu 
toată modestia, să nu fiu de partea celor care cred că ne găsim  într-o criză de fond a democraţiei 
;ne găsim într-o criză formală şi de suprafaţă a democraţiei ;
ne găsim într- o criză care nu angajează însăşi esenţa instituţiilor democratice ; 
ne găsim într-o criză a clasei conducătoare , reprezentată prin diferite partide,
care nu au înţeles să-şi facă toată datoria faţă de această formă de orânduire politică şi 
socială , care este democraţia.
" Ceea ce se întâmplă în unele părţi ale Europei, ca experienţă de guvernare şi de răsturnare 
a ordinii democratice, în numele unor doctrine de radicală înoire politică  ,  izvorăşte , 
sau din neajunsuri locale şi din cauze psihologice specifice,
sau din generalizarea preconcepută şi interesată a defectelor izolate şi a anomaliilor uşor 
remediabile a unora din practicile democratice.
Anglia şi Franţa au regimuri democratice deplin consolidate ; 
În ţările nordice, la fel ; în Danemarca , la fel ; 
Experienţa care s-a făcut aiurea , nu infirmă nevalabilitatea democraţiei     ca principiu 
conducător în viaţa Statului. Dimpotrivă. [------------------] 
Ne găsim în faţa unei dezvoltări a democraţiei care ,ajustată la cerinţele vremii şi învestită de 
consensul voinţei populare , rămâne singura formă de cârmuire capabilă de progres 
şi compatibilă cu năzuinţele permanente ale omului de a trăi în linişte şi libertate ."
Iamandi / 17 dec.'34 

¤Autoritatea de Stat versus Libertatea democratică .

[LD:pentru mine , oricând cineva oferă o explicaţie pentru eşecul democraţiei din România, 
îmi încordez atenţia şi meditez.Este cazul  explicaţiei dată de Iamandi în acel moment:
autoritatea de stat , nu depinde de forma de guvernământ,ci de valoarea clasei conducătoare 
care asigură funcţionarea instituţiilor în stat ,în legalitate şi echitate .
Asta e! Calasa conducătoare din România - în ansamblu şi pe individualităţi - nu a fost capabilă 
să consolideze ce a creat :România Mare , democraţia, domnia legii şi a libertăţii.
Nimeni nu a făcut excepţie : rege,parlament,justiţie, partide,lideri. ] 
Se vorbeşte neâncetat de compromiterea principiului de autoritate în regimul democratic, 
şi se preconizează, pentru restabilirea lui, regimurile de dreapta   şi de   extremă dreapta   .  
Nu există nici o antinomie între autoritate şi libertatea democratică. 
Autoritatea de stat nu depinde de forma de guvernământ ,cât depinde de valoarea clasei 
conducătoare ,care ştie sau nu ştie să-şi facă datoria faţă de interesele generale."
( aplauze la PNL )
Dacă toate atribuţiile clasei conducătoare , ale guvernului, ale parlamentului şi ale tuturor 
celorlalte instituţii ar fi îndeplinite punct cu punct ,  în acelaşi spirit de legalitate şi echitate   
permanentă ;
dacă nu ar fi nici un fel de absenţă faţă de aceste îndatoriri supreme ,eu vă asigur că nu s-ar 
putea vorbi nici un moment de prăbuşirea autorităţii. 
Autoritatea poate fi reintegrată în rolul decisiv pe care trebuie să-l aibă ,numai     prin aplicarea   
soluţiunilor numeroase ale liberalismului democratic ,pentru că între ea şi democraţie nu există 
nici o contradicţie. 
 Regimul de autoritate cel mai serios , care să poată aduce foloase întregii societăţi,
 este acel consimţit de toată lumea,şi în care se reflectă toate aspectele structurii sociale şi 
politice ale statului ."[--------] 
Iamandi / 17 dec.'34 



¤ Răspunderile guvernării PNL

Constituim o masivă realitate în viaţa publică a ţării , şi stăpânind guvernarea,creem 
condiţii de dezvoltare zilei de mâine, asigurând continuitatea evoluţiei economice, sociale, 
politice ale statului nostru .
Vom căuta să întărim în toate direcţiile poziţia statului nostru .
/Redresarea economică şi financiară a ţării va continua cu hotărâre , tenacitate şi siguranţă .
/Intensificarea acţiunii culturale , pentru a ridica la suprafaţă întreaga valoare spirituală a 
neamului nostru .
/Reorganizarea administrativă a statului , cu colaborarea tuturor factorilor de răspundere 
,va fi , în curând, operă împlinită, pentru a scoate mecanismul interior de sub orice influenţă 
dăunătoare , determinată de fluctuaţia schimbărilor politice . 
/Unificarea legislativă , operă largă şi anevoioasă , va fi îndeplinită în scurtă vreme ,
cu colaborarea tuturor acelora care s-au perindat la cârma statului,cu colaborarea tuturor 
factorilor de specialitate , cu cuvânt în domeniu .
/Reorganizarea cooperaţiei şi fixarea ei într-o largă şi efectivă politică de stat ,pentru a face din 
această instituţie o mare forţă economică a ţărănimii .
/Definitiva înzestrare a armatei , care a fost neglijată , cu tot ce are nevoie .
/Crearea unei atmosfere morale , sub stăpânirea căreia se poate înfăptui durabil toate operele 
mari Trebuie să scăpăm această ţară de apăsarea atâtor învinuiri care exasperează conştiinţa 
publică.  Trebuie să ajungem la o purificare a moravurilor ,pentru a da clasei noastre 
conducătoare întregul prestigiu de care are nevoie, pentru ca , prin puteri unite , şi cu 
înţelegerea deplină a rolului pe care-l are să poată sta cu fruntea sus şi cu faţa senină 
înaintea milioanelor de cetăţeni ai acestei ţări , care aşteaptă de la noi mântuirea .
( aplauze prelungite şi repetate )
"Suntem convinşi că îndeplinim cu adevărat o misiune istorică;suntem convinşi că legăm 
glorioasele tradiţii ale trecutului PNL , de prezent şi le proiectăm în viitor ; 
suntem convinşi că partidul acesta care a trecut prin atâtea greutăţi,pentru unii semne de 
prevestire a sfârşitului ,ridicându-se din ruini pe culmile de sus ale creaţiei , că partidul 
acesta ,care a pus la temelia guvernării sale personalitatea ilustră a lui IGDuca,va găsi ,în 
sângele nevinovat care a curs la Sinaia,şi în sufletul marelui nostru conducător,care ne 
stăpâneşte de dincolo de zări,noi şi decisive forţe , pentru a ajunge la realizarea întregului 
nostru program de guvernământ,înălţând ţara şi mărind înaintea timpului ce vin vrednicia 
morală a neamului nostru "( Majoritatea aplaudă, ovaţionează, strigă bravo, în picioare 
Victor Iamandi / 17 dec.'34 
____________________________________________________________________
________________________________

29.)Reacţii la afirmaţiile  lui Iamandi  privind minorităţile ,18-22 dec.'34 
 Maniu, Vaida,  Goga , Iorga, George Brătianu ,Oanea,presa.
( " Universul" , "Lupta" , " Argus" ," Dimineaţa " , " Adevărul" 
 " Dreptatea", "Ordinea"  , "Îndreptarea"  , "Epoca"
 [ LD :revezi declaraţiile exacte ale  lui Iamandi din 17 dec. Mie mi s-au părut lucide şi 
echilibrate .
Dar, pe de o parte , în campania antiliberală internă , ele au devenit " declaraţii criminale " ," 
antinaţionale" , care trebuiau să fie urmate de înlăturarea lui Iamandi din guvern ;
pe de altă parte, în  speculaţiile presei budapestane ,au devenit dovezi de recunoaştere a 
drepturilor maghiare în Ardeal.
 Episodul ilustrează sugestiv  sensibilitatea subiectului în epocă ,datorat campaniilor 
revizioniste şi antirevizioniste, dar şi specularea nesăbuită şi pătimaşă  a unor chestiuni 
naţionale, în  luptele  politice dintre partidele româneşti. 
 Polemica a fost întreţinută cu sârguinţă de " Universul" ( aflat şi pe alte teme în mare 
adversitate cu guvernul pe chestiunile aplicării cenzurii ) şi a fost o manipulare grosolană 
a pasajelor din discursul lui Iamandi .
Partidele opozante s-au năpustit , inpardonabil,asupra subiectului de scandal, făcând valuri şi 
desevicii naţionale.] Vezi pe larg - fişier naţionalism



-Lupta:

Iamandi a răspuns la Cameră , în numele guvernului , la Mesaj. 

Cu acest prilej a făcut unele declaraţii cu privire la politica naţională şi la opera de românizare 
a oraşelor ,  care au dat loc la vii polemici în lumea politică  .   [--------] 

-Magya`rsag:

Budapesta, 19 dec. ( cf. Universul , 22 dec. : 

Partidul Maghiar din România a prezentat atât în Cameră cât şi în Senat , o propunere ca să se 
delege o Comisie interparlamentară pentru regularea situaţiei minorităţilor. 
Propunerea a fost respinsă, nu a intrat în Răspunsul la Mesaj.
Rezultatul propunerii , întocmită cu multă grijă, a fost dată de răspunsul ministrului Iamandi 
care , în expozeul său, a vorbit şi despre chestiunea minorităţilor, recunoscând , în principiu, 
drepturile minoritarilor[------------] 

-"Universul "( Liga antirevizionistă, Stelian Popescu 

" După cum se vede, d.Iamandi a dat în mâna revizioniştilor maghiari argumente pe care se 
grăbesc să le întrebuinţeze împotriva României .
 D.Titulescu , la Geneva, va avea să lupte nu numai împotriva revizioniştilor maghiari, 
ci şi împotriva argumentelor furnizate de d.Iamandi " [-----------------------------] 
 Unanimă este indignarea pricinuită de nesocotita declaraţie a ministrului Iamandi 
Am publicat declaraţiile categorice ale d-lor Iuliu Maniu, AlVaida, şi Octavian Goga 
cum şi cuvântările rostite de dl Iorga, George Brătianu şi Laurenţiu Onea.[ LD : lipsă doc.  ] 
[----------------------------------------------------] 

-"Argus" Gr.Gafencu:

"Nefericita intervenţie a unui ministru pripit în toate şi mai ales dornic " să se afirme" , a adus 
în discuţie problema gingaşă a oraşelor ardelene.Nu vrem să ne oprim asupra şubredelor 
argumente , date de pe banca ministerială,ca să aducă îndreptăţiri istorice întru înstrăinarea 
acestor oraşe.Au răspuns la tribuna parlamentului şi prin presă d-nii George Brătianu, N.Iorga, 
Iuliu Maniu, Vaida -Voevod.[---------] 

-"Dreptatea " ( PNŢ -I.Mihalache)

 În " Universul " , d-nii Maniu şi Vaida , fruntaşii Ardealului,au înfierat pe dl Iamandi . 
" L-au înfierat pentru faptul de a fi spus la tribuna Parlamentului român , 
cum că minorităţile maghiare se găsesc în Ardeal în " continuitate istorică " , 
iar oraşele n-au fost nici o dată ale noastre ." 
 [ LD : dar Maniu putea să replice în Parlament , şi nu a făcut-o ! Mereu în afara parlamentului, 
mereu cu scandal ! Ce păcat ! ] [---] 
Trebuia să vină un ministru român care să sfideze adevărurile istorice şi să arunce o 
greutate în plus în balanţa maghiară ?
 Ziarul " Universul " , prin interwiurile celor doi fruntaşi ardeleni,a înfierat sloboda gură a dl 
Iamndi cum se cuvine .[------] 
**********

-" Îndreptarea " ( PP-Averescu)

"Nu a vorbit numai incompetent , dar nu a vorbit măcar ca un român.A spus cuvinte 
nesocotite , necorespunzând realităţilor.A vorbit vorbe crude pentru românism , jignitoare 
pentru demnitatea naţională. A jignit şi revoltat sentimentul naţional." [-----] 
Răspunzător direct este şeful guvernului , care a însărcinat cu un asemenea rol 
pe un om ca d.Victor Iamandi. Şeful guvernului nu-i rămâne decât de a aplica sancţiuni , 
ministrului vinovat . De nu o va face, rămâne ca şeful partidului de guvernământ , 



să dea satisfacţie sentimentului naţional, atât de adânc jignit, de un ministru al acestui partid 
**********

-" Ordinea " ( PNL-George Brătianu ?)

" Un membru al guvernului , în numele acestuia , a batjocorit , deci, în parlamentul ţării , ideea 
naţională ;a bătut în struna duşmanilor neamului şi a furnizat acestora prilejul să aducă 
 la cunoştinţa străinătăţii că un sfetnic al Tronului ,aprobă protestele , reclamaţiile şi 
revendicările maghiare.     [------------------] 
Actul lui Iamandi a provocat consternare în opinia publică ce aşteaptă să i  se spună dacă a 
fost la mijloc o nebunie sau trădare a intereselor naţionale.
 Domnii Maniu, Vaida , Goga şi alţi fruntaşi ai românismului au condamnat declaraţiile 
necugetate ale ministrului liberal ,arătând ce înseamnă pentru un neam ideea naţională. 
Guvernul a fost somat , imediat , să răspundă dacă se asociază la cele declarate 
sau, dacă nu se asociază, ce măsuri înţelege să ia şi ce satisfacţie crede că trebuie dată ţării. 
*********

-"Epoca"( P.Conservator-Gr.Filipescu  :

" Am aşteptat în oficiosul guvernului măcar unele explicaţii în jurul nenorocit inspiratului 
discurs al d-lui Iamandi. Desigur, cum spunea d. Maniu,ar trebui să se facă discuţie cât mai 
puţină în jurul acestei chestii.Nu etalezi ruşinea ; o acoperi.  Dar pentru aceasta ar fi trebuit o 
punere la punct hotărâtă, a guvernului.Nu putem rămâne numai cu dezavuarea oficială a d-
lui Onea.Câtă vreme d.Iamandi rămâne pe banca ministerială şi guvernul tace,această 
tăcere înseamnă solidarizare cu opiniile -lui Iamandi. 
********

-" Universul "atacă "Dimineaţa" 

"Nici un ziar , absolut nici unul, nu s-a încumetat să apere  criminala declaraţie a 
palavragiului Iamandi . Numai " Dimineaţa " singură - cum putea să fie altfel când este vorba 
de o problemă naţional-românească -  are curajul să scrie :
< Discursul d-lui Iamandi a fost o manifestare demnă a unui guvern care vede realitatea şi 
care susţine o politică civilizată pe acest teren atât de dificil 
Constatăm însă că şi în această chestiune au intervenit patimile politice ,cari au împins 
discuţiile pe o linie falsă.Nu se ia în considerare linia generală a discursului , 
ci se caută fraze răzleţe din care să reeasă, nici mai mult nici mai puţin,decât     că guvernul   
trădează interesele ţării .
Nu vedem ce interese superioare sânt apărate prin această campanie. 
 D.Maniu, căruia i  s-a cerut părerea , s-a asociat , ce-i drept, la atacurile îndreptate 
 contra d-lui Iamndi , dar a terminat cu un sfat de care ar trebui să se ţină seama : 
 să nu se discute prea mult acest discurs. > 
" Faţă de unanimitatea protestelor tuturor celor simt româneşte ,opinia pubilcă se întreabă : 
Da sa nu, guvernul român se solidarizează cu cel care , 
de pe banca ministerială, a făcut condamnabila declaraţie ? 
O lămurire imediată se impune… " 
reacţii la discurs Iamandi / 18-22 dec.'34 
____________________________________________________________

30.)Victor Iamandi Răspuns învinuirilor aduse , 22 dec.'34 

(" Lupta " ,  22 dec.'34 +  foto Iamandi 
¤Politica guvernului faţă de minorităţi  - 
" Campania ce s-a întreprins împotriva mea pe tema unor declaraţii […]mă obligă să dau 
câteva lămuriri şi precizări pentru ca opinia publică să fie edificată atât în privinţa sensului 
adevărat al cuvântării mele cât şi în privinţa temeiniciei atacurilor ce mi s-au adus în ultimele 
zile.Fireşte, nu cred necesar să mă opresc la ceea ce este calomnie şi injurie în aceste atacuri. 
Mă mărginesc deci să stabilesc adevărul , aşa cum a fost rostit de mine în şedinţa de la 17 



decembrie, şi aşa cum a fost înţeles şi acceptat de întreaga adunare ,fără ca cineva să se fi 
ridicat  pentru a releva sau a protesta,      împotriva unor afirmaţiuni care ar fi adus o cât de 
neânsemnată atingere a intereselor naţiei mele. "[----] 
Iamandi / 22 dec..'34 

/Afirmaţiile sale:

A afirmat că sunt 4 milioane de minoritari .
Este cineva care să conteste acest lucru ? 
A afirmat că în unele părţi ale ţării ,aceste minorităţi reprezintă o continuitate istorică 
Nu este adevărat că , în Ardeal, sunt minorităţi maghiare şi săseşti ,care de sute de ani  
ocupă anume porţiuni din teritoriul nostru,aduse de statul mahiar dominant şi care, urmărind 
politica de desnaţionalizare încă din sec. X-XI le- a acordat acestor oameni privilegii ? 
Nu este adevărat că , prin tratatul de pace care a statornicit hotareleRomâniei Mari , aceste 
minorităţi au fost considerate " minorităţi etnice " ?
A afirmat că nu se poate preconiza o politică oficială de stat împotriva a 4 milione de oameni.
Există un singur om de răspundere care să nu subscrie fără rezerve acestui postulat ? 
" A se atribui acestor afirmaţii ale mele , care nu sunt decât constatări de fapt ,alt senz decât 
acela pe care-l au, însemnează nu numai o ignorare a unei realităţi ci o totală rea credinţă.
"Este posibil să se tragă din expunerea acestui adevăr, concluziunea că aşi fi generalizat 
asupra întregului Ardeal, unde elementul românesc este într-o masivă majoritate, 
continuitatea istorică a maghiarimei ? 
A afirmat că dacă este vorba de atitudini centrifugale , acestea le găsim la conducătorii 
minorităţilor 
Nu este adevărat că dacă există porniri iridente - căci aceasta înseamnă atitudini centrifugale - 
trebuie să le căutăm la conducătorii politici ai minorităţilor ? 
Dar cum se poate nega ceea ce ştie toată lumea că aţintirea privirilor spre Budapesta a 
conducătorilor maghiari     - care , în cea mai mare parte , sunt aceeaşi oameni care ,înainte de 
unire, reprezentau politica statului maghiar  - este un fapt care se poate nega ?  "  [----] 
"Iată tot ce am de spus" 
[LD: mai trebuia să aibă curajul să spună că a afirmat că oraşele din Ardeal, Basarabia şi 
Bucovina,totdeauna au fost ale minoritarilor , ceea ce era adevărat şi explicabil.] 
 Iamandi / 22 dec..'34 

#Facsimil trucat  fals grosolan 

Pentru a se vedea însă cum s-a ajuns ,de către cei care m-au atăcat , pe tema acestor declaraţii , 
la prezentarea pe cât de alarmantă , pe atât de tendenţioasă a spuselor mele, mă voi mărgini 
să relev metoda întrebuinţată "[----------]
Ceea ce s-a publicat ca " text" facsimilat al părţii din discurs,nu era decât o înşirare de fraze 
disparate cu eliminarea unor pasagii explicative care le dădea înţelesul adevărat şi 
prezentate apoi publicului cu aparenţa unei succesiuni unitare a declaraţiilor mele .
Prin acest aranjament , fragmentat şi trucat ,facsimilul a apărut în "Universul " cu următoarea 
alcătuire :[ explică rând cu rând tehnica trucării a pasagiilor  ] 
 " Aceste lămuriri le socotesc suficient de edificatoare pentru a zădărnici orice încercare 
de ponegrire atât a mea , cât şi a partidului naţional-liberal din care fac parte ,pe tema 
sincerităţii simţămintelor naţionale.
De altfel , socot că astăzi , mai mult decât oricând,orice tentativă de suspecatre a acestor 
simţăminte tocmai la oamenii şi la partidul care reprezintă expresiunea cea mai vie şi mai 
eficace a simţămintelor şi a politicii de stat faţă de problemele naţionale , constituie o mare 
greşeală ,tocmai din punct de vedere naţional " 
Iamandi / 22 dec.'34 
_________________________________

31.)Cluj.Adunare naţională:a 16-a aniversare a Unirii,27 dec.'34 

Conferinţă ministerială .



(" Universul"  , an 51, nr. 355, 30 dec.'33 ; "Adevărul" , an 48, nr. 15 .633, 29 dec.'34
[LD :Cuvânările au fost transmise la radio . Eu le-am luat din " Universul" 
După şedinţa solemnă, s-a ţinut consfătuirea ministerială şi provincială. 
Tradiţie şi inovaţie semnificativă în comemorarea actelor de unire din 1918. 
Reprezentanţii Vechiului Regat, Bucovinei , Basarabiei,veniţi în capitala Ardealului în faţa 
reprezentanţilor din tot Ardealul  ( este adevărat, a reprezentanţilor liberali ! )pentru a celebra  
comemorarea de la marea unire.Încercare semnificativă de a muta accentul , de pe 
regionalismul particularist,pe sentimentul conştiinţei naţionale româneşti .
A fost ca un semnal .Să fi fost şi o reacţie la anunţatele intenţii ale lui Maniu că se retrage din 
Deleg.Permanentă şi de a face întruniri la Cluj şi Alba Iulia ? Se poate.
Dar nu era prima "consfătuire ministerială" ţinută de liberali în provincie .
Doc.integral - fişier PNL X
/Alx.Lapedatu : Guvernul, PNL şi Ardealul  / 
/I.Inculeţ : unitatea naţională - treptele Unirii - Vechiul Regat  - România Mare vitejia românească 
-  limba română  - cultura românească ;
  Marile probleme rezolvate : unirea, votul universal, împroprietărirea  ; 
  Generaţia unionistă  ; Democraţia liberală  ; Monarhia constituţională  ;
  Domnia ordinii şi legii / 
/ I.Nistor :Conştiinţa unităţii naţionale / clasa mijlocie românească / burghezia românească / 
  Educaţia profesională a clasei mijlocii / Ridicarea şi ocrotirea clasei de mijloc / 
/ Gh.Tătărăscu : Semnificaţia întrunirii de la Cluj , la a 16 aniversare / 
  Răspuns revizionismului / Repararea nedreptăţilor naţionale în provinciile alipite / 
  Oraşele ardeleneşti  /  Minorităţile / politici naţionale / 
  Rămânarea la guvernare / 
/ " Universul" , " Adevărul" : atmosferă, zvonuri , comentarii / 
" Universul " / 30 dec.'29 
Cu acceleratul de Bucureşti  ( 3 vagoane , la Cluj , Tătărăscu, Lapedatu, Inculeţ şi Nistor. . 
La gară, întâmpinaţi de Valeriu Roman şi Gh.Leon , prefectul dr. Dunca, primarul Drăgan , 
episcop Iuliu Hossu, g-ral Motaş , prefecţii , primarii , parlamentarii ,  reprezentanţii PNL
 din Ardeal .  Şedinţa - în sala de recepţii a prefecturii. 
/ Prefectul Dunca  - a rostit cuvântarea de bun sosit . 
/ P.Sa Episcopul Hossu - biserica este alături de guvern în munca pentru consolidarea 
ţării, invitând oaspeţii la biserica nouă greco-catolică din str. Brătianu. 
/Tătărăscu - mulţumit pentru primire şi manifestaţia de dragoste faţă de guvern şi de el ; 
a venit la Cluj la chemarea " şefului Ardealului " ,ministrul Alexandru Lapedatu ,pentru a 
prezida marea manifestaţie cultural-naţională , care va fi o manifestare a românismului de 
pretutindeni.Era  fericit că va petrece sfârşitul de an la Cluj.

a)Al Lapedatu:

/PNL şi Ardealul 

Primul ministru este a doua oară în capitala Ardealului. Întâia oară, în mai '34 ,a organizat 
conferinţa parlamentarilor şi prefecţilor liberali,inaugurând  un nou sistem în acţiunea de 
guvernare ,prin rezolvarea la faţa locului  a problemelor locale.
Acum ,este invitatul reprezentanţilor acestor ţinuturi pentru ca , împreună,să cerceteze o serie de 
probleme de care depind dezvoltarea şi consolidarea viitoare .
[evocă congresul cultural din 1927, prezidat de ICBrătianu  ; evocă congresul PNL 
din mai '31 -prezidat de IGDuca -  dovezi că aceasta a devenit tradiţie la PNL ] 

b)Ion Inculeţ:
 " Astăzi vă vorbeşte fostul preşedinte al Sfatului Ţării ce a votat pentru totdeauna
 unirea Basarabiei cu Patria Mumă. Am venit de dincolo de Prut , dincoace de munţi ,ca în 
inima Ardealuli, în anul al 16-lea de unirea tuturor românilor şi în pragul anului 1935 ,
de la naşterea Domnului, să ne examinăm conştiinţele şi să vedem dacă ne-am făcut 
pe deantregul datoria faţă de neam, patrie şi tron. [-----] 



"Prima şi ultima poruncă a neamului nostru definită alfa şi omega , crezul tuturor românilor 
de la Nistru până la Tisa ,a fost păstrarea şi apărarea până la capăt a hotarelor între care 
este aşezat neamul nostru românesc.Nu vom da nimănui nici o palmă de pământ din moşia 
strămoşească,România Mare ,în graniţele ei de stat naţional a noastră , a tuturora. [-----] 

/România Mare este a tuturora!

/Vechiul Regat -nucleul unirii 

"România Mare este  a noastră, a tuturora.Dar nu trebuie să uităm niciodată că unirea s-a 
făcut şi a putut să se facă , fiindcă a existat micul Vechi Regat ,ca stat liber şi 
independent , care în momente hotărâtoare n-a ezitat o clipă să aducă pe altarul întregirii 
neamului , toate jerfele ce i s-au cerut .
România Mică , îndeplinind porunca neamului  , a intrat în război şi a dat posibilitatea 
românilor din Basarabia , Bucovina şi Ardeal să hotărască libertatea , dorinţa lor de a trăi 
împreună ,într-un singur stat naţional. " [-------------------------]
"Astfel, România Mare a fost creiată nu prin cucerire , ci prin libera expresiune a voinţei 
poporului român în adunările naţionale de la Chişinău, Cernăuţi şi Alba Iulia.
De la un capăt la altul al ţării noastre, totul ne uneşte   ,   nimic nu ne desparte   .[------] 
Rămâne să ne facem întreaga datorie în spiritul de dezinteresare personală, de jertfă, de 
abnegaţie.Toate chestiunile mari   ,   epocale, ale neamului nostru sunt rezolvate .   
Chestia naţională este rezolvată , prin unire  ,  
chestia politică prin votul obştesc , 
chestia socială  - prin reforma agrară  .  
Aceste chestiuni au aşteptat rezolvarea veacuri întregi." [--------------------------------] 
Toate drepturile, toată libertatea naţională , tot pământul, le-am căpătat prin unire şi graţie 
unirei. Să fim demni de rolul ce ne-a rezervat istoria.[-------]

/România democrată:unire, vot obştesc, reformă agrară 

"Garanţia propăşirii poporului nostru şi a ţării noastre se află nu în ideologii importate .
Căile salutare pentru România noastră se află în păstrarea tradiţiilor ei democratice , 
care au adus-o la România Mare .
Democraţia , pentru noi, nu este un simplu sunet .Statul nostru , noi vrem să-l avem , 
deopotrivă, pentru toţi, nu numai pentru o singură categorie de cetăţeni .
Armonizarea şi nu opunerea intereselor sociale,a fost cu succes urmărită de toţi înaintaşii 
noştri. " [------]
"Cu legea în mână , dar cu toată hotărârea şi energia ,vom veghea la asigurarea şi 
menţinerea ordinii , fiindcă nu poate să fie muncă rodnică a poporului nostru , fără pacea 
internă şi fără încrederea că nu se va permite încălcarea legilor .
De la malul Nistrului până la malul Tisei ,Dunăre şi Marea Neagră , ne vom îndeplini îndatoririle 
noastre , vom îndeplini poruncile neamului nostru , poruncile conştiinţei noastre . 
Asta am venit s-o declarăm., spre ştiinţa tuturor , aici, în inima Ardealului" 

c.)Ion Nistor:

/Desăvârşirea unităţii naţionale 

"În năzuinţele noastre spre înălţimile senine ale idealului naţional este bine ca, din când în 
când, să ne îngăduim şi clipa de popas ,pentru a privi înapoi asupra drumului parcurs dar 
şi pentru a aduna puteri     şi energii noi,   în vederea urcării tot mai sus , până la atingerea 
ţintei dorite.Un asemenea recreator popas de reculegere şi de edificare sufletească ,
ni-l oferă şi adunarea de astăzi de la Cluj,care vine să încheie în mod armornic seria 
înălţătoarelor serbări ,în legătură cu aniversarea de 16 ani de la proclamarea 
memorabilelor acte de unire de la Chişinău , Cernăuţi şi Alba Iulia ,acte la pregătirea şi 
desăvârşirea cărora am contribuit cu toţii   ,  cu tot ce am avut mai bun şi mai nobil în sufletul 
şi cugetul nostru românesc. 



" Ne-am adunat astăzi aici pentru a face bilanţul realizărilor noastre din trecut,dar , mai ales, 
pentru a ne lămuri şi edifica asupra celor ce trebuie să facem de astăzi înainte pentru 
întărirea şi desăvârşirea unităţii naţionale.
" Suntem una din naţiunile civilizate ale Euopei , care , pe calea normală a evoluţiunii fireşti, 
ne-am făurit unitatea politică , lărgind hotarele străbune până unde ajung drepturile 
noastre etnice şi istorice.      [--------] 
Nistor / 27 dec.'34 

/Clasă mijlocie românească !

/Burghezie orăşenească românească ! 

[  LD : iată cum , firesc şi neostentativ, Nistor opune formulei " statului ţărănesc" ,formulei 
naţionaliste exclusiviste "statul românesc",formula "statului liberal " ,cu accent pe ridicarea 
burgheziei orăşeneşti şi clasei mijlocii  româneşti ,  fiind astfel în acord cu doctrina şi 
programul  PNL ] 
"  Programul nostru de realizări  în viitor este vast şi variat .
Mie să-mi fie îngăduit să insist asupra unui mare neajuns în structura noastră socială.
Ne lipseşte o clasă de mijloc puternică şi creatoare şi din cauza aceasta constatăm cu regret 
că în anumite părţi ale ţării ,pătura intelectuală se reazimă direct pe tagma ţărănească , 
fără intermediul firesc şi necesar al păturei burgheze orăşeneşti. [-----] 
" Este meritul incontestabil al PNL şi al marilor noştri conducători ,de a se fi sesizat din 
vreme acest neajuns în structura noastră socială şi de a fi avizat la măsuri energice şi 
imediate pentru refacerea clasei noastre de mijloc, graţie cărora oraşele din Vechuiul Regat 
şi-au căpătat înfăţişarea lor normală .
" Aceleaşi măsuri de urgenţă se impun şi pentru Basarabia , Transilvania şi Bucovina  ,     
pentru ca aplicarea lor energică să ducă la acelaşi rezultat .
" Programul nostru de guvernământ acordă cea mai largă atenţie problemei redresării 
clasei de mijloc în toată ţara ,dar cu preferinţă în provinciile unite , unde burghezia 
românească a suferit mai mult şi unde restaurarea şi reinstalarea în străvechile lor resorturi 
şi tradiţii economice şi sociale a devenit un imperativ categoric al politicii noastre de Stat   .  
[-------------------------] 
Nistor / 27 dec.'34 

/Educaţia profesională a clasei mijlocii 

" Pe lângă grija pentru asistenţa muncitorimei noastre în caz de boală, infirmitate şi deces, 
o bună parte din preocupările noastre sociale trebuie să fie puse în serviciul educaţiei 
profesionale a ucenicilor, meseriaşilor şi comercianţilor de mâine.     [-----] 
"Ucenici aceştia se recrutează , în bună parte, din rândurile noastre , 
începând să alimenteze din belşug cu energiile lor tinere şi viguroasă clasa noastră de mijloc, 
precum au alimentat , până la saturaţie, clasa noastră intelectuală de astăzi. [------------------] 
" Absolvenţii acestor cursuri , cari ziua lucrează în ateliere şi uzine, iar seara îşi 
completează şi întregesc cunoştinţele lor teoretice ,constituie cetele de ieniceri ale 
burgheziei noastre care , mâine, printr-o muncă cinstită de întrecere cu concetăţenii lor de 
altă limbă ,vor recuceri oraşele noastre şi le vor da vechea lor înfăţişare românească ." 
" Cum însă o bună parte din ucenicii români numai cu greu pot găsi adăpost la maiştrii lor, 
ne-am gândit să înfiinţăm pretutindeni cămine pentru ucenici, în care pionii burgheziei 
noastre de mâine,să găsească seara, după munca istovitoare a zilei, un adăpost omenesc .
[-----------------]"Concomitent cu grija pentru educaţia tineretului, trebuie să avem grijă pentru 
bunăstarea morală şi materială a negustorilor şi meşteşugarilor români .[-----] 
Nistor / 27 dec.'34 

/"Românizarea " oraşelor, a clasei mijlocii 

[ LD : Atenţia acordată de Nistor burgheziei româneşti, clasei de mijloc, a fost răspunsul 
lucid, constructiv, la toate demagogiile naţionaliste agitate de naţionaliştii xenofobi.  ] 
" Iată câteva  puncte din vastul nostru program de măsuri şi realizări în vederea ameliorării 



şi întăririi clasei noastre de mijloc , măsuri care ,dacă vor fi continuate cu perseverenţă şi 
aplicate cu dragoste şi înţelegere ,vor contribui , cu un ceas mai degrabă , la restaurarea 
integrală a clasei noastre de mijloc şi la românizarea oraşelor noastre .
" Preocupările acestea atât de serioase arată că ne dăm seama de marea datorie naţională pe 
care o avem pentru întărirea elementului românesc la oraşe,pentru participarea lui efectivă 
la comerţul şi industria ţării ,pentru întărirea clasei noastre de mijloc."

d.)GhTătărăscu:

/Semnificaţia întrunirii din Ardeal.

[LD : este evidentă stăruinţa şi străduinţa guvernului de a atrage Ardealul la opera de 
înţelegere şi construcţie naţională, de a anihila propaganda adversarilor privind neglijarea 
provinciilor unite de către liberali,de a-şi întări poziţiile,  electorale chiar , în Transilvania 
De aceea m-a şi dus gândul la o contrabalansare a agitaţiilor care voiau  să îndrepte 
resentimentele spre Bucureşti, indicat ca centrul dominator.
Din păcate ,este prea optimistă  generalizarea sa , privind  consensul naţional  … ] 
" Participarea la acest sfat a oamenilor de numele cărora se leagă unirea Basarabiei 
şi Bucovinei , precum şi declaraţiile ce s-au făcut aici ,transformă această manifestare 
regională într-o manifestare cu caracter naţional ,care îmbrăţişează aspiraţiile românismului 
de pretutindeni.Sunt fericit că îmi este dat să prezidez o asemenea demonstarţiune ,
care sfarmă cercurile de partid- şi luând proporţiile unei afirmări de conştiinţă , constituie 
răspunsul final   tuturor campaniilor de ură şi aţâţare   , care , dincolo de hotarele noastre , au 
căutat , în decursul acestui an, să întărească curentul revizionismului . "[----] 
GhTătărăscu / 27 dec.'34 

/Răspuns revizionismului 

"Reacţiunile împotriva acestui curent sunt necesare şi avem datoria să ţinem treaz sufletul 
ţării  ,   împiedicând să alunece pe panta unei pasivităţi, care ar putea fi interpretată fie ca un act 
de recunoaştere , fie ca un act de abdicare . 
"Datori suntem apoi ca , în faţa revendicărilor , care se reazimă pe interese materiale ,
 să opunem revendicările care se reazimă pe drepturile imprescriptibile a popoarelor   ;  
iar celor mai îndrăzneţi , care ne ameninţă cu forţa în slujba silniciei ,să opunem calmul 
biruitor al celor care reclamă forţa în slujba dreptăţii ." 
" Şi în anul care se încheie a răsunat în atâtea împrejurări strigătul de sfidare şi de 
provocare:< revizuiţi frontierele ! >.
De aici din această cetate , inimă a Ardealului , noi răspundem în numele unui Neam întreg : 
< REVIZUIŢI CONŞTIINŢELE!  >
Revizuiţi-vă conştiinţele - le veţi găsi împovărate de o mie de ani de constrângere făcută 
pentru a silui sufletul unui popor .
Revizuiţi-vă conştiinţele - le veţi găsi încărcate de remuşcările sădite de suspinele 
celor cari s-au stins prin temniţi ori au pătimit pe roată ,fiindcă au voit să-şi păstreze limba 
şi pământul lor.
 Revizuiţi conştiinţele voastre şi apoi vedeţi dacă mai puteţi încerca să revizuiţi frontirele 
noastre ! 
Frontierele noastre nu sunt frontiere convenţionale ,ci frontierele înlăuntrul cărora un 
popor, deposedat prin forţa brutală de toate drepturile sale , a aşteptat zece veacuri ziua 
eliberării . Frontiere eterne  - eterne cât şi dreptul şi dreptate şi care nu se pot clinti decât în 
ziua în care ar muri şi dreptul şi dreptatea.
  De aceea, acelora cari ne reclamă oraşe şi pământ , noi le răspundem :< NICI UN SUFLET ŞI 
NICI O BRAZDĂ !  >;iar acelora care ne propun schimburi şi târguieli,noi le răspundem cu 
lozinca generaţiei noastre ,sub îndemnul căreia armata regală a trecut munţii : 
< ORI TOŢI ÎNTR-O ŢARĂ , ORI TOŢI ÎNTR-UN MORMÂNT ! >
" Afirmarea acestor credinţe , a acestor simţăminte, a acestei voinţe,este necesară ori de 
câte ori acţiunea revizionistă depăşeşte  - aşa cum a depăşit în ultimul timp -marginele 
îngăduinţei şi se transformă în acţiune de tulburare a păcii dintre popoare."



GhTătărăscu / 27 dec.'34 

¤Provinciile alipite :Repararea nedreptăţilor!

[ LD : pe lângă răspunsul dat minorităţilor, tezele lui Tătărăscu au ţinut să atenueze , 
 să corijeze , afirmaţile lui Iamandi la Mesaj, care stârniseră comentariile controversate  
cunoscute.  ] 
" Această afirmare cade în sarcina tuturor conştiinţelor româneşti ,dar cade mai ales în 
sarcina partidului nostru ,care a fost instrumentul de înfăptuire a poruncilor istoriei 
şi revendică în faţa ei răspunderea îndrumării acţiunii politice şi răsboinince 
care a pregătit întregirea Neamului nostru .
Să continuăm deci azi, ca şi eri , să ne facem datoria.Să ne facem datoria la frontiere , dar să 
ne facem datoria şi înlăuntrul lor ,practicând în toată viaţa Statului , comandamentele politicii 
naţionale. 
" În executarea acestei politici să ne îndeplinim datoria faţă de provinciile alipite , desăvârşind 
, cu un ceas mai curând , ceea ce am numit în programul nostru ,
opera de reparare a nedreptăţilor istorice . 
" Ce este această operă ? Ea a fost definită în toate programele de guvernare ale PNL ;
 ea a fost definită şi de acest guvern prin actul declarativ ce am făcut, aici , la Cluj, 
în ziua de 2 mai a acestui an . Iată ce spuneam atunci : 
  < Soluţiunile ce vom da problemelor ardelene vor forma la olaltă   ceea ce partidul nostru a 
numit opera de reparare istorică . Opera aceasta de reparare a tuturor nedreptăţilor lăsate 
moştenire de istorietrebuie săvârşită cu hotărâre pe toate tărâmurile vieţii economice , 
culturale şi sociale , până ce elementul românesc din acest ţinut va fi ridicat,
sub acest întreit aspect , la rangul pe care trebuie să-l deţină elementul majoritar     într-un   
stat naţional :formarea unei puternice burghezii româneşti în Ardeal este un imperativ  cu 
caracter naţional , care trebuie însuşit de toate partidele şi a cărui executare trebuie urmărită 
de toate guvernele . > 
"Această operă de promovare a elementului românesc , trebuie înfăptuită în toate 
provinciile unite , faţă de toate clasele şi atât în pătura rurală cât şi în pătura orăşenească .
GhTătărăscu / 27 dec.'34 

¤ Oraşele ardeleneşti

¤ Minorităţ ile 

[ LD : poate , ca efect politic,abordarea lui Tătărăscu era oportună. A liniştit spiritele , 
l-a dezavuat pe Iamandi , spunând că oraşele ardeleneşti n-au încetat să fie româneşti .
 " nici o clipă "  ! Ca adevăr însă, mie mi s-a părut că Iamandi a prezentat-o mai aproape de 
adevăr , şi fără a fi  compromiţătoare !  ] 
" Ea trebuie înfăptuită mai ales în oraşele ardelene unde politica de persecuţie 
şi de desnaţionalizare a fost mai dură şi unde elementul românesc băştinaş,deşi având de 
înfruntat una din cele mai crâncene acţiuni de asuprire cunoscută în istoria popoarlor , a reuşit 
să-şi asigure   , fără întrerupere,   existenţa şi drepturile de stăpânire .  
"De la origine şi până astăzi, aceste oraşe n-au încetat , o singură clipă   [  LD ? ! ] 
să fie şi să rămână româneşti şi multe din ele au constituit , de-a lungul persecuţiilor , 
redanele de rezistenţă în care luptătorii noştri au ţinut aprinsă flacăra românismului . 
" De sigur, această acţiune de promovare a elementului românesc nu va fi practicată
 prin acte de agresiune sau de persecuţie. Aşa cum spunea şi în mai '34: 
 < Această acţiune de promovare nu va fi făcută prin ştirbirea drepturilor  celorlalte 
elemente conlocuitoare şi nu printr-o politică de agresiune ,  ci numai printr-o acţiune 
continuă şi fermă de ajutorare şi de ocrotirea elementului românesc , făcută în cadrul 
legilor şi îndrumată   în spiritul de conciliere care trebuie să stea la baza politicii noastre 
de Stat " >
Astfel fixam prin acea declaraţie cadrul politicii noastre naţionale , 
în faţa uneia din marile probleme ridicate de actul Unirii. " 
GhTătărăscu / 27 dec.'34 



¤Politici naţionale 

În actele guvernului , atât în politica provincială cât şi în politica generală a Statului.
Legea conversiunii datoriilor  ;  Legea protecţiei muncii româneşti  ;legea de reorganizare a 
învăţământului ; jertfele făcute pentru dezvoltarea culturii naţionale ;accesul românilor la 
conducerea administraţiei comunelor şi oraşelor ;încetarea contolului străin asupra 
finanţelor ; opera de înzestrare a armatei . [---------------] 
" Iată politica noastră naţională în acţiune. Anul întâi a fost anul conversiunii . 
Anul al doilea va fi anul întăririi armatei. 

" Universul /  30dec.'34 

¤Atmosfera adunării 

Pasagiile referitoare la politica naţională a guvernului au fost subliniate cu aplauze 
puternice , de asistenţă ca o solidarizare făţişă ,contra declaraţiilor d-lui Iamandi   .  
Toată lumea consideră declaraţiile d-lui Tătărăscu ,ca o dezavuare în public a ministrului 
Iamandi.Rectorul Universităţii, Ştefănescu -Goangă ,a mulţumit în numele Ardealului , 
pentru cuvintele de linişte aduse. 
*****************************************************
"Universul "  / 30 dec.'34 

/Consfătuirea de la prefectură / 27 dec./

probleme cu caracter cultural şi economic ardelenesc. 
 Tătărăscu : A făcut un expozeu pe aceste probleme ;
A insistat asupra netemeiniciei zvonurilor privind căderea guvernului : 
" Nici o dată nu m-am simţit mai stăpân pe toate posturile de comandă , decât azi. 
Evident, aceasta supără pe adversari .Eu voi rămâne însă la postul meu de comandă . 
 Avem încă ani de zile de guvernare . " 
  " În guvern , astăzi, Ardealul este reprezentat prin d.Lapedatu , şeful politic al partidului 
din Ardeal, care a închinat o activitate de 3 decenii partidului, activitate intensă, în faţa căreia
mă  închin."L-a rugat ca lunar , acesta să convoace parlamnetarii ardeleni ,să se informeze şi 
să aducă în gvern problemele. 
,Avem apoi în guvern pe d.Valer Pop , om de muncă şi de inimă care va secunda pe 
d.Lapedatu , spre binele partidului , în acţiunea sa de soluţionare a chestiunilor ardeleneşti. 
,Avem apoi pe d. Valer Roman şi Gheorghe Leon , subsecretari de stat ,
care sunt o armătură puternică cu care sperăm că toate problemele ardeleneşti
 vor fi soluţionate spre satisfacerea tuturor. 
Recomandă  liberalilor  din Ardeal să facă întruniri de mari proporţii ,  pe judeţe, 
  pentru a populariza realizările guvernului .
 ****************************
După amiază, Tătărăscu a vizitat pe Al.Vaida ; ceilalţi miniştri au vizitat diverse instituţii 
administrative ; a mai fost o consfătuire a parlamentarilor liberali pentru legea 
administrativă . Sera miniştrii au părăsit Clujul. 
******************************

"Adevărul "  / Almin  /  29 dec. '34 

¤ Manifestaţia de la Cluj 

Rostul manifestaţiei a fost , pe de o parte , să răspundă campaniei revizioniste,pe de altă parte 
, Tătărăscu a ţinut să răspundă campaniei împotriva guvernului pe tema discursului  
Iamandi la Mesaj. Iamandi se afla în străinătate ( pe motive de sănătate la reîntoarcere se va 
vedea cum se va rezolva incidentul.În cercurile politice din Capitală se spunea că, probabil, 
  Iamandi va demisiona din guvern. De la guvern, însă,  se credea că nu se va ajunge la 
demisie. 
'*******************************



Adunarea de la Cluj / 27 dec.'34 
__________________________________________________________________

32.)Valeriu Pop ( ardelean,PNL, ministru ),nov.-dec. 1934 
( Valeriu Pop, Amintiri politice , 1936-1945, Editura Vestala, Bucureşti, 1999  ) 
[ Solidarităţi şi … solidarităţi : ardeleneşti, guvernamentale , de partid, de familie
Presiuni de tot felul s-au exercitat asupra încheierii afacerii Skoda.Numai aşa se explică faptul 
că , după atâta scandal şi trenare,Raportul va ieşi atât de " subţire " ]

/Presiunile şi credinţele lui Vaida 

15 nov.'34.  Deschiderea Parlamentului .Adam Popa îi spune că Vaida a telefonatfoarte 
alarmat lui VVTilea pe chestia implicării lul M.Popovici în răspunderi ,în legătură cu 
descinderea la reprezentanţa Skoda , care, fiind întâmplată sub guv.Vaida , l-ar constrânge 
pe Vaida la solidaritate.Vaida nu ar avea nimic de zis ca Madgearu să fie dat în judecată , 
pentru că este fără îndoială, vinovat. [---] Tătărăscu crede că trebuie să-i refere Regelui.[---] 
Regele este de părere că Vaida nu ar trebui să se solidarizeze cu Popovici,şi-l roagă să 
comunice lui Vaida părerea sa.De comun acord, Tătărăscu ,  Bentoiu Inculeţ şi Pop  , 
hotărăsc  "izolarea "  lui Mihai Popovici de guvernul  Vaida , în chestiune.[-----------] 
17 nov.'34.Cluj.Se întâlneşte cu Vaida .Îl crede nevinovat pe Popovici. Dar va medita.
"A revenit asupra credinţei lui că partidele sunt în descompunere ,şi-au pierdut rostul de a 
fi, fac imposibilă buna guvernare şi că numai un guvern personal şi autoritar va putea 
remedia situaţia ."[-------] 

/Presiunile şi credinţele lui Maniu 

29.nov. '34 . Tillea îi comunică : Maniu caută, prin Costică Angelescu, să determine pe Vaida 
la o solidarizare activă măcar cu Mihai Popovici.
Vaida este expus la presiuni şi stăruinţe continue.Îi expun necesitatea de a contrabalansa 
aceste presiuni şi de a determina rezerva lui Vaida.[-------]
Mihalache este nehotărât , în ce priveşte solidarizarea cu Boilă.
____________________________________
Valer Pop /
1 dec.'34  ( se omagiază 1 dec. în Cameră şi  Senat : la Cameră vorbeşte Maniu , la Senat … 
Iorga  ) 
ora 8,30 : Tillea vine direct de la gară (  de la Cluj ) .Vaida face apel pentru scoaterea din cauză 
a lui Popovici , din motive tactico-politice şi familiale .
ora 11,30 : în ce priveşte comunicarea lui Tillea, să-l întrebe imediat pe Rege. 
ora 12,30. : audienţă la Rege. Regele dă deplină libertate guvernului în ce-l priveşte pe Popovici. 
Seara : Comunică lui Tătărăscu răspunsul Regelui. Tătărăscu îi spune că chestiunea s-a 
complicat deoarece Dinu Brătianu este intratabil pe chestia Popovici. [---------------------] 
22 dec.'34 .Tillea îmi comunică hotărârea lui Vaida de a clarifica situaţia în PNŢ , 
  până la eliminarea lui Maniu din partid. 
[------------------------------------------------] 

33.)"Guvern naţional "condus de Titulescu  ?,29 dec.'34 
 ( " Adevărul" , H.Soreanu ,  an 48, nr. 15.633, 29 dec.'34 
[ LD Nu prea voi lăsa să pătrundă " zvonurile" în analiza situaţiei. Dar dau ex … aşa …  ca să fie 
un argument, în plus , privind efemeritatea presei şi efectele cenzurii pe plan politic :
" jurnalul vorbit" sau … zvonul . Şi pentru că era ajun de An Nou ; şi pentru că urma anul în 
care m-am născut ] ]
H.Soreanu / 29 dec.

#Zvonuri,scenarii, bârfe...

S-a intrat în al II-lea an de guvernare PNL şi toate" combinaţiile" politice … par secate   .  
 De atâtea ori s-au ţesut combinaţii gata să fie realizate , s-au studiat formule inedite , 



s-au pus pentru 24 de ore în circulaţie cele mai fantastice formaţiuni ministeriale. 
...Cafeneaua politică a depus silinţe înfrigurate pentru a anima jurnalul vorbit care, 
în umbra cenzurii, cunoaşte o splendidă înflorire.
Chiar a doua zi după instalarea guvernului Tătărăscu , s-a pus problema succesiunii , 
fiindcă guvernul va cădea , cade , a căzut !Şi totuşi, guvernul se încăpăţânează să nu cadă ! 
Ni s-a spus că PNŢ va da atacul , va trece la asaltul final , se va uni , se uneşte, s-a unit ! 
Şi totuşi PNŢ se încăpăţânează să nu se unească ! 
Un georgist, adversar ireductibil al guvernului , întrebat dacă crede că este un pericol mai 
mare pentru ţară decât menţinerea guvernului Tătărăscu   ,  a spus : "da , căderea  lui ! "
Şi toţi frecventatorii Camerei deschideau guri imense în faţa acestei butade ,în timp ce amicii 
politici ai misteriosului georgist, dădeau din cap deşi nu înţelegeau nimic… 
H.Soreanu / 29 dec.

#Optimismul lui Tătărăscu 

Poate aşa se explică optimismul d-lui Tătărăscu, în ciuda faptului că guvernul are dificultăţi 
serioase : mari probleme financiare ; conflictul dintre Dinu Brătianu şi Tătărăscu se 
adânceşte ;  neutralitatea binevoitoare a PNŢ spulberată datorită anchetei Skoda ; Maniu se 
pregăteşte pentru o acţiune personală , în forţă ;

...Ipoteze, ipoteze 

  Se fac diverse ipoteze : 
-Un guvern  Dinu Brătianu ? Greu de realizat ! 
Dinu Brătianu n-ar putea-o face , şi ar avea relaţii proaste cu PNŢ . 
-Un guvern PNŢ ? Nici PNŢ n-o doreşte , este în perioda de refacere , de organizare, 
  de făcut programul 
 -Un guvern Titulescu ? Părerile sunt împărţite 
Unii preferă ca , între două rele,este de preferat guvernul Tătărăscu .Alţii cred că situaţia 
externă ar impune un "guvern naţional " 
Unii naţional-ţărănişti, se pare că şi Dinu Brătianu , partidele mici ,îl vor pe Titulescu 
Dar cu ce parlament ar trebui să lucreze acest guvern ? 
Cu cel actual ?- nu vrea opoziţia ! 
Alegeri noi ?- cum să se facă listele ? 
Partidele mari nu acceptă liste comune ; partidele mici - nu vreau liste separate ;
H.Soreanu / 29 dec.
Deocamdată , Tătărăscu proiectează o remaniere ,ca să se debaraseze de miniştrii " 
dinişti" şi să-I înlocuiască cu elemente " tinere" Speră că astfel s-ar determina unele clarificări 
în partid. Tătărăscu doreşte să ajungă şef de partid … 
  A intervenit şi complicaţia cu Iamandi … 
Zvonurile de An Nou / 29 dec.'34 
___________________________

34.)31 dec.'34 .Criza regimului constituţional - anchetă politică .
( Rev." Parlamentul românesc" ,( nr.jubiliar )   an V , 31 dec.'34 
Vezi doc.integral la fişier Parlament VI sau Doctrine VI

a)Revista "Parlamentul Românesc"

-Desconsiderarea Parlamentului de către Guvern 

[LD: oare miniştrii trebuie să stea în Parlament zi de zi, pe durata sesiunilor?! E absurd!
Miniştrii trebuie să guverneze, să facă adminitraţie .Este mare lucru prezenţa unui ministru sau a 
unor subsecretari de stat, care , apoi să informeze Cabinetul de chestiunile ridicate .
Mai ales dezbaterile la Mesaj,durau extrem de mult .Ţara nu mai trebuia guvernată ?! 
În schimb, în procesul legislativ, acolo , da, miniştrii de resort trebuiau să-şi susţină legea, s-o 
argumenteze, să răspundă la critici.]



 /  În această seziune, s-a remarcat absenţa permanentă a guvernului de la lucrările 
parlamentului. Banca ministerială a fost ocupată , aproape tot timpul, de Al.Lapedatu
 ( la Senat )şi de Vict.Iamandi (  la Cameră )
Chiar când a fost mai populată ,banca ministerială era ocupată de subsecretarii de stat .
Unde sunt miniştrii ? Ce fac ei ? Dar primul ministru ? 
  Nimeni nu pare a observa această inadvertenţă a guvernului faţă de naţiune ! ( p. 53 

b)Simeon Mehedinţi(? )

/Nu mai crede în regimul parlamentar 

Ales pentru Cameră ( nov.'33 )a demisionat .Iniţial , n-a vrut să explice gestul.  Acum explică că 
a demisionat fiindcă nu crede în eficacitatea regimului nostru politic !Parlamentul - spune 
el - nu poate fi util decât atunci când statul este condus de un adevărat " om de stat" , cu 
autoritate . 
Invocă definiţia lui PPCarp : < Corect în viaţa politică şi dezinteresat în viaţa publică > 
Pe lângă  aceasta , omul de stat trebuie să mai aibă şi o concepţie clară despre nevoile statului
 Prin atitudinea sa într-o chestiune capitală , răposatul Duca îşi nimicise singur orice urmă 
de autoritate . Făcuse ceea ce se numeşte o " tumbă"
Astfel de salturi , în politică, sunt mortale. 
*************************

c)Al.P.Necşeşti(PNL-2) 
( subsecretar de stat în guv,Duca )

#Greşala interzicerii G de F 

După o lungă opoziţie, când PNL a venit la guvern în nov.'33 ,Ion Duca a crezut că este 
potrivit să afirme ( în declaraţia de la inaugurarea guvernării necesitatea de a restaura 
parlamentarismul şi de a-i reda rolul cuvenit într-un regim constituţional. 
Vechi parlamentar, dibaci şi înzestrat orator politic, el îşi consacrase toată activitatea 
parlamentară din 1928-1933, ca opozant, cu talent, cultură şi experienţă politică. 
  Din balta de sânge în care zăcea, programul politic al lui Duca,a fost cules de actualul şef 
de guvern   ,   Tătărăscu  ,aşa cum a declarat el la inaugurarea guvernului. 
Dar el pare a nu fi auzit şi şoapta pe care ,  dincolo de hotarele morţii,spiritul de 
pătrunzătoare intuiţie politică a lui Duca o strecura peste realitatea însângerată. 
Tocmai el, care crezuse în virtuţile parlamentarismului, a căzut victimă unui gest criminal ,  
zămislit din reacţiunea acelora care ar fi vrut să pătrundă în Parlament şi fuseseră 
împiedicaţi.Dacă ar fi trăit, Duca at fi făcut , poate , suprema recomandare 
să lase vieţii parlamentare întreaga libertate încât, la lumina zilei,în judecata opiniei 
publice, să se verifice curentele , să se afirme valorile,să se înlăture nechemaţii, să se 
înalţe talentele " 
*******************************************************

d)PPNegulescu

/Criza parlamentarismului 

" În adevăr, vechea credinţă în virtuţile parlamentarismului , nădejdile mari ce se puneau 
la început într-însul, au scăzut treptat , şi nu mai au astăzi tăria de altădată. 
Obiecţii , a căror valoare nu se poate nega, se ridică cu zgomot împotrivă-i ;fapte, a căror 
realitate nu se poate contesta , îl pun , uneori cel puţin, în situaţii grele.
Edificiul ce adăposteşte viaţa politică a statelor constituţionale a început astfel să 
trosnească , în chip neliniştitor , din toate încheieturile. 
" Forme nouă de organizare îşi fac , cu grabă şi cu îndrăzneală, apariţia .
Şi dacă îndoielile , cu privire la aşezămintele de până acum, sunt desigur penibile, 
pentru cei ce le-au mai păstrat un grad de înceredere şi de simpatie,temerile,cu privire la cele 



ce se îngrămădesc să le ia locul şi care nu se vede încă bine unde vor duce omenirea, nu sunt 
mai puţin chinuitoare . 
" În atmosfera turbure pe care o creează frământările din ce în ce mai accentuate ,
de acest fel, rostul gânditorilor se înţelege de la sine.Alături de oamenii de acţiune, dacă nu şi 
mai mult decât ei,oamenii de cugetare sunt datori să aducă un cuvânt de lămurire , 
pe care faptul că nu iau parte , în mod direct, la luptele ce se dau în toate aceste privinţe, 
cu atâta pasiune , îl poate face mai dezinteresat şi mai obiectiv. " [------------------------] 

/Scăderea valorilor democratice 

" Ca concepţie teoretică , democraţia a inspirat doctrinarilor politici ,când a apărut , o 
admiraţie fără margini.Când a devenit însă o realitate practică ,încrederea în eficacitatea 
ei ,care se presupunea , la început, că trebuie să fie miraculoasă , a scăzut foarte repede  .   
Şi nu numai pentru că aşa au fost oamenii dintotdeauna.Ei n-au preţuit ,în adevăr, nici o dată, 
, fără nici o rezervă,decât numai lucrurile pe care nu le aveau . 
 Era însă, în cazul de care vorbim., ceva mai mult ; era faptul că  noul regim politic nu da 
rezultatele ce se aşteptau de la el. 
" Numai că cei ce aveau dreptate când făceau această constatare ,greşeau când socoteau 
că de vină era numai regimul politic ce nu-i mulţumea.Ei nu înţelegeau că pricina 
ineficacităţii lui relative trebuia căutată , mai mult ,în lipsa de pregătire a popoarelor , ce nu 
se puteau servi de el aşa cum se cuvenea. 
" Nu mai încape , în adevăr, nici o îndoială , pentru oricine a studiat cu ceva mai multă luare 
aminte istoria , că democraţia s-a născut pre devreme şi a surprins marile  mase ale 
naţiunilor prea puţin pregătite ca s-o primească."     [---------] 

e)Iuliu Pascu (dir OSL)

¤"Stat ţărănesc -Stat capitalist "

(p. 32- 37 ) 
[ LD :  Iuliu Pascu ,dir OSL.(am uitat ce însemna ! ) Nu ştiu dacă era înregimentat politic. 
Profesează un"ţărănism naţionalist" de factură xenofobă Presupun că era  cuzist ori leginar .
Cum cuziştii nu-şi ascundeau opiniile, aceasta mă face să deduc că era legionar. 
Argumente şi  atitudine:anti-industrialistă ,anti -bancară , antisemită, xenofobă.
Un autohtonism şi ţărănism romantic, destul de simplist .
Greu de analizat , având în vedere puţinătatea argumentelor ,amestecul de soluţii,
 şi ideea unei prefaceri spirituale din care să rezulte "omul nou "care trimite spre modelul 
Lenin, Mussolini, Kemal şi Hitler] 
Doc. integral -fişier Garda de Fier ( fără să ştiu dacă era legionar ) 
¤ Statul ţărănesc
 ¤  Evreii …
¤  Industria artificială … -  ¤ Capitaliştii alogeni…  -  ¤ Intelectualii corupţi…
¤ Stat ţărănesc = statul democraţiei naţionale 
¤ Stat ţărănesc - stat capitalist 
¤ Suflet nou  -  ¤ Nouă concepţie de viaţă 
--------------------------------------------------------------
  Iuliu Pascu / 31 dec.'34 

#Artificialul vieţii publice din România 

" Faptul că principiul statului ţărănesc a dat naştere la violente opoziţii şi atacuri,înainte de a 
se fi formulat însăşi conţinutul său, şi mai ales faptul că au luat atitudine ostilă şi naţionaliştii 
când tocmai  iubitorii de neam şi de lege trebuie să militeze din toată inima pentru statul 
ţărănesc ( ţărănimea şi intelectualitatea desprinsă din ea este însăşi naţiunea 
română ! ) ,constituie încă una din acele tot mai descurajante fenomene caracteristice 
artificialului vieţii noastre publice.



#Statul ţărănesc -nouă politică economică 

" Într-adevăr , toată această adversitate se datoreşte exclusiv faptului că s-a văzut la statul 
ţărănesc o nouă formă de organizare politică ,pe care fostul socialist ICAtanasiu o şi vede 
cu dispreţ ca o dictatură a ţărănimii ignorante , probabil ca o reminiscenţă a dictaturii 
lucrătorilor "savanţi" , în minunăţia căreia a crezut altădată ,atunci când statul ţărănesc nu poate 
fi decât expresia unei noi politici economice eminamente naţională.[------------------] 
" Statul ţărănesc este menit să rezolve marea şi covârşitoarea noastră problemă de fond a 
momentului nostru istoric , care este emanciparea ţărănimii   din noua ei iobăgie   , nu faţă de 
marele proprietar sau arendaş de altă dată ,care cel puţin nu-i distrugea şi mijlocul de trai al 
industriei casnice,ci faţă de forţa incomparabil mai puternică şi mai periculoasă 
a capitalismului industrial, bancar şi comercial.

/Încurajarea agriculturii, nu a industriei 

" Emancipare ce nu se poate înfăptui decât printr-o altă legislaţie de încurajare   ,   nu a   
industriei   , ci a agriculturii   ,   legislaţie concepută şi închinată intereselor ţărănimii şi ale 
însăşi neamului românesc şi al cărui prim obiectiv inexorabil este tocmai suprimarea tuturor 
privilegiilor de care se bucură capiatalismul nostru,de o structură atât de străină 
românismului.
/Stat ţărănesc = stat românesc 
" Statul ţărănesc este şi nu poate fi decât statul românesc şi lui trebuie să-i închinăm 
toată munca şi toată iubirea, toţi cei care mai presus de toate ne simţim mândri de a fi 
Români , în propria noastră ţară. "
Iuliu Pascu / 31 dec.'34 
/Substratul poziţiilor filo- sau anti- semitismului 
" Şi nimic nu dovedeşte mai convingător decât faptul că cei dintâi care cu simţul lor practic 
au înţeles ce poate şi ce trebuie să fie , şi, mai ales, ce nu trebuie să fie statul ţărănesc ,
pentru a nu li se atinge nimic din marile lor privilegii , sunt evreii .
ŞI nu numai că au înţeles , dar au şi acţionat astfel ca să compromită cu desăvârşire 
cel mai sfânt deziderat al neamului nostru ,eliberarea ţărănimii şi intelectualităţii 
româneşti. 
"Numai tacticei măestre a evreilor se datoreşte şi filosemetismul esenţialmente 
antinaţional , şi deci antiţărănesc,înfăţişat prin cel mai straşnic paradox de distinsul 
profesor ieşean N.Costăchescu ,ca una din caracteristicile statului ţărănesc ,
şi pornirea ,altfel absolut inexplicabilă,a naţionaliştilor împotriva statului ţărănesc.
[......] statul ţărănesc nu poate fi dect o înfăptuire eminamente naţională şi românească.
 [ LD şi tot aşa :  glorificarea ţăranului român:Cuza ,Kogălniceanu ,nstinctul naţional… ]
Iuliu Pascu / 31 dec.'34 

#Industria artificială /Capitaliştii alogeni/¤Intelectualii corupţi…

Capitalismul nostru este esenţialmente artificial şi de factură străină. 
Noi ne-am sacrificat trei generaţii , de la războiul de independenţă şi până azi, xclusiv pentru a 
îmbogăţi o mână de străini şi de a sărăci toată ţărănimea română , distrugând industria 
casnică [-------------] Situaţia noastră economică actuală este caracterizată :printr-o continuă 
iobăgie a ţărănimei , cu tot pământul ce-l stăpâneşte ,faţă de un grup de capitalişti care şi-a 
aservit şi pe intelectualii români ,fasonaţi la şcolile programelor capitaliste :
o industrie beneficiară a enorme privilegii de stat ,susţinută de întreaga noastră legislaţie 
şi distrugătoare a industriei casnice şi a independenţei economice a ţărănimii ,pentru a le 
face clientelă mărfurilor şi capitalurilor,deci o ţărănime dezgustată de munca pământului , 
prin "dumpingul " industrial al devalorizării până la jaf a preţurilor rodului ei, 
şi al sporirii hoţeşti a preţurilor fabricatelor industriale 
şi o ţărănime sărăcită şi proletarizată astfel pe această dublă cale;
):o industrie mare artificială şi privilegiată până la exasperare , 
şi o clasă restrânsă de capitalişti , 
în marea lor majoritate români ai tratatului de la St.Germain [ minoritarii ] ,
acaparatori exclusivi ai cele mai mari părţi din produsul muncii naţiunii , 



în dispreţul şi al moralei şi al vitalităţii naţiunii, nu numai al dreptului  ; 
): o clasă intelectuală care , chiar şi în măsura în care este românească , 
este complet stăpânită de mentalitatea capitalistă , până în aşa măsură 
că chiar fiii de ţărani culturalizaţi dispreţuiesc " deculţii" şi "puturoşii " de ţărani ! 
  În aceste condiţii, mai putem noi oare contiunua politica capitalistă de azi, 
concepută şi clădită exclusiv pentru ruinarea ţărănimei 
şi îmbogăţirea capitaliştilor evrei, maghiari şi nemţi ? 
   Putem noi face politica socialistă , pentru înlesnirea procesului de concentrare 
capitalistă , adică de îmbogăţire a capitaliştilor , pentru ca , după aceea, 
să se proceadă la împroprietărirea lucrătorilor , pe calea aşa-ziselor socializări  ? 
Socializare care va putea fi folositoare cel mult acelor lucrători , în majoritate tot străini,
lăsând şi pe mai departe ţărănimea naţională pradă exploatării aceleaşi industrii ? 
    Putem noi face politică corporatistă pentru ca , din cele 10-12 corporaţiuni , 
cu drept de conducere politică , noi Românii , în ţara noastră, să nu avem reprezentanţi aleşi 
decât în cel mult 2  corporaţii , a agricultorilor şi a funcţionarilor publici , 
şi să predăm astfel toată puterea politică   în mâna evreilor şi celorlalţi minoritari ?     
Nu, evident, nu ! " 

Iuliu Pascu / 31 dec.'34 
¤ Stat ţărănesc = statul democraţiei naţionale 
   " Şi atunci nu ne rămâne , dacă mai voim să trăim ca naţiune, şi ca stat naţional, 
decât să organizăm statul ţărănesc, în care toată puterea publică să fie folosită 
nu pentru a ajuta pe puţinii puternici capitalişti şi a silui factorul ţărănesc  - 
ci tocmai, dimpotrivă , pentru a face o politică de umanitate naţională , 
dacă putem împreuna aceste cuvinte , o politică democratică , 
obligând Statul să intervină în viaţa economică exclusiv numai pentru a ajuta 
pe cei mulţi şi slabi, împotriva grozavei solidarităţi a celor puţini, puternici şi abuzivi. 
  " Statul ţărănesc nu este deci decât statul democraţiei naţionale , 
a acelei democraţii aşa de urgisită , deşi n-a fost aplicată nici o dată ,
 tocmai fiindcă aşa este interesul politicei capitaliste .
        Cum se poate realiza statul ţărănesc ? 
   " Nimic mai firesc decât ca soluţiunile să ni le ofere 
tocmai organizarea producţiei , legislaţia şi administraţia capitalistă , 
adică aşa -zisa civilizaţie capitalistă. 
Iuliu Pascu / 31 dec.'34 
¤ Stat ţărănesc - stat capitalist 
                            Stat     Capitalist …  
             Dacă lozinca marei revoluţii a fost vivre libre ou mourir , 
          apoi lozinca inexorabilă a economiei capitaliste impune slujitorilor ei 
          îmbogăţirea   prin orice mijloace sau moartea. 
          De aici toată această luptă de exploatare şi aservire a tuturor braţelor şi minţilor 
         muncitoare , şi de acaparare a tuturor avuţiilor , prin spiritualizarea  şi transformarea
          lor în simple hârtii sau semnături negociabile . 
         Şi cum acest scop nu puteau să şi-l realizeze uşor, numai prin luptă directă cu toate clasele
         sociale , capitalismul a câştigat de partea sa , prin multiple mijloace ,
         şi în deosebi prin propagandă şi corupţie, toate puterile publice 
          având astfel de partea sa o administraţie pregătită anume pentru aplicarea ei. 
Stat ţărănist 
Statul ţărănesc nu se poate înfăptui decât prin aceleaşi mijloace de protecţiune , 
începând, fireşte, prin abrogare a legislaţiei capitaliste 
şi prin înlocuirea mentalităţii capitaliste a funcţionarilor şi intelectualilor ,
 cu o nouă concepţie de respectare şi iubire a ţărănimii şi, prin ea, a naţiei întregi. 
                         Stat     Capitalist …  
             În codul penal , capitaliştii şi-au legalizat teribila lor armă de luptă, corupţia, 
             prevăzând că nu ei , corupătorii imorali, milionari şi puternici sunt criminali, 



            ci bieţii funcţionari care, ţinuţi anume în salarii de mizerie , 
             cad în mrejele lor ticăloase. 
          Concepţia codului penal capitalist e că funcţionarul public trebuie să fie 
           un erou în activitate perpetuă . 
 Concepţia ţărănistă, de o incoparabilă superioritate şi morală şi practică impune , 
dimpotrivă, ca să fie pedepsiţi şi capitalistul corupător şi anume acesta mai grav , 
fiind mai puternic,  şi funcţionarul mituit , fiindcă ei fură deopotrivă şi în mod soldar 
din averea naţiunii [ ----] Şi mai impune ca atât prin mijloace de selecţionare ,
cât şi prin întregul lor regim juridic, funcţionarii publici să fie  asiguraţi puternic 
împotriva tuturor influenţelor abuzive.
              " Statul capitalist este centralist la extrem , fiindcă esenţa capitalismului 
               este concentrarea şi acumularea avuţiilor .
În statul ţărănesc, dimpotrivă, descentralizarea, adică ajutarea societăţii naturale ţărăneşti ,
care este satul, de a se dezvolta şi , o dată cu el, de a se dezvolta toată gospodăria 
ţărănească, este reforma primordială .Statul ţărănesc este descentralizator, cu ţărănimea care 
trăeşte viaţa ei locală de veacuri, care are nevoie de autonomie şi independenţă. 
Descentralizarea reală şi aducătoare de energii naţionale cât mai multe, 
                este la antipodul politici capitaliste într-atât , încât chiar sovietiştii , 
                deşi arată o ură sălbatecă economiei capitaliste,
                 în realitate profesează dictatura nu numai ca ideal politic , ci mai ales ca o politică 
                 ineluctabilă a politicii lor, care în ultima analiză este forma supremă de concentrare 
                 a capitalului într-o singură mână , aceea a statului.
                      Statul capitalist …
                  Statul capitalist este o construcţie antisocială şi imorală  , 
                  pentru că toată legislaţia sa are de scop protecţia şi îmbogăţirea unei
                infime minorităţi de indivizi proprietari ai industriei , comerţului şi băncilor ,
                şi distrugerea independenţei economice a celor 80% de ţărani, 
               şi implicit a intelectualilor aserviţi intereselor capitaliste. 
               Organizat pe bază de privilegii , capitalismul nu se poate menţine decât 
               prin sacrificarea ţărănimii şi meseriaşilor şi prin aservirea intelectualilor ,
               acapararea şi sfeterisirea averilor publice. 
                 Statul capitalist este militarist şi războinic, 
                  Dispreţuitor al inteligenţei cultivate ,el are nevoie numai  de maşini producătoare 
                de mărfuri şi bani , fie chiar şi cu hecatombe de vieţi şi de cadavre. 
                 Şomerii pe care-i aruncă în stradă , după ce-i alungă din bârlogul rural, 
              pentru a le distruge forţa economică proprie, sunt lăsaţi apoi pe seama statului
              şi a comunelor pentru a fi hrăniţi, din impozitele pe care, nu ei, ci ţara le plăteşte. 
               Capitalistul este internaţionalist ; 
              morala creştină şi idealismul naţional , îl sufocă.  De aici decurge teribila luptă , 
           prin toate mijloacele, contra bisericii şi a naţiunii [------------] 
" Statul ţărănesc este, dimpotrivă, naţional şi cu dragoste de pământ. [-------------] 
               Capitaliştii fac o afacere splendidă , în dauna statului şi a intelectualilor şi 
            muncitorilor, cu casele lor scutite de impozite şi pe ale căror apartamente
             iau chirii enorme. Numai aşa se explică avalanşa de Case-oraş , 
            cu zeci de apartamente în Bucureşti şi restul ţării , 
             aproape toate aparţinând evreilor şi altor minoritari.[-------------------------] 
" Ce-i de făcut pentru înfăptuirea statului ţărănesc ? 
Nimic mai simplu decât să se suprime toate aceste privilegii .
Nici o reducere şi nici o scutire de taxe, tarife şi impozite ; 
nici o furnitură publică să nu se dea marii industrii , ci în întregime să se dea micii industrii , 
meseriaşilor şi atelierelor şcolare , pe care zădarnic le acuzăm că nu scot meseriaşi .[------] 
                Şi dacă d-nii capitalşti vor să se asocieze pentru interesele lor, să o facă singuri , 
              cu banul lor, nu cu zecimi asupra impozitelor cuvenite naţiunii, 
               cu reprezentanţi în Senatul ţării, cu Camere de comerţ şi industrie 
               organizate de stat şi servite de funcţionari publici ." 
Iuliu Pascu / 31 dec.'34 



¤ Suflet nou 
¤ Nouă concepţie de viaţă 
" Dar dintre toate reformele de care atârnă reforma statului ţărănesc , 
nici una nu e mai grea de înfăptuit şi mai importantă ,ca distrugerea mentalităţii capitaliste 
şi crearea unui alt suflet şi altă concepţie de viaţă. 
   Când mă gândesc că o ţară întreagă a fost exaltată de admiraţie   pentru satanicile afaceri 
ale industriei capitaliste expuse la Târgul din Parcul Carol, 
a acelei industrii care a îngenuncheat întreaga ţărănime de 18 veacuri producătoare 
 a portului ei de o minunată valoare aritstică şi calitativă , 
  pentru a consuma astăzi de 7 miliarde stămburile ordinare ale tuturor veneticilor ; 
  când mă gândesc că se găsesc sute de milioane pentru târguri industriale , 
    în fiecare an , în toate colţurile ţării, şi nu ne-am învrednicit în 70 de ani de stat modern, 
să facem măcar un singur muzeu etnografic  ,   
în care să tezaurizăm nepreţuitele comori ale geniului nostru creator ,
 în toate domeniile artei şi industriei casnice…. 
                Lenin şi Mussolini ,Kemal şi Hitler , au înţeles bine că triumful lor 
                este determinat nu atât de succesele momentane ale reformelor lor legislative
                şi administrative , ci de înoirea sufletească a noilor generaţii.     [-------------] 
                                           Iuliu Pascu / 31 dec.'34 
_________________________
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/Discursul din 17 decembrie '34 

În problemle naţionale , respinge orice calomnie şi orice insinuare.El a rostit cuvântarea la 
mesaj pe 17 decembrie. Parlamentul s-a închis pe 18.
A dua zi, miercuri , 19 decembrie, " Universul" a continuat campania de defăimare şi, pentru a 
impresiona lumea, a găsit de cuviinţă să publice în facsimil aşa -zisul text al declaraţiunii lui de 
lèse rămânism, după notele stenografice.[...]În declaraţiile făcute presei  ( 21 dec.el a arătat că 
s-au comis o vădită şi condamnabilă  trucare a textului, un aranjament fragmentar, fără 
legătură între ele. [ descrie rând cu rând trucarea, sărirea peste rânduri , omisiunile  ] [--] 
O asemenea trunchiere şi combinaţiune a textelor este evident că poate înlesni , mai ales 
când lipseşte buna credinţă , orice răstălmăcire a declaraţiilor  [ --- ] 
La 21 decembrie, a fost obligat să plece în străinătate , pe motive de sănătate,şi de a ceea a 
dat declaraţiile presei.În lipsa lui, în ţară, campania nu numai că nu a încetat , dar a 
sporit ,guvernul fiind criticat pentru politicile naţionale .
 S-a produs atunci impunătoarea manifestaţiune de la Cluj ( 27 dec. la care 
preşed. Consiliului  şi alţi membri ai guvernului au explicat care este politica faţă de 
minorităţi, curmând astfel definitiv orice tentativă de răstălmăcire şi de speculaţiune.
Detractorii lui,însă, care urmăreau sacrificarea lui, au căutat să răstălmăcească 
 cuvântarea lui Tătărăscu ca pe o dezavuare a cuvântării sale din 17 decembrie ."
Iamandi / 22 ian.'35 

/Oraşele din provinciile alipite . 

Una din acuzaţiile grave ce i se aduce , este privitoare la declaraţia asupra oraşelor
şi naţionalizarea lor. El n-a adus din senin această discuţie, ea a fost adusă de CCGiurescu 
care a învinuit guvernul şi PNL că a abandonat tradiţia sa naţională,că nu a făcut nimic 



pentru românizarea oraşelor şi pentru naţionalizarea minorităţilor.[-----] 
Afirmaţia aceasta, luată izolat, şi aşa cum a fost prezentată de atacatorii lui, " nu poate 
înfăţişa cugetarea mea politică şi naţională , în problema oraşelor .( aplauze la PNL)[......] 
Izvorul permanent de drepturi asupra Ardealului ,ca şi asupra celorlalte provincii -astăzi integrate 
, definitiv,într-un stat unitar  - a fost , întotdeauna , în afară de formaţia noastră etnică şi 
istorică , imensa majoritate românească care a trăit de la început şi până astăzi pe aceste 
pământuri. ( aplauze prelungite , îndelung repetate, bravo, la PNL 
-Aurel Baciu ( PNŢ): Aşa trebuia să fi spus de la început  .
-C.Zamfirescu ( PNL-2):Acum retractaţi 
-Iamandi : Nu am retractat , am dat explicaţiuni
-Radu Lascu ( PNL-2): După ce ţara a reacţionat . 
-Iamandi : Vă fac o simplă întrebare : mă credeţi dvs pe mine trădător ?
-Lascu : Avem un singur regret că nu aţi făcut aceste declaraţii de la început .
-Iamandi : Mă consideraţi în măsură să trădez interesele ţării ?  Răspundeţi clar  .
-  Lascu : Regretăm declaraţiile în forma pe care le-aţi făcut pe 17 decembrie .[-------] 
Iamandi / 22 ian.'35 

/Minoritarii din România

"Dar d-lor deputaţi, în discursul de la 17 decembrie 1934, constatând, ceea ce ştie toată lumea, 
că în România există totuşi minoritari şi că aceştia, în unele părţi ale ţării,au continuitate de 
existenţă şi că împotriva lor nu se poate preconiza o politică oficială de stat  - accentuând 
cuvântul " oficială "  -acuzatorii mei , în loc să înţeleagă sensul acestei declaraţii şi să fie de 
acord că nici un guvern nu poate vorbi altfel, s-au năpustit asupra mea şi m-au considerat ,a 
doua oară, inconştient şi trădător al intereselor noastre naţionale , învinuindu-mă , nici mai 
mult nici mai puţin , că prin folosirea cuvântului de " continuitate" ,am sfărâmat toată baza de 
drept a continuităţii noastre asupra Ardealului şică am recunoscut implicit minoritarilor o 
întâietate de drepturi dincolo de Carpaţi.
[ explică sensul cu care a folosit cuvântul " continuitate" ][-------] 
Iamandi / 22 ian.'35 

#Tendinţele centrifugale ale conducătorilor minoritari 

" Am fost apostrofat că, în discursul de la 17 decemnbrie, ocupându-mă de clasa conducătoare 
a minoritarilor , am spus că tendinţele centrifugale  - adică iredentiste  -pe care le manifestă 
sau le urmăresc  fruntaşii Partidului Maghiar , sunt   explicabile.  De ce sunt explicabile ? am fost 
întrebat de detractorii mei . Foarte simplu.Pentru că mare parte dintre aceşti conducători , 
sunt aceiaşi care înainte de Unire,aveau, în Ungaria, un rol politic bine determinat şi, din 
această cauză, oricâte   declaraţii de loialitate ne-ar face   , sufletul lor nu poate fi schimbat atât 
de repede , iar orientarea unora dintre ei , poate rămânea dependentă de Budapesta .
-Iuliu Maniu :" Dar d-le , cum puteţi spune aşa ceva ? Nu vă încurcaţi mai tare , pentru a vă 
descurca "  ( întreruperi la PNL )
-Iamandi : Aş vrea ca dl Maniu să-şi explice întreruperea .
-Maniu : Îmi voi lua această libertate .
-Voci  : Acum ! 
-Iamandi :" M-a surprins exclamarea d-lui Maniu .Eu n-am făcut altceva, afirmând acest 
lucru, decât să reproduc atacul curent, care se aduce minorităţilor şi conducătorilor minoritari , 
de către acei care mă atacă astăzi pe mine,pentru că aş fi prea îngăduitor faţă de minorităţi 
" 
-Popescu- Necşeşti :Dta găseşti că este firesc ? 
-Iamandi : Am spus că este " explicabil"  ( aplauze la PNL 
-Popescu - Necşeşti :Aţi spus că este " firesc" ( proteste la PNL ; zgomot la opoziţie 
-Iamandi :Dle Necşeşti, dacă găseşti acest cuvânt în notele stenografice ,dacă dovedeşti 
că l-am spus aici, declar că voi trage toate consecinţele.Am spus " explicabil"
[ LD : în stenogramă este " explicabil"  ,Dar indiferent de cuvânt,până unde putea merge 
ipocrizia şi ranchiuna lui Maniu şi a acestui Necşeşti ? !  ]-
Iamandi / 22 ian.'35 



#Psihoza exclusivismului naţionalist 

" Am fost apoi învinuit că am vorbit de " psihoza"     exclusivismului naţionalist  ,  atribuindu-mi 
-se că, întrebuinţând această formulă , am jignit sentimentele naţionale ale acelora care 
militează pentru consolidarea noastră politică şi naţională.
Regret că , nici de data asta , n-am fost tratat cu obiectivitate. [---]
" Din psihoza exclusivismului naţionalist , a rezultat anul trecut, asasinarea lui Duca,căruia i 
s-au adus , şi nu de oameni fără răspundere, grave învinuiri de nesocotire şi chiar de trădare 
a intereselor româneşti. [ repetă ce a spus pe 17 decembrie  ] 
[-----] Iată de ce daţi-mi voie , d-lor deputaţi, să resping cu toată hotărârea şi cred cu toată 
dreptatea, învinuirea ce mi s-a adus că,ocupându-mă de ceea ce eu consider "excese"  în 
politica naţională ,am cerut  pentru întreaga clasă conducătoare a ţării un alt 
tratament ,decât acela care i se aplică de o vreme încoace , contestându-i-se patriotismul şi 
justa înţelegere şi apărare a intereselor româneşti "     [------] 
Iamandi / 22 ian.'35

¤Colaborarea cu partidele minoritare 

  " Care trebuie să fie , însă, politica de stat faţă de minorităţi , politica noastră de consolidare 
naţională în interior şi , prin urmare , de apărare a intereselor româneşti în toate direcţiunile ? 
A spus-o răspicat preşedintele Consiliului la întrunirea de la Cluj [-----------------------] 
În orice caz, o politică naţională sănătoasă şi efectivă trebuie să se practice , răbdător şi 
sistematic, pe teren, fără a fi nevoie pentru asta să se trâmbiţeze de la tribune oficiale. 
Care au fost însă raporturile tuturor guvernelor , de la război până azi , 
cu minorităţile şi cu partidele ce le reprezintă şi care a fost politica preconizată
 faţă de dânsele de diferiţi oameni de răspundere în această ţară ? 
 N-au fost raporturi de apropiere şi nu au fost chiar colaborări electorale
 şi cu ungurii şi cu saşii ? Nu s-au încheiat chiar pacte cu caracter ceva mai larg , 
decât acela al unui simplu acord electoral ? 
Dar grupările politice , cu caracter extremist de dreapta , n-au legături directe cu aceste 
minorităţi , căutând să le atragă , în numele creştinismului şi al ideilor ce le propagă 
în cadrul acţiunii pe care o desfăşoară ? [------------------------------------------------------------] 
Iamandi / 22 ian.'35

¤ Afirmarea ca naţiune suverană 

" Ce am spus eu , cel atăcat şi învinuit de ignorare a intereselor româneşti 
în discursul meu, cu privire la întreaga politică ce trebuie s-o urmărim faţă de minorităţi 
şi cu privire la afirmarea drepturilor noastre de naţiune suverană , 
în toate direcţiile vieţii noastre de stat ? "
[ citează pasajul din discurs , 17 decembrie  ] [----] 
Victor Iamandi /  22 ianuarie '35 

 ¤ Discursul din  17 decembrie 1934 ….

" În sfârşit , la 17 decembrie 1934, am rostit discursul   pentru care am fost ridicat în triumf de 
imensa majoritate a acestei adunări , şi care , a doua zi, a fost denunţat opiniei publice 
drept o adevărată trădare a intereselor naţionale ale ţării. [-----------]
" Ţin să protestez cu toată hotărârea împotriva unei acuzaţii nedrepte 
şi lipsită de orice temei"     ( aplauze prelungite la majorităţi 
Dacă , în adevăr, se poate vorbi de vreun prejudiciu adus României , dincolo de graniţă, socot 
că cel mai mare prejudiciu constituie campania plină de răstălmăciri şi de violenţe 
nemaipomenite ce s-a întreprins împotriva mea pe o chestiune , faţă de care 
mi-am îndeplinit şi astăzi şi întotdeauna întreaga datorie. " 
 ( aplauze prelungite, strigăte de bravo la majorităţi )
 [ --------- spovedania ------------- -----] 
Iamandi / 22 ian.'35
" În toamna acestui an am stat , ca ministru, în tot timpul Mesajului, singur, pe acestă bancă ,
 o lună întreagă, intervenind zilnic , nu numai ca să apăr politica guvernului şi a PNL, 



dar şi atunci când interese superioare de Staz îmi impuneau să pun lucrurile la punct. 
  De sigur, această acţiune continuă de defensivă şi de ofensivă politică 
mi-a provocat multe adversităţi şi chiar multe duşmănii  .   
Îmi dau seama că , pentru un om de luptă, aceste neajunsuri sun inevitabile. 
Ceea ce socot însă că este prea mult, chiar pentru moravurile noastre scăzute, 
este degenerarea atacurilor în calomnii şi într-o adevărată acţiune de distrugere . 
[---------------] Am crezut că am datoria să dau aceste prea lungi explicaţiuni înaintea Camerei, 
pentru a spulbera orice urmă de îndoială asupra discursului de la 17 decembrie, 
care se încadrează în cadrul înregii mele activităţi publice, desfăşurată neclintit, 
în văzul lumii şi pe linia dreaptă a unei politici naţionale şi democratice , 
pentru totdeauna identificată cu persoana mea. " 
( Majoritatea, în picioare, aplaudă discursul.  Vocile cer afişarea discursului ; 
Mircea Djuvara - vicepreşed. de şedinţă ,promite afişarea , după publicarea în MO 
**********************

-Al. Popescu Necşeşti(PNL-1 ? 

¤ Replică la explicaţiile lui Iamandi 

[ Replica lui s-a vrut o punere la punct , o nouă încriminare a lui Iamandi, n aplauzele 
opoziţiei , dar , mai ales , a georgiştilor.O mostră de pătimaşă pornire, de ironie , de 
speculaţie şi umilire a ministrului Iamandi.S-a  jucat  cu cuvintele, a citat trunchiat , i-a făcut  
proces de intenţie, invocând  părerile unor istorici şi oameni politici , numai pentru a demonstra că 
Iamandi a făcut o greşeală impardonabilă, că este un trădător ! 
Un exemplu de campanie calomnioasă  a " Universului"  - reuşită altfel  ! - cu mize politice 
interpartidiste ,sub pretextul apărării intereselor naţionale. Din păcate, atunci, atât de pe banca 
ministerială  - goală !  - cât şi din majoritate , nu s-a găsit nici o voce care să-l pună la punct 
pe Necşeşti. Iamandi a rămas singur !     Totul la Necşeşti se transformă într-o luptă personală, 
având drept ţintă pe Iamandi,care trebuia " executat" .
Pe un alt plan , dar cu aceeaşi metodă, şi Iamandi uzase de aceleaşi metode când îl 
" executase" pe George Brătianu.S-ar putea să fi fost de conivenţă cu " bătrânii liberali"] 
Iamandi s-a crezut dator să facă o lunga pledoarie pro domo.În materie de coordonate 
naţionale,  nu se pot face flexibilităţi şi variabilităţi şi nici scăpări şi lapsusuri .
El se vede silit să prezinte , în numele conştiinţei sale şi a colaboratorilor " Universului" , 
corectivele necesare . Iamandi  " a scăpat " unele " păreri necontrolate"  , şi , filtrându-şi 
cugetarea prin filtre din ce în ce mai dese … de la un anume punct de plecare la care cugetarea 
şi exprimarea sa aveau impurităţi şi confuziuni, a ajuns azi , în faţa dvs, legându-şi amintirile 
de clasele primare , cu cunoştinţele dobândite la Universitate,să găsească în adevăr şi 
luciditatea şi fermitatea de care noi ne felicităm că l-am adus aici , în faţa dvs, să vă dea 
dovadă.Aşa încât , aplauzele dvs se cuvin pe drept cuvânt celor care , de la postul unde I-a 
aşezat opinia publică , au fost vigilenţi şi l-au silit să vină aici.( aplauze la opoziţie )[---] 
Al.Popescu -Necşeşti  / replică lui Iamandi  /  22 ian.'35 

/Psihoză naţionalistă ?! 

[ LD : de totală  rea credinţă. Dar vorbele lui au avut şi vor avea  efect ! Ori ca apărătoral  
acţiunii Ligii antirevizioniste   iniţiate de " Universul" ,ori ca apărător a lozincilor naţionaliste 
lansate , la concurenţă, de liberalii georgişti,acest Popescu-Necşeşti  pune gaz pe foc,  la 
campania de l`es  naţiune  atribuită lui Iamandi.în aceeaşi formulă cu care procedaseră 
georgiştii cu Duca.Nu cred că exagerez. Nici în comparaţie , nici în ce priveşte capitalizarea 
răzbunătoare legionară care va duce la asasinarea din 1940 .] 
"Şi-a mai permis d-l ministru Iamandi să analizeze ceea ce d-sa a numit "psihoza naţională " 
A apărut şi aici filtrajul despre care v-am vorbit ,atunci când s-a pus în discuţiune , cu atâta 
nechibzuială şi uşurinţă , chestiunea populaţiei de la oraşele noastre din Ardeal.
 [ citează pasajul din discursul lui Iamandi privind exagerările naţionaliste] 
" Iată, d-lor , că dl Iamandi , cu toate explicaţiunile furnizate astăzi,a caracterizat drept 
psihoză o preocupare constantă de postulat naţional în viaţa administrativă şi în viaţa 



creatoare şi contructivă a Statului.
Dl Iamandi, spre a face pe placul unor anumite centre     ,spre a căror aprobare totdeauna a 
tânjit ,şi-a permis să caracterizeze tot acest suflu de naţionalism -  care este frumuseţea 
morală a obştei româneşti     şi care este ecoul     , ajuns până la noi,a unei atmosfere care 
domneşte în toate statele Europei occidentale şi, mai mult,postulatul moral naţional în viaţa 
politică a naţiunilor-[--------ş.a.m.d.-------------------] 
" Ei bine, cealaltă greşeală a d-lui ministru Iamandi ,pe care , cu drept cuvânt, dl Maniu a 
relevat-o de la locul său,a constat în aceea că, pe când dlministru Lapedatu , în numele 
guvernului,mustra pentru cele ce au fost în trecut  şi au fost recunoscute dedl Gyarfas, 
că ar fi reprezentat politica minoritară ungară, să privească spre Budapesta , d-sa [   Iamandi   
]  găsea atunci şi găseşte şi astăzi, că este firesc şi este echitabil. "   [  -------] 
Al.Popescu -Necşeşti  / replică lui Iamandi  /  22 ian.'35 

/Disocierea partidului şi guvernului de Iamandi 

-Necşeşti :"Dlor, nu acesta era punctul de vedere pe care trebuia să-l prezinte în numele 
guvernului, în faţa noastră. Şi, de aceea, am disociat , de la această grea răspundere ,guvernul, 
care s-a rostit prin reprezentanţi plini de experienţă ,şi având conştiinţa răspunderii, când vorbesc 
într-o chestiune importantă pentru Stat. 
"Este pentru noi o satisfacţie ziua în care dl ministru Iamandi şi-a recunoscut greşala 
şi s-a reintegrat conştiinţei româneşti. Această satisfacţie este subliniată de aplauzele dvs 
care , ţara conştientă, va şti că ni se cuvin nouă . ( aplauze la PNL-georgist )
În ce priveşte poziţiunea politică a d-lui Iamandi ,sunteţi în drept să o judecaţi 
aşa cum vă dictează conştiinţa …
-Laurenţiu Pillat :D-ta din ce partid faci parte  ? 
-Necşeşti :şi peste legăturile politice care sunt între diverşi membri ai majorităţii şi minorităţii , 
noi suntem judecaţi , dincolo de această incintă , de conştiinţa morală a ţării. [------------] şi 
fiindcă dl Laurenţiu Pillat mi-a pus această întrebare :fac parte din Partidul Naţional-Liberal, tot 
atât de mult de când face parte şi d-l ministru Iamandi , fiindcă suntem de aceeaşi vârstă ..
-Iamandi :Dar sunteţi pentru prima dată ales în această Cameră …
-Necşeşti :să nu interpretaţi dvs ca un act de duşmănie la adresa d-lui Iamandi,ori la adresa 
acestui guvern, sau la adresa majorităţii, atitudinea pe care a luat-o ziarul " Universul " , 
într-o mare chestiune naţională…[------] Aţi găsit dvs , după cele spuse de dl Iamandi , în 
pledoaria sa pro domo,că este greu cuvântul de " trădare" , că acest cuvânt , pe care l-a 
scris la " Universul"generalul Dragu…
-Iamandi :V-a reprodus pe dvs ! 
-Necşeşti :Este loc de polemizat asupra formelor. Dar oricare ar fi forma care se aplică ,veţi şti 
că niciodată nu poate să scape cineva de sancţiuni.Nu sunteţi dispuşi dvs să le aplicaţi, 
dar nu sunteţi singurii judecători .
[ dă exemplu din Franţa , la 1870, premierul Emile Ollivier , istoric erudit, care a făcut o gafă  şi 
nici o dată nu a mai putut reveni în politică  - ] a pronunţat acele condamnabile şi nenorocite 
cuvinte şi la adăpostul cărora înţelege să se pună şi dl ministru Iamandi [-------] 
Dar nu vei scăpa , dle Iamandi ,pentru uşurinţa , care crezi că poate să fie o dogmă în viaţa 
politică , de răspunderea pe care o ai în perspectiva morală şi naţională a acestei ţări " 
 ( aplauze la PNL-georgist şi LANC 
-Pillat :Nouă să ne spui atâta :crezi d-ta că d-l Iamandi este un trădător ? 
Când scrieţi articole , să le semnaţi , nu să spuneţi ," noi, Universul" şi " România Mare " 
**********************************************************************************

-CCGiurescu(PNL-2 ) 

¤Replică la explicaţiile lui Victor Iamandi 

#"Cazul Iamandi" 

[ LD :nenorocită misiune şi-a asumat Giurescu şi în cazul lui Duca , şi în cazul lui Iamandi .



Va trebui să tratez aceste episoade în lumina întâmplărilor din 1933, din 1934 şi din 1940. 
Trebuie că ura lui Giurescu faţă de Iamandi a depăşit animozitatea personală;că el şi-a avut 
partea lui de vină la prăpastia săpată între George Brătianu şi ceilalţi Brătieni ;că , de fapt, lui nu 
i-ar fi convenit revenirea în PNL , ş.a.,ş.a. Dar asta pentru 1934 ! Pentru că , aceşti doi oameni, 
se vor despărţi de partidele pe care le susţin şi apără în 1934,şi se vor alătura regimului 
carlist, pe care ,amândoi, îl vor sluji cu abnegaţie.] 
"Problema discutată depăşeşte persoanele. Nu este vorba de cazul Victor Iamandi, 
ci de un caz , care, dacă situaţia continuă să rămână aşa , cum este în momentul de faţă, 
angajează întregul guvern şi califică o directivă de guvernământ. 
"Nici prin gând nu ne-a trecut să punem la cale un asasinat moral - cum s-a exprimat 
dl Victor Iamndi -împotriva d-sale. Dacă lucrurile se vor termina , în cele din urmă,
prin scoaterea din viaţa publică a d-lui Iamandi, să se ştie că vinovat nu este decât el 
însăşi   :  < ale tale dintr-u ale tale ! >.
Noi nu am făcut decât să relevăm şi să comentăm o declaraţie nenorocită , 
care a fost rostită de la această tribună. 
 " Ascultam adineauri expunerea, aşa de limpede şi de convingătoare , în ce priveşte 
succesiunea textelor, cuprinzând declaraţiunile d-lui Iamandi, şi cred că pentru orice om de 
bună credinţă , s-a făcut dovada recunoaşterii greşelii de către însuşi cel ce o făptuise , 
pentru că filtrarea sau retuşarea textului e concludentă."

..."Plutonul de execuţie"!

[LD:iată paravanul de vorbe după care se ascunde un joc mârşav , de invidie şi luptă pentru 
putere .Nu trebuie avut în vedere caracterul ipotetic al "verdictului" , ci efectul în opinia publică , 
în mod deosebit a tineretului alcătuitor de "liste negre" ] 
"Problema însă, depăşeşte persoana.Ea este în legătură cu una din preocupările esenţiale 
ale poporului nostru în momentul de faţă. Aşa îmi explic eu răsunetul extraordinar pe care l-
a trezit în toate păturile opiniei publice.Dacă ar fi fost vorba de-o chestiune personală, eu 
nu-mi explic cum oameni din partide politice diferite, cu profesiuni diferite, din diferite 
colţuri ale ţării,să se unească într-un impresionant acord pentru a veşteji aceste declaraţii  .   "
 [------].[Atenţie LD !]
" Evident, nu-mi trece prin gând , să spun că dl.Victor Iamandi a greşit cu voinţă şi cu ştiinţă ,     
fiindcă atunci faptul ar fi fost aşa de grav, încât nu pe banca ministerială ar fi trebuit să stea, 
ci     în faţa plutonului de execuţie  .Pentru că, atunci când un ministru spune un asemenea 
lucru ,conştient  cu ştiinţă,şi voinţă, el trădează interesele cele mai sfinte ale Naţiei.     
Aşa că, daţi-mi voie să spun, că nici nu se poate pune problema astfel.
Totuşi, problema şi în celălat aspect, are o deosebită gravitate.Fiindcă, greşind în felul în 
care a greşit, aceasta nu înseamnă că trebuie absolvit ;aceasta poate constitui doar o 
circumstanţă atenuantă.

..."Crimă prin imprudenţă" !

Dacă îmi daţi voie să caracterizez printr-un termen juridic ce a făcut dl Iamndi,aş spune că 
fapta d-sale este o crimă prin imprudenţă.
" O pedeapsă trebuie să fie , pentru că ceea ce s-ar tolera , la urma urmei , unui particular, 
nu se poate tolera aceluia care are un rol calificat pe banca ministerială. 
Faptul este cu atât mai grav, cu cât dl Victor Iamandi este în acest guvern ministru al 
propagandei .Iată gravitatea problemei : d-sa este ministru al propagandei într-un Partid 
Naţional-Liberal.
[ citează din declaraţiile contradictorii, divergente ,  ale lui Iamandi şi Tătărăscu , 
despre caracterul oraşelor din Ardeal .] 
Pe cine să credem, pe primul ministru sau pe dl Iamandi ?
 [------------oraşele ardeleneşti  --------------] 

...între istoric şi ministru al Propagandei...

[LD:Încurcat în propria-i demonstraţie istorică naţionalistă privind caracterul străin al oraşelor 
ardeleneşti,CCGiurescu dă o "reţetă" paradoxală :ce este acceptat istoricului, nu se admite unui 



ministru al Propagandei ! ] 
"Iată explicaţia pentru care noi nu am putut să stăm în unele oraşe şi acest lucru îl ştia şi l-
a spus şi dl Iamandi. Dar tocmai de aceea întreb,dacă se ştiau aceste lucruri [LD:Sic! ],
dacă dl Iamandi ,în calitate de elev al lui Xenopol , cum spunea, şi în calitate de profesor 
de istorie,ştia că în Ardeal oraşele nu au fost ale noastre [ LD : Sic !  ] nu din vina noastră , 
ci fiindcă ni s-a interzis accesul [ LD : Sic ! ],fiindcă am fost izgoniţi şi casele noastre arse [
[ LD : Sic ! ] ,trebuia oare, ca ministru al propagandei române,să facă o asemenea 
declaraţie ? 
-Iamandi :Eu nu sunt ministru al propagandei. Nu sunt decât ministru fără portofoliu ;
n-am nici o atribuţie de propagandă .Vă rog să se ia act de acest lucru. 
-CCGiurescu : S-a spus că aveţi atribuţii de propagandă. 
-Iamandi : N-am nici un fel de atribuţie de propagandă.Asta nu înseamnă că nu sunt conştient de 
drepturile naţiunii mele. 
-Giurescu : au act cu satisfacţie de această declaraţie, însă era mai bine să fi fost făcută 
la 17 decembrie. [----------------- ecouri în presa maghiară  ---------- ] 
Iamandi , Popescu -Necşeşti, CCGiurescu / 22 dec.'34 
__________________________________________________________________

36.)Ian-febr.'35.Fişe semnal 

-Repartizarea sumelor din Împrumutul de înzestrare ; 

-Înfiinţarea Monetăriei Naţionale ;

Reglementarea emisiunii de monedă metalică ; 

-Legitimarea creditelor extraordinare 

deschise între 1 iul.- 14 nov.'34 

-Contracte cu medicii care se stabilescîn mediul rural ,

Senat,  28 ian.'35 (dr.I.Costinescu, ministr.Sănătăţii ) 

-Scutiri de taxe Aşezămintelor IonC.Brătianu şi Ionel ICBrătianu,

Senat, 30 ian.'35 

-Unificarea Codului Penal,

Valer  Pop ( ministr.Just)Tony Iliescu ( raportor ),
Senat , 31 ian.- 7 martie '35 Proiectul este votat la 7 mart.'35

-Înfiinţarea Academiei Române de Medicină,

-Pr.lege ptr.unificarea Procedurii Penale, 

Valer  Pop ( ministr.Just), Senat ,11 febr.'35 )

-Legea Cooperaţiei 

Modificări. 
( votată de Cameră , Senat, 21 mart.'35 

-Prelungirea  Legii din 1912, pentru Încurajarea industriei naţionale ,

Senat , 28 mart.'35  I.Manolescu -Strunga ( ministr.Industriei ); 



---------------------------------------------------------------------------------------

37.)Decretele regale rotiri la ministere ,febr.'35 

-V.Antonescu - ministru de Finanţe ( V.Slăvescu-demisionat )

V.Bădulescu - subsecretar de stat la Finaţe ,
Valer Pop-ministru la Justiţie ( în locul lui Antonescu ) 

-Gr.Gafencu,protest :cenzurarea Raportului R.Auboin la BNR , 5-6 febr.'34 

Senat Valer Pop ( Justiţie)- răspuns.

-Pan Halippa :greutăţi în aplicarea legii de dobândire a naţionalităţii,Basarabia,7 febr.'35

Victor Antonescu ( ex.Justiţie ,actual Finanţe) răspunde .
_____________________________________________________

38.) Interpelări, comunicări, întrebări,Senat, febr.'35 

-Al.Samoil , Iosif Jumanca :

menţinerea comisiilor interimare la Camerele profesionale ;
unificarea legislaţiei meseriilor şi crearea Caselor de meserii 
I.Nistor  ( ministr. Muncii - răspunde 

-Art.Văitoianu ( PNL-g ), interpelare :

condiţiile impuse de Skoda  ptr .comenzile de armament .
Valer Pop ( Justiţie - răspunde , Senat, 18 febr.'35 

-C.Ceruleanu, N.Penescu , comunicări :

scumpirea bruscă a preţurilor ,19 febr.'35
  Gh.Leon ( subsecretar de stat - răspunde 

-DRIoaniţescu :

să se dezbată în Senat "Raportul Skoda " şi noile contracte .26 febr.'35
Valer Pop ( Justiţie - răspunde 
_______________________________________

39.)N.Constantinescu- Bordeni ( PNL-2 ),Cameră ,Întrebare , 8 febr '35 
Victor Slăvescu- demis / Vict.Antonescu -Finanţe / Valer Pop - Justiţie / 
( DAD, MO 32, şed. din 8 febr.'35, p. ? 

#Rotirea miniştrilor 

[ LD . în contextul bătăliei zgomotoase între georgiştişi şi ducişti-tătărăscieni ;
în contextul conflictelor între " bătrânii" şi "tinerii" din PNL ;
şirul întrebărilor sunt doar ecoul acestora,iar rotirea miniştrilor din guvern devin bune pretexte de 
de a contesta guvernarea, de a întreţine tulburarea din opinia publică .
Le consemnez pentru a marca schimbarea atmosferei ] 
Întrebare adresată primului ministru Tătărăscu

-Demisia lui Victor Slăvescu 

În momentul când a început în Cameră discuţia generală asupra proiectului de lege 
privind repartizarea sumelor rezultate din împrumutul de înzestrare al ţării ,ministrul de 
Finanţe , Victor Slăvescu,  a demisionat din guvern.   
Demisia sa fiind acceptată imediat,departamentul Finanţelor a fost încredinţat



 lui Victor Antonescu , de la Justiţie, iar ministerul de Justiţie , a fost încredinţat
lui Valer Pop , reprezentant al tradiţiei liberale ,având un stagiu de un an în PNL !
...Cu ocazia instalării lui Vict.Antonescu la Finanţe, acesta a adus cele mai frumoase elogii lui 
Slăvescu , atât pentru activitatea desfăşurată ,cât şi pentru concepţiile sale pur liberale, în 
materie de finanţe,declarând categoric că va continua cu fidelitate politica financiară a 
predecesorului său, calificând-o sănătoasă , cuminte şi coresponzătoare intereselor vitale a 
ţării.Pe de altă parte, şeful partidului, Dinu Brătianu , în declaraţiile publicate în ziare , 
constata că concepţiile economico-financiare practicate de Victor Slăvescu ,reprezintă 
crezul partidului, şi , ca atare, trebuie continuate de noul ministru.
...Ca consecinţă a acestui fapt, regimul de import -export al d-lui Manolescu -Strunga 
 a fost suspendat în aplicarea lui, întrucât contravine ideilor programatice ale partidului   ,   
de la care dl Victor Slăvescu nu s-a abătut un singur moment. 
În asemenea împrejurări, opinia publică, neputând găsi nici o motivare şi nici o justificare a 
plecării d-lui Slăvescu de la Finanţe, din moment ce politica sa trebuie continuată fără şovăire, 
este îndreptăţită să creadă că ministrul care munceşte mai mult şi care execută 
conştiincios ideile din programul partidului,riscă să fie silit a demisiona din actualul 
guvern prezidat de d.Tătărăscu .
"Într-un stat democratic, cu regim parlamentar ,în care se presupune ca guvernul să fie 
emanaţia majorităţilor parlamentare,este de datoria primului ministru să informeze 
Corpurile Legiuitoare şi ţara asupra cauzelor care au determinat demisia şi înlocuirea 
ministrului de Finanţe,punându-se capăt zvonurilor alarmante create în jurul acestei demisii , 
zvonuri care frământă tot mai intens opinia publică ;
mai ales că ,în unele cercuri ea este pusă în legătură cu refuzul  fostului ministru 
de a aproba unele cereri neântemeiate ale societăţilor Discom şi Buhuşi ,
 pentru suma de sute de milioane.
Întreb pe dl prim-ministru : de ce a părăsit dl Victor Slăvescu ministerul Finanţelor ? 
N.Constantinescu -Bordeni / 8 febr.'35 
____________________________

40.)Valer Pop:ministru al Justiţiei ,1 febr.'35 
Amintiri politice ,ian-febr.'35 

¤Ministru al Justiţiei 

31 ian.'35. Criza Slăvescu la punctul culminant. Tătărăscu, Franasovoci, Inculeţ , 
spun că până dimineaţa situaţia lui Slăvescu trebuie rezolvată. 
1 febr.'35 : încep să primesc felicitări pentru trecerea în fruntea ministerului de Justiţie.
Mă cheamă Tătărăscu care îmi face comunicarea oficială . 
4 febr.'35 . Preluarea ministerului de Justiţie. [----] 
___________________________

41.)Problema  macedoneană în dezbatere, Cameră,12 febr.'35 
Răspuns la comunicarea - întrebare Gh.Brătianu ;
( DAD, MO 34, şed. din 12 febr.'35 , p. 821- 825 
[LD : Titeanu era cam de aceeaşi vârstă cu Gh.Brătianu ; se întâlniseră prin familie, în studenţie,  
împărtăşiseră frământările din  universităţile de după război,făcând parte dintr-o generaţie cu 
mare sensibilitate românească .  Polemica pe tema macedoneilor, un pretext în plus de discordie 
PNL1-PNL-2,de a face "valuri "  pe teme naţionaliste .  ] 
Doc. integral la fişier Români peste hotare 
a)Eug.Titeanu:
/ Răspuns la comunicarea lui Gh.Brătianu / 
/ Tradiţia PNL în chestiunea macedoneană / 
/ Probblema macedoneană : Raportul  GhFotino  / 
/  Incidentul de la Giurgiu ( ian.'35 
/ Români peste hotare / intraţi în ţară /statistici comparative '33 -'34 / 
/ Politica colonizării : Caliacra , Durostor / 



/ Legislaţia privind macedonenii / legea încetăţenirii în masă - Gh.Fotino / 
/ Politica şcolară pentru macedoneni / 
/ Guvernul Tătărăscu şi-a făcut datoria / 
b)Gh.Brătianu 
/ Nemulţumit de răspunsul lui Titeanu / 
/ Politica PNL, a lui I.Brătianu- 1927  / 
c)N:Batzaria 
/ Românii macedoneni  / crezul naţional / 
/ Incidentul de la Giurgiu : nedumeriri / 
/ Românii macedoneni din Giumaia / 
/ Asasinii lui IGDuca - macedoneni ?  / 
/ Apel la solidaritate / 
d)Titeanu 
/ Societatea de cultură Româno-macedoneană : statut juridic, funcţie, rol / 
/ Contrareplică lui Gh.Brătianu : meritele lui Duca şi Tătărăscu / 

a)Eug.Titeanu(subsecret.de stat Interne ) 

¤Românii de peste hotare 

/Colonişti intraţi .

Politica noastră faţă de românii de peste hotare  ?Am luat, dle Brătianu,o statistică.
Este statistica generală a Siguranţei generale.
Am luat-o şi pentru transnistreni, pentru românii din Valea Timocului,şi pentru românii 
originari din Albania ,Grecia şi Bulgaria. 
Am aici , în dosar,tablourile nominale, locul de origine al fiecăruia, cu data intrării ,
cu hârtiile care li s-au eliberat, pentru a li se permite şederea în ţară, şi ocupaţiile lor. 
Aceste acte stau la dispoziţia dvs pentru a le controla.Ce spun cifrele ? 
...În anul 1933 ,anul guvernării Vaida, care nu poate fi bănuit de lèse nationalism,  au intrat în 
ţară 48 de familii de transnistreni 
În anul 1933, au intrat 71 de familii româneşti , originare de peste Dunăre, din Balcani
...În anul 1934 ,anul nostru de guvernare , au intrat 99 de familii de transnistreni. 
În anul 1934,  au intrat 149 de familii de români din afara hotarelor. 
Aceste cifre sunt cifre vii , cifre oneste .[---------] 
Dar această politică nu se face cu declaraţii prea dese şi obsedant repetate ,nici cu politică 
de licitaţie, ci se face în tăcerea cabinetelor de lucru ale autorităţilor responsabile.
Această politică o face Ministerul de Interne.Iar în fruntea acestui minister este un om care [ 
Inculeţ ] , până mai ieri, era român de peste hotare."
Eug.Titeanu / 12 febr.'35 

/Încetăţenirea în masă a macedomenilor 

" Noi avem două judeţe în care se pune în deosebi această problemă capitală pentru românism, 
care este problema colonizării cu macedoneni : Caliacra şi Durostor.[-------] 
Macedonenii aveau o situaţie de fapt, fără să aibă şi o situaţie de drept. 
Situaţia lor juridică era foarte nelămurită.
Art. 18 din Constituţie spune că străinul nu poate deveni proprietar de bunuri imobiliare 
rurale. Macedonenii aveau paşapoarte albaneze, greceşti, bulgăreşti .
Această anomalie juridică care făcea fragilă situaţia lor de drept,am curmat-o printr-o lege 
din iniţiativă parlamentară ,pentru încetăţenirea în masă a macedonenilor     al cărui merit 
revine d-lui George Fotino , majorităţilor care au votat-o şi guvernului care şi-a însuşit-o.
Pe această lege nu există semnătura nici unui georgist ! [------] 
Eug.Titeanu / 12 febr.'35 

/Politica şcolară pentru românii din afară. 



Astăzi, când greutăţile bugetare sunt aşa cum le cunoaşteţi,când în politica şcolară , cu toată 
mişcarea de expansiune,au fost unele renunţări necesare , impuse de necesităţile finaciare ;
când a fost vorba de şcolile de peste hotare , nu s-a suprimat una singură. 
În Grecia avem 24 de şcoli, ca şi în anii precedenţi ;În Albania , avem 2 şcoli ; în Bulgaria , 
avem 2 şcoli.[------] 
Eug.Titeanu / 12 febr.'35 

¤Guvernul şi-a făcut datoria. 

" Iată  răspunsul guvernului .Este un răspuns total, un răspuns la o chestiune de fapt, la 
incidentul de frontieră pe care d-l George Brătianu l-a ridicat ,şi în care , dacă mi s-ar da cea 
mai mică dată,care să răstoarne documentarea adusă de organele în subordine, sunt gata , 
nu numai să dau reparaţiunea necesară, dar şi să aplic cele mai implacabile sancţiuni 
acelora care au înşelat buna credinţă a organelor superioare ,fiindcă înşelăciunea aceasta s-ar 
îndrepta în primul rând împotriva politicii guvernului , pe care aţi văzut-o şi care este aşa 
cum v-am înfăţişat-o. 
" Când noi venim şi , în ordinea administrativă ,facem colonizările pe care le-aţi văzut ; 
când pe planul cultural aducem aceeaşi politică şcolară practicată de guverne ,care au avut 
ani bugetari mai fericiţi ;când noi, pe planul de legiferare aducem acea legiuire de încetăţenire 
în masă a macedonenilor şi când, mai mult decât atât, tot pe planul de colonizare , 
aducem prelungirea dreptului de preemţiune a Statului,când dvs ştiţi că mie nu-mi este 
îngăduit de aici să ţin orice limbaj - dar ar fi fost mai uşor , mai ales dvs , care participaţi la 
Congresul de istorie de la Sofia -să vă recomand citirea ziarelor statului vecin din preziua votării 
legii de prelungire  dreptului de preemţiune ,a statisticilor hotărâtoare care dovedesc opera 
noastră de legiferare, v-am adus statisticile hotărâtoare care vă dovedesc că hotarele acestei 
ţări sub guvernarea naţional-liberală s-au deschis pentru românii de peste hotare ,ca nici o 
dată ,şi că am depăşit cu mult , în această chestiune ,aprobările din guvernul Vaida , pe care nu-l 
puteţi bănui de deficienţă în materie de naţionalism ; 
daţi-mi voie să vă spun că noi avem conştiinţa limpede ,că nu ne-am abătut cu nici o iotă 
măcar de la ceea ce constituie marea tradiţie de ieri şi să calmez sensibilitatea dvs filială , 
dacă este adusă la tribună cu bună credinţă ,să vă spun că noi, prin acţiunea de astăzi, 
suntem credincioşi ai tradiţiei de ieri. 
  " Voi termina aceste explicaţiuni [--------------] cu un apel ,este apelul pe care-l face guvernul 
către toţi românii de peste hotare ,spunându-le că graniţele acestei ţări sânt astăzi mai 
deschise decât oricând   ,  fiindcă noi înţelegem ca , la frontierele noastre diplomatice , 
la frontierele noastre geografice şi la frontierele noastre istorice,să adăugăm meterezul 
neclintit al sângelui românesc "     ( apaluze , bravo , la majorităţi )

b Gh.Brătianu 

¤ Replică lui Titeanu 

 " Or cât de mult şi or în ce formă ar căuta să mă aducă în discuţie, reprezentantul sensibilităţii 
Ministerului de Interne,eu nu voi veni la o discuţie directă cu d-sa . [--------] 
Dar vă întreb : comparaţie poate fi , nu între numărul de familii intrateîn ultimul an din 1934 şi 
anul precedent de guvernare ,dar între numărul de familii macedonene intrate în 1934 şi între 
acela al familiilor macedonene intrate în ţară între anii 1923-1927 , în timpul lui Ion 
C.Brătianu ? Aceasta este comparaţia care trebuia s-o faceţi şi atunci aţi fi văzut cât de 
ridicolă este afirmarea că 140 sau 200 de familii ,reprezintă urmarea credincioasă a tradiţiei 
politicii naţionale a lui Ion C.Brătianu ."[------] 

c)Eug.Titeanu / replică la replici /

¤ICBrătianu -Duca -Tătărăscu -triada înfăptuitoare 

Dl Brătianu, doborât de statisticile inflexibile , a venit şi a făcut o răstălmăcire a cifrelor.
A spus că nu-l interesează câţi români au intrat în 1934, în comparaţie cu românii intraţi în 



1927. Eu ştiu câţi români au intrat în 1927.
Dar mai ştiu că titularul de la Interne de atunci se numea Duca ,iar subsecretarul de Stat cu 
atribuţiuni de siguranţă generală se numea Gh.Tătărăscu. 
( aplauze prelungite la majorităţi )
Problema macedoneană / 12 febr.'35 
______________________________

42.)23 febr.'35.Evenimente la liberali 
( Rev." Parlamentul românesc" , an VI, nr. 164, 24 febr.'35, p. 10 
[LD: 23 febr.'35 .Ziua şi anul în care m-am născut , la Miorcani( Dorhoi ), din părinţii învăţători 
Ioan şi Eugenia Dandara .]
[LD:23 apr.2003, postul Paştelui, Sfântul Gheorghe :: informaţiile ce le introduc nu sunt  prea 
însemnate ,dar am vrut să le  semnalaez ca evenimente petrecute …în ziua în care m-am 
născut … ha! ha ! ..habar n-aveau ei atunci că se năştea istoricul care acum scrie despre ei.  ] 
[LD:10 ian.2006:Un aparent paradox al societăţii interbelice româneşti .
Cum să explic progresul constant al României în interbelic ,cu o instabilitate 
guvernamentală şocantă, cu o clasă politică în continuă şi reciprocă contestare ,cu o 
perpetuă modificare de legislaţie ?cu mentalităţi atât de contorsionate şi diversificate ?
Eu aş spune că o explicaţie poate fi oferită :pe primul loc aş pune realitatea obiectivă geo-
economică a României Întregite,având ca suport proprietatea privată :agricultura ,industria, , 
bogăţiile subsolului ,comerţul , finanţele ,ş.a 
Pe loc egal ca importanţă aş pune edificiul legislativ modern perfecţionat ( şi perfectibil ).
Şi, din punct de vedere constituţional,un normal echilibru al puterilor în stat, cu toate instituţiile 
de Putere -Guvern, Parlament,Justiţie-şi a celorlalte instituţii aferente .
Toate acestea funcţionau ca un mecanism perfecţionat ( şi perfectibil , desigur ), aş îndrăzni să 
spun  că  funcţionau cu o  forţă  inerţială ,indiferent  de  schimbările  de  guvern,  indiferent  de 
calitatea ( valoarea ) clasei conducătoare şi puteau funcţiona atâta vreme cât nu se schimba 
regimul de drept .Acest mecanism nu se va schimba ,nici în aşa-zisa perioadă a  "dictaturii 
regale"a lui Carol II ,nici în timpul regimului aşa zis "fascist" al lui Antonescu şi al războiului.
Acest mecanism va fi schimbat( zdrobit , lichidat ) abia după 1948, odată cu instaurarea 
regimului comunist ,când va fi lichidat, o dată cu regimul,şi clasa politică care l-a creat şi i-a 
asigurat continuitatea .]

¤Întrevedere Dinu Brătianu-Gh.Tătărăscu 

/La 23 febr. 1935, Dinu Brătianu, şeful PNL, a primit în audienţă pe Gh,Tătărăscu.
Întrevederea a dura 1 oră şi jumătate  şi a avut ca subiect Afacerea Skoda . 
Acordul a fost deplin. Ţara este curioasă.

¤"Păreri libere" sărbătoresc 

...Una din simpaticile grupări liberale, " Păreri libere" , a sărbătorit pe actualii miniştri 
Victor Antonescu  ( Finanţe) şi Valer Pop ( Justiţie 
Printre participanţi : Victor Bădulescu, Neag Sescioreanu, Hurmuz Aznavorian, 
Sebastian Şerbescu  .
______________________________

43.)martie-apr.'35.Fişe semnal,legi adoptate 

-Unificarea Codului Penal ,7 mart.'35 

Senat, 7 mart.'35 Valer Pop ( Justiţie , mulţumeşte pentru munca depusă. 

[¤ Şedinţă solemnă ptr. preşed.ceh Thomas Masaryk , la 85 aniversatre , 7 mart.'35 
 Leonte Moldovanu, Dr.C.Angelescu, Gr.Gafencu, I.Th.Florescu, Gr.Filipescu,
 Iosif Jumanca - discursuri omagiale .Vezi fişier Politică externă ]



-Codul Justiţiei Militare ,11 mart.'35 

Mesaje regale ptr.Proiecte de legi , Senat ,  12 - 14 mart.'35 
 / Pensionarea din oficiu a personalului bisericesc.; 
 / Chemarea sub arme a contingentului 1935 

-Prelungirea legii stării de asediu,14 mart.'35 

Senat, 14 mart.'35 
Gr.Filipescu, I.Jumanca, G-ral Văitoianu, I.Mumuianu, Gr.Gafencu, El.Gyarfas - contra ; 
R.Vidraşcu ( raportor) , Valer Pop ( ministr. Justiţie) - răspund. 
Votul : 92-pentru ; 11 -contra . 

...Prelungirea sesiunii ordinare până la 31 martie'35

...Prelungirea sesiunii ordinare ,până la 20 apr.'35 

Gh.Tătărăscu , Mesaje  regale 

-Proiectul Legii administrative ,Senat ,19 mart. - 11 aprilie '35 . 

I.Inculeţ ( Interne ), d.Iuca ( subsecretar de stat) V.Alimănişteanu ( raportor ),
Discursuri :  g-ral Văitoianu, C.Dimitriu, I.Jumanca,  MGOrleanu, Scarlat Orăscu,
CRMircea, DRIoaniţescu, M.Romniceanu, Pan Halippa, N.Miclescu, C.Stoicescu, 
N.Penescu, T.Sauciuc-Săveanu ş.a, ş.a. Se votează la 11 aprilie'35

-Modificări-cascadă la  diverse legi 

Senat , 30 mart.- 13 apr. '35 
/  Înaintarea în armată ; poziţia ofiţerilor ; recrutările ;  organizarea Consiliului 
Apărării Naţionale ;
/la Legea Regiilor publice 
/la legea de organizare judecătorească ; 
/la  legea penitenciarelor şi institutelor  de prevenţie ; 
/ la Statutele BNR, Victor Antonescu ( Finanţe , M.Romniceanu ( raportor  ; 
iau cuvântul : N.Iorga, Gr.Gafencu,  C.Alimănişteanu, ş.a. 
/ la legea Reglementarea jocurilor de noroc, Dr.I.Costinescu , N.Iorga, 
 Leonte Moldovanu, L.Onea ş.a. 
/la legea Societăţii de tramvaie din Bucureşti ; 
/la legea minelor ; 
/la legea pentru înfrânarrea speculei ilicte ; 
_____________________________________

44.)Valer Pop (ministru Justiţiei), Raportul Skoda,mart.'35 
Amintiri politice     , cit 
[ LD : consider această mărturie deosebit de semnificativă pentru diagnosticul ce trebuie aplicat 
moravurilor politice ale epocii , în materie de corupţie .
Pop reuşeşte să o concentreze într-o pagină , iar dosarul Skoda făcuse să curgă tone de 
cerneală , pe mii de km de hârtie ! Adevărul esenţial , culisele , păpuşarii, fraierii , 
 apărând după 64 de ani  ( apariţia cărţii .Repet : mă impresionează, totuşi,  sinceritatea cinică 
a acestui ardelean, jurist, ministru al Justiţiei ,care a lăsat pentru posteritate însemnările din 
acest Jurnal. Detaliatele lui explicaţii , cinicele lui explicaţii, manipulările sale, pun sub gravă 
îndoială moralitatea lui, cu atât mai mult cu cât era reprezentantul Justiţiei ! 
Sau… era un alt criteriu de valori care  guverna moravurile politice : presiunea, compromisul, 
trocul, minciuna, falsul,şantajul , speculaţia juridică 
 Cert este că Valer Pop a făcut tot ce a putut ca ardelenii , fie şi adversari politici, să nu fi puşi 
în cauză.Ceea ce nu a putut nici el, nici întreaga clasă politică ,a fost suspiciunea ,atmosfera  
otrăvită , acuzele care au viciat şi slăbit încrederea în guvernarea  democrată prin partide.] 
Subtitlurile îmi aparţin .Vezi pe larg la fişierele   PNL, Etică ş.a   



Valer Pop  / 

¤Dezbatere:Raportul Skoda

"Discuţie generală la Cameră , asupra Raportului Skoda[raportor Leon Grigorescu ] 
Se remarcă Iunian cu o cuvântare tăioasă, . documentată, şi foarte , foarte duşmănoasă 
faţă de guvernul naţional-ţărănesc , în special faţă de Madgearu,demonstrează vinovăţia 
acestuia, cuvântare expusă cu talent , făcând o mare impresie.
Goga, pătimaş faţă de Maniu, cere sancţuni severe împotriva tuturor vinovaţilor. 
Deputaţi liberali susţin darea în judecată a tuturor vinovaţilor. 
Naţional-ţărăniştii nu reuşesc să spulbere acuzaţiile şi să determine un curent favorabil 
tezei lor de nevinovăţie. 

¤Consfătuire confidenţială-grup Tătărăscu.

Guvernul păstrează o totală rezervă.Discuţia ia sfârşit ;în şedinţa de după amiază urmează să 
se facă votarea Dinu Brătianu anunţă că va conduce personal votarea 
Guvernul trebuie să-şi fixeze hotărârea.

-Tătărăscu: ancheta Skoda şi-a atins ţinta: modificarea contractului .

 La orele 12 ,Tătărăscu convoacă o consfătuire intimă la locuinţa lui Ion Nistor,pentru a evita 
orice indiscreţie.Ne întrunim Tătărăscu, Inculeţ, Franasovici, Ion Nistor şi eu 
...Tătărăscu arată că ancheta Skoda şi-a atins scopul principal :
modificarea contractului Skoda , prin reducerea de preţuri şi a volumului cu 40%

...Scoaterea din cauză a oamenilor politici 

Darea în judecată a fruntaşilor PNŢ ar însemna să se întindă coarda prea mult ,tensiunea 
politică s-ar accentua, ceea ce nu ar fi nici în interesul Coroanei ,nici al ţării , nici a 
guvernului.Conchide la   scoaterea din cauză a oamenilor politici.   
...Mă asociez, accentuând ,mai ales, scoaterea lui Mihai Popovici. 
...Se hotărăşte scoaterea din cauză a fruntaşilor politici din PNŢ  .  

...Repartizarea influenţării deputaţilor majoritari 

cei prezenţi vor lua contact discret cu deputaţii prieteni
Inculeţ cu basarabenii,Ion Nistor cu bucovinenii,eu cu ardelenii,Tătărăscu cu exponenţii 
grupului H.Petre Gheaţă să conducă şedinţa şi cu toţii să voteze contra dării în judecată .     
Dinu Brătianu să nu afle nimic , deoarece acţiunea noastră ar putea să provoace 
conflict şi ruptură.

...Potolirea lui Carol II 

Se pune întrebarea : ce va zice Regele aflând de rezultatul votului , contrar punctului său de 
vedere constant, că nu admite ca numai un ostaş să fie dat în judecată , iar oamenii politici 
să fie scutiţi de răspundere ?!
S-ar puea produce un conflict între Rege şi guvern,care îl va pune în faţa unui fapt împlinit, 
fără a-i fi cerut avizul şi consimţământul prealabil.
Se face apel la mine şi mi se dă delicata misiune de a mă prezenta imediat după vot
 în audienţă , de a expune temeiurile hotărârilor noastre , imposibilitatea materială 
de a-l fi informat în prealabil , şi de a înlătura supărarea Regelui ,cu consecinţe serioase pentru 
situaţia guvernului."

¤Votul…

Mergem la Cameră cu o oră înainte de începerea şedinţei,facem apel discret la prietenii 
noştri , fără ca Brătianu să prindă de veste .
Începe votarea :se pare că, pentru mai multă siguranţă,Petre Gheaţă s-a îngrijit ca 
un pumn de bile negre să fie aruncat , pe neobservate, în urna albă. 
...Se despoaie scrutinul.Votul este nul ,neântrunind quorumul necesar pentru trimiterea în 



judecată a lui Madgearu şi MihaiPopovici. 
Se dă în judecată doar g-ral Cihosky,   pentru încheierea contractului oneros   
şi Romul Boilă , pentru trafic de influenţă. 
Cihosky, Popovici şi Boilă , sunt trimişi la controlul averii .

¤Audinţa la Carol…

"  Imediat după vot, plec la Palat .Fac o lungă şi motivată expunere Regelui ,asupra 
consfătuirii de la amiază, asupra acţiunii noastre pe lângă deputaţi,asupra votării şi asupra 
rezultatului , demonstrând că ceea ce s-a făcut ,s-a făcut în interesul Coroanei şi al ţării , 
pentru normalizarea vieţii politice.
Termin, cerând în numele guvernului scuze  ,   că l-am pus în faţa unui fapt împlinit.
"Regele ascultă expunerea, la început cam nervos, apoi calm şi înţelegător, la urmă se ridică 
de la birou, mă bate pe umăr şi-mi spune râzând: 
<  Dragă Pop, lumea mă acuză că sunt purtat de nas de camarilă , ei bine, 
de astă dată voi aţi fost camarila mea.
Spune-i lui Tătărăscu că înţeleg atitudinea şi hotărârea voastră ,o accept şi o aprob şi nu 
sunt deloc contrariat sau supărat .  >
Îl informez pe Tătărăscu de acestă înţelegătoare ratificare şi de sentimentele neschimbate 
ale Suveranului 
Valer Pop  / 1935-1940

¤Epilog -Afacerea Skoda 

[ LD : cred că acesta este adăugat mai târziu , deooarece urmăreşte chestiunea până 
la regimul Antonescu.Mă gândesc acum că şi celelate episoade nu sunt note de"jurnal"ci  
memorii post-festum .Cine ştie când le-a scris Vezi pe larg la fişier Etică .]

...Mihai Popovici-scos din cauză 

Rătescu , preşed. Secţiunii a II-a a Curţii deCasaţie şi Justiţie,delegat pentru cercetarea averii 
lui Mihai Popovici , se prezintă la mine.Spune că se găseşte într-o situaţie penibilă. A 
constatat că între veniturile declarate şi averea  lui Mihai Popovici există un decalaj vădit. 
 Aprofundând cercetarea , probabil că decalajul ar fi mai accentuat şi ar trebui să conchidă
 la nejustificarea unei părţi a averii lui Mihai Popovici. 
 Popovici ,însă i-a fost şef, ca ministru al Justiţiei, şi a fost foarte gentil cu el,cumpărându-i 
diferite cărţi şi lucrări pentru minister şi instanţele judecătoreşti .Îi cade greu să facă un raport 
nefavarabil . Dacă ţin ca controlul averii să fie dus înainte, fără menajamente, roagă să fie 
desărcinat de delegaţia pe care o are.
Îi răspund că înţeleg situaţia lui şi motivele indicate, nu consimt, însă,la desărcinarea lui ;
să procedeze cum îi dictează inima şi nu cum îi cere raţiunea
Îmi obiectează că ce va zice guvernul şi partidul liberal  - ai cărui aderent credincios 
este - dacă va acoperi şi scoate din cauză pe Mihai Popovici ? 
Îl liniştesc şi îl asigur că nu va avea nici o neplăcere , mă însărcinez să-l acopăr şi 
să-l apăr în faţa guvernului şi al partidului .
  " Rătescu a făcut un raport favorabil şi Curtea a închis dosarul ,găsind averea lui Mihai 
Popovici justificată.

...Romul Boilă-judecat şi condamnat 

 " Instrucţia împotriva lui Romul Boilă s-a făcut la Tribunalul Ilfovin probele administrate în 
cursul anchetei Skoda, din declaraţiile făcute de Romul Boilă,dar, mai ales, din corespondenţa 
purtată de acesta şi dr.Groza  ( ginerele său),rezultă că Romul Boilă a făcut numeroase 
intervenţii pe lângă Iuliu Maniu,în chestii de comenzi importante primind sau stipulându-se şi 
comisioane.Era deci extrem de dificil de a-l salva. Aveam însă formula salavatoare :
Din toate probele rezulta că traficul de influenţă a fost săvârşit la Cluj şi nu în Bucureşti. 
Ori, potrivit Codului Penal din Transilvania ,traficul de influenţă  nu constituia un delict, şi 
deci , nu era pedepsit (cum era în Codul Penal român.)
Deci, constatând instrucţia acest lucru,putea şi trebuia să-l scoată de sub inculpare şi să se 



desesizeze.
...Când era să punem punctul pe   i    guvernul s-a reconstituit, eu am trecut de la Justiţie
la ministerul Industriei , iar urmaşul meu , Djuvara , un exponent al lui Dinu Brătianu, 
a schimbat mersul lucrurilor , a făcut ca Romul Boilă să fie dat în judecată , judecat şi 
condamnat     .Numai sub guvernul g-ral Antonescu , Boilă a fost scos din cauză " 
Valer Pop / Scandalul Skoda / 
_________________________________________

45.)Raportul privind " Afacerea Skoda" /votarea /19 apr.'35
[LD: şi astfel se termină printr-un aranjament de culise un scandal , o anchetă şi nişte procese ce 
durau de 5 ani, şi sub implicaţiile sale a bulversat viaţa normală politică.Învăţăminte ?Nici una ! ]
"Opinia publică" habar n-avea aranjamente Şedinţa se ridică vineri, la ora  11 noaptea !  ]
("Universul " , 18  19 apr.' 35  ) 
-NNSăveanu ( preşed. Cameră ) : Acest  Raport conţine 3 concluzuii deosebite : 
 una priveşte pe d.G-ral Cihoschi ,  una priveşte d.Mihai Popovici - ambii foşti miniştri 
iar alta , pe D-nii Romulus Boilă şi col.Georgescu . 
[ Explică procedura de votare cu bile albe , pentru ficare  în parte .  ] 
I.Se pune la vot Raportul deputatului Leon Grigorescu privind trimiterea în judecată ,
şi controlarea averii ,în faţa instanţelor de drept comun a d-lui Romulus Boilă . 
Votanţi  -  161     Voturi albe - 136               voturi negre - 25 
Adunarea a adoptat trimiterea în judecată  .

II.Se pune la vot Raportul privitor la col .Georgescu . *
 Votanţi - 167      Voturi albe - 167 
Adunarea a adoptat trimiterea în judecată. 

* Notă :av.col.Costin Georgescu 
Baroul avocaţilor Capitalei sesizându-se de învinuirile grave aduse av.Const.Georgescu  şi a 
rolului împlinit de d-sa în afacerea Skoda(ca procurator impus Skodei ca organ de 
informare  ) ,a dispus anchetarea sa disciplinară.Comisia de disciplină a hotărât excluderea sa, 
pentru totdeauna,din Barou . 
------------------ 

/G-ral Cihoski (ex.ministr.Apărării )

III.Trimiterea în judecată a d-lui g-ral Henric Cihoski , fost ministru de Război,
1 ) : pentru vina de a fi încheiat şi semnat contractului nr. 6102 din 17 mart. 1930, pentru 
procurarea de armanet ,fără paza formelor legale, fără consultarea organelor competante , 
precum şi de a fi desconsiderat imperativele legii în legătură cu industria naţională de 
armament .Votanţi - 156      bile albe - 132         bile negre - 24 
Adunarea a adoptat concluziile Raportului .
2 )aprobarea urmăririi civile şi controlul averii   fostului ministru g-ral Cihoski .
 Votanţi - 145        Bile albe - 118      Bile negre  - 27 
Adunarea a adoptat concluziile Raportului   . 
--------------------------------------------

/Mihai Popovici (Ex.ministru Justiţie )

III Trimiterea în judecată a d-lui Mihail Popovici , fost ministru de Justiţie ,
1)...pentru vina de a fi cauzat , prin intervenţia sa ,neângăduită de legi ,întreruperea 
cercetărilor întreprinse de organele fiscului şi ale parchetului militar, la repezentanţa uzinelor 
Skoda , în noaptea de 10 martie 1933 întrerupere care a permis , prin ruperea sigiliilor , 
dispariţia probelor prin care s-ar fi putut identifica cei vinovaţi de a fi traficat, în prejudiciul 
statului, cu prilejul contractului nr. 6102 din 17 mart . 1930 
Votaţi : 159    majoritate cerută - 106     Bile albe - 94     Bile negre - 65 
-N.Săveanu : Votul este nul
( aplauze la PNŢ , zgomot, vociferări ,  la PNL;şedinţa se suspendă  .la reluare :) 
-NNSăveanu : Propunerea neântrunind decât 94  de voturi, eu, ca preşedinte al Camerei,



    în deplină conştiinţă, proclam că Adunarea a respins această propunere . 
( aplauze prelungite şi bravo la  la PNŢ   )
2 ) controlul averii d-lui Mihai Popovici 
  Votanţi 157    Vot necesar- 99       bile albe- 107      bile negre - 80 
-N.Săveanu : Adunarea a adoptat acest ultim punct .
          Votarea   Raportului Skoda / 19 apr.'35 
_________________________________________

46.)Al Vaida -Voevod, de la PNŢ la "Frontul Românesc",martie'35 
(Al.Vaida -Voevod , Memorii, vol.III , ed.Dacia, 1997, p. 65- 71  )
[ LD : încă o variantă a degringoladei din PNŢ, minat de curente, disensiuni, bisericuţe,care va 
duce, printre altele, la amânarea congresului anunţat .Nimic însă la adresa lui Maniu ;  nimic 
despre încurajările primite de la Carol ,via Pop-Tilea -Poate vorbeşte în alt loc.
 Face însă nişte portrete politice reuşite .
Vezi pe larg la fişier PNŢ sau Frontul Românesc -Vaida I] 
"Prin noiembrie 1932, în urma şicanelor şi intrigilor lui Titulescu ,sprijinite de Maniu  şi 
Mihalache,contra tratativelor cu URSS ,pentru înjghebarea unui " pact de neagresiune"-cu 
aprobarea Regelui şi ajutorul guvernului francez  ( Herriot)  şi a celui polonez  - mi-am dat 
demisia.Rugat ,în ian.1933 , de Biroul partidului şi de Rege am acceptat din nou să formez 
guvernul [.....]

¤Conflictul Vaida -Birou PNŢ 

#Primatul elementului românesc.

"În 1935 , dorind să propun , în programul partidului ,primatul elementului românesc , s-a 
născut conflict între mine şi Birou. Totuşi, nici nu am demisionat , nici nu am fost dat afară 
din PNŢ,ci s-a hotărât numai că ,în ziua de 5 martie 1935 ,Delegaţia Permanentă a Partidului 
Naţional Ţărănesc ( fiind de faţă numai 11 membri din 23 ) a hotărât : 
< Dezavuează în mod categoric atitudinea luată de d l Al.Vaida- Voevod,în ultimele adunări 
de la Cluj, Timişoara, Sibiu ,ca fiind în contradicţie cu hotărârile Comitetului Central 
Executiv . >"
Îmi rezervasem dreptul de a apela la Congresul Partidului - care nu s-a ţinut şi de care se 
temeau antagoniştii mei -dar am preferat să-mi continui acţiunea de propagandă prin 
conferinţe în diferite oraşe ale ţării  ( Cluj, Oradea, Arad, Timişoara ,Craiova, Galaţi, Brăila , 
Sibiu , Iaşi , Chişinău ,Focşani , Bucureşti ) .
...La şedinţa Comitetului de Direcţie ,Madgearu pregătise , cu mult bizantinism, tactica :
s-au constituit trei comisii care discutau separat .[.................................] 
A treia, avea să o prezideze V.Madgearu .Acesta din urmă  - ca secretar general al partidului  - 
fusese însărcinat să tipărească anteproiectul Programului .Îi scrisesem să-mi trimită la Cluj 
vreo 15 exemplare , spre a le putea distribui între fruntaşii ardeleni . După ce ar fi studiat 
proiectul, voiam să-l convoc ,spre a-l discuta. Madgearu mi-a trimis doar 3 exemplare , cu 4-
5 zile înainte de şedinţa Comitetutului de Direcţie , care avea să accepte noul program. 
[.....] .[ Madgearu a motivat cu lipsa de timp şi fonduri  ]Totul a fost pretext , pentru ca membrii 
Comitetului de Direcţie să nu fie informaţi la timp asupra aneteproiectului de program. 
Astfel s-a înlesnit reuşita votării prin tactica de " şmecherlic" .
De acea tactică a uzat şi Mihalache când m-a întrebat inocent dacă am ceva de excepţionat 
ori  nu ,referitor la metoda dezbaterilor .Au hotărât ca programul să fie discutat simultan, 
în toate trei comisiile .Am priceput şi acest şmecherlic. 
[ explică în ce a constat şmecherlicul ;ironizează şefia încredinţată lui Lupu (la o 
Comisie);apreciază strădania ieşenilor ,a lui Costăchescu şi Zane , care şi-au expus p.d.v.în 
broşura Pentru biruinţa Ţărănismului , din care el nu a putut obţine nici un exemplar etc etc.
tot chestiuni prin care s-a simţit obstrucţionat de maşinaţiunile lui Madgearu ] 



El îşi pregătise un text cu trei propuneri , care se referau la proporţionalitatea etnică : 
în şcolile secundare şi superioare de Stat , în întreprinderi,şi desfiinţarea trusturilor  şi 
cartelurilor .

Al.Vaida / 

¤Frontul Românesc.

În broşura Cuvântare către naţiunea română , datorată d-lor dr.A .Popa şi dr. L.Hulea , este 
descris destul de detaliat cum s-au desfăşurat ulterior evenimentele care au determinat 
naşterea" Frontului Românesc." 
-------------------------
dr.Adam Popa - avocat, prefect de Cluj ( 1928-31 ) preşed. Frontului Românesc din Turda . 
Liviu Hulea  - ziarist, partizan vaidist 
----------------------- 
Acţiunea lui  pentru " Frontul Românesc " a fost impusă de împrejurări.
Îndată după primul atac în"Adevărul " ,pus la cale de Madgearu,prin Blumenfeld -Scrutator ,
mai mulţi deputaţi ,din diferite partide,s-au solidarizat cu el , în numele Baroului Capitalei . 
El le-a mulţumit, dar a spus că chestiunea este de partid, şi că o va tranşa la congres. 
Acelaşi răspuns l-a dat şi altor asociaţii şi societăţi :Societatea Studenţilor Creştini,Corpul 
profesoral al şcolilor medii etc.
Sosit la Cluj,prietenii l-au rugat să-şi dezvolte opiniile  într-o conferinţă. 
El a angajat sala Teatrului Naţional, care s-a dovedit neâncăpătoare .Aşa s-a pornit " 
avalanşa" ; a cutreerat ţara , ţinând conferinţe,cea mai mare fiind la Bucureşti, sala " Eforie " 
-unde şi-a proclamat Programul .

/Aprobarea Regelui şi a guvernului 

"Regele a fost înţelelegător că acţiunea mea paraliza antisemitismul cuzist şi codrenist, 
încât, datorită lui, guvernul Tătărăscu nu mi-a făcut greutăţi ( în afară de nenorocitul 
Iamandi, de la Iaşi )

...Numerus nulus, numerus romanus, numerus valachicus .

...Valer Pop -   ca ministru de Justiţie - a încercat la Sătmar să-mi exproprieze programul 
însă,  fiind în guvern, a renunţat să continuie. 
A încercat apoi  -nedibaci !  - Gheorghe Brătianu , tot aşa de zadarnic. 
...Istrate Micescu, în complicitate cu  Pamfil Şeicaru a făcut zarvă în sânul avocaţilor
[---] a renunţat repede să continuie propaganda cu " numerus romanus" 
...De la " Adevărul" , prin Tudor -Teodorescu-Branişte , au  încercat să-l tenteze cu publicarea 
tezelor sale,dar cu dreptul la replică .A refuzat . Dar ziarul i-a făcut un mare serviciu, prin 
publicarea atacurilor la adresa sa 

*Notă :"Numerus valachicus" opus "statul ţărănesc"

( Rev. " Parlamentul românesc" , an VI, nr. 165 , 8mart.'35 , p.16 ) 
dr.I.Boldur,Hârjoana Vaida-  Lupu 
[LD :un pamflet politic nu lipsit de farmec şi de oarecare adevăr.Cred că era foarte tânăr pe 
atunci, era şi membru la Of.studii Legisl ,şi-a spus părerea şi despre  originalitatea Constituţiei 
româneşti .
[LD:Cu acest om -bătrân şi neştiut de nimeni- trecut prin puşcăriile comuniste ,am discutat la 
"Magazin Istoric" prin 1968,când nu prea aveam habar de viaţa politică interbelică,dar începea 
să mi se ia ceaţa de pe ochi.Pe lângă George Fotino, CCGiurescu, Vasile Netea,Ionel Mureşan, 
Laurenţiu Onea ş.a., Boldur a fost unul din "profesorii" mei despre adevăr.
Off-ul lui cel mare era Basarabia ! ] 
Respins din organizaţia oficială a partidului , din care nominal mai făcea parte, 
Vaida şi-a înfăşat cu grijă  "ţâncul adoptiv" , botezându-l  " Numerus -Valachicus"
şi, împreună cu V.Tilea, a plecat la Cluj.



Într-o sală din apropierea birourilor Renner ( unde Vaida era preşed. Consil.de administraţie ) 
el a explicat auditoriului că PNŢ nu vrea să adopte pe micuţul " Numerus "  ca să 
ocrotească elementul naţional.
Jelaniei lui Vaida , i-a răspuns dr.Nicolae Lupu, care îi contrapune altă plăsmuire salvatoare : 
" Statul ţărănesc" . 
Şi astfel, opinia publică se află în faţa polemicii dintre cei "doftori" antagonişti. .
I.Boldur / 8 mart.'35 
_________________________________
___________________________________________

47.)Valer Pop,Din culisele "camarilei", mart.'35 
Amintiri .... op.cit 
[LD :Am văzut din memorii ,cum s-a zbătut el pentru scoaterea din culpă a lui Maniu, a lui Mihai 
Popovici, a lui Boilă etc etc .Ar putea fi interpretată ca "solidaritate" ardelenească .Nici vorbă! 
Ţinta finală -pentru a servi sugestiile regale -era provocarea sciziunii în PNŢ, prin atragerea lui 
Vaida-izolarea lui Maniu -şi neutralizarea lui Mihalache 
Nu-mi place să scriu istorie pe baza mărturiilor -indiferent de la cine.Mă servesc de ele  pentru că 
ele sunt de la un om din "camarilă",şi pentru că se completează cu mărturiile lui Vaida ]

¤Atragerea lui Vaida/Izolarea lui Maniu

-25 febr. '35-cu VVTilea , despre Vaida 

Seara îl vede VVTilea. Îi expune succesul mare a lui Vaida la Cluj .
Mihalache i-a trimis o scrisoare lui Vaida , în care îi cerea moderaţie la conferinţă şi domolirea 
lui Tilea la Sibiel.Vaida l-a refuzat într-o scrisoare drastică.
Ei au abandonat definitiv formula Mihalache şi vor să facă o înţelegere fermă cu 
Tătărăscu , pentru viitor. Evident, îi interesează şi aprecierea Regelui în ce priveşte acţiunea. 

-26 febr.'35 -audienţă la Carol 

Audienţă la Rege. Îl informează asupra acţiunii vaidiste.
" Regele este bine dispus şi aprobă mişcarea , cum şi tendinţa de clarificare din partid. 
Este curios ce-i va spune Mihalache în audienţa din acea zi. Crede că acum ar fi momentul 
cel mai potrivitpentru înlăturarea facţiunii Maniu din PNŢ   ,   nu este însă sigur de 
sinceritatea şi hotărârea lui Mihalache . [------] 

-9-10 mart.'35-cu Tilea ,despre Vaida, DRIoaniţescu .

Îl vizitează pe Tillea care este bolnav. Îi povesteşte despre acţiunea Vaida : va adera Mironescu 
; Costăchescu este nesigur ; DRIoaniţescu -aşteaptă o indicaţie " de sus" 
12 mart.'35 . DRIoaniţescu îi comunică că a trecut definitiv la acţiunea Vaida : va lua 
secretariatul general. Se face forte să bată la alegeri ( Ilfov )  pe mihalachişti 

-13 mart.'35. Audinţă la Rege.

 Îl informează despre acţiunea Vaida.Regele nu-şi ascunde simpatia , dar nu vrea să dea 
aparenţa că se amestecă şi că lucrează pentru fărâmiţarea partidelor. "

48.)Valer Pop,Prelungirea stării de asediu,14 martie '35

...Cameră.

La Cameră , se discută legea prelungirii stării de asediu .
Maniu rosteşte un discurs de câteva ore ,e răsuflat şi anodin ,nu atacă direct şi pe şleau 
chestia Lupeasca .
Provocat de Tătărăscu, declară că acţiunea sa e patriotică şi că o va continua.
Mihalache, întrebat direct, rămâne în echivoc, naţional-ţărăniştii sunt derutaţi. 



Iunian şi Goga pun în situaţie dificilă pe Maniu şi Madgearu     [------] 
Discuţia se termină pe la 1 noaptea, print-o scurtă alocaţiune a lui Pop, care "electrizează " 
Camera . 
" Maniu a rămas bătut şi diminuat în faţa opiniei publice ,ieşind din mutism fără a fi putut 
spune ceva important şi grav, apologia searbădă a democraţiei a rămas fără efect : 
opoziţia a rămas divizată , majorotatea disciplinată : un succes net pentru guvern "

...Senat 

14 mart.'35 La Senat, Iorga vorbeşte cu ironii la adresa lui Maniu,cu simpatie pentru guvern 
, şi cu multe amabilităţi pentru mine.[ LD:fusese în partidul şi guvernul său, nu?! ] 
Senatul votează proiectul. Tătărăscu îmi cere să prezint personal decretul la Rege şi să 
culeg impresii .După masă, audienţă la Rege : prezint decretul şi cele petrecute .
" Regele e foarte mulţumit şi satisfăcut de cum s-au petrecut lucrurile ,citise 
stenogramele .Are cuvinte calde pentru Iunian şi Goga . 
Cere o mai bună practică a cenzurii , care ,în multe cazuri, este stupidă. "
...Tilea vine seara la el. Îl informează că marţi se va lansa manifestul [Fr.Românesc ] către 
ţară , va apare şi un ziar în Capitală, şi va fi publicată mulţimea adeziunilor.
Este sigur că îl vor debarca pe Mihalache şi în scurt timp îl vor lichida ."
Valer Pop Amintiri politice .., p. 95 
______________________________

49.)Prelungirea stării de asediu ,

¤LD: completează 

dacă s-a mai ivit vreun doc.
________________________________________

50.)Apr.'35.Fişe semnal,proces legislativ 

-N.Iorga , interpelare :modificarea Constituţiei?! 

zvonuri despre modificarea Constituţie şi suprimarea Senatului,
Gh.Tătărăscu - răspunde , Senat, 10 apr.'35 

-Pr.de legi :

( votate de Ad.Deput  , Senat, 12 apr.'35 :
/  Dr.C.Angelescu ( Înv. , S.Băleanu ( raportor ),

/Organizarea învăţământului comercial ; 

/  Înfiinţarea Academiei de Medicină ; 

/ Organizarea Muzeului etnografic din Cluj  ; 

/ Reglementarea comerţului cu devize ; 

/ Transformarea com. Predeal în comună urbană ; 

/ Dreptul primăriei Balcic de a vinde loturi intelectualilor ; 

/ Organizarea şi funcţionarea învăţământului secundar industrial ;

___________________________________



51.)Gh.Tătărăscu , Mesajul Regal de închidere a sesiunii parlamentare, 20 apr.'35 
_________________________________

-------------------------------

Vacanţa parlamentară 

-----------------------------

[LD:dacă după vacanţa parlamentară nu mai asistai la confruntări politicedialogate , deschise,în 
schimb am observat că în timpul verii se desfăşurau contactele cu masele populare , cu 
"electoratul" , cu organizaţiile locale şi ( sau) se făceau acele "vizite" ,"contacte" ,cu mişcările 
similare din străinătate ,de parcă partidele îşi încărcau bateriile pentru toamnă.
Domnea o aparentă potolire a pasiunilor politice , guvernanţii îşi vedeau de lucru la ministere,sau 
plecau şi ei în vacanţe estivale,agricultorii îşi strângeu recoltele, venea vremea culesului din livezi 
şi a veseliei din vii .Cu toate acestea ,primăvara/vara se făceau noi organizări,se proectau noi 
strategii politice , se "coceau" alianţe politice,fronturi ofensive pentru dărâmarea guvernului şi 
preluarea puterii.În vara 1935,curentele şi mişcările de "stânga" şi de "dreapta" sunt într-o 
ofensivă organizatorică semnificativă.
Şi în lume ,şi în România ,atmosfera se încingea spre puncte de fierbere.] 

52.)Frontul Românesc -legionari ,apropiere ,3 mai'35 
( Arhiva ISISP, Fond V , dosar 227 , f 1 )

¤Notă-Direcţia generală a Poliţiei.

/Al.Vaida Voevod -Traian Cotigă (CZCodreanu)

3 mai 1935, nr. 1680 
Traian Cotigă va organiza manifestaţia din Capitală pentru primirea lui Vaida.
Ca preşed. al " Uniunii studenţeşti" , se va prezenta la Cluj, dlui Vaida ,care vrea să-l  
întâlnească.Cu această ocazie , Tr.Cotigă va obţine din partea  "Frontului Românesc " 
ceva fonduri pentru organizarea manifestaţiei studenţeşti din Bucureşti , cu ocazia sosirii lui 
Vaida .Intimii lui Cotigă afirmă că ar fi şi purtătorul unei scrisori  trimisă de CZCodreanu lui 
Vaida Voevod, al cărui conţinut nici Cotigă nu-l ştie. 
Între legionari se ştie doar că CZCodreanu îl asigură pe Vaida de sprijinul Gărzii de Fier  .   
Notă / 3 mai .'35 
_______________________________

53.)iun.'35.PNŢ- bătălia surdă dintre şefi:Maniu -Vaida ; Mihalache -Lupu 
( Rev." Parlamentul românesc " :"Început de vacanţă"  , VI, 176, 24 iun.'35, p.1. ) 

¤Ebuliţie în PNŢ 

[LD:ebuliţie = fierbere ] 
PNŢ continuă să fie  în plină ebuliţie a cadrelor şi chiar a şefilor. 
E clar că I.Mihalache nu-i singurul şef !Între Vaida-Tilea şi Maniu , ca şi între Mihalache-Lupu 
şi ceilalţi şefi regionali ,spirituali sau electorali, se desfăşoară o luptă aprigă. 
Pentru cine cunoaşte pe român, toată zarva politică din ultima vreme ,nu a însemnat decât un 
ultim efort de conştiinţă sau de ambiţie ,în pragul unei vacanţe care, vai,nu este 
guvernamentală ,ci pur estivală! 

¤Guvernul= echipă comodă 

/Treburile mai pot să meargă !



[LD:este o cronichetă oarecare .Dar îmi aruncă mingea la fileu , o folosesc ca pretext, pentru a 
putea explica un aparent paradox al societăţii interbelice româneşti .
Cum să explic progresul constant al României în interbelic ,cu o instabilitate 
guvernamentală şocantă, cu o clasă politică în continuă şi reciprocă contestare ,cu o 
perpetuă modificare de legislaţie ?cu mentalităţi atât de contorsionate şi diversificate ?
Eu aş spune că o explicaţie poate fi oferită :pe primul loc aş pune realitatea obiectivă geo-
economică a României Întregite,având ca suport proprietatea privată :agricultura ,industria, , 
bogăţiile subsolului ,comerţul , finanţele ,ş.a 
Pe loc egal ca importanţă aş pune edificiul legislativ modern perfecţionat ( şi perfectibil ).
Şi, din punct de vedere constituţional,un normal echilibru al puterilor în stat, cu toate instituţiile 
de Putere -Guvern, Parlament,Justiţie-şi a celorlalte instituţii aferente .
Toate acestea funcţionau ca un mecanism perfecţionat ( şi perfectibil , desigur ), aş îndrăzni să 
spun că funcţionau cu o forţă inerţială ,indiferent de schimbările de guvern, indiferent de 
calitatea ( valoarea ) clasei conducătoare şi puteau funcţiona atâta vreme cât nu se schimba 
regimul de drept .Acest mecanism nu se va schimba ,nici în aşa-zisa perioadă a "dictaturii 
regale"a lui Carol II , nici în timpul regimului aşa zis "fascist" al lui Antonescu 
Acest mecanism va fi schimbat( zdrobit , lichidat ) abia după 1948, odată cu instaurarea 
regimului comunist , când va fi lichidată şi clasa politică care i-a asigurat continuitatea .]
"Nu se schimbă la noi prea uşor o echipă atât de comodă Oricât de uşuratecă ar fi 
conducerea noastră cea reală , oricât de neserioşi ar fi oamenii noştri , fruntaşii noştri 
politici,treburile care merg , aşa cum merg, mai pot să meargă încă.
Românul nostru este dispus să suporte la infinit orice " noutate" ,fie ea veche , de când 
societatea omenească.De ce şi-ar mai surmena meningele naivii care îşi închipuiesc 
că lucrurile vor lua forma ideilor platoniene sau popesciene ,când ele nu fac alta decât ceea 
ce însăşi natura le învaţă ?! 
* * * 
    Singuri şefii politici se cred obligaţi să oficieze într-un ritual 
care e însăşi raţiunea lor de a fi .
Dovada a făcut-o dr Lupu , din moment ce a renunţat la o şefie obositoare . 
D-sa este sportiv şi , în această ipostază , înţelege să facă şi politică. 
Chiar şi dl Iuliu Maniu , face, în felul d-sale, un sport de mare artă, numai pentru cei puţini, 
şi începe să se declare public un izolat , deşi Blajul şi experienţa l-au învăţat că , 
pe două planuri spaţial suprapuse , pot circula cu egală viteză şi chiar în sens invers, 
aceleaşi idei , în dimensiunea a patra, şi ele pot da rezultatul unic. 
* * * 
Cel mai bătăios , mai programatic şi mai convins , e fără îndoială,
 şeful marelui partid naţional-ţărănesc , d.Ion Mihalache .
D-sa e atât de convins că va obţine rezultatul dorit , în linie dreaptă , [ puterea !  ] 
fie chiar şi cu 200.000 de participanţi la viitoarea întrunire de la Bucureşti , 
şi eşti nevoit să recunoşti că omul acesta politic , realizat în chip revoluţionar -electoral, 
aduce o ţinută mândră şi constantă ,  între lanurile de trestie mlădioasă 
din bătaia atâtor vânturi mai mult sau mai puţin discrete. 
     Nu i se poate contesta d-lui Ion Mihalache crezul firesc 
şi consecvenţa mai puţin firească ,după cum nici posesiunea pasionată a unui adevărat cult 
pentru aceia [   ţăranii   ]  din masa cărora s-a săltat     la suprafaţă , 
şi pentru care a înţeles să lupte , să triumfe şi e gata să moară . 
Un exemplu ca a d-lui Ion Mihalache e deadreptul reconfortant .
         ( O, ce departe eşti d-le Vaida, cu Tilea, cu Mirto , sau cu Axenfeld,
            de masivitatea această simplă şi copleşitoare prin măreaţa ei duioşie !  ) 
 Nu degeaba s-a putut impune omul acesta maselor şi d-lui Maniu şi partidului , 
ba până şi " marelui" Titulescu , într-un unghi anumit . 
* * * 
 Şi totuşi, vacanţa care bate la uşă , 
face inutilă     ridicarea năvalnică a forţelor naţional-ţărăniste .  
Cât prisos de forţe trebuie să existe în adevăr, dacă un şef iscusit ca d.Mihalache
 îşi poate permite luxul să le irosească de-a surda   ,   în miez de vară. [ congresul PNŢ ] 



 Dar efectul va fi , totuşi , real. 
 Intimidarea atâtor cutezanţe riscate, va opera . 
Oştile vor fi comparate şi, ca după orice manevră reuşită, 
pactul va ieşi nesilit , ca la soroc natural. 
* * * 
Vacanţa aceasta ne-ar putea , însă, şi celor mulţi şi neânregimentaţi , 
o nădejde , dacă nu o satisfacţie : să vedem cel puţin pe şefi şi pe " ideologii politici" 
mai puţin apţi pentru o atitudine , mai hotărâţi pentru o idee , mai capabili de o jertfă. 
 Prea ne-ar umple de scârbă să-i revedem la toamna care va coace fructele dar şi bubele , 
lihniţi şi gata la orice , pentru un dispreţ ieftin , urmat de un picior de onagru sau colun ! " 
                               Atmosferă de vacanţă… / 24 iun.'35 
_________________________________________________________________

54.)CZCodreanu-Vaida -Argetoianu:"problema" Elena Lupescu , 7 iul.'35 
( Arhiva ISISP, Fond V , dosar 226 , f.4) 

¤Notă-Direcţia generală a Poliţiei 

7 iul.'35 Întrevederi Vaida - CZCodreanu ; Vaida -Argetoianu  , despre care se spune că ar fi 
discutat şi despre d-na Elena Lupescu . 
-CZCodreanu ar fi afirmat că  Elena Lupescu trebuie trimisă peste graniţă , pentru prestigiul 
şi siguranţa regelui ;El crede că trebuie readusă MSRegina Elena , ca să se reconcilieze cu 
Regele. 
-Vaida ar fi respins acest p.d.v., considerând că partidele politice nu au dreptul de a impieta  
viaţa personală a Suveranului. 
-Vaida a comunicat lui C.Argetoianu , părerea lui CZCodreanu .
Ambii au căzut de acord că nimeni nu trebuie să se amestece în viaţa particulară a MSR 
Când MSR Carol s-a întors în 1930, s-a încercat reconcilierea cu MSR Elena.
Dar nu s-a putut, şi , la scurt timp, s-a pronunţat divorţul. 
Partidele politice , mai ales Garda de Fier, au supralicitat rolul jucat de d-na Lupescu.
Garda de Fier a luat această poziţie, fiind finanţată de afară .Ea şi-a luat drept ţintă pe  
"evreica" Lupescu , pentru a agita opinia contra Dinastiei. 
D-na Lupescu trăeşte modest, nu se amestecă în viaţa publică."
Poveşti " - că se amestecă ! Merge des în străinătate ,la vila ei din Fountainbleau sau pe 
Riviera franceză .Are o soră la Viena. 
Notă / 7 iul.'35 
________________________________________________________

55.)Fuziunea LANC -PNA=PNC Iaşi, 15 iul.1935

¤Gh.A.Cuza:anunţarea fuziunii :Partidului Naţional Creştin ,29 nov.'35

(  DAD, MO 5, şed. de vineri, 29 nov.'35, p. 45- 47  )
[ LD:O tratez la sesiunea următoare când se face oficializarea în Parlament ] .
[ LD : Gh.Cuza era profesor de drept roman la Universitatea  din Iaşi ]
  Fără îndoială această fuziune este importantă şi semnificativă. 
Pe lângă creşterea puterii organizatorice la nivel naţional, 
pe lângă speratele  posibilităţi de raliere şi a altor grupări sau naţionalişti izolaţi, 
în mod imediat , creşte gruparea lor  în parlament .
Cum PNC anunţă  şi un "front parlamentar" cu Frontul Românesc -noua formaţiune 
debutează optimist.Dincolo de doctrină, de ideologie, de problemele de fond ale programului,  
PNC se prezintă " ca la carte " : are un program articulat , coerent , care poate fi considerat 
program de guvernare .

¤Formarea PNC  - 15iul.'35, Iaşi / 

/Ideologie : ideea naţională , românism 



¤Programul PNC 

/Ordinea spirituală :doctrina creştină ;Biserica - integrată în stat  ; 
/Ordinea monarhică : monarhie constituţională 
/Ordinea constituţională ,modificarea Constit. naţionalism - creştinism - autoritarism 
Reformarea Parlamentului /  Reformarea principiilor legislative / 
/Ordinea politică :România a Românilor 
/Regimul minorităţilor :trei categorii, trei tratamente 
/Ordinea socială :Ţărani, muncitori, intelectuali. 
/Ordinea culturală : ideea naţională (Ministerul propagandei)
/Ordinea economică : agricultura, industria (Românizarea oraşelor)
/Ordinea externă :sistem de alianţe 
Transcriere fidelă a documentului  .Doc.integral - fişier LANC IV sau PNA-IV 
______________________________________________

56.)Manifest PCR , / la aniversarea Restauraţiei lui Carol II  /  iunie '35
Grăeşte către voi Partidul Comunist din România .
(Arhiva ISISP, cota A XIX- 17, inv. nr 806 
[ LD :Vezi pe larg şi context la fişier PCR 
Sublinierile, supratitlurile, scrisul cu roşu, îmi aparţin ] 

/Partidele politice …

" Capitaliştii şi moşierii din România, s-au strâns repede în jurul tânărului şef al monarhiei. 
Toate partidele burgheze au înţeles preţul monarhului , ca instrument şi cap al fascizării ţării, 
ca mască a propriilor lor uneltiri reacţionare şi ca campion consecvent al cruciadei 
antisovietice .[-----------------------------] 

/Guvernele...

" Regele şi-a inaugurat activitatea prin lovituri ( Iorga -Argetoianu contra resturilor democraţiei 
parlamentare, prin închegarea elementelor reacţionare în partidele burgheze ( George 
Brătianu, Grupa H, Vaida  .El susţine Garda de Fier, el a patronat asasinarea lui Duca, 
el ţine la foc " cazanul satanei" , adică ameninţarea incontinuă a gheenei fasciste 
contra poporului muncitor .[----------------------------------] 

/Fascizarea României …

" Sub "înaltul" lui patronaj ,  s-au desfăşurat dezgustătoarele aţâţări războinice 
contra Uniunii Sovietice , pentru care massele au plătit miliardele Skodei.
El complotează azi zilnic cu căpeteniile cele mai reacţionare şi imperialiste ale burgheziei 
române, pentru schimbarea fascistă a constituţiei, introducerea pedepsei cu moartea 
pentru popor, înscăunarea făţişă a dictaturii militaro-fasciste sângeroase [---------------------] 
pentru aruncarea României în orbita aventurilor de război hitleriste 
contra Uniunii Sovietice ! [-------------] 
Manifest PCR / iun.'35 
_____________________________________________________________

57.)25 iul-20 aug.'35Moscova .Congresul VII al Kominternului 
[LD : am propriile opinii  cu privire la acest  congres, cu privire la Frontul Popular şi la 
pervertirea limbajului politic izvorât din ele. La cuplarea materialelor despre acest
episod -etapă , sper să  se înţeleagă perfect ce au  fost .Aici notez - cu  nedisimulată  
curiozitate - opiiniile lui Stelian Tănase. Este copleşit de  suita de cărţi occidentale  
apărute la noi  după  1989 ,  întoarce spatele istoriografiei trecute , şi  încearcă  să  
plaseze evoluţiile PCdR în acest filon. Exerciţiul acestei racordări, până la un punct , este 
benefic.
Dar este plasarea istoriei PCdR, nu  în istoriaRomâniei , ci  în  geopolitica statelor 
mari .Preluarea unor  clişee - valabile pentru  Occident - şi aplicarea lor la situaţia 



specifică  a României, dă naştere , însă, la eliminarea nuanţelor , la înlocuirea unor 
confuzii pro-sovietice, cu altele pro-occidentale .De aici iau însă informaţiile .] Vezi la fişier 
II Sinteze şi Documente 

#Congresul VII al Kominternului ( 25iulie-20 august 1935 )

Trecuseră 7 ani de la congresul VI ( 1928 ), şi ultimul  până la dizolvarea Kominternului 
 ( 1943) .Participă  510 delegaţi  , din  65 de ţări .  Din partea PCdR , participă : 
Boris Ştefanov ,  Nicolae Goldberger,  Marcel Pauker , Şeila Averbuch .
Congresul  consfinţeşte noua politică  lansată  în  decembrie 1933 la Plenara 
Comit.Executiv a Kominternului ( la care participase Pătrăşcanu ).
Stalin face o  întoarcere de 180 grade ,cerând partidelor comuniste  să  constituie cu  
forţele de "stânga " coaliţii antifasciste " ,  aşa numitele  "fronturi populare " 
< Hitler ia locul puterilor beneficiare ale Tratatului de la Versailles ca adversar  
principal  al URSS şi al păcii . El este avantgarda contrarevoluţiei [... ]
Comunismul şi fascismul  sunt astfel faţă-n faţă în raportul revoluţie / contrarevoluţie 
[....] În jurul  frontului unic al clasei  muncitoare ,coloana vertrebală a coaliţiei ,  să  fie   
reunit      Frontul Popular Antifascist   .[... ]
Obiectivul final rămâne dictatura proletariatului  , răsturnarea burgeziei  în 
lume Frontul popular a luat locul  tacticii  " clasă  contra clasă " [...] 
Noua perioadă  ,începută în  1934, îi oferea un slogan popular  şi un spaţiu politic 
prin care să implanteze în toată Europa un vast  aparat de subversiune  
revoluţionară . > (Cf. Francois Furet  , Trecutul unei iluzii  .Eseu  despre ideea  
comunistă  în secolul  XX, Editura Humanitas,  1996,  p.240 -244 ) 
Discursul  lui  Gheorghi  Dimitrov  , consacră această nouă politică  .( p.  238-240) 

#Stalin : Kominternul = anexă de spionaj  şi propagandă a URSS 

Stalin  nu avea încredere în Komintern  pe care-l privea ca pe o reţea de spioni  
străini  , care serveau nu  Moscova, ci  Occidentul . Cum era xenofob şi  suspecta că  
spionii  sunt peste tot  , nu vedea cu  ochi buni prezenţa a mii  de  străini la Moscova. 
După moartea lui  Lenin,  înlăturarea lui  Troţki  , apoi a lui  Zinoviev  Kamenev şi  Buharin 
, organizaţia intrase în letargie  ( 1928-1935) .
 Stalin  se dedică  construirii  socialismului  "într-o  singură ţară " , şi e prea puţin 
interesat de "revoluţia mondială ".Organizaţia este un  dinozaur al revoluţiei  bolşevice 
şi a războiului  civil .
Are grijă  să o  subordoneze Agitprop, - secţia de propagandă a PCUS - şi mai ales 
GRU -poliţia politică . 
Vechii militanţi  - promoţia "Lenin" lansată  chiar de Stalin,  în 1924  - sunt  înlocuiţi 
cu  oameni noi , şi  Kominternul  devine  o anexă a URSS , în materie de propagandă şi 
spionaj. < Stalin promova o politică de penetrare a Kominternului  de către NKVD şi  
GRU , dar  nu şi invers.  Până în  1935, înalta conducere a Internaţionalei  era în 
întregime în mâinile celorlalte servicii .Kominternul  încetase să aibă  o  existenţă de sine 
stătătătoare., iar  diferenţierea şi-a pierdut  orice importanţă  .  > 
( Cf.  Stephen  Koch, Sfârşitul inocenţei,  Editura Albatros,  1997,  p.122-123 ) 
"Kominternul ar  fi murit de moarte naturală , ca inutil,  dacă, în  1933,  Hitler n-ar  fi 
preluat  puterea în Germania .[...] Kominternul  îşi  găseşte o nouă  utilizare după  ziua 
fatală de 30 ianuarie 1933.O dată  scos de la naftalină  de Iosif  Stalin  şi  Karl Radek  , 
şeful  Agitprop,Kominternul  iese din politica sectară  , de izolare,  pentru a 
propăvădui  alianţa tuturor celor care se opun  nazismului :asociaţii, partide,  presă, 
sindicate  , oameni de cultură .
Aspectul esenţial al acestei mobilizări  era că trebuia să rămână  sub  controlul  strict al 
Mocovei, prin agenţii  săi infiltraţi  şi prin  fondurile puse la dispoziţie .[...] 
La suprafaţă  se practica un  discurs generos, pacifist  ,al "democraţiei  ameninţate 
de fascism" .Dedesubt se aflau  reţele clandestine  de spioni şi  agenţi  de influenţă 
, alimentate din  fonduri secrete. "  (p. 238-239 ) 



#PCR -politici paralele( intern/ extern) discordante 

[LD : când trece la plasarea PCdR în  contextul intern al  României, Stelian se poticneşte .
El  nu  pomeneşte de schimabarea de guvern, de alegeri , care au  aspectul  unei  scene
 politice deosebit de tensionate şi  "atipice" .Cu argumente din  lucrările occidentale , 
este impropriu să se clarifice conjunctura internă  în care  PCdR - oficină de spionaj 
sovietică - îşi Începe politica de "front  popular " .Voi lămuri eu problema Vezi fişier PCR  ] 
  În decembrie'34 , Alexander Danieluc Stepanski-Gorn este destituit , şi în locul lui este pus 
secretar general Boris Ştefanov. El este bulgar , este nepotul lui  Cristian Racovski şi 
apropiat lui Dimitrov.La data numirii  - culmea ! -  era exclus din  PCR 
La congresul  VII al  Kominternului ( 1935) , el va fi  ales în  Comitetul  Executiv şi 
va reprezenta  PCdR la Komintern .
    Perioada coincide cu schimbarea relaţiei diplomatice  URSS - România .
În vara '33 , este încheiat tratatatul Litvinov -Titulescu ; Mihail Ostrovski ,  primul ministru 
plenipotenţiar sovietic la Bucureşti ( 2 decembrie 1934 ) , este primit  cu  toate regulile 
protocolare .Diplomaţia sovietică  dorea să dea o faţadă  onorabilă  politicii  URSS faţă de 
România, precum făcea şi  în  Franţa sau  Anglia . Moscova face câteva gesturi de curtuoazie :
 trimite câteva lăzi  din tezaurul  românesc confiscat la Moscova şi  înapoiază  rămăşiţele 
pământeşti  ale lui  Dimitrie Cantemir .
Pe plan intern,  după asasinarea lui  IGDuca ( 30 dec.'33) , în mai multe oraşe a fost 
declarată starea de asediu şi  sunt  dizolvate- mai bine zis se reafirmă  interdicţia lor - 
o serie de organizaţii  paravan comuniste  - PCdR , UTC,  Ajutorul  Roşu, 
Biroul  juridic al PCR ,  sindicatele revoluţionare , Cercul de studii marxiste, Liga Muncii
[ organizaţia electorală ] , Amicii URSS , Comitetul Naţional Antifascist ,
Frontul Unic Muncitoresc ,  DRO ş.a. Sunt  închise sediile  materialele de propgandă sunt  
confiscate , mulţi  agitatori sunt arestaţi . Siguranţa supraveghează,  Parchetul  intervine, 
se fac arestări urmate de procese . Jocul  dublu  clandestinătate -subversiune-politică  oficială  
continuă  , chiar dacă  în alţi parametri . 

# Procesul Anei Pauker - comunista "antifascistă" ( 27 februarie '35 ; 5 iunie '35 ) 

[LD: e lângă  aspecte deja semnalate la alte procese, atrag atenţia asupra desfăşurării 
proceselor, cu respectarea procedurilor, cu  respectarea drepturilor la apărare , cu 
posibilităţile extraordinare materiale, şi , mai ales cu  discutarea în deplină libertate 
în presă. Consider că aceste lucruri trebuiesc cunoscute în  profunzimea explicaţiilor . 
Ar trebui  restudiate  aceste procese , fie şi pentru a le compara cu mascaradele organizate
de comunişti după  '44. Şi ar mai trebui făcută o  comparaţie : de ce s-a manifestat  acea 
solidaritate internaţională  în cazul  acestor procese , şi  s-a păstrat  tăcerea privind 
procesele instrumentate de comunişti , în  timpul marii terori în URSS, şi  în ţările 
răsăritene ocupate , după  terminarea războiului  ?  ] 

...Arestarea reţelei clandestine  ( 12 dec.'35)

     Pentru a realiza "cotitura" hotărâtă la plenara Kominternului din decembrie  '33 , 
Ana Pauker se întoarsese în  România ( apr.'34 ) , cu un "desant"  kominternist de 
cca 50  "revoluţionari de profesie " , cu  fonduri importante ,pentru a închiria case
conspirative, a tipări manifeste,a finanţa diverse asociaţii  criptocomuniste , a corupe cadre
din  justiţie şi poliţie  [.........] ( Cf.Arhiva MAN, Fd.SSI,  vol 1, p.  33 )
  Cu  câteva luni  înainte,  fuseseră arestaţi lideri ai organizaţiei de tineret , printre ei : 
Alexandru  Drăghici,  Liuba Chişinevschi, Bernat Andor ş.a.
( Cf.Arhiva MAN, Fd.SSI, dosar  42,  vol.2 ,p.88 )
Anchetaţii sunt arestaţi  vreme de 7  luni .Cercetările relevă o vastă reţea subterană ,
 formată  din  membri  ai partidului interzis din  1924 , care refuză  să recunoască 
apartenenţa la PCdR . Ana Pauker , Iordan Coleff  ş.a , susţin că  că  sunt "antifascişti"  , 
ceea ce nu era o  culpă .

*Notă :Delegaţia română la Congres 



#Compunerea delegaţiei pentru congresul de la Moscova 

Cf. scrisorii lui Eug.Iacobovici ( Secretariat PCR , în ţară )către Biroul Politic  ( Praga ) al PCR 
19 oct.'34 ( Arh.CC al PCR , fond nr.1, dosar nr. 136, Internaţionala Comunistă ,f. 262-270 ) 
[LD: Vezi pe larg la fişier BPCR 1933-1937  ] 
[..................................] 
"4. Compunerea organului de conducere şi delegaţiei pentru Congres 
[Congresul VII al Cominternului , care trebuia să fie în 1934 . ] 
În mijlocul lui iul.'33, BP a discutat hotărârea definitivă a PK [ Comisia politică a Internaţ.III ] 
privitor la Rezoluţia CC al PCR din apr.'34.Atunci tov.Gorun a propus ca delegaţia la congres 
să fie compusă din 4 membri ai BP, şi numai el [Ştefanschi-Gorn ]să rămână , aici   [ Praga ] .
Gorun spusese că este nemulţumit pentru că dacă KI [ Internaţionala Comunistă ]îl apreciază 
mai mult pe B. [ Boris Ştefanov ] , de ce nu-l înlocueşte cu el ?
Iacobovici de aceea  fusese  de părere că Gorun nu trebuie să lipsească din delegaţie ,şi că 
rămâne el la Praga , deoarece tov.Maria [ Filipovici ] şi Victor [ Goldberger ] trebuiau să fie 
neapărat în delegaţie.[-----]
Pe baza recomandaţiei ulterioare ,componenţa delegaţiei a fost discutată la 28 august , 
când , printre altele, tov.G.[ ? ]  a propus pe tov.Sofia [ Ana Pauker ] ,ca o activistă veche, 
care se bucură de încrederea tov. conducători ai K.I [ Internaţionala Comunistă ] ,  
tov.Manuilski etc. [----------------------] 
_______________________________

58.)Răspunsul PSD la propunerea PCR de Front Unic ,2 oct.'34 
( "Lumea Nouă " , nr.41, 7 oct.'34 , p. 1 ) 
[ LD : Cine pe cine a păcălit ! ? Cine pe cine a învins ? ! Pe termen scurt . Pe termen mediu. Pe 
termen lung. Cum dracu' să tratez această problemă în cazul partidelor socialiste şi comuniste ? 
 Să le dau, pe rând,  cuvântul , nu este suficient . Voi vedea…  ] 

¤Comunicatul PSD 

Comisia Executivă a partidului social-democrat s-a întrunit  marţi, 2 octombrie,şi a discutat 
propunerile pentru realizarea unui front unic şi a dat următorul Comunicat :
" Comisia Executivă a Partidului Social-democrat , luând în discuţiune propunerile de " front 
unic" venite de la Liga Muncii , Ajutorul Roşu şi Comitetul Naţional Antifascist  ;
" Constată că, pentru prima dată, aceste organizaţii renunţă la limbajul lor provocator şi 
calomnios şi-şi fac propunerile într-un limbaj corect,care merită un răspuns ;
" Constată că, pentru prima oară , aceste organizaţii renunţă la propunerile lor 
provocatoare şi irealizabile, punându-se pe terenul democraţiei , a libertăţilor cetăţeneşti 
şi a nevoilor immediate ale clasei muncitoare . 
"Constată cu bucurie evoluţia acestor organizaţii care, dacă se va menţine,va permite pentru 
viitor o apropiere a organizaţiilor muncitoreşti învrăjbite astăzi,ceea ce va întări mult forţa de 
apărare şi de luptă a clasei muncitoare din România . 
" Comisia Executivă a Partidului Social- democrat consideră însă că ratativele cu aceste  
organizaţii sânt lipsite de seriozitate şi nu pot duce la vreun  rezultat     atâta vreme   cât , de la 
aceste tratative ,lipseşte partidul politic care le inspiră     [PCR ]   şi care , pe deasupra trativelor 
şi înţelegerilor , îşi păstrează mâna liberă ."
" Partidul Social-democrat  nu poate duce trative şi iscăli înţelegeri cu organizaţii anexe , 
cu reprezentanţi anonimi care prezintă propuneri neiscălite, ci înţelege să ducă tratativele 
numai direct de la partid la partid   ,cu conducerea responsabilă a partidului comunist,  dacă 
acest partid a făcut aceeaşi evoluţie pe care au făcut-o unele partide comuniste din 
străinătate ,adică dacă partidul comunist din România înţelege să se pună pe terenul 
legalităţii şi al democraţiei . 
" Partidul social democrat din România , dornic de a da cât mai grabnic , clasei muncitoare un 
instrument puternic de apărare , în împrejurările grele de astăzi,aşteaptă răspunsul direct şi 
cinstit al partidului comunist ,pentru încheierea unui pact de neagresiune şi de înţelegere 
între partidele muncitoreşti , cel puţin aşa cum statul comunist rus , ajuns la înţelegerea 
realităţilor ,a încheiat un pact de neagresiune şi de înţelegere chiar cu statele burgheze 



-capitaliste .
"Comisia Externă a PSD consideră că numai astfel se va putea ajunge la o apreciere leală între 
fracţiuni şi, în cele din urmă,la unitatea deplină pe care o doreşte partidul social- democrat 
"Răspunsul PSD / 2 oct.'34 
__________________________________________

59.)Răspunsul PCR , la răspunsul  PSD ,7 oct. '34 
 (  Arhiva ISISP, Cota A XVIII, -20, inv. 703   ) 
[ LD :se explică că PCR a avut 3 iniţiative  de acest fel : apr.'33, nov.'33, iul.'34 ;
că , de fiecare dată , PSD a respins aceste propuneri ] 
cu lehamite , dau şi această categorie de documente care au fost popularizate cupeste măsură 
de istoriografia comunistă.Asemenea lui, sunt altele,cu sutele.Dar nu doresc să eludez .
Dincolo de minciunile proferate, de  erorile făcute , de orbirea de clasă, de fanatismul care i-a 
împins până la trădarea de ţară ;sau poate pornind de la ele....
Dincolo  de suspiciunile reciproce, de calomniile reciproce, pe care şi le aruncau cele două 
partide, atunci, în 1934.
Ştiind  destinul tragic care-i aştepta pe unii ( de la Cominternul pe care îl  slujeau cu 
fanatism :Elena Filipovici  , Ştefanschi -Gorn , Lucreţiu Pătrăşcanu- ş.a.  -  primii  în URSS,  
ultimul în România )totul pare de domeniul absurdului şi al ororii.  ]
Vezi pe larg fişier fişier B:PCR'33--'36 LD : Sublinierile, colorările, semnele , îmi aparţin .

#Un pretext motivând respingerea 

 " Proleari din toate ţările, uniţi-vă !" 
  Către Comisia Executivă a  PSD 
1. C.C al PC din România a luat cunoştinţă de angajamentul dvs faţă de Conferinţa 
organizaţiilor dvs din vechiul regat cât şi de hotărârea dvs,din 2 octombrie , 
publicată în presă, şi prin care respingeţi propunerea pentru încheierea frontului unic, 
adresată dvs . de către o serie de organizaţii antifasciste din România,sub pretextul că dvs 
sunteţi gata să duceţi tratative <  numai direct de la partid la partid cu conducerea 
răspunzătoare a Partidului Comunist > 

#Liga Muncii, CNA , Ajutorul Roşu - nu  sunt anexe ale PCR ...

Neintrând în cercetarea mobilului care va condus să declaraţi acele organizaţii 
drept pretinse  "anexe" ale Partidului nostru, ceea ce în mod efectiv  poate face
 numai un bun serviciu fasciştilor şi Siguranţei - 
CC al PC din România ia cu mulţumire la cunoştinţă declaraţia dvs.că 
sunteţi gata să intraţi în tratative cu Partidul Comunist din România .   "   

#Internaţionala Comunistă ( şi secţiunile ei  )  au  o  singură cale politică 

2.În ce priveşte condiţia preventivă pusă de dvs, intrării în asemenea tratative şi anume 
[…se citează  condiţiile  ..] noi putem să vă aducem la cunoştinţă numai ceea ce dvs 
vă este foarte cunoscut .În Internaţionala Comunistă , spre deosebire de Internaţionala a II-a, 
există numai o singură linie politică în toate chestiunile fundamentale ale mişcării
 proletare , linie care obligă şi care este sever realizată de toate secţiile ei ,
franceză, spaniolă sau italiană , ca şi de cea românească.[........] 

#O capcană întinsă PCR-ului 

La a doua condiţie preventivă a procedării la tratative , dvs spuneţi :<  dacă PCR înţelege să se 
pună pe terenul legalităţii şi al democraţiei . > 
Pentru noi, şi credem că şi pentru muncitori, membri ai PSD, nu este destul de clar ce conţine 
în sine această condiţie .Dacă ea trebuie înţeleasă în sensul că PCR trebuie să aibă 
posibilitatea  - cum o are PSD  - de a duce în mod legal, deschis , activitatea sa [------]
PCR primeşte această condiţie. 
Dacă însă condiţia pusă de dvs se cuvine a fi înţeleasă în sensul că dvs căutaţi



să dobândiţi închinarea PCR în faţa fărădelegilor burgheze , în faţa regimului legilor 
excepţionale, al stării de asediu, în faţa regimului de teroare turbată , [----------------] 
căutaţi să obţineţi de la PCR ceea ce caută fără rezultate clasele stăpânitoare 
din România , care aruncă contra PCR ,întregul aparat de teroare şi opresiune 
al Statului .

¤PCR este silit  să lucreze clandestin şi conspirativ 

[LD: o recunoaştere explicită că acest partid - prin ideologie, program şi acţiune - era ilegal, 
adică se punea el însăşi ,în afara Constituţiei şi legislaţiei României ] 
 3. Dvs, respingând de repetate ori propunerile noastre de front unic,v-aţi referit la faptul că 
aceste propuneri "nu sunt iscălite" , că sânt "anonime" ,  că v-au fost aduse de " oameni 
necunoscuţi"  , că scrisoarea " poate să fie de la  Siguranţă .
Din cauze de înţeles pentru fiecare cetăţean care trăeşte în România,compoziţia organelor 
centrale ale Partidului nostru , nevoit să existe clandestin, trebuie să fie conspirativă. 
[ se argumentează pe toate feţele de ce PCR nu poate să renunţe la această cospirativitate ] 

#Delegaţiile celor două partide să plece în URSS !

[LD: două lucruri foarte importante :pe de o parte ,afirmarea autorităţii Kominternului "singura 
instanţă competentă" în a aviza acţiunile PCR ;şi ,ca o culme a cinismului ( ipocriziei ) de care 
se servea , invitaţia ca delegaţii celor două partide să meargă în URSS , pentru a-şi 
reglementa relaţiile .] 
"Dacă însă dvs daţi acestei chestiuni formale o asemenea importanţă şi ea îngreunează 
avansarea cauzei frontului unic în România ,   noi vă propunem   următoarea ieşire : 
conducerea Partidului nostru şi conducerea Partidului dvs  îşi trimit delegaţiile lor 
împuternicite în URSS   ,  unde dvs veţi putea să primiţi confirmarea suficient de autoritară a 
mandatelor delegaţiei noastre din partea Internaţionalei Comuniste   ,   singura instanţă   
competentă în această chestiune.  "  
Iar tratativele însăşi vor avea loc în ţara unde au fost nimicite clasele exploatatoare
şi asupritoare, şi unde puterea aparţine , în întregime , muncitorilor şi ţăranilor."[.........] 
Noi sperăm că această propunere a noastră va primi susţinerea dvs. 
De asemenea noi sperăm că reluarea legăturilor diplomatice între România şi URSS 
va fi folosită de clasa muncitoare şi de organizaţiile muncitoreşti din România."[---] 
CCal PCR ,M.Cioban [ El.Filipovici ] 
Răspunsul CC PCR /   7 oct.'34 
_______________________________

60.)1 nov.'35.Frontul Popular Antifascist (PCR către PSD) 
CC al PCR către CC Ex al PSD / 
( Arhiva ISISP, cota A  XIX- 23
[-------------------------------------------------------------] 
CC al PCR / 1 nov.'35 

¤ Politica externă a României 

/Fascizarea României

[ LD : nu cred că are rost să comentez citatul . Cel mai bine este să fie dat , pentru că acum se 
poate da în întregime,netrunchiat şi scos din context, cum s-a practicat în istoriografia comunistă 
Cel mult, ar trebui să explic "tehnica" istoriografiei comuniste privind folosirea acestor citate , 
pentru a sublinia poziţia "patriotică" sau "antifascistă"  a comuniştilor .  ] 
"Vărfurile reacţionare ale finanţei şi boierimii române,în frunte cu partidele Goga-Cuza , Vaida, 
încurajate de guvernul Tătărăscu şi de camarilă,duc o politică făţişă de trădare de patrie , 
urmăresc ( pentru realizarea dictaturii interne supunerea României sub dictatura hitleristă-
hortistă. 



" Ele vor prelungirea alianţei militare anti-sovietice cu Polonia ,apropierea economică , 
politică şi militară de Germania.Ele sunt gata să vândă independenţa ţării, fiinţa naţională a 
poporului nostru ,sunt gata să ducă ţara la o aventură războinică contra -revoluţionară 
împotriva Uniunii Sovietice , pentru a-şi realiza planurile lor interne : 
 introducerea fascismului în România , îngenuncherea bestială prin foc şi sânge a poporului 
român, dornic de libertate şi viaţă mai bună , răstignirea de vii a naţiunilor asuprite din 
România .Astfel cred fasciştii români că vor putea organiza jefuirea şi înfometarea poporului     
pus cu capul sub secure pentru a garanta miliardele financiarilor şi ciocoilor. " 
CC al PCR / 1 nov.'35 

#Guvernul Tătărăscu 

" Guvernul Tătărăscu , prin măsuri reacţionare, prin prigoană cruntă, prin călcarea 
neruşinată a propriei constituţii , prin desfiinţarea pe rând a ultimelor drepturi democratice 
ale poporului,prin ofensiva economică şi fiscală în stil mare contra poporului , 
 pregăteşte înscăunarea fascismului ,pegăteşte şi chiar sprijină venirea la guvern a 
trădătorilor de neam Goga-Cuza,înarmează nebuneşte , prin înfometarea poporului ,pentru 
aventura anti-sovietică ,pentru îngenuncherea ţării sub imperialismul fascist hortisto-
hitlerist ,pentru zdrobirea rezistenţei a propriului popor. .Aceasta este realitatea. " 
[---------------------------------------------------] 
CC al PCR / 1 nov.'35 

¤Mobilizare pentru Front antifascist 

" Mai este oare timp de pierdut , tovarăşi ?Mai aleg mult gloanţele fasciste între tovarăşa Ana 
Pauker , admirabila şi vechea luptătoare pentru libertatea şi pâinea poporului ,şi între 
conducătorul ţărănist Ilie Lazăr , adversar al vaidismului ? 
Se vor opri ele în faţa conducerii voastre ? Vor cruţa pe membrii organizaţiilor democratice ori 
muncitoreşti , de orice fel ? Contenesc oare torturile sălbatice în temniţe ale tuturor 
antifasciştilor de diferite culori politice , pe care reacţiunea pune gheara ? 
Nu! Nu mai este timp de pierdut !  Este timpul să ne înţelegem ! 
Este, mai ales, timpul să acţionăm împreună ! 

¤Demonstraţia PNŢ(14 nov.)

" În 14 noiembrie , demonstraţia ţărănistă este ameninţată de bande fasciste   .  
Oricât de îndoielnic ar fi antifascismul unora dintre conducătorii ţărănişti ,fapt e că masele 
chemate de PNŢ vin să lupte contra dictaturii fasciste ,şi în primul rând contra guvernului 
Tătărăscu , pregătitor al fascismului ,poftitor de aventuri imperialiste , lucru pe care-l vede 
lagărul fascist ,care mobilizează cu ajutorul guvernului forţele sale ,pentru zădărniciea şi 
provocarea mârşavă a demonstraţiei.
"Să participe capitala proletară la demonstraţie !
Să primească frăţeşte pe fraţii ţărani ! 
Să-şi formeze împreună cu ei gărzile de autoapărare contra bandelor fasciste ,
Manifest PCR / 1 nov.'35 
_________________________________________

61.)Manifest PCR privind proiectata demonstraţie PNŢ din 14 nov.'35 
(  Arhiva ISISP, cota A XIX-15, inv. 805

#Trădarea PNŢ 

" Conducerea PNŢ s-a înţeles cu guvernul     şi a capitulat ,   în faţa interzicerii demonstraţiei 
din 14 noimebrie, ba chiar a renunţat la demonstraţie ,deşi guvernul o permitea pentru altă 
zi.   Prin aceasta, conducerea naţional-ţărănistă amână campania de răsturnare a 
guvernului şi, în schiumbul unei înţelegeri cu el, necunoscută maselor,permite acestui guvern 
să-şi desăvârşească aplicarea programului de guvernare .
[----------  Programul guvernului fascist * -----------------------------------------] 



 " Şi pe acest guvern, duşman al poporului, conducătorii ţărănişti vor să-l tolerăm încă 
 Prin aceasta, şefii naţional-ţărănişti se fac direct răspunzători de toate actele de barbarie şi 
de jefuire ale acestui guvern în viitor."

¤PCR +PSD doreau să sprijine demonstraţia 

Masele muncitoreşti- ţărăneşti şi largi cetăţeneşti s-au declarat gata să participe 
la demonstraţia din 14 noiembrie .PCR a propus PSD o înţelegere pentru participare şi 
susţinerea demonstraţiei [-----------]
 Conducătorii naţional-ţărănişti n-au nici o explicaţie a capitulării lor ,decât de a da 
guvernului putinţa să execute programul de distrugere a ţării [ -----------------] 

*Notă :Programul guvernului fascist…

Acest program cuprinde : 
1.Executarea fără îndurare a ratelor conversiunii … adică jefuirea maselor sărace … 
2.Trei  miliarde biruri noi,  şi stoarcerea birurilor vechi …. 
3. Continuarea legiuirilor reacţionare ; lege reacţionară a meseriilor ; gâtuirea legală a presei 
printr-o lege ; legi de prigoană contra naţionalităţilor asuprite . 
4.Susţinerea organizaţiilor fasciste ; încurajarea partidelor trădătoare de ţară ,agenturi ale 
hitlerismului în România ;teroarea împotriva maselor antifasciste şi democrtatice ;
Starea de asediu.Cenzura . Condamnările antifasciştilor de către tribunalele militare .
Asasinare în temniţe şi pe stradă a luptătorilor antifascişti .
5.Aprovizionarea cu petrol, lemne şi cerale a războiului imperialist italian contra poporului 
abisinian dezarmat .Tratative de amnistie economică şi politică cu Germania hitleristă . 
Respingerea pactului de ajutor reciproc cu URSS .
Acest program înseamnă   jaf, scumpete, foamete , mizerie , pregătire a fascismului     
în România   şi a războiului imperialist împotriva Uniunii Sovietice .   
CC al PCR / 14 nov.'35 

¤ Apel la luptă 

[ Către PSD, organizaţii naţional-ţărăniste, funcţionari, sindicate , studenţi, datornici,
şomeri, naţionalităţi asuprite, etc etc… ] 
 Să se continuie lupta până la răsturnarea guvernului  ; să se strângă rândurile ;vast front de 
luptă antifascist ; unitate sindicală  şamd şamd… 
Manifest PCR / 14 nov.'35 
_____________________________________ 

62.)prof. C.Rădulescu - Motru , Statul ţărănesc   şi   Statul  liberal  ,8 nov.'35 
(Rev." Parlamentul românesc" ,VI, 181- 184, p. 18-20 + foto şi autograf ) 
[ LD : apărut în nr. special editat de Oficiul de Studii legislative 
[ LD : o definire a ţărănismului  prin afirmarea  unei adversităţi  faţă de o teorie,o lozincă , 
un sistem,caracteristic secolelor  trecute, numite chiar de aceea " liberalism clasic".
Fără să ţină seama de realitatea statelor ( şi docrinelor ) neoliberale ;
ignorând solidarismul şi armonia socială - care au stat la baza consolidării statelor moderne ;
perpetuând, în fond, doctrina conservatoare , printr-un artificiu:
mutarea resentimentelor conservatoare antiliberale,pe seama   şi   în numele  ţărănimii   
(altfel, explicabil în cazul său )Totul spus frumos, cristalizat , chiar dacă uşor desuet.
Pentru că " ţărăniştii" autentici , la care el se racordează, vorbeau  altfel.
Rădulescu-  Motru termină pledoaria pentru statul ţărănesc,fără să spună  când şi  cum va fi el 
realizat ;care sunt " normativele" ; etc etc…
LD,Atenţie ! am dat un fragment la Guvern Tătărăscu X Revezi şi hotărăşte ] 
C.Rădulescu -Motru /  8 nov.'35 



¤Polemica privind statul ţărănesc

/Atacul din "dreapta" 

   " O vie discuţie s-a produs în timpul din urmă , în presa noastră, asupra Statului Ţărănesc. 
Cuprins în programul Partidului Naţional-Ţărănesc, şi propagat cu multă energie de şeful 
acestui partid , d.I.Mihalache , era natural ca   Statul Ţărănesc   să fie combătut cu înverşunare   
de presa celorlalte partide,în special de aceea a Partidului Naţional -Liberal ,care are la baza 
programului  său o concepţie protivnică ,şi să fie judecat , în consecinţă , ca   inutil, greşit şi   
periculos ;

/Atacul din "stânga" 

Dar, ceea ce este mai trist, concepţia Statului ţărănesc găseşte adeseori o falşe interpretare 
chiar la publicişti , care nu fac politică de partid.Mulţi dintre aceştia, robiţi mentalităţii 
marxiste, văd în Statul ţărănesc încoronarea unei lupte de clase sociale în politica ţării 
noastre şi se ostenesc după aceea să găsească argumente pro sau contra acestei 
concepţiuni. Robirea la mentalitatea marxistă merge uneori aşa de departe  încât ea trece 
înaintea bunului simţ." 
PNŢ este astăzi cel mai puternic dintre partidele politice ale ţării ,cu toată întârzierea pe 
care o pun ţăranii noştri în formarea conştiinţei lor de clasă.
Aşa va fi  de sigur, şi cu Statul ţărănesc. Mentalitatea marxistă şi-o fi avut ea avantajele ei,  
dar baghetă magică pentru descoperirea tuturor adevărurilor politice, nu este. 

¤Stat ţărănesc -Stat liberal :armonie şi solidaritate socială 

[LD:atenţie la distanţa luată faţă de concepţiile marxiste ,şi la ] 
"Statul ţărănesc , ca şi multe denumiri de Stat, ca şi Statul liberal , cu care ne propunem
 în special să-l comparăm, este un program de muncă pe care un partid politic , PNŢ, 
şi-a luat obligaţia să-l realizeze în scopul de a îndrepta viaţa politică a poporului românesc 
spre o dezvoltare mai potrivită cu firea şi cu interesele permanente ale acestuia.
" Statul ţărănesc nu este o concepţie de proletar revoluţionar ,ci o concepţie de bun 
gospodar  Ea nu pregăteşte instalarea la guvern a unei clase sociale , în locul alteia ,
 ci pregăteşte conlucrarea armonică a tuturor claselor sociale la conducerea ţării , prin 
subordonarea intereselor particulare la interesul cel mare , naţional."

/Diferenţa: alegerea normelor de conducere 

"Între Statul ţărănesc şi Statul liberal , diferenţa stă în alegerea normelor de conducere a 
muncii naţionale .
Elementele din care statul însăşi este constituit rămânând   pentru   amândouă aceleaşi.   
Nici Statul ţărănesc , nici Statul liberal n-au în programul lor ,  cuceriri de teritorii , 
colonizări şi dislocări de populaţie , suprimări sau inovaţii de tradiţie religioasă .
Substratul istoric este lăsat să existe mai departe.
Ceea ce aceste partide politice , prin concepţiile lor de stat, doresc să schimbe , 
se mărgineşte la dirijarea acestui substrat [LD:?!? ]adică la anticipările cu care să 
preântâmpine viitorul .Cearta lor vine din alegerea normativului   .   [LD ?!? ]
"Între Statul ţărănesc şi Statul liberal există, în ce priveşte alegerea normativului , o 
deosebire profundă , s-ar putea zice o adversitate .
Perspectiva de viitor a unuia este direct opusă perspectivei celuilalt ." [LD?!? ]

/Statul sovietic, italian,german :adversitate antiliberală 

" În această adversitate cu statul liberal, Statul ţărănesc nu stă singur.
Alături de el sunt mai toate concepţiile noi despre Stat , care s-au produs în Europa după războiul 
mondial.Statul fascist italian, Statul naţional-socialist german şi Statul sovietic rus,deşi fiecare în 
parte este cu totul deosebit faţă de Statul ţărănesc,câteş trele împărtăşesc   cu Statul ţărănesc   
aceeaşi adversitate faţă de statul liberal.Toate concepţiile noi despre Stat, produse după 
război,sunt fundate pe principii opuse Statului liberal.



...Statul liberal…

" Ceea ce a constituit normativul de bază al Statului liberal , a fost libertatea individuală     
Libertatea individului era presupusă că stă , ca principiu generator , la origina prosperităţii unui 
popor.Laissez faire , laissez paser ! Lăsaţi pe individul liber să lucreze ,să întreprindă şi să 
se afirme , căci din activitatea lui va rezulta fericirea generală .
George Bonnet, ministrul de comerţ al Republicii franceze , chiar în zilele noastre , 
repetă aceeaşi convingere în multiplele lui discursuri.
Lăsaţi libere comerţul şi circulaţia capitalurilor !Nu ridicaţi stăvilare la desfăşurarea vieţii 
internaţionale ! Prosperitatea vine din garantarea libertăţii individuale ! 
"Şi cu toate acestea, discursurile lui rămân predici în pustiu.Nimeni nu-l ascultă .Toată 
lumea se obstinează să nu-l urmeze.
Crezul individualist este primit peste tot cu scepticism  "  

...Statele totalitare=supremaţia totalităţii asupra individului 

"Care este cauza ?Cauza este noul crez , care şi-a făcut drum în mentalitatea europeană de 
după război : este crezul în supremaţia totalităţii poporului asupra individului .
"Europa nu mai crede în puterea generatoare a activităţii individului .
Starea individualismului a apus de pe firmamentul politicii europene ,după o strălucire de mai 
bine de trei secole .Individualismul a rămas de aici înainte ca o problemă pentru filozofi 
Totalitatea poporului ,pentru gânditorii Europei de până acum,era o simplă realitate 
convenţională;era un fel de contract între indivizi , aşa cum afirmase 
J.J.Rosseau ,inspiratorul marei revoluţii franceze de la sfârşitul secolului al XVIII -lea,s-a 
transformat , pentru gânditorii din secolul nostru, într-o realitate deplină. 
Ea absoarbe pe individ, prin legile eredităţii , şi constituie fondul permanent care contează 
în viaţa istorică.Totalitatea hotărăşte de soarta individului   ,  iar nu individul de soarta 
totalităţii ,cum se credea , pe dos, mai înainte.Ea , cu firea şi interesele ei, formează obiectul 
politicei .Individul, în afară de totalitatea poporului, este un meteor lipsit de continuitate 
şi deci fără sens.Individul dobândeşte un sens numai înlăuntrul totalităţii poporului. 
Aici, în evoluţia acestuia, el se fixează ca un moment al unei realităţi durabile. 
" Statele noi europene , de după războiul mondial, au toate  la baza normativului lor 
crezul cel nou al supremaţiei totalităţii poporului asupra individului. 
De aceea toate sunt antiliberale , fiindcă toate sunt antiindividualiste .
Pentru ele , toate normele de conducere politică trebuie să tindă , nu la garantarea 
drepturilor individului, pe diferitele tărâmuri de activitate,ci la garantarea desvoltării totalităţii 
poporului , după legile fireşti alei acestei totalităţi. 
Toate aceste state sunt , deci , totalitare ."
C.Rădulescu -Motru /  8 nov.'35 

¤Statul ţărănesc -versus celelate state totalitare 

"În cea ce priveşte  , însă, înţelegerea legilor fireşti ale totalităţi poporului ,se pot produce 
deosebiri.Acestea sunt deosebirile pe care le constatăm între statul ţărănesc şi celelate 
concepţii de state totalitare.

/Statul liberal= stat internaţional 

" Statele totalitare sunt toate state naţionale,  în înţelesul că fiecare este statul care are în 
vedere o anumită totalitate a unui popor. 
Fascismul are în vedere totalitatea poporului italian ; 
Naţional-socialismul , totalitatea poporului german ; 
Sovietismul  , totalitatea poporului rus.[LD:ce enormitate ! ] ]
Ele nu sunt concepţii politice bune de export, decât în ceea ce au în ele ca tendinţe generale, 
pentru că normativul lor este legat de destinul unui anume popor. 
Numai concepţia statului liberal este o concepţie de export , fiindcă ea nu este legată de o 
anumită totalitate de popor, ci este legată de individ, adică de un element anonim, 
presupus că intră în compoziţia orişicărui popor. 
De aceea statul liberal este, prin esenţa sa, internaţional.[LD: Ce enormitate ! ]



El vine din Anglia, de unde s-a exportat în Franţa, şi din Franţa , peste tot în Europa. 
Înperecherea termenului de naţional     cu acela de liberal,care se face adesea la noi, este o 
greşeală de logică .  "   [LD: ce miopie ! ce confuzie! ] 
C.Rădulescu -Motru /  8 nov.'35 

¤Statul ţărănesc=primatul intereselor ţărăneşti 

" Statul ţărănesc se deosebeşte de celelate state totalitare , prin aceea că el pune între 
normele politicii sale , în primul rând, primatul intereselor permanente ale populaţiei 
ţărăneşti.
" În deosebire de statul fascist, naţional şi sovietic,el crede că poate servi totalităţii pe care o are 
să o guverneze ,nu prin întreţinerea unei glorioase tradiţii imperialiste ,sau prin cultivarea înrudirii 
cu o rasă ariană,sau prin o organizare industrială după un plan dictatorial,ci prin formarea unei 
ţărănimi sănătoase , morale şi muncitoare ,gata să apere hotarele ţării aşa cum cer 
condiţiile geografice şi istorice ale neamului românesc.
 " Statul ţărănesc nu ambiţionează să reânvie imperialismul glorios al strămoşilor latini; 
 nici să formeze la porţile orientului un popor de pur sânge arian ; nici să sperie lumea cu o 
producţie industrială gigantică,el vrea , în mod modest , să ridice de pe spatele ţărănimii 
române ,povara sărăciei şi a ignoranţei , încredinţat fiind că , servind ţărănimea , 
el serveşte totalitatea poporului. " Normativul Statului Ţărănesc îl constituie, 
aşa dar, primatul intereselor ţărănimei . 
Dar acest primat n-a fost el recunoscut şi de alte concepţii politice ? 
Nu găseşte ţărănimea , în statul liberal, o ocrotire suficientă ? 
Cine împiedică ţărănimea ca să se scuture de sub povara sărăciei şi ignoranţei ? 
Legile sunt egale, pentru toţi ! Condiţiile de prosperitate sunt egale, pentru toţi ! 
Statul liberal invită pe toată lumea la îmbogăţire şi fericire ! 
" Aceste întrebări le citim zilnic în discuţiile care se publică în presa noastră. 
Ele sunt puse, mai ales, de adepţii Statului liberal , cari nu uită să adauge că Statul liberal a 
făcut cu putinţă , în România, ridicarea atâtor fii de ţărani la rangul de mari funcţionari , pe 
lângă că , acelaşi Stat liberal a dat cu dărnicie pământ şi vot universal 
 Ce mai vor ţăranii de la stat ? Nu au ei o deplină egalitate cu boerii de altădată ? 
Ce mai vor ţăranii ?  Iată ce vor .Vor o schimbare de direcţie în alegerea normelor 
după care se pregăteşte viitorul copiilor lor .Cum s-ar zice în mod popular,
 vor o schimbare de macaz în conducerea politică. 
 " Statul liberal I-a pus în condiţii egale cu stăpânii lor de altă dată,numai     înaintea   
norocului. 
Dintre ei, 1 la zece mii poate să devină funcţionar , cum poate să devie milionar cu un bilet 
cumpărat la loterie. Tot aşa, 1 la zece mii poate să devină burghez la oraş sau mare 
proprietar la ţară. Toate sunt posibile , când omul are noroc. 
  Dar politica de Stat nu trebuie să fie un prospect la loterie. 
Şi aşa este politica Statului liberal: un prospect de loterie. 
La 1  ţăran ajuns funcţionar sau bogat, rămân 9999 ţărani acasă,în mizerie şi ignoranţă. 
Cât mai poate dura această înşelătorie cu egalitatea de condiţii înaintea norocului ? 
 Statul liberal are bune intenţii pentru ţărani ; cel puţin aşa afirmă. 
Îşi îndreaptă însă greşit aceste bune intenţii .Ademenit de iluzia individualismului , 
el pierde din vedere interesele permanente ale totalităţii poporului românesc. 
El nu poate pregăti în mod temeinic,ridicarea culturală şi economică  a satelor 
prin şcoli potrivite ţărănime  şi prin comercializarea raţională a produselor muncii agricole , 
fiindcă pentru aşa ceva nu are nici timp , nici bani ; nici interes ;
" Este timpul ca Statul liberal să-şi considere rolul politic ca sfârşit în România   ,   aşa după 
cum el şi-l consideră sfârşit în multe ţări din Europa. " 
[ LD :  Şi astfel, Rădulescu Motru îşi termină pledoaria pentru statul ţărănesc, 
     fără să spună  când şi  cum va fi el realizat , cu ce mijloace, cu ce resurse  ] 
C.Rădulescu / 8 nov.'35 
________________________________________



63.)V.Rădulescu-Mehedinţi ( senator PNŢ ),8 nov.'35
(" Parlamentul românesc " , 8 nov.'35  ) 
[ LD :  Pentru Rădulescu -Mehedinţi ,statul ţărănesc nu era o problemă de viitor ,ci era deja 
România prezentă ,în fond ,un stat ţărănesc ,datorită majorităţii alcătuitoare .
LD: având în vedere că România, până la urmă, nu a devenit şi nu a fost un "stat ţărănesc",
m-am ocupat de această problemă la fişier Doctrine , Sistem de partid , PNŢ.
Vezi păe larg ....] 
V.Rădulescu / 8 nov.'35

¤ Statul ţărănesc 

Panica ce a produs formula " Statului ţărănesc" , nu este justificată. 
În unele cercuri diriiguitoare [ LD : aluzie la PNL ]se spune că formula tinde să schimbe 
ordinea actuală , cu corolarul ei firesc , dictatura ţărănească .
De aici, toată campania de presă contra naţional-ţărăniştilor ,toate insinuările asupra 
bolşevismului naţional-ţărănesc . 
Înspăimântaţi de atari pespective , sunt acei ce nu cunosc programul PNŢ ,ci urmăresc doar 
o campanie pătimaşă politicianistă.
    Cei de bună -credinţă , ştiu însă că formula PNŢ   nu este o teorie de viitor   ,ci o realitate 
actuală.   Statul român   - ca exponent al populaţiei ce trăeşte în graniţele sale-
este , prin esenţa sa , un Stat ţărănesc,pentru că ţăranii alcătuesc majoritatea acestul 
popor."[-------------------]
________________________________________________________ 

64.)George Fotino, Parlamentul în Constituţia de mâine , 8 nov.'35
vice-preşed. Ad.Deputaţilor ; membru al Oficiului de Studii Legislative .
( rev." Parlamentul românesc " , VI, 181-184, p. 28 -29  +  foto şi semnătura autograf. ) 
[LD : îmi vine în minte întâlnirea avută cu George Fotino la " Magazin Istoric" 
  Impresia puternică pe care mi-a făcut-o ! Promisiunea lui de a reveni să mai stăm de vorbă...
după operaţia pe care urma s-o facă la spitalul 9 …şi moartea lui. 
Şi acum regret orgoliul imbecil că-i fac o favoare stând de vorbă cu un " fost" ]
George Fotino  / 8 nov.'35

¤Constituţia de mâine?Constituţia de azi!

I s-a cerut acest studiu cu acest titlu.  El pune, de la început , o întrebare :pentru ce     < în   
Constituţia de mâine ? >Mâine vom avea, oare , o altă Constituţie ?Eu nu cred. 
Şi când spun că nu cred , e o formă de a spune că sper că nu vom avea o alta .
Constituţia de astăzi nu şi-a dat întreaga măsură.
Şi cum şi-ar fi dat-o , când ea nu şi-a aflat aplicare de cât fragmentar şi numai la răstimpuri ? 
Numai prin confruntarea ei cu viaţa  - deci prin aplicare  - Constituţia de astăzi ,
 ( dacă s-ar dovedi neândestulătoare ) ar justifica-o pe cea de mâine. 
Dar până atunci  - şi mi se pare că mai e până atunci !  - 
Constituţia de mâine nu poate fi alta decât   Constituţia   de astăzi, aplicată "   
George Fotino  / 8 nov.'35

¤ Regimul parlamentar. 

#Pro şi contra

" Constituţia de astăzi are o concepţie despre Parlament .Şi dacă Parlamentul ar sfârşi prin a 
avea , el însuşi, despre sine , concepţia care a inspirat ,în ce- l priveşte ,Constituţia actuală , 
el ar reintra în rolul ce i s-a rezervat şi pe care , atunci, l-ar juca deplin, spre folosul cert al 
unei ţări aşezate pe temelii democratice. 
" El trebuie să mediteze asupra unui fapt:că nimic nu anemiază mai mult o instituţie decât 
propria-i renunţare la rosturile ei şi propria-i abdicare de la îndatoriririle şi drepturile ei. 
Expropriatorii apar imediat în drumul celor cari se lasă a fi expropriaţi "[-----]



"Parlamentul nu va putea şi nu trebui să fie mai puţin decât ceea ce este în Constituţia de 
astăzi  :o putere politică de trăinicie şi de eficienţă .Iar Constituţia de mâine nu va putea  şi nu va 
trebui să fie decât Constituţia de astăzi, aplicată. "

#Trivializarea politicii

"S-a spus mult în sprijinul şi pentru legitimarea regimului parlamentar. 
"S-a spus încă şi mai mult , împotriva lui. 
" În sprijinul lui să-mi fie îngăduit a mai aduce un îndoit considerent :unul care ar părea de 
ordin minor , iar celălat paradoxal. " 
" Dacă noţiunea de " politică" a fost trivializată , trebuie să recunoaştem că este de multe ori 
şi din vina celor puşi să conducă destinele ţării .Fapt e că a pătruns în conştiinţa ţării că 
acei cari îi conduc destinele , nu se conduc întotdeauna după o conştiinţă prea strictă   - 
suprapunând , deseori până la confuzie ,interese proprii şi interese obşteşti.
Este desigur şi o parte de adevăr în învinuirile răspicat aduse sau în suspiciunile răutăcios 
şoptite.Lipsa de confienţă în probitatea conducătorilor pregăteşte drumul tuturor 
inovaţiunilor şi tuturor Constituţiilor viitoare . 
[Povesteşte  experienţa pe care a făcut-o " monitorizând " scandalurile din presă ,
şi a constatat că , în timpul vacanţelor parlamentare , ele sporesc ,se amplifică şi 
alimentează bârfele     ,în timp ce , în sesiuni, prin interpelări , întrebări şi discuţii, 
multe se clarifică , şi se rezolvă chiar .
... De asemenea ,  70% din actele pozitive ale executivului, se datorează activităţii 
parlamentare , prin legislaţia dată, prin iniţiativele constructive, prin semnalările reprezentanţilor 
locali,  impulsurile la acţiune, demersurile la autorităţi   etc ] 
" Impulsul creator se regăseşte mai frecvent şi mai continuu la reprezentanţii aleşi 
ai instituţiilor democratice , decât la cei investiţi de Capii Statelor. " 
George Fotino  / 8 nov.'35 
_______________________

65.)Aurelian Bentoiu ,interviu, 8 nov.'35
Subsecretar de Stat la Justiţie. 
 ( " Parlamentul românesc " , 8 nov.'35 , p. 32 

¤Principiul răspunderii şi libertatea presei 

"În structura ideologică a oricărui regim de democraţie parlamentară ,sfera posibilului 
acţiunii individuale se împarte în două :activitatea licită , deci libertatea propriu-zisă 
şi libertate delictuos exercitată , adică abuz de libertate , care angajează răspunderea şi 
legitimează intervenţia autorităţii. "
LIBERTATE şi AUTORITATE - sunt două noţiuni esenţiale în cuprinsul tuturor Constituţiilor 
moderne.Invocarea textului Constituţiei , pentru a invoca o libertate fără răspundere , 
constituie o rătăcire , pretenţia la un trist privilegiu. 
Libertatea contractuală -este strict reglementată de lege. 
Libertatea , în toate proteicele forme în care se diversifică ,inclusiv în domeniul proprietăţii , este 
pretutindeni limitată , reglementată ,iar abuzurile sancţionate .Deci nici presa nu poate 
avea un regim privilegiat .
Când individul spune:LIBERTATE !
Statul repetă :RĂSPUNDERE ! 
Nici o limitare a libertăţii dar nici o carenţă a răspunderii .
Constituţia noastră ,prin art. 25 ,garantează tuturor libertatea de a comunica şi publica ideile 
lor ,prin grai, prin scris, prin presă. Acesta nu este un regim de" excepţie" pentru presă. 
Pentru că , acelaşi art. 25 , adaugă că fiecare e răspunzător de abuzul acestei libertăţi.
…Apoi, enumerând anumite îngrădiri , textul spune : 
< sancţiunile acestor dispoziţii , se vor prevedea prin legi speciale .> 
A.Bentoiu ,  8 nov.'35 
_________________________________________________________
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	¤PNA:Stat naţional, autoritar, moral
	#Carenţele aşa-zisei democraţii…
	/Trepiedul vital al românilor
	/deea naţională /ideea de autoritate /Ideea de morală
	/Schimbarea Constituţiei !
	/PNA respinge R la Mesaj

	12.)Ştefan Mihăescu (PNŢ ) ,discurs la mesaj , 5 şi 8 dec.'34
	#Guvernarea PNL
	/Lipsă de autoritate,unitate, concepţie, ideal.
	/Politică economică haotică şi tiranică

	()Vict.Iamandi: intervenţionismul (polemică)
	¤Progresul prin maşinism
	...Scăderea orelor de muncă : 12, 8, 4 , 2 ore/ zi
	...Repartiţia venitului naţional.
	...Industria naţională
	...Egalitatea socială
	¤Statul Ţărănesc Naţional
	/Economia social-organizată

	13.)I.N.Drăghici ( PNL- Tulcea ) , discurs la mesaj , 8 dec.'34
	¤Grupări în PNL
	/Gir ptr Titulescu
	/Tinerii liberali : " Păreri Libere " "Grupul H "

	()Victor Iamandi :Păreri libere, Grupul H (intervenţie )
	¤"Stânga"PNL
	/"Păreri libere"
	/"Gruparea H"
	/IGDuca-"stânga" PNL
	#Dezavuarea criticilor lui Drăghici

	Drăghici-continuă
	#Contra stării de asediu şi cenzurii
	#Desfiinţarea subsecretariatelor de stat !
	¤ Adresa de Răspuns la Mesaj

	14.) Nicolae Titulescu - discurs la Societăţii Naţiunilor,Geneva,10 dec.'34
	/ Titulescu - p.d.v. al Micii Înlegeri, al României

	15.)dr. M.Isăcescu ( PŢ -fără Lupu,Constanţa ) ,discurs la Mesaj, 10 dec.'34
	/Politica externă
	/Programul agrar -ţărănesc al PŢ
	/Sănătatea poporului
	/Despolitiacizarea administraţiei publice?!
	/Răspunderea ministerială?
	...Apetitul îmbogăţirii …
	...Specularea votului universal…
	...Relaxare morală şi suspiciune…
	...Corupţia funcţionarilor ..
	¤Răspundere morală !
	¤Program economic.
	Restabilizarea leului …
	...Cooperaţia …
	Comerţul exterior
	¤România este şi stat industrial !
	¤Parlament - parlamentarism
	/Modificarea legii electorale.

	16.) Romulus Seişanu („Universul” ,Liga Antirevizionistă ) ,la mesaj, 10 dec.’34
	#Relaţiile cu URSS
	/Tezaurul…
	/Prizonierii …
	/Propaganda comunistă …
	¤Pericolele externe
	-Înarmarea Germnaiei ….
	-Revizionismul maghiar …
	-Terorismul …
	¤ Liga Antirevizionistă Română

	17.) Vasile Lepădatu ( PNŢ ) , discurs la Mesaj, 11 dec.'34
	¤ Guvernul şi partidul naţional-liberal
	¤ Guvernarea şi partidul naţional ţărănesc

	18.)Iosif Willer ( PNM ) , discurs la Mesaj, 11 dec.'34
	¤ Partidele şi problema minorităţilor
	¤Situaţia maghiarimii
	¤ Guvernele şi problema minorităţilor
	1923 .Guvern Averescu - cu Goga
	1927.Guvern Brătianu - cu Tătărăscu
	1928. Guvern Maniu - cu Ghiţă Pop
	1931.Guvern Iorga …
	/Cauzele?:Instabilitate guvernamentală….
	/Carteluri electorale oportuniste
	...Amânare, amânare ….
	¤Partidul Maghiar :lege pentru minoritari !
	/Comisie parlamentară de anchetă !

	19.)Leon Grigorescu ( PNL ), discurs la mesaj, 12 dec.
	¤Guvernările(1928-1934)
	-1928-1930.Prima guvernare PNŢ
	-1931-1932.Guvernul de "tehnicieni" …
	¤Mişcările extremiste .
	/Dizolvarea Gărzii de Fier.
	/Asasinarea lui Duca
	/Starea de asediu, Cenzura
	...Dictatură camuflată ?!…
	¤Libertatea opoziţiei
	/Presă , Parlament, congrese , întruniri
	...Cenzura …
	...Starea de asediu …
	¤Responsabilitatea guvernării …
	¤ Partidul Naţional Liberal
	/Programul - Guvernarea

	20.) CCGiurăscu ( PNL-g ) ,discurs la mesaj, 12 dec.'34
	¤ Ideea naţională în Programul PNL-1
	¤Unificarea administrativă
	...până la 1918:legiuirile străine…
	...1925.Legea administrativă liberală …
	...1929.Legea administrativă ţărănistă…
	...1934.Trebuia revenirea la legea liberală din 1925…
	¤ Unificarea legislativă
	¤Politica demografică :
	/Colonizarea românească !
	...Politica liberală …
	...Politica naţional-ţărănistă
	...Realitatea demografică a oraşelor
	...Dobrogea, Cadrilaterul…
	/Legea protecţiei muncii naţionale

	-Eugen Titeanu (intervenţie)
	¤ Politica de Stat a PNL
	/Tradiţie şi continuitate.

	-Vict.Iamandi (intervenţie )
	¤Primatul ideii naţionale
	/Suport istoric ptr.consolidare
	/Solidaritate naţională !

	21.)Schimbarea g-ralului I.Antonescu( şef MSt.M) 12 dec.'34
	¤Atmosferă parlamentară
	a)Al.Popescu-Necşeşti (PNL-g )
	b)gral Paul Angelescu
	c)Virgil Madgearu
	d )dr.Lupu
	e)Gh.Brătianu
	f )CICBrătianu
	g)I.Mihalache
	h )Gh.Tătărăscu
	i)Popescu -Necşeşti

	*Notă :Atmosferă parlamentară. Reportaj presă ,12 dec.'34
	22.)Cenzurarea " Universului" .Partidele politice condamnă cenzura ,14 dec.'34
	¤ Atmosferă, scandalul
	/Al.Popescu -Necşeşti
	/g-ral Paul Angelescu
	/Dr.Lupu, I,Mihalache, Virgil Madgearu,Gh.Brătianu , col.Petrescu (iunianist )
	/ Dinu Brătianu
	/ Primul -ministru Gh.Tătărăscu
	a Al.Popescu -Necşeşti / 15 dec.'34
	¤ Cenzura = regim intolerabil libertăţii presei
	¤ Demersuri …
	¤ Comunicare :
	¤ Libertatea presei şi parlamentului !
	b Gral Paul Angelescu / 15 dec.'34
	¤ Răspuns
	c Al.Popescu -Necşeşti /
	¤ Replică
	d Virgil Madgearu / 15 dec.'34
	¤ Injoncţiuni în lucrările parlamentului .
	¤ Şefia M.St.M
	¤ PNL - Antonescu - Samsonovici
	e Dr.Lupu / 15 dec.'34
	¤ Desfiinţarea cenzurei
	f.George Brătianu / 15 dec.'34
	¤ Declaraţie
	g Victor Iamandi ( ministru de stat
	¤ Răspuns .
	h Dinu Brătianu
	¤ PNL şi Armata
	¤ Antonescu - Samsonovici.
	i Gh.Tătărăscu / 15 dec.'34
	¤ Competenţele politice
	¤ Competenţele militare
	¤ Guvernul rămâne !
	j.Popescu- Necşeşti
	¤ Replică lui Tătărăscu
	k Mihalache / 15 dec.'34
	¤ Răspunderile
	l dr.Lupu
	¤ Replică lui Tătărăscu
	¤ Armata .
	¤ Cenzura .

	23.)Iuliu Maniu, Memoriul privind relaţiile lui cu MSR Carol II ,13 dec. '34
	¤" Chestiunea Carol " retro '25 -'nov.'28 
	/Acţiunea lui Maniu pentru readucerea lui Carol
	dec.'25:Invitaţia la Sinaia/Audienţa la Ferdinand/Consiliul de Coroană /
	1926:Maniu " lucrează"/ Misiunea lui Mihai Popovici
	...1927-nov. 1928 Acţiunea PNŢsub guv. IICBrătianu, Vintilă Brătianu…
	...1928.Timpul Regenţei
	/Schimbare în Regenţă …
	/Reântoarcerea lui Carol
	...Maniu acţionează singur?!
	¤8 iul.'30 Restauraţia
	¤Carol- rege !
	¤Guvernul GGMironescu /Maniu
	#Ratarea Încoronării de la Alba Iulia …
	...1931-1932 .Carol , Guvern - Partid - Camarilă
	...1933. Guvern Iuliu Maniu şi camarila ….

	24.)Iuliu Maniu , retragerea din Delegaţia Permanentă a PNŢ ,20 dec. '34
	" Universul" / 22 dec.'34
	¤ Retragere, nu demisie !

	"Adevărul" , Soreanu / 21 dec.'34
	¤ "Lovitura de teatru la naţional-ţărănişti "
	¤3 puncte de vedere:Maniu, Mihalache, Vaida
	/Intransigenţa lui Maniu

	" Cuvântul Liber " Tudor Teodorescu - Branişte/ 29 dec.'34
	¤ Retragerea lui Maniu
	/Manişti -Vaidişti
	¤ Guvernările PNŢ

	25.)A.C.Cuza ( LANC , discurs la mesaj, 14 dec.'34
	#Răspunsul la Mesaj
	#Reforma administrativă
	#Camerele profesionale
	#Aplicarea legii protecţiei muncii naţionale.
	#Responsabilitatea ministerială
	#Reforma cooperaţiei
	#Armata
	/"Cazul " Antonescu…
	#Cenzura

	-Eugen Titeanu ( intervenţie )
	/Cenzurarea cărţilor …
	/Cenzurarea ziarelor…

	ACCuza / 14 dec. '34
	¤ Politica externă
	¤ LANC: " Statul Românesc al României Românilor"

	26.)C.Tătăranu ( PNL, raportor)discurs-concluzie la Mesaj, 17 dec.'34
	¤ Încrederea în guvern
	¤ Solidaritate şi naţională.
	¤ Administraţia .
	/Alegeri judeţene şi comunale
	¤ Răspunderile

	27.)Al.Lapedatu ( ministru)discurs final la Mesaj, Senat ,17 dec.'34
	¤ PNL şi minorităţile
	/Partidul Maghiar-acţiuni interne şi externe

	28.)Vict.Iamandi ( PNL, subsecretar de Stat )discurs final la Mesaj,17 dec.'34
	¤ Consens parlamentar .
	...Monarhie….
	...Politică externă …
	...Armata
	...Receptare consensuală
	¤Un an de guvernare liberală
	-Încrederea Coroanei
	-Ordinea şi siguranţa …
	#Mişcările teroriste
	#Asasinarea lui IGDuca …
	¤Activitatea economică
	[Polemică cu Madgearu ]
	¤ Politici şcolare
	[Polemică cu Petre Andrei ]
	¤Muncă şi ocrotiri sciale
	[Replică lui Al Cartojan,DRIoaniţescu ]
	¤ Legea administrativă
	[Polemic cu Madgearu, Călinescu ]
	#Regionalismele!
	#Federalizarea !
	"Naţionalismul exclusivist
	[Polemic cu ACCuza, Goga, Giurăscu ş.a ]
	¤Minorităţile
	[Răspuns lui Willer ]
	#Naţionalizarea oraşelor?!
	¤Naţionalism realist…
	¤Situaţia PNL,a guvernării
	¤Cenzura , starea de asediu .
	#Criza formală a democraţiei
	¤Autoritatea de Stat versus Libertatea democratică .
	¤ Răspunderile guvernării PNL

	29.)Reacţii la afirmaţiile lui Iamandi privind minorităţile ,18-22 dec.'34
	-Lupta:
	Iamandi a răspuns la Cameră , în numele guvernului , la Mesaj.
	-Magya`rsag:
	Budapesta, 19 dec. ( cf. Universul , 22 dec. :
	-"Universul "( Liga antirevizionistă, Stelian Popescu
	-"Argus" Gr.Gafencu:
	-"Dreptatea " ( PNŢ -I.Mihalache)
	-" Îndreptarea " ( PP-Averescu)
	-" Ordinea " ( PNL-George Brătianu ?)
	-"Epoca"( P.Conservator-Gr.Filipescu :
	-" Universul "atacă "Dimineaţa"

	30.)Victor Iamandi Răspuns învinuirilor aduse , 22 dec.'34
	/Afirmaţiile sale:
	#Facsimil trucat fals grosolan

	31.)Cluj.Adunare naţională:a 16-a aniversare a Unirii,27 dec.'34
	Conferinţă ministerială .
	a)Al Lapedatu:
	/PNL şi Ardealul

	b)Ion Inculeţ:
	/România Mare este a tuturora!
	/Vechiul Regat -nucleul unirii
	/România democrată:unire, vot obştesc, reformă agrară

	c.)Ion Nistor:
	/Desăvârşirea unităţii naţionale
	/Clasă mijlocie românească !
	/Burghezie orăşenească românească !
	/Educaţia profesională a clasei mijlocii
	/"Românizarea " oraşelor, a clasei mijlocii
	d.)GhTătărăscu:
	/Semnificaţia întrunirii din Ardeal.
	/Răspuns revizionismului
	¤Provinciile alipite :Repararea nedreptăţilor!
	¤ Oraşele ardeleneşti
	¤ Minorităţ ile
	¤Politici naţionale

	" Universul /  30dec.'34
	¤Atmosfera adunării
	/Consfătuirea de la prefectură / 27 dec./
	"Adevărul " / Almin / 29 dec. '34
	¤ Manifestaţia de la Cluj

	32.)Valeriu Pop ( ardelean,PNL, ministru ),nov.-dec. 1934
	/Presiunile şi credinţele lui Vaida
	/Presiunile şi credinţele lui Maniu

	33.)"Guvern naţional "condus de Titulescu ?,29 dec.'34
	#Zvonuri,scenarii, bârfe...
	#Optimismul lui Tătărăscu
	...Ipoteze, ipoteze

	34.)31 dec.'34 .Criza regimului constituţional - anchetă politică .
	a)Revista "Parlamentul Românesc"
	-Desconsiderarea Parlamentului de către Guvern

	b)Simeon Mehedinţi(? )
	/Nu mai crede în regimul parlamentar

	c)Al.P.Necşeşti(PNL-2)
	#Greşala interzicerii G de F

	d)PPNegulescu
	/Criza parlamentarismului
	/Scăderea valorilor democratice

	e)Iuliu Pascu (dir OSL)
	¤"Stat ţărănesc -Stat capitalist "
	#Artificialul vieţii publice din România
	#Statul ţărănesc -nouă politică economică
	/Încurajarea agriculturii, nu a industriei
	#Industria artificială /Capitaliştii alogeni/¤Intelectualii corupţi…

	35.)Victor Iamandi,precizări la discursul de la Mesaj( 17 dec.'34)22 ian.'35
	/Discursul din 17 decembrie '34
	/Oraşele din provinciile alipite .
	/Minoritarii din România
	#Tendinţele centrifugale ale conducătorilor minoritari
	#Psihoza exclusivismului naţionalist
	¤Colaborarea cu partidele minoritare
	¤ Afirmarea ca naţiune suverană
	¤ Discursul din 17 decembrie 1934 ….

	-Al. Popescu Necşeşti(PNL-1 ?
	¤ Replică la explicaţiile lui Iamandi
	/Psihoză naţionalistă ?!
	/Disocierea partidului şi guvernului de Iamandi

	-CCGiurescu(PNL-2 )
	¤Replică la explicaţiile lui Victor Iamandi
	#"Cazul Iamandi"
	..."Plutonul de execuţie"!
	..."Crimă prin imprudenţă" !
	...între istoric şi ministru al Propagandei...

	36.)Ian-febr.'35.Fişe semnal
	-Repartizarea sumelor din Împrumutul de înzestrare ;
	-Înfiinţarea Monetăriei Naţionale ;
	-Legitimarea creditelor extraordinare
	-Contracte cu medicii care se stabilescîn mediul rural ,
	-Scutiri de taxe Aşezămintelor IonC.Brătianu şi Ionel ICBrătianu,
	-Unificarea Codului Penal,
	-Înfiinţarea Academiei Române de Medicină,
	-Pr.lege ptr.unificarea Procedurii Penale,
	-Legea Cooperaţiei
	-Prelungirea Legii din 1912, pentru Încurajarea industriei naţionale ,

	37.)Decretele regale rotiri la ministere ,febr.'35
	-V.Antonescu - ministru de Finanţe ( V.Slăvescu-demisionat )
	-Gr.Gafencu,protest :cenzurarea Raportului R.Auboin la BNR , 5-6 febr.'34
	-Pan Halippa :greutăţi în aplicarea legii de dobândire a naţionalităţii,Basarabia,7 febr.'35

	38.) Interpelări, comunicări, întrebări,Senat, febr.'35
	-Al.Samoil , Iosif Jumanca :
	-Art.Văitoianu ( PNL-g ), interpelare :
	-C.Ceruleanu, N.Penescu , comunicări :
	-DRIoaniţescu :

	39.)N.Constantinescu- Bordeni ( PNL-2 ),Cameră ,Întrebare , 8 febr '35
	#Rotirea miniştrilor
	-Demisia lui Victor Slăvescu

	40.)Valer Pop:ministru al Justiţiei ,1 febr.'35
	¤Ministru al Justiţiei

	41.)Problema macedoneană în dezbatere, Cameră,12 febr.'35
	a)Eug.Titeanu(subsecret.de stat Interne )
	¤Românii de peste hotare
	/Colonişti intraţi .
	/Încetăţenirea în masă a macedomenilor
	/Politica şcolară pentru românii din afară.
	¤Guvernul şi-a făcut datoria.

	b Gh.Brătianu
	¤ Replică lui Titeanu

	c)Eug.Titeanu / replică la replici /
	¤ICBrătianu -Duca -Tătărăscu -triada înfăptuitoare

	42.)23 febr.'35.Evenimente la liberali
	¤Întrevedere Dinu Brătianu-Gh.Tătărăscu
	¤"Păreri libere" sărbătoresc

	43.)martie-apr.'35.Fişe semnal,legi adoptate
	-Unificarea Codului Penal ,7 mart.'35
	-Codul Justiţiei Militare ,11 mart.'35
	-Prelungirea legii stării de asediu,14 mart.'35
	...Prelungirea sesiunii ordinare până la 31 martie'35
	...Prelungirea sesiunii ordinare ,până la 20 apr.'35
	-Proiectul Legii administrative ,Senat ,19 mart. - 11 aprilie '35 .
	-Modificări-cascadă la diverse legi

	44.)Valer Pop (ministru Justiţiei), Raportul Skoda,mart.'35
	¤Dezbatere:Raportul Skoda
	¤Consfătuire confidenţială-grup Tătărăscu.
	-Tătărăscu: ancheta Skoda şi-a atins ţinta: modificarea contractului .
	...Scoaterea din cauză a oamenilor politici
	...Repartizarea influenţării deputaţilor majoritari
	...Potolirea lui Carol II
	¤Votul…
	¤Audinţa la Carol…
	¤Epilog -Afacerea Skoda
	...Mihai Popovici-scos din cauză
	...Romul Boilă-judecat şi condamnat

	45.)Raportul privind " Afacerea Skoda" /votarea /19 apr.'35
	/G-ral Cihoski (ex.ministr.Apărării )
	/Mihai Popovici (Ex.ministru Justiţie )

	46.)Al Vaida -Voevod, de la PNŢ la "Frontul Românesc",martie'35
	¤Conflictul Vaida -Birou PNŢ
	#Primatul elementului românesc.
	¤Frontul Românesc.
	/Aprobarea Regelui şi a guvernului
	...Numerus nulus, numerus romanus, numerus valachicus .
	*Notă :"Numerus valachicus" opus "statul ţărănesc"

	47.)Valer Pop,Din culisele "camarilei", mart.'35
	¤Atragerea lui Vaida/Izolarea lui Maniu
	-25 febr. '35-cu VVTilea , despre Vaida
	-26 febr.'35 -audienţă la Carol
	-9-10 mart.'35-cu Tilea ,despre Vaida, DRIoaniţescu .
	-13 mart.'35. Audinţă la Rege.

	48.)Valer Pop,Prelungirea stării de asediu,14 martie '35
	...Cameră.
	...Senat

	49.)Prelungirea stării de asediu ,
	¤LD: completează

	50.)Apr.'35.Fişe semnal,proces legislativ
	-N.Iorga , interpelare :modificarea Constituţiei?!
	-Pr.de legi :
	/Organizarea învăţământului comercial ;
	/ Înfiinţarea Academiei de Medicină ;
	/ Organizarea Muzeului etnografic din Cluj ;
	/ Reglementarea comerţului cu devize ;
	/ Transformarea com. Predeal în comună urbană ;
	/ Dreptul primăriei Balcic de a vinde loturi intelectualilor ;
	/ Organizarea şi funcţionarea învăţământului secundar industrial ;

	51.)Gh.Tătărăscu , Mesajul Regal de închidere a sesiunii parlamentare, 20 apr.'35
	-------------------------------
	Vacanţa parlamentară
	-----------------------------

	52.)Frontul Românesc -legionari ,apropiere ,3 mai'35
	¤Notă-Direcţia generală a Poliţiei.
	/Al.Vaida Voevod -Traian Cotigă (CZCodreanu)

	53.)iun.'35.PNŢ- bătălia surdă dintre şefi:Maniu -Vaida ; Mihalache -Lupu
	¤Ebuliţie în PNŢ
	¤Guvernul= echipă comodă
	/Treburile mai pot să meargă !

	54.)CZCodreanu-Vaida -Argetoianu:"problema" Elena Lupescu , 7 iul.'35
	¤Notă-Direcţia generală a Poliţiei

	55.)Fuziunea LANC -PNA=PNC Iaşi, 15 iul.1935
	¤Gh.A.Cuza:anunţarea fuziunii :Partidului Naţional Creştin ,29 nov.'35
	¤Formarea PNC - 15iul.'35, Iaşi /
	¤Programul PNC

	56.)Manifest PCR , / la aniversarea Restauraţiei lui Carol II / iunie '35
	/Partidele politice …
	/Guvernele...
	/Fascizarea României …

	57.)25 iul-20 aug.'35Moscova .Congresul VII al Kominternului
	#Congresul VII al Kominternului ( 25iulie-20 august 1935 )
	#Stalin : Kominternul = anexă de spionaj şi propagandă a URSS
	#PCR -politici paralele( intern/ extern) discordante
	# Procesul Anei Pauker - comunista "antifascistă" ( 27 februarie '35 ; 5 iunie '35 )
	...Arestarea reţelei clandestine ( 12 dec.'35)
	*Notă :Delegaţia română la Congres
	#Compunerea delegaţiei pentru congresul de la Moscova

	58.)Răspunsul PSD la propunerea PCR de Front Unic ,2 oct.'34
	¤Comunicatul PSD

	59.)Răspunsul PCR , la răspunsul PSD ,7 oct. '34
	#Un pretext motivând respingerea
	#Liga Muncii, CNA , Ajutorul Roşu - nu sunt anexe ale PCR ...
	#Internaţionala Comunistă ( şi secţiunile ei ) au o singură cale politică
	#O capcană întinsă PCR-ului
	¤PCR este silit să lucreze clandestin şi conspirativ
	#Delegaţiile celor două partide să plece în URSS !

	60.)1 nov.'35.Frontul Popular Antifascist (PCR către PSD)
	¤ Politica externă a României
	/Fascizarea României
	#Guvernul Tătărăscu
	¤Mobilizare pentru Front antifascist
	¤Demonstraţia PNŢ(14 nov.)

	61.)Manifest PCR privind proiectata demonstraţie PNŢ din 14 nov.'35
	#Trădarea PNŢ
	¤PCR +PSD doreau să sprijine demonstraţia
	*Notă :Programul guvernului fascist…
	¤ Apel la luptă

	62.)prof. C.Rădulescu - Motru , Statul ţărănesc şi Statul liberal,8 nov.'35
	¤Polemica privind statul ţărănesc
	/Atacul din "dreapta"
	/Atacul din "stânga"
	¤Stat ţărănesc -Stat liberal :armonie şi solidaritate socială
	/Diferenţa: alegerea normelor de conducere
	/Statul sovietic, italian,german :adversitate antiliberală
	...Statul liberal…
	...Statele totalitare=supremaţia totalităţii asupra individului
	¤Statul ţărănesc -versus celelate state totalitare
	/Statul liberal= stat internaţional
	¤Statul ţărănesc=primatul intereselor ţărăneşti

	63.)V.Rădulescu-Mehedinţi ( senator PNŢ ),8 nov.'35
	¤ Statul ţărănesc

	64.)George Fotino, Parlamentul în Constituţia de mâine , 8 nov.'35
	¤Constituţia de mâine?Constituţia de azi!
	¤ Regimul parlamentar.
	#Pro şi contra
	#Trivializarea politicii

	65.)Aurelian Bentoiu ,interviu, 8 nov.'35
	¤Principiul răspunderii şi libertatea presei



